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Прнсутни r. r. Министри: Министар просвете Стеван Ћирић, Миннсгар без портфеља Војко П. 
ЧвркиИ, Мииистар без портфел^а др. Џафер Куленовић, Министар без портфеља Фраиц Сној, 
Министар пошта, телеграфа и телефона Јован Алтипармаковнћ, Министгр социјалне политике и 
народног здравља Милоје Рајаковић, Министар без портфел>а др. Браико Мил>уш, Министар 
правде   др.   Виктор   Ружић, Министар финансија Војин Ђуричић. 

ПОЧЕТАК У 9,30 ЧАСОВА 

САДРЖАЈ: претседиик   Иародне   скупштине   Милан   Сиионовић   (три 
пута); 

Пре  диевног  реда:   1   - Читање  и  усвајање _ „ усвајање буџета расхода - 
записника VII редовног састанка; „, раздео ^ ^Ј ду ^ 

Говориици:  Павле  Јововић  (примедба  на  записникЈ, Говорнипи. тт„ар финансија Војин Ђу, , (два 
„ретссд.п.к Народне скупштине Милан Сиионо , пу^)(   ^ Милош Тупања |  „:t,a.CT,uau  фра„ц  п,,-,,,,,,,. 

Дпевнн   ред:   Претрес  у  појсдиностима  изве- шек,   претседник   Народне   скупштине   Милан   CHMOHOUHII 

штаја Финансијског одбора o предлогу буџета др- (два пута); 
жавних расхода н прихода са предлогом Финан- 4 __ претрсс  и  усвајање буџета  расхода — 
сијског закона за буџетску  1939/40 годину, и то: Iv разде0 __ Министарство правде. 

1 _  Претрес  и  усвајање  буџета расхода — Гов0р„иЦИ.. Министар правде др. Виктор Ружић (два 
I раздео — Врховна државна управа. 1]ута)| деметр11ј ПсблС) Драгутин Домаинко, Павле Јововић, 

Говорници: Министар финансија Bojnu Ђуричић, Сава Живота Милановић, др.  Хамид  Ефеиди!), Трипко  Жугић, 
Петров, др. Милош Тупан.аиип, Трипко Жугић, известилац известилац  Франц  Габровшек,  претседник  Народне  скуп- 
Франц  Габровшек, претседник Народне скупштине Милан штиие Милан Симоновић (шест иута); 

Симоновић; -  — Претрсс  и  усвајање  буџета  расхода — 
2 — Претрес  и  усвајање  буџета расхода — V раздео — Мииистарство просветс. 

II раздео — Пензије и инвалидске потпоре. Говориици: Министар просвете Стеван Ћирић (четири 
Говорници: лр. Антон Огризек, ;ш. Милош Тупањаимн, пуга), Стојалип Iliuuomili, Ломап P. Радулоиић, Bopnnoie 

Павле Јововић, Миинстар фниаисија Војин Ђуричић, Божи- Живадиновић, Велииир ■ Веља MapniiKoimli, Јован .Iona- 
дар Недић, Caua Даииловић, потпретседник Народпе скуп новић, Димитрнје Магарашевић (ради личног објашњења), 
штнне   Алојзнјс   Михелчич,   нзвсстнлац   Франц   Габровшск,     др. Младсн Мнлошевић, Иваи Долсиец, Инаи Тојершу, др. 
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Хамид Ефендић, Драгутии Доманпко, Трипко  Жугић,  Ду- 
шап Бујић, Пакле Ловонић, Рада Лупгулов, Радомир Стој- 
Komih, Мплорад Станкопић, Аијјелко Михаплопић, Дпони- 
сије  Продановић,  Фран>а  Хам. 

Претседник Милан Симоновпћ: Господо на- 
родни посланици, отварам VIII редовнн састанак 
Народне скупштине. Молим r. сскрстара да изволн 
прочптатн записник VII редовног састанка. 

Секретар СтоЈадин Димитрнјевић прочита за- 
писник VII редовнот састаика. (Павле Јоповпћ: Мо- 
лим за реч да учиним примелбу на записник). 

Прстссдипк   Милли   CniMoiiOBiili:   Има   реч   па- 
ролни посланик г. Павле Јововић, да учини ири- 
медбу на запионик. 

Павле .ToBonnh: Господо народни посланици, 
3 овог месеца умро Je Тома Ораонац, велики на- 
ционални радник, бивпт народни посланик н бив- 
ши Претседник Народнс скупштинс. Покојни Тома 
Ораовац од најраније младости своје био je вс- 
ликн борац за уставна и парламентарна права у 
Црној Гори и због тог je био осуђен чак и на 
смрт. Кад je прешао у братску Крал>евину Србију, 
продужио je и даљ€ свој национални рад, као и 
рад на уједишешу између Србијс u Црпс Горе. 
Његов рад био je can националан и борбен, na je 
бирам и за народког посланика, и 1925 године, као 
најстарији посланик, отворио je једно заседање 
Маролне скупштине. 

Ja сам пчекниап и сматрао да Господин Прет- 
седник Народнс скупштине треба ла се сети овога 
заслужног нациоиалпог и парламеитарног борца, 
као што се у сличним случа.јевима поступало и 
сећало  и  да  његовој   породицн  изјави  саучешће. 

Прстседиик Милан СпмоиовпК: Господо на- 
ролнп послаиици, као UITO сте већ из говора г. Јо- 
BOBuha могла видети, ово у ствари није ннкаква 
примедба на записник. 

Могу да кажем, да je породици почившег Томс 
Ораовца нзјавл>ено ■саучешће." Хвала г. Јововићу 
mro je овом прнликом, овде у овом Дому, евоци- 
рао успомену на нашег бившег посланичког друга 
n националног радника, почившег Тому Ораовца, 
чија нам je успомена свима драга. (Једнодушан 
одзив: Слава му!) 

Прима ли Народна скупштииа записник онако 
као га je г. секретар прочнтао? (Прима!) Пошто 
je Народна скупштина примила прочитани запи- 
сник, то објављујем да je запнсник примлзен. 

Прелазимо na дневни ред. Ha дневном je реду: 
Претрес у поједнностима извештаја Финансијског 
одбора o преллогу буџета државних расхода и 
прихода са предлогом Финаноијског закоиа за бу- 
џетску 1939/40 подииу, и то: 

I раздео —■ Врховна државна управа; 
II раздео — Пензије и инвалидске потпоре; 
III раздео — Државни дугови; 
IV раздео — Министарство правде; и 
V раздео —■ Министарство npocBei 
По § 67 Закона o пословном реду у Народној 

скушптини претрсс се врши no разделпма a гласа 
се no партпјама. 

Прелазимо na претрес 1 раздела — Врховна 
државна управа. Пре тога дајем реч Мпнистру фи- 
нансија Господину Војииу Ђуричићу, јер се за реч 
јавио. 

Министар финансија Војин Ђуричић: Раздео 
Врховпе државпе улраве претставља, углавком, 
опу групу расхода државних који се из годипе у 
годину 1ПОнавл>ају скоро без промена, пошто са- 
држе такве пздатке, који се no својој природи и 
не могу мењати. Ту имамо, као што знате, Круну, 
Краљевско Намеоништво, Мародно претставннштво, 
Прстседнпштво Министарског савета, Државпи са- 
вет, Главну контролу, Цивилну Кућу Њ. В. Крал.а, 
Каицеларију 1<рпл>евских Ордена и извссне опште 
расходе. Лсдина промена урачунл.ива у овоме пред- 
логу буџета, према претходној години, јссте рас- 
ход Народног претставииштва, гдс je кредит за 
Народну скупштину nonehan за 3 милиона и иеко- 
лико стотина хиљада дипара. To je једна цифарна 
ректификација, јср je кредит предвиђе« за потпун 
број пародппх посланика, дочим претходне године 
тако није било поступл:.ено. 

Ван тога не бих имао да учинпм никаву специ- 
јалну напомену уколико се тиче првог раздела. 
(Одобравање). 

Претседиик Милан Счмоновић: Реч има парод- 
ни  послаии«  г.  Сава  Петрон. 

Сава Л. Петров: Господо народни послаинцч, 
приликом пачелне дебатс o буџету за 1939/40 го- 
дипу мога/о сам чути n ра-зумети из Декларације 
Крал,евске владе и говора мојих посланичкпх дру- 
гова, шта желе браћа Хрвати, како Краљевска вла- 
да гледа на шихове захтеве и шта би овде требало 
предузети, да се са браћом Хрватима у mro краћем 
времену на1)е зајсдничка база за закључење спо- 
разума. TOM приликом ja сам стекао увере1ве, мада 
у пачедној дебати нисам узимао реч, да нема ип 
једиог посланпчког друга у овом узвиитеном До- 
му, којп би био противан споразуму са браћом Хр- 
ватима. Шта впшс, добио cau утисак да сви ми 
дубомо жалимо што се, већ овом приликом, у овом 
Дому ne палазс n 6paiia Хрвачж, na да заједнпчки 
pcimiMO и отклонимо све ono, што стоји на путу 
и смета братском споразуму. 

У име своје и мојпх бирача Среза алибунар- 
ског, (јужног дела Башта) ja Moi"y изјавнти овом 
приликом да смо сви ми за ствараше бољих пред- 
услова за споразум са браНом Хрватпма, али да 
ие бн били за споразум. „бнло no коју цену", како 
je то један наш посланпчки друг оиз опозиције 
иаволео рећи, Ми искрено желмма споразум са 
браЈшм Хрватима, и то споразум што npe, али 
такав споразум из кога ће заиста резултирати 
стварна равноправност Хрвата, Славенаца и Срба, 
a сем тога n слобода у пациопалном, културном 
и  економском .развнјању и  спажељу. 

ETO, такав споразум са браћом Хрватима nc- 
крено желе и очекују моји бирачи Среза алибу- 
парског. 

A сада, господо иародни послаппци, дозво- 
лите мп да се осврнем na шесто поглавље предло- 
жепог буџегга Врховне државне управе, na поглав- 
л.е које предв111)а расходе Главне коптроле — na- 
mer врховнаг рачупског суда. 

У претпоставцн да he све потребе Главпе кон- 
троле у свему бити подмпрспе предвиђеним рас- 
ходом у износу од 11,529.920 дипара, и у жељи 
да пословап.е Главпе мошроле буде што правил- 
пије n правичпнје, na и прикладније интереспма 
нашег пословпог света, сматрам за потребпо пз- 
пети неколико примера из досадашњег пословања 
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органа тог врхошшг рачунског суда, нз којих lic 
сс видети, да и извесне одредие закона често пута 
могу бити смегња за праиклно гтословаиде. Једна 
аваква с.мсш.а je и одредба тач. б) става 1 чл. 59 
Закопа o Главпој монтрали. Свима je вама позпа- 
io да ни један издатак иа дрмсавне и бановинске 
касе ис може omu исплаћен, ако претходно opran 
Месне коитролс mije дао свој пристанак тј. визу 
ради iicu.iaic извеоног издатка no буџетима гор- 
II>IIX устапоиа. До сгвараља бановиноких управа 
цосгупак Мсспс коитроле бии je једнолик, a no- 
i- ie rora, иахо ce хтело да коракне напред, да 
не осгапе.мо на jiaimjeM законодавству, учињено je 
нешто п^еурањеио, нешто mro омета праоилнам 
раду. Mu сада има.мо двојаки посгупак који ce 
иоди no месиим котрола.ма. Ледап, којн регулише 
иосгупак ако je налог за исплагу неког расхода 
no државпо.м буџет_\-, и други, ако je raj палог дат 
no oaiioBiincKo.M буџету. lio оном првом, поступак 
je јасаи. Ако један орган месне контроле одбпје 
визу за исплату извесног издатка, постоји могућ- 
ност апелате, жалбе, ва иишу ннстанцу. Спомињем 
реч апелата загго, што je код нас усвојеп принцип 
дБОСтепеног жалбеиог оистема, a ne једностепеног. 
Код издатка no баношшском буџ&ту, ме1,\ тим, то 
je сасвпм друкчије. Ако једап opram Mecne коп- 
троле било из ког разлога nal^e да извсстап из- 
датак nnjc правилно упућен na псплату, on пма 
iipano да одбије визу и onaj, кога сс то пајвише 
тиче, лишен je могућиости сваке апелате. По пр- 
вом случају, старешина иадлештва, .Mmnicrap илн 
бап, и.ма праио пригоиора na Главпу коптролу npo- 
тии одбијеие визе, и тада ce no том питању од- 
мах решава од сгране Главне контроле. По дру- 
гом случају бан може поповити налог за исплату 
и ако га поновн, opran Месне коптроле мора дати 
визу, али у том случају пријаил.ује баиа Главној 
коитроли, na ce o тој внзп n псплаги коначно ре- 
шава прплпком расматрања завршног рачуна. Го- 
сподо послаппцп, ima ово значи за пословпи свет, 
за једпог предуаи.мача који очекује nape и то nape 
на време?! Редак je бан који xolie да ce користи 
оип.м својпм праио.м, јер ne жели да ce излаже 
неугодностима у времвну кад не буде бан. A онај 
трећи, кога ce највмше го тиче, taaj којн гре- 
ба до добпје nape, тај остаје лишен могућнр- 
сги правпог средства. Ja вас питам, господо посла- 
пицп, да ли ми смемо дозволпти да једап преду- 
зимач, — који je ушао у известан посао и кал- 
к-улисао тако да посао примп na макар n пспод 
иредрачхиске цепе, — да годипама ne добије 
nape само зато, imo ce нашао једаи opran Mecne 
контроле да одбије впзу за паплату н.еговог по- 
траживања? Да ли je право да o тим и такиим im- 
ступцима ne решава, ima више пема пЈшиа 
решавати upe прегледа завршног рачуна, ако баи 
није попоиио пли nelic да понови палог за испла- 
ту. Ja тврдпм да ce na тај начш ствара једно хао- 
тично cran.e у пословап>у oprana Главпе контроле. 
Ja бнх желсо, росиодо посланици, да са овог ме- 
ста учиним једну сугесију Крал>евској плади у же- 
љи да предузме кораке како би Закоп o Главној 
конгроли, KOJU ce одиоси na поступате око визи- 
pan.a или неаизирања рачупа no бановииском бу- 
џету, ускладила са поступком којн важи за држш- 
irn буџет. 

Има још једна ствар, господо посланици, која 
мора да nac све иитсресује. По чл. 1 Закона o Глав- 

ној коптролн, Главна-контрола као рачунски суд 
врши иадзор пад државни.м, баповпискпм п on- 
njTnncKiiM рачушма итд. Opranu Главпе контроле, 
io су државпн чпиовппци, чииовпицп плаћени за 
одређени поса^о. Ila илак, господо посланици, ги 
члпоиппци ne III>CI\ пају ПОДЈеднако у свп.ма кра- 
јеиима name држаие. У Дупавској баповипн, која 
има седам cioiiina н пеколико ommnna, рачупе 
треба да прегледа и одобрава једна једипа Mecna 
конгрола у IIOIIOM Саду, са i\)ii или четири рачу- 
иопспигача. Ila, господо народаи посланици, да 
ли je могуће да гри или четирп рачуиопсиатача 
ирегледају огроман рачуиски магеријал и да све 
то заврше у перподу од једпе годиие? Ja мислим 
да heie ce и mi, гооподо, слоокити са мном у томе, 
да raj посао овн чипотгицн micv у сгању да сврше. 
Због тога из-годпне у годину има св€ више зао- 
статака, a да би ce raj рад свршио, нађена je јед- 
па со.чуција, да поједине ошитине, одношо рачу- 
пополагачи и иаредЈЗодавци плаћаЈу извеоне хо- 
»opaipe оргаипма месиих коптролд, често пуга no 
150, 300 na u 1000 динара за једа« завршни рачун 
a све због тога, mro су raj nocao свршавали у 
времепу прековременот рада. Ja мислим да je то 
једпа пездрава иојава н да би Крал.евска влада 
требала да повећа број рачупонспнтача Mecne 
копгроле, јер пнкако не треба дозволити да ce за 
једпп рад, кпјп треба да ради Mecna коптрола, 
узимају nape унашред од рачунололагача и општн- 
на. Иека вас, господо, ne нзпепадн ако кажем да 
те своге пису мале, one изпосе и 700.000 дипара 
и та ce сума дели na псколико чииовнмка Mecne 
коптроле, који ирте тај nocao. 

Гласаћу за буџет. (Пл>ескап.с na дсспипи.) 
Претседиик  Милан   Симоновић:   Реч   мма   на- 

родни послаиик  г. др.  Милош  Тупаи.акнн. 
Др. Милош Тупањанин: Ja hy ce, говорећи o 

овом npno.M разделу буџета државшх расхода, о- 
гранпчитп само иа Цсптралпи пресбиро. 

iiajiipe м upe cneia ne зпам затто у овом бу- 
џету расхода нису расходи Централнот пресбнроа 
наведени прсебно те да видимо колпкн су укуппп 
расходи ове инстнтуције, које раније, за време 
парламентариих режима, mije бнло, Beli онакомора 
човск да преврће лист no лист, да издваја цифре, 
да би дошао до коначног резултата: колнки су 
његони  укуппи  расходп. 

Ja зиам зашто je oeaj ЦеАтрални пресбиро 
п и.мам права да птам и господипа Мннистра фи- 
нанспјм, a поготову господина Претсадника владе, 
у чији ресор опада ова институција, поготову за 
то mro na ту ипсгптуиију иде ако осам и no ми- 
лиона  динара  годииш>ег расхода; што у везн са 

: и нстнтуцнјом, a из партнјс 32, издајс ce 
„За публикације и податке у земл>и и на страни у 
циљу обавештавања" теонаест милиона и пет 
стотина шесдесет хмл.ада динара. 

Да ce задржимо прво na овој партији 32. Лспо 
je овде речано: „издавање публикација и пода- 
датака v земл.п п na страни у циљу обавешта- 
вап.а", иа-трас 16 н no милиона дииара! Требало 
je да ce каже ima Je то. Вероватпо je да je из 
ове партије фииансирана и изложба o троподи- 
mibCM раду и уопеху рада владе др. Милана Сто- 
jfumioBiilia. И ja ce бојпм да опет не дође каква 
изложба и из ове партије да ne оду богзна куда 
и (сојим путем народне nape. Ja апсолутпо тражпм 
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да ce. за ову партију 32 детал^ише и каже шта je 
ово, јер народ има права ла зна: кашта иду 
шеснаест и no мнлиоцв динара, каквс су те пу- 
бликације п КВКВИ су тп иодаци КОЈИ ce публи- 
кују у зе.мљи ii на страни у ци.ч.у обавештавања, 
на какво ооавсштаваше, o чему »ма народ да ce 
обавештава. Ja спомињем да само Централни 
пресбиро издаје. и то на личне издатке, цифру од 
пет мплиоиа и иет стотииа тридесет хил>ада ди- 
пара, a на материјалне издатке два милиона и пет 
стотина тридесет и пет стотина хиљада. Taj Прес- 
биро, то je, једно.м речју, цензура; одкад посгоји 
Центра-тни прообиро од тада постоји и цензура. 
A кад не би било цензуре, овакве каква je данас, 
ми би уштедпли овоме иароду око осам милиона 
дннара. Па кад не би било те цензуре могла би и 
сама штампа, и дневна и стручна штампа, да до- 
носи оно што иарод интересује, na чак и шта ино- 
странство интересује, и онда Влада не 6и чмала 
потребе да троши на овај циљ шесмаест и no ми- 
лнона дкнара. Не кажсм баш то сада за ову Владу 
него за оне раније, a за ову Кемо видеги, и да no 
мало н обмањују народ, као што je то до сада био 
случај. 

Дакле шеснаесг n no и осам то су неких два- 
десет четири до двадесет пет милиона дннара. 

Ово je само једна примедба. 
У коликкз ce ствар тиче Дрзкавнот савета и.мао 

бих да напомеие.м само то да бн требало обратити 
мало већу пажи.у на регрутованЈе самих члапова 
Државиог савета, јер ми знамо да je врло често 
случај да Државни савет доноси контрадикторне 
одлуке и да нема једне утврђене јуриспруденције. 
II кад ce има на уму нарочито члаи 133 н 135 За- 
кона o државној управи no којима Министар, кад 
нађе да има нових елемената за једну нову одлуку, 
може n такву одлуку да донесе, која je у оупрот- 
ности са рпппјпм одлукама Државног савета no 
истој ствари. 

Члансви Државног савета треба да буду људи 
са високпм и судским квалификацијама n ca дуго- 
годишњнм адмиппстративпим искуством, a затим 
нсто тако повести рачуна да ce доводе у склад 
Закон 0 општој упраии ca самом ппстптуцпјол! 
Државнот савета. 

Ja сам оии.м завршио своје напомене o првом 
разделу, a кад дође на ред други раздео јавићу 
ce гакође за реч. (Пљескање na левицп). 

Претседиик  Милаи   Симоновић:   Реч   има   на- 
ролни   послапик   i'. Трппко  Жугић, 

TpiiiiKO М^угиК: Господо народни посланици, 
ja xohy само да учшшм неколико наломена у по- 
гледу рада  Главне контроле. 

Ии знате, господо, да je то највише рачунско 
тело у земљи. Главпа контрола мора да водп стро- 
г; г рачуна у погледу свих материјалних издатака, 
a псто тако да пази на namv указну политику. 
У последње време, нарочито пocлeд^bllx неколико 
година, примећује ce да ce те указне ствари ре- 
шавају у Главној коптролп путем (штервенција. 
Tv Главна коптрола mije вшпе у стању да ce 
стриктно држи постојећих закона и да путсм за- 
кц на iircrvna. i Icго тако прпме^ује ce n то ла ce 
та персонална политика у Главпој коптролп ne 
води онако ка:<о je прописано законима ове 
зеЈИље, већ онакр како то одређује партијски штаб 
странке која je na влади. Ja liy вам зато навести 

једаи прнмер. У 1937 години био je заказан кон- 
курс у Главпој контроли за избор чпновничких 
прпправппка. У том кспкурсу били су прописани 
услови за кандицате који Ке на том конкурсу моћи 
да прођу, n na општој седници Главне киптроле 
изабрапо je 10 ириправпика са најбољим квалифи- 
кацијама. КаДа je тај списак од 10 приправника 
доставл.ен Претседништву владе ради постављења, 
онда je из I Јрегседшпптиа владе тражепо да му 
ce пошаље списак свнх капдндата који су ce при- 
јавили за службу. 11 уместо да буду примљени они 
који су пмали најбоље квалпфикације, примљени 
су други којп те 1шалификације нису имали, али 
су пмалп партијску каргу Југословенске ради- 
калне зајелпице. 

Даље, господо, npiiMelieno je за време ових 
избора да су миоги чпновпици Главпе коптроле 
шпли no земљи и вршили агитацију за поједиие 
кандидате, који су бплп na лпсти др. Стојадипо- 
вића. Tn држаипп смужбеппцп пре свега напустили 
су свој посао n пнсу радили оне послове за које 
су постављени и за које пх народ плаћа, већ су 
пшлп у агмтацију противно nocTOJeiieM закопу. 
веротатно и са дневппцом, a парочито су ти чипои- 
ници Главпе контроле видно примећени у Крајинп 
у 'изборном срезу округа Владпмира Казимиро- 
вића и у Варварпиу и Параћину, изборном округу 
г, Станоја Протића. 

Ja ћу вам изиети jom један прпмер o непра- 
вилном раду у указној политици Главне коптроле. 
Ту скоро један господип постављен je за помоћ- 
ппка /јпрекцпје државпих железпипа у Сарајеву. 
Taj господцц био je у V групи пре избора. Капди- 
довао ce, наравно добио je пензију, али je пропао 
на пзборима и од.мах затпм реакгпипрап je и до- 
био je одмах положај у III rpvim 1 степена. Према 
Уредби o организацији Министарства саобраћаја 
чл. 24 тај господин требало je да пма стручну 
спрему II 15 година државие службе - - то je некн 
г. Куленовић — и он није имао погребне квали- 
(јткапије да дође у III групу  1  степена. 

Kao niTo видите, господо, мп с.мо доживели то 
да ce кроз то name пајвише рачупско тело у земл.и 
опроводе партијске стварп мимо посгојећих за- 
кона. Ja зиам да мој глас ne може учинити ништа 
протпву тога, алп сам само то хтео да кажем у 
овоме Дому једппо у з«ак протеста. (Пл>ескаПЈе 
на левпцп). 

Претседнии Милан Симоиовић: Господо на- 
родни послапици, листа гоиорпика код I раздела 
— Врховна државпа управа исцрпена je и тиме je 
претрес у поједппостима овога раздела завршен. 
Прелазимо на гласање. По Закану o пословном 
реду у Народној скупшт.ини гласање ce врши сс- 
дењем n устајањем. Оиа господа пароднн посла- 
ници која примају, нека изволе седсти, a која не 
примају, пска изволе устати. Молпм известиоца 
г. Франца Габровшека да изволи читати партију 
no партију. 

Известплац Франц Габровшек чита партију 1 
Главе 1. 

Прстседипк Милаи Симоновић: Прима ли На- 
родна скутитина прочптану партију 1? (Једноду- 
inaii одзпв: Прпма!) Објавл>ујем да je партија 1 
прпмл.епа. Изволите чути партију 2. 

— За овим je Мародна скупштппа, гласајући 
седењем и устајањем o свакој поједипој партији, 
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у смислу чл. 102 Устава и § 67 Закона o прсловирм 
реду у Народаој скупштиии, усвојила у поједи- 
носшма све партије мредлога буџета расхода -- I 
раздео — Врхониа државна управа од партије 2 
до партије 53 закључно.  — 

Претссдиик  Милан  Симоновић:  Господо  на- 
родни посланици, попгго су све партнје 1 раздела 
   Врхоина  државна  управа - -  у  појединссти.ма 
примд>ено, то објавл.ујем да je цео 1 раздео -- Вр- 
ховна државна управа усвојси. 

Прелазимо на прегрес у појединостима буџета 
II раздео — Пензије и инвалидоке потпоре. 

Реч и.ма народни иосланик г. др, Антон 
Огризек. 

Dr Anton Ogrizek: Gospodo narodni poslanici, 
fast mi'je da iznesem neke stvari u pogledu Invalidske 
uredbe Pre svega treba podvući nekolike odlike te 
Hredbe i to, da su određena podjednaka prava za sve 
borce bili to borci iz predratne Srbije, Crne Gore, 
Austrougarske itd. Sad se jedanput uspelo da su svima 
tim borcima data jednaka prava i tako će se stvorili 
jedna atmosfera da se svi građani, osobito ratni borci 
osećaju kao jednopravni građani u ovoj državi. Važno 
je dalje i to, da ustanovimo saradnju sa Udruženjem 
ratnih invalida, da bi organizaciji tili žrtava iz svet- 
skih i drugih borbi mogli dati mogućnost da može 
svojim učešćem uticati na rešenje invalidskog pitanja. 
Aku razni drugi staleži imaju prava da se organizuju, 
i to obligatorno, ne vidim razloga zašto pravo ne bi 
imali i ratni invalidi i druge žrtve rata da mogu putem 
svojih organizacija da utiču na invalidsko pitanje. 
Važno je dalje i to da svi imaju jednako pravo na 
invalidninu i dodatak, bez obzira, da li plaćaju preko 
120 ili lfi0 din. neposredne poreze ili ne. Ranije se u 
tome pravila razlika i to je osetio onaj koji je pla- 
ćao preko 120 din. kao da on nije jednakopravni 
građanin ove države. Ali sad se vidi da se to sasvim 
izjednačilo, što je potpuno pravedno, jer je jasno da 
ne treba da bude medu ratnicima razlike, da li ko 
plaća više ili manje poreze. To su odluke nove Uredbe 
i mi se nadamo da će se Skupštini dati mogućnost, da 
će ona moći pogreške još ispraviti i ja sam sigurno 
uveren, da će čitava Narodna skupština u tome biti 
složna da se popuni ono što danas fali, Pre svega fali 
to, da ova uredba nije dotakla narodno priznanje za 
sve ratne invalide i druge žrtve. Oni dobijaju sad si- 
gurno više no što su dobijali pre i to će iznositi dosta 
novaca, ali ima još i danas da se dade priznanje ne 
samo ratnim žrtvama nego i drugim borcima iz Do- 
brudže, iz Koruške i drugih krajeva. I njima treba 
dati narodno priznanje, i ja bih molio Kraljevsku vla- 
du da pokloni pažnju ovome pitanju, da ti borci i 
druge žrtve ne čekaju uzalud ovo narodno priznanje, 
koje su njih nekolicina boraca već istakli, ali ima ih 
puno koji to priznanje još nisu dobili. Osim toga je 
važno, da se raspravi pitanje šta će biti i kako će biti 
sa onom razlikom od 1929—1939 godine. Mi vidimo 
tu jednu nepravdu da zakon od 1929 godine oduzima 
ratnim invalidima i drugim žrtvama ona prava, koja 
su im bila dosuđena invalidskim sudovima, što iznosi 
oko 2 i po milijarde. Mi moramo i treba o tome da 
vodimo računa, pa da popravimo i to što se do danas 
nije moglo popraviti. 

Što se tiče predloga budžeta, moram naglasiti da 
se bojim, da ona svota iz partije 62 neće biti dovoljna, 
jer je ranije svuda naglašavano da će ta svota izno- 
siti oko 240 milioha, a međutim se sada nalazi u bu- 

džetu samo 153 miliona, koliko je u budžet uneseno, 
pa mi izgleda da će ona razlika da nam nedostaje. Mi 
smo za vreme izbora iziieli našim biračima, da će ova 
Uredba, onako kako je bila obnarpdovana, biti i rea- 
lizovana. 

Zalo molim Kraljevsku vladu, a osobito g. Mi- 
nistra finansija, da, bar sada, naročitim amandmanom 
povisi ovu partiju za svotu od 90 miliona din., koja 
je potrebna, ako se želi gornja Uredba potpuno rea- 
lizovati. 

Jer, gospodo, mi ne smemo dozvoliti da naši inva- 
lidi pomisle, da SU ono bila samo prazna obećanja za 
vreme izbora. Moram da naglasim, da je do sada na 
izdatke ove vrste išlo oko 1%, a međutim za ostale 
činovnike i penzionere predviđa se 43%, pa ako mo- 
žemo da činimo izdatke od 43% za činovnike i pen- 
zionere, mislim da možemo sa punim pravom da tra- 
žimo da se za invalide da toliko da bude dovoljno 
za realizovanje Uredbe, koja je došla upravo pred 
izbore i da invalidi ne kažu da je Uredba doneta samo 
radi njihovih glasova, a da smo ih sada zaboravili. 

Ja bili molio Kraljevsku vladu i drugove posla- 
nike, da od ovoga ne prave pitanje, pa i za slučaj 
kada bi trebalo porez povisiti, jer ja sam uveren da 
će svi poslanici glasati kada je u pitanju da se ko- 
načno zadovolje invalidi i druge ratne žrtve. 

Kao što sam već u uvodu rekao, ovo je prvi put 
da su izjednačeni borci i Jedne i druge i treće strane, 
i ja mislim da i ovo može poslužiti kao uvod za stva- 
ranje bolje atmosfere za sporazum, koji se u poslednje 
vreme toliko spominje, — tj. sporazum između Hr- 
vata, Srba i Slovenaca. 

Na ta) način, upravo, ako ne budemo pravili raz- 
like između i drugih i trećih u rešavanju pojedinih 
pitanja, najbrže i najskorije ćemo doći do spora- 
zuma, a time i do rešenja ne samo hrvatskog, nego 
i pitanja cele države. (Pljeskanje na desnici). 

Претседник Мнлап  Симоновић:  Реч   нма  na- 
родни ггосланнк r. др. Мнлош Тупањашш. 

Др. Милош Тупањанин: Господо, ja ћу да ста- 
вим само једну примедбу иа паргију 54. Ради се 0 
пензијама и личпим n породичпим додацпма iien- 
знопера. Г. Министар финансија у свом, мало шту- 
ром, екопозеу, натлашо je, a н сам осетио, да ne- 
како ne ваља mro се пифра пензиских прнпадле- 
жности мења иа годипе у годину. И фактично je 
интересантно да ии из године у годипу добијамо 
све neliii број пензионера; следствепо томе, др- 
жавни расходи који иду на пензије тако се високо 
пеп.у да данас прегстављају огромпу цифру. 

Mmepecaimio je расмотрити како се они нзда- 
ци креКу no појединим ресорпма. Одмах пада уочи 
ресор Мипистарства унутраиш.их послова, са нај- 
већом цифром пепзискнх издатака, од преко 83 
милиоиа дииара. Сакзим прмродно, владзма je тре- 
бнло да у томе ресуру нмају своје л^уде који би 
вршили пепародпу политику пенародних режима; 

•оне који су били млло непоћудни бацале су напо- 
ље, a доводиле своје људе који he радити онако 
како mi се наре1)ује. 

Интересаитио би било када би г. Министар фи- 
naiicnja паиравно статистику, mro не би било те- 
шко, — a то би био први предуслов да би се могло 
ирисгупити ревизпјн пензија n да се на1)е лека, те 
да се omi пздацп ВИШе ne пенуу и. не гомплају, то 
je, да види колико у коме ресору има пензионера, 
колико времепа су провели у служби, како су били 
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оцељннањи до дана пензиоиисања, зашто су пен- 
зионисани и у које времс. 

Ми би дошли до једне поразие стагистикс да 
je огроман број пензиоиера Пачен у iieir3iijy у сво- 
јим иајбољим мужевним годинама, онда када су 
joni могли да раде и да делују у корист народа и 
државе, кажем у иајбољим годинама, да би на- 
правили места другим поћудиијим за спрово^ење 
политике разних ненародних режима. Ja сумљам 
да he osa влада и г. Министар да приме ове суге- 
стије, али би било сигурно интересантно да се 
види колике су грдне милијарде огишле за ових, 
да кажем, двалссст годана, јер су се стално правиле 
грешке у погледу пензија. Видело би се како je 
вођена једна р1)ава финансијска политика и онда 
би нашли међу пензионерима и оне мла1)е људе 
који могу да врше службу и које би требало вра- 
тити натраг у службу. Јер се зна да пензије треба 
да буду за оне људе који су остарели и немоКни и 
који ие могу upe одласка у пепзију да врше служ- 
бу. И, господо, у тим пензијама ми би нашли 
цифру и за инвалиде, нашли би цифру и за многс 
сиротињске сузе које треба да се утру и то из 
самих пензија. 

Ja немам шта да додам речима г. Огризека ка- 
да je гивории u шшалидским потпирама, ii додао 
бих CUMO да je фактички срамига да се сваке ги- 
дине гивори o иивалидским иогпорама и да се сва- 
ке године чине обећања. Скиро ии једна влада иијс 
била овде a да није обећавала да he иравилно да 
реши питаше инвалида. И ja мислим да «ема иоја- 
зни да будем демантован када кажем да сио .ми 
од свих народа који су учесгвовали у Светском ра- 
ту иа тоаследшем месту који 'су се одулшли својим 
ратиицима. (ILbecKaibe на левици). Ja нисам био у 
МОгућносги да израчунам цифре као што je изра- 
чунао .мој предговорник. Верујући да je његова 
цифра тачна требало on још само додати 90 мили- 
она дииара иа да иивалиди колшсо голико буду 
захвални. Дужност je ове Владе, она то мора да 
учини — јер тих инвалида сваке годннс je мање, 
они у.миру — да се тих (,К) иилиона nal^e, a ако 
г. Министар каже да ие може да их створи нека 
се обрати иама ми Кемо му рећи одакле he ове 
приходе наћи за пет минута. (Пљескање на левнцн). 

Претседник Л1илан Симоновић: Реч и.ма на- 
родни иослаиик г. Иавле JUBOBIIII. 

Павле Јововић: {Бранко Ратковић: Ономад си 
npehepao!) Баш, драги PaTKOBnhy, кад кажеш да 
сам оиомад iipeKcpau, ja hy да кажем да ere ви 
онда прећерали.... 

Претседник Милан CHMOHOBuh: Господине Јо- 
вавићу, сада je на прегресу II раздео, a не оно што 
je било оиомад. (Слхех и веселост у дворани) 

Павле JoBOBiih (иасгавља:) U Ви ere ми дали 
оагисфакцију јер сте поступнли јуме приликом 
консштуисања клуба онако како сам мислио. 

Господо иародии посланици, beh je двадесет 
година како смо се уједннили. За свих тих дваде- 
сет година у овом Дому и сзвуда и на овамсш месту 
говори се како у Црној Горн свака мућа прима пен- 
знју ;или иивалиду (Гласови са деснице: Тачно je!) 
Да видимо да ли je тачно. Тачно je да се овако 
говори, a да видимо да ли je овако у ствари и кад 
сам ja и овде изјављнвао и кад сам извесна пита- 
ња третнрао увек се говорило o пензијама. Ja сам 
благодаран г. Министру финансија што ми je дао 

ову кљпгу те иисам морао да идем, a хтео сам да 
идем од финасијске дирекције до фниаисијске ди- 
рекције, да видим колико која дирекција прима на 
име пензије и инвалиде те да овоме Дому a и целој 
јавносги ставим до знања да су те приче неистини- 
те и нетачне. 

Нека ми не замере opaha Словснци,   ja hy сс 
оиег ооврнути na 11Ј.ихову дирекцију и на иашу ди- 
рекцију, јер омо прнближно једнаки uo броју ста- 
ковника, na кад прочитате, ви here тамо nahn да 
Фииаисијска дарекција у Л>убл>ани има 7.054 пен- 
зиоиера. Запамтите,  господо, 7.054  пензионера! A 
Фниансијска дирекција у Подгорицн има 3.244. Па 
ro, рооподо, није сама Црна Гора, jej) Фи}1ансијска 
дирвкција    iu),u оричка пма na ciujjoj    теригорнји 
грпдесот гри среза. Цриа Гора нма свега 8 срезова. 
Дакле, видите цела    Зегска    баиовпиа na 33 С1)еза 
и.ма 3.245 иеизионера, ^а Финаисијска    дирекција у 
Љубљаии, — узимам ,'I)\ ил.апу    зато,    што еу ми 
6paiha Словенци иајвише диоацивали, — нма 7.054 
пензионера! Колшсо од ових 3.244 пензионера иада 
иа ових 8 срезова, ja не зна.м, али 1>у се лотрудити 
да гачно 'Сазнам, да разби јем једаипут ту фа.му, да 
свака Kvha у Црној Гори прима пензију и инвали- 
ду. Да видите сад колико има породичних пензнја 
у Дравској бановини a колико у Зетској. Породич- 
них пепзнја има 6.470, a у Зетској 2.816. Ерго, кад 
će све то скупи, видеће се да се у Дравској бано- 
виии иа име мензпја даје  132,000.000    a    у Зетској 
52,1)00.()()(), na породичне у Дравској 22,000.000 a у 
Зетокој  13,000.000. И ja мислим да из овога јасно 
нзлази да свака кућа у Цриој Гори ne прима пен- 
зију, ne при.ма nn стога кућа, али се тако само при- 
чало. Кад се погледа кодике су те мизерне пензп- 
је, онда се види да ту три пута прима    мање цела 
Зетска бановина него Дравска бановипа. Господо, 
треба да имате у виду још и ово: да je Црна Гора 
била самостална Кра.т.епипа, n ако малепа, са сви- 
ма атрибутима, са владом, са дивизијама, послан- 
ствима на страни итд., na и да je још већп број, то 
не би било много. Словсиија то иије била, сада је- 
стс Богу хвала. II према томе треба једаппут овде 
да се јасно потврди и дође до тога, да су вести o 
црпогорским   пеизијама    потпуно   нетачпе,   произ- 
вољне и злонамерне. Главно je овде да са види 
право стање, a ne да  се говори како неко тамо 
носи  и односи, јер се овде казало:  зар вам није 
доста!! 

Прелазим na ннвалиде, na ћемо тамо видети, 
опет благодарећи г. Минисгру и њсговој стати- 
стици, нећу другу да употребим, да у Љубљани 
има инвалида 2.287. He кажем да je то много. Биће 
впше, јер je Закон од 1029 године укинуо многе 
инвалиде, a у Црној Гори 1.131. Вн знате да je 
Црпа {"ора у овим ратовима дала 60 батаљона са.мо 
пешадије, a сем тога дала je и остале родове 
оружја, n остала je na 1.131 инвалида. He кажем 
да прима неко који нема права. Ja сам узео реч 
да улсредши две јединице, које су приближно је- 
днахе n ICJ да упоредим објективно. 

Господо народни посланици, сада да пређем 
na једно пајболније пнтање, на једну нациопалпу 
срамоту. Huje ово мој израз. Ово je израз дана- 
iim.cr Нретседника владе г Драгпше ЦветковпКа, 
који je 1930 године казао у Нишу прплнком осве- 
lien.a ппиалидске заставе: „Национална je срамота, 
што у овој земљи до сада није решено инвалид- 
ско питање". Ja вам кажем да иивалидско питаље 
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im данас иије рсшеио, оно je упола решено. II да 
се слушала сугсстија г, Претседника данашње 
Владс п да се примио његоп закон који je прсд- 
ложио, било би решено, али у последњем моменту 
дошао je човек, који je казао: ,,,Ia ие дам и не 
може!" Хвала Богу, тај нише иије мипистар, a тај 
ju министар г. Душан Летица. 

O томе инвалидском питању ja hy опширније 
говорити када буде на дневном реду Министарство 
социјалне аолитике. Само сам хтео да се оснрнем 
на говор мог пријатеља Огризека којн констатује 
да су овом Уредбом изједначенн инвалиди Србије 
и Црие Горе, добррвол>ци и остали који су ее бо- 
рили у аустро-угарској и бугарској војсци, 1 Inje 
то тек сада изједначено. Наши инвалиди су изјед- 
начеии 1920 године, na смо тако изједначени за- 
једнички пропалн јср je дошао један скандалозан 
инвалидски закон o коме hy говорити када буде 
на дневном реду буџет Миниетарства социјалне 
политике. Овде хоКу да истакнем једну чињеницу 
o којој се мало води рачуна a која je нрло нажма. 

Upe 20 година, тј. 15 фебруара 1919 године, 
основано je Удружење ратних инвалида у Бео- 
граду. To je, господо, прво удружење после ује- 
дињења које je основано са важношћу за целу 
нашу државу. Прво су инвалиди пружили руку 
јсдни другима, без обзира ко се у чијој војсци 
борио и ко се прогив кога борио. To je прва opra- 
низација која je прогласила јединство, која je 
прокламовала: Ми смо се борили за исту ствар, 
иако си тн био можда у супротпом табору и 
можда баш на мене пуцао. 'Покушало се, господо, 
за т.их*20 годипа паше борбе na све могуће начине 
да се правилно реши инвалидско питање. Поку- 
шавало се још и са тиме да мн одустанемо од 
тога, na да тражимо рсшење питања инвалида 
Србије и Црне Горе, другим начином и другим 
одредбама, али се, госиодо, није успело, na смо 
судбииу евоју везали са судбином њиховом, да 
заједно дођемо до својих основних права. Ja сма- 
трам, да je то једап пајбољи доказ како су инва- 
лиди правилно схватили нашу државну заједницу, 
и нашу Отаџбину. Да су се њима придружиле тј. 
да су се иа њпх угледале и остале организације и 
политичари, можда мп данас ne би третирали у 
овом Дому ono питање које третирамо. 

Сада, господо, да npebe.M баш на партију 62. 
lio овој партији предвиђено je повишење за окру- 
гло nO милиона динара. .Ia сматрам да je ова сума 
и сувише мала и да ne може и да неће задовољити 
исплату принадлежности које ова Уредба даје. 
Ову je суму требало повећати, јер he се десити 
да lie ЛЈуди да стпжу са својим решењима a неће 
Mohii да примају cisoje припадлежпостп. Тако he 
се после нагомилавати сума дугујућих инвалида, 
a то je жалосна ствар, He може једном анвалиду 
да буде јасно како то да држава не може да му 
исплати мизерних 100.— динара месечно када 
може једном бившем министру сваког првог да 
исплати .10.000.— динара. ()н ro ne може да 
схвати. Да се ne бп то деснло, да ne би осгајала 
велика сума дужна, Краљевска влада треба да нађе 
начина да овај кредит повећа. 

Господо, мп смо пмалп мппистара којп су 
стално гледали да на инвалидима заштеде, који 
су хтели да државне финансије побољшају na 
рачуп ратних инвалида. Ja hy само да се осврнем 
na јучерашњи говор данашњег нашег Претседника 
Сената, где он каже: Иаша држава нема ни Мажи- 

повљеву линију, пи Сигфридову липију. Нама то, 
каже, ne треба када MI: имамо народ, сељака који 
Ке ову земл.у да брани, Е, господо моја, да on raj 
паро.ч, да бп тај сељак ову земљу бранио, мора 
му се посветити свака пажња. 11a првом месту 
мора се водити рачуна o ратницима који су ову 
земл.у стварали, јер сваки lie да води рачуна како 
се поступало n како je nponiao онај који je изгу- 
био један део тела за своју отаџбину. 

Ila и ja сам био тај који сам са вашим другом 
Божидаром Недићем пшао код Министра Ђор1)е- 
Bnha, na je тај Ђор^евпН кад смо му казали ко- 
лико je потребно за побољшање инвалидског пп- 
тања рекао да on то ne да. „Ja сам Министар фи- 
nancnja, рекао je том приликом г. Ђорђевић. Може 
да да ко хоће, али ja не дам". „Па ко сте ви да 
кажете „дам или не дам", рекли смо му;" Ви сте 
Миппстар да створнте могућност". Доцније je г. 
T)opt)eBiili пао. У пројекту je Gno закон, уредба 
коју je хтео да донесе г. Драгиша Цветковић, који 
je хтео да поштено и часно реши инвалидско nn- 
тање. Ta уредба mije луксузпа. Mu смо били 
скромни јер смо водили рачуна o платежној моћи 
парода. Алн ипак no roj уредби било je потребно 
250 милиона динара али je Летица казао „не 
може". Средишни одбор je у последњем моменту 
пристао no onoj „дај шта даш". Ja овоме Мипп- 
стру ne желим да прође опако као што су прошлп 
његови претходпицп no томе пптању. Немам na- 
меру да му ласкам, a.ni сматрам да je добар n 
честит човек и уздам се у њега и молим ra да 
на1)е кредита да се сваком инвалиду и свакој инва- 
лидској породици њихове принадлежности платс 
на време и без икаквог застоја. Ja се надам да he 
on то уредити и због тога што je и on у својој 
Kvlin — нека ми ne замсрн mro то кажем —, имао 
једног претешког инвалида и сам може да осетп 
ima то значп. 

O инвалидском питању детаљно hy говорити 
прилпком дискусије o буџету Министарства соци- 
јалне политике и народног здравља. (Пљескање 
на левнцн). 

Претседник Милап Симоповић: Реч има Мини- 
стар финансија г. Bojnu Ђуричић. 

Ministar finansija Vojin Duričić: Radi obavestenja 
gospode govornika mogu da potvrdim da stvarno 
potrebna suma kredita za invalide jeste 243 miliona 
dinara. Prcmai tome, suma predvidena п ovome bu- 
džetu jeste niža od one koja bi b la stvarno potrebna. 

Gospoda predgovornici izgubili su, međutim, iz 
vida da će jedan manji deo ovoga ostatka, ali ipak 
jedan deo izražen u priličnom broju miliona dinara, 
biti pokrivena prihodima Invalidskog fondai i da ta 
suma uopšte i ne mora da se pokaže u budžetu. (Dr. 
Miloš Tupanjanin: Koliko iznosi?) Ja vam, gospod ne 
poslanice, ne mogu tačno kazati, ali sam rekao da je 
to manja suma koja približno iznosi oko petnaestak 
miliona dinara. (Dr. Miloš Tupanjanin: Dakle nedo- 
staje . . . .) Ja još nisam dovršio. Počeo sam sa 
konstatacijom da vi niste bili na krivom putu kada 
ste to kazali. 

U toku izvršenja budžeta, ukoliko se uspe da 
sprovede ceo administrativni postupak, ima 78.000 
novih lica, koja treba uvesti u spisak. Kraljevska 
vlada ima dužnost i obavezu, koju preuzima prema 
vama, da naknadne kredite donese; bilo po članu 131, 
bilo pred Skupštinom ako ona bude na okupu, da se 
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obaveza kakva je preuzeta u potpunosti   zvrši a tako 
će, gospodo, biti i postupljeno. 

Ja vas stoga molim da uzmete mi znanje da 
ovde nije u pitanju otsustvo volje da se jedan po- 
zitivni propis primeni onako kako on glas'. On će 
biti primenjen. Tehničke metode sam vam saopštio. 
One nisu komplikovane ni malo, one nisu strašne i 
one nisu prepreka da se zakon u potpunosti izvrši. 

Međutim, prirodna je stvar da se utvrđenje 
takve cifre u budžetu nameće kao jednai obaveza od 
koje se u budućnost ne može otstupati. 

Što se tiče problema penzija o kome je izvoleo 
govoriti g. Tupanjanin, meni je prijatno kad konst.a- 
tujem da su njegova opažanja veonuu interesantna i 
da se ona, uostalom, u pfiličnom broju tačaka podu- 
daraju sa onim opaižanjima i sugestijama koje sam i 
ja lično činio prilično velikom broju ranijih Min - 
stara finansija. Mi smo problem penzija u našoj 
zemlji shvatili na nešto čudan mučin. 

Tako da smo bili osobito liberalni u određivanju 
penzija posle kratkog roka od deset godina službe. 
1 ako je prc izvesnog vremena prvi put učinjeno 
malo napora da se taj rok od deset produži na pet- 
naest godina službe za sticanje prava na ličnu pen- 
ziju, on je pod pritiskom činovnika a i ljudi iz par- 
lamenta opet sveden na deset godina 1 tako imamo 
jednu pojavu da čovek od trideset godina starost'. 
stekne pravo na ličnu penziju, pa ako trtu Bog da te 
doživi osamdesetu godinu, onda držala pola stoleći 
plaća njegov desetogodišnji rad. 

Nije rili poznato da u kojoj zemlji postoji takav 
s'stem. Razume se da se ipak ne srne ništa prenagliti 
i prirodna je stvar da svaka Vlada mora stećena 
prava sačuvati, pa će i ova Vlada to u potpunosti 
učiniti. Samo to ne znači da ne treba to pitanje pret- 
hodno temeljno proučiti. 

Broj penzionera u toku poslednjih pet godini 
n'.je se znatno povećao. Broj ličnih penzionera pove- 
ćao se od 38.000 na 41.000, što znači da je se pove- 
ćao za 3.000 lica. Razlika u (500 milijona dinara ba- 
zira u glavnom na tome što se penzioneri penzionišu 
po novom Zakonu. I kad se dobije pun efekat kroz 
izvesan broj godina, imaćemo povećanje na penzije 
za nekoliko dobrih stotina milijonai. 

Zato uzimam obavezu prema Narodnoj skup- 
štini, da ćemo ovu stvar proučiti bez krnjenja steče- 
nih prava, ali sa onom ozbiljnošću koju problem na- 
meće. (Pljeskanje). 

Потпрстседипк Алојзиј Мнхелчич: Реч има на- 
родии посланик г. Божидар Недић. 

Боишдар Недић: Господо народни посланнци, 
сматрам прво за дужност, да се извиним што узи- 
мам реч после изјаве г. Министра финансија, јер 
не бпх жслео да ослабнм onaj диван ут.исак ње'го- 
вих речи, које je овде дао. To моја грешка није. 

Господо мародни посланици, од памтивека 
откако се зна за сукобе народа, било je тих по- 
жртвовапих бораца који су за част свога иарода 
и за национални понос стављали се на бпаник 
отамбипе n гниулн пожртвовано, остављајуки за 
собом миле и драге без хранитеља. И увек су ти 
борци били народна светиња, увек су њихове по- 
родице биле ошпте добро онога народа у чпјој 
средини остају онда кад су ти хранитељи остав- 
љали своје животе na бојном пољу. 

Ja бих желео само да вам скреием пажњу да 
je н у 13 и 14 веку већ из историје познато како 

су нека села и варошице увек помагале породи- 
цама оних бораца који су се налазили иа фронту, 
a no завршетку рата сматралп су за особиту ду- 
жност, да их помажу у обради имања и подиза- 
њу кућа и то оним до.мовима који су обезглавље- 
ни бплп na фропту и њнхови до.маћини остали на 
бојиом пољу. Тако je било од памтпвека. Таква 
се пракса провлачи кроз све векове. Јединн изу- 
зетак, који ме je дубоко погодио и као борца и 
као ратног инвалида, и као патриоту, једини бол- 
ни изузетак то je бпла наша земља до скорих 
дана. 

Ja са.м no свомс положају као Претседник 
ратних инвалида Крал>евине југославије сарађи- 
вао у ме1)ународним организацијама бивших рат- 
ЕШКа И бивших инвалида, у организацијама где су 
бпли заступљени најелитнији претстаппици, прет- 
ставппци ратнпка, најчешће народпи послапицн и 
uniiiim МИНИСТри И морао са.м kao прегставпик 
раптка оВе земље да црђеним од стида што се 
моја јумачка земља налази на последњем месту 
у статистици обезбеђења ратних жртава. Ja сам 
морао да трпим да ти странци, тн претсгавници 
међународних организација долазе у моју земљу 
и врше интервенције у корист инвалида, у корист 
решења инвалидоког пита11)а моје земље. 

БлагодареГш   само   једиој   cpehnoj   околности 
што сам  после   17  годипа дочекао да се na  мини- 
старској   столицн   у   социјалној   политици   обрео 
један савршено кзграђени социјалпн човек, каошто 
je  ;uinamii)ii  Претседник  владе  г.  Драгиша  Цвет- 
KOBUII, ово болно иивалидско питаше узима нео- 
чекивани  обрт, велим неочекивани  обрт у бољем 
смислу, у cpehnnjcM  значеп.у те  речи,  и  од тада 
се то питање почело сматрати оиако како no сво- 
јој важности и заслужује. Поклоњена му je дубо- 
ка пажња, доведени су на рад сви експерти који 
су   дубоко  претресали   то   питање  и   оно   je   све- 
страпо расмотрено. To иниалидско питаше, ja бих 
рекао,  на супрот тврђењу  мога уважснога друга 
Паила Јововића, десЈјпиитпвпо je скинуто са днев- 
нога реда као проблем, поставл>ен од стране орга- 
пизације  ратних  инвалпда  и  осталих  ратних  жр- 
тава ii raj проблем ретен je у духу њихових зах- 
тева. Ja сам имао особиту част приликом начелне 
дискусије no буџету да подвучем парочито, да je 
пнвалидско пнтање peineno благодарећи Претсед- 
нику Краљевске  владе Господину Драгиши Цвет- 
ковићу. Алп бих желео у исто време да одам и при- 
знање и свој осталој господи Министрима који су 
добром   вољом   сара1)Ивалн   на  томе   решењу,   no 
службености својих ресора и који су се били анга- 
жовали за решеље шшалидског питања. 

Па нећу од тога да изузмем пи самог г. Ми- 
нистра финасија Летицу, јер нам je највише бола 
наиошено ne од г. г. Мипистара, који се налазе 
као шефови својих ресора, него од других, ако 
xolieTe, вице-министара, који су увек сматрали да 
треба учинИТИ no неку петражену услугу својим 
претпостављепим мппистрима, a na тај начип чи- 
ini.iii iv медвеђе услуге. (Павле ЈоиоииИ пешто 
пригоиара). Кад се тиче финапсијских ствари, дру- 
же Јовоиику, министри увек имају једпу дозу 
страха да се ne пребаце. Свима осталим мини- 
стри.ма лако je, али je министру финансија нај- 
теже. И када њему његов референт каже, да не- 
достају сретства, ja бих волео да видим тога 
мипистра финансија; који би преко једпог таквог 
гврђења прешао н истакао своју вољу. (Паилс Јо- 
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BOBith: Нека падне на томс гштању. — Један глас 
из центрума: Каква корист од тога?). 

Али ja, који сам исто тако спроводио целу 
ствар, ja знам да je onaj вишак од 50 милиона 
динара no onoj партији заиста мали. Али, и при 
изради самога пројекта и при дефинитивној обра- 
ди Уредбе ми смо се споразумели са г. Министром 
финаисија, зато што on mije примао одговорност 
за целокупан износ од 244 милиона динара, него 
je примао одговорност само за повећање од 50 
милиона дннара, за које je он требао да nai)e по- 
криће. Зато смо ми убацили један параграф при 
крају Уредбе, na смо гараптовали за остатак до 
244 милиона дипара из прпхода Народпог инва- 
лидског (1)онда, т. ј. ако не буде 50 милиона ди- 
нара довољпо, да he Народни ипвалидски фонд 
покрити остатак аутоматски опда, када Мппистар- 
ство фпнапсија буле издавало потребна иаређења. 

За покриће тих прлхода Народног инвалид- 
ског фонда међу бсталим приходима je и приход 
предвиђен из прихода инвалидских маркица, којс 
he се установити и за којс већ постоји амандман. 
Остатак би требали да даду извесни приходи. Али 
ja, да бнх баш истакао добру вољу г. Министра 
финансија Ђуричића, ja xohy да изјавим да смо 
ми добили и сем те гаранције, која се налази у 
самој Уредби, и његову изјаву да он гарантује из 
сопственог кредита. ако raj кредит ne буле до- 
вол>ан,  да  he га on покритп.  (Бурпо пљескање). 

Kao mro иилитс, господо, Краљевска влада 
учинила je ono шо joj je била дужност да учини 
према онима који су задужили нацију, јер уствари 
ратни инвалиди и ратне жртве јесу градитељи ове 
земље, a никако г. Вилдер и н>егови другови, који 
присвајају себи то право. Шљескање на десници). 
i la i a i начин данашња Крал>евска влада само je 
извршила своју патриотску и државничку дужност 
према paiiniM жртиама, јер nx je пбезбедпла ДО 
крлја. 

Због т.ога ja сматрам и као ратни инвалид и 
као претседник те органнзације и као народни 
посланик да изјавим да сам са таквим радом и са 
таквом гаранцијом данашње Краљевске владе у 
корист инвалида потпуно задовол>ан и одајем joj 
признање. (Бурно одобравдње у центруму и на 
десници). 

Претседник Милан Симоновић: Реч пма na- 
родни посланик г, Cana Даниловић. 

Сава Даппловпћ: Господо каролпи послапиии, 
једина зсм.ч.а п једиии крај у namoj Отаџбиии je 
Херцеговина, за коју се ne може пи са које стране 
приговорити да ужива ама баш и једну пспзнју. 
Нема ии једног старца-ратника од 1875 године; Bfl 
данашњег дана, у кога се иоже уперити прстом да 
ужива ма н најмању потпору од које улраве, за 
коју je он лао свој живот, живот фамилије cunjo, 
дооро своје, живо благо и непокретно благо cnoje. 

Херцеговина земља Луке Пукалови11а, земл.а 
Зимоњића Богдана, земља ona која je v послед- 
н,ој катаклизми светској дала na олтар отаџбине, 
на олтар Заветне ммсли наше домовине све своје, 
заслужила je да joj се од ослобођења na до данас 
поклони пажња. Господо народни посланици, Хер- 
цегонипа n њен прпраст у крви ОДЛази у свет, од- 
лази у Америку, Аустралију, Лргеитипу. Мема 
острва ип земље где nac исма. Лш сии тп л>уди pa- 
сејаии no целом свету кад je дошло у ninan.e бити 
II.III   ne   бнти   ове   земл)е,   лобропол.но   оставпше 

cnoje домове у далеком снету и гостопрнмстпо у 
мајцп Русији и долазе на Солунскп ([јронт и на 
друге фронтове да заједпо са својом браКом по- 
ложе своје животе на олтар домовине. Удовице 
сгрељаних и обстоних у Херцеговини и Требињу 
треба да буду ne само запажене у инвалидском 
закону Beh требд ла буду и одликовапе. Велике 
нације као mro je Француска и женама погинулчх 
хероја n јунака дале су видна одликовања, Пре- 
фект сазива све удовице погинулих ратника и од- 
ликује их janno, док им се застава клања. 

Господо, у последње време кад je усташа 
остало као крк>авих зуба у старе бабе, сетнли су 
се да " ii'iiMa треба лати неџдто. Сетили cv се да 
мм треба дати пензију и Финансиски закон једним 
својим параграфом предвилео je да се усгашима, 
за које се утпрди сведоцима од бановине nocran- 
љеним и одређеним, и то Спасојем Шакотићем и 
Т-)Ор1)Ом Гузипом у Никшићу, да се тим усташама, 
за које се oim вакуну, даде no 400 динара месечно, 
што није велика сума, кад знате да су то ђуту- 
руми 6д деведесет и неколнко годнна, јер заии- 
слите кад je неко био'усташ v 1875 години колико 
му je сада година. Свакако пма преко 95. II, го- 
сподо, кад су će ова двојица у Никшићу заклела 
не само за one из требињског среза него и у целрј 
Херцеговини, онда се у бановини то прорешета- 
пало и na крају ее дошло до једног другог ре- 
incii.a, да се Ђорђу Гузини n Спасоју Шакотићу 
ne може веровати, него да се морају тражити дво- 
јица Кривошијана који he се понова клети. Читава 
једна врдалама и гу6л>ење времен9< Људи су no- 
трошили n;i таксе и разне трошкове око 500 ди- 
napa да дођу до свога права, до кога mi један од 
м.пх mije дошао. Ilujc дошао затр што нема тих 
старих Крнвошијана који су поз^авали свакога 
Керцеговца. 

He може со, господо, тражигп да omi који 
служе у рату морају да запамте сне cnoje другове, 
јер као mro знате, човск не иоже да запамти ни 
cnoje школске другове a камо ли да човек у рату, 
где у чету св.аки дан долазе нови л>уди, запамтп 
cne ратне другове. Зато je, господо, требало да се 
верује Спасоју Шакотићу n Гузини Ђорђу и да се 
na основу заклетпе те двојице додељује помоћ 
oiin.M бедницима mro им Финансијски закон одре- 
ђује, мала помоћ од 400 динара месечпо, која he 
mM л.удима, ne само материЈално користити, него 
he im тиме Отаибина учинити видно признање за 
ono што су omi далп добровољно у рату, опда, 
господо, кад je требало стићи и vreim n на стра- 
шпом месту постојати. 

Господо, ne само да су заборављени ти старци, 
нсго су, господо, заб6равл>ене n удовице, и то 
удовице оних који су издисали за време овога 
para na коцу и !;on()nny. Лер, господо, Лустрпја 
пије само објаппла рат Србији n Црној Гори, nero 
и пама Србпма из Херцеговине и Србима из оних 
пограничних крајева Црне Горе. ГостГодо, од Фоче 
na cne до Требиња за време рата нико није остао 
v својој кући. 

Има грађана којима су куће попаљене a 
има их којп су одведенц одмах у Нежидер и 
Арад. Пуно je л>уди отерано у казамате, a они 
који су остали ти су издисали na колцу и конопцу 
тако, да je МОЈе мало Требиње дало 83 чонека и 
жене, који су свршили na вешалима. Te људе, 
господо, Отаџбина ne on требала да заборави. од- 
носпо ibHX0Be жепе n децу чији су очевн отишли 

31* 
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na вешала што су клицали Краљу Петру и Краљу 
Николи. Te људе, господо, не смемо да забора- 
вимо, нарочито због тога mro je nama држава 
дала извесна прана и аустријским војницима који 
су се борили протнв name Отаџбинс. 

Господо, ja мислим да he ово неколико мојих 
речи, н ако изговорсних темпераментно, господин 
Министар схватити и да lie Краљевска влада ове 
грешке у Инвалидском закоку поправити и дати 
право удовицама обешених и стрељаних у овој 
земљи. 

Исто тако држим да he господин Мпнистар 
фипансија све молбе за пензије, које су прореше- 
тапе и којс до1)у, поволјНО решити и да he оним 
бедницима који су 1875 и 1878 године гинули за 
отаџбину одатн признање. 

Прстседипк Мнлаи Снмоновић: Господо на- 
родни гтосланици, потто je листа говорника ncuii- 
пеиа, то je прстрес у појединостима предлога бу- 
џета расхода 11 раздео — Пензије и инвалидске 
потпоре — завртеи. Прелазимо на гласањс. ^acahe 
сс no партијама седсшем и устајањем. Господа на- 
родни посланици, који примају прочитане партије, 
изполиће оедети, a који не примају, изволиће 
устати. Молим извсстаоца г. Франца Габровшека 
да изволи прочнтати партију 54. 

Известилац Франц Гаоровшек прочита пар- 
тију 54 - II раздео — Пензије и инвалидске пот- 
порс. 

Претседиик Милан Спмоновнћ: Прима ли На- 
родпа скупштина прочптпну партпју 54? Она го- 
спода народни посланици, који примају, «ека из- 
воле ссдети, a која ие примају, нека изволе устати. 
(Већина седи). Објавл.ујем да je пратија 54 прим- 
Лзеиа. Изполите чути партију 55. 

— За овим je Народна скупштина, гласајући 
седењем и устајаи.см o свакој партији, у смислу 
чл. 102 Усгава и § 67 Закона o пословном реду у 
Народној скупипини усвојила све партије пред- 
лога буџета расхода U раздео —■ Пеизије и ин- 
валидске потпоре — од партије 55 до партије 62, 
закључно. — 

Прстседпик Мплап Симоновнћ; Господо на- 
роднп посланици, пошто je предлог буџета ра- 
схода II раздео — Пензије и ипвалидске потпоре 
no свима партијама појединачно примљен — објав- 
л.ујем да je uco преллог буџета расхода — II ра- 
здео —■ Пензије и иивалидске потпоре — примлЈен. 

Прелазимо на прстрес у појединостима пред- 
лога буџета расхода 111 раздео — Државни дугови. 

Реч има Министар финансија г. Војии Ђу- 
ричић. 

Министар фииансија Војин Ђуричић: У разде- 
лу државних дугова има извесно повећање кре- 
дита које износи округло око 100 милиона динара, 
тако да се збирни кредит за нашу ануитетну слу- 
жбу пење на 1 иилијарду 24 милиона динара. По- 
већање погиче углапном збор пораста или уре1)ења 
нашег унутарњег дуга и прва сума од 18 милиона 
динара односи се ма тропроцентии консолидовани 
дуг код Државие хипотскарне банке. Она je де 
факто и раније теретила државне финансијс. Али, 
док je трајао режим провизориума, док овај дуг 
није био уређеи — консолидован, дотле се кредит 
није појавл.ивао у буџету. Постоји noBehaibe за 
емисију 4% за ратне добровољце у суми од 5 ми- 

лиона  динара,   и,  лајзад,   предвиђен  je   први   пут 
кредит за ануитетску службу у износу од 44 мили- 
она динара, за 6% зајам, за јавне радове. Остатак 
у гланном пада на пораст емиснја које су у току. 
Емиснје које су у току јесу аграр који jom није 
завртен, G% беглуци који нису потпуно завртспи, 
и, најзад, северни аграр који je такође само малим 
делом  досада  емитоваи.  У   иогледу  спол>них   зај- 
мова померање није урачунлхицр. Споразуми које 
имамо  са  страним   силама истичу   14  октобра  ове 
год.  и у интервалу   до   тога   времеиа   Крал>евска 
влада има дужност да иастави преговоре, .како би 
се  за  jom јсдаи  пернод времепа  привремено уре- 
heme овога спољног задужења могло да постнгне 
Овај je провизориум потребан зато што нема из- 
гледа да би  се  дефннитивни  споразум могао по- 
стићи врло брзо. Услед тога je кредит за спољне 
зајмове предложен у приближиом износу, у коме 
je  и  раннјс  био -одобреп  у  дубоком  уверењу  да 
не  hcMO  да   имамо  убудућс  тсже  услове  од оннх 
које сада  имамо. За  поједине   ствари   ћу   обаве- 
стити   господу  која   се   буду  интересовала.   (ПлЈе- 
CKaibe). 

Претссдник   Милан   CnMOHOBnh:   Реч   има   на- 
родни  посланик  г. др.  Милош Тупањанип. 

Др. Милош ТупанЈаннн: Ja у погледу овога 
ррећег раздела који говори o државним дуговима, 
имам ca.\i(i да ставим једну кратку примедбу. 
Уобичајена je пракса већ дужи низ година да иам 
поједини мииистри фипанснја ссрвнрају увек овај 
раздео државиих дугова некако непотпуио, тако 
да човек, који би хтео да се бави овим питањем, 
није у могућиости да изведе чист рачун, и то, јер 
прво не зна колика je цифра натег дуговања, np- 
венствепо спољног, и не зна колико je сервис ану- 
итета, отплата и камата. Г. Министар je ,то спо- 
мсиуо и пзложно само са неколико речи.. He зпам 
каква je политика Владина у погледу о«их дуго- 
вања која проистичу из доба рата. To сс повлачи 
Beh дуго и нигде иисам могао у овом разделу да 
на1)ем шта je с тнм. 

И ja hy да ставим само неку примедбу код 
овога дуга гдс je господин Министар финансија 
поменуо да се предвиНају осамнаест иилиона ди- 
Haipa на име ануитета Државној хипотекариој бан- 
ци, али >е не види колика je дифра тога задужси.а. 
Te би цифре требало да нам се даду да би знали 
тачпо o чему се ради. A тих цифара опле нема. 

Затим, требало би увек да нам се да и објаш- 
њење код свих ових позицпја. Требало би да нам 
се каже: кад je догични зајам закључон и за какве 
je потребе заклЈучеи, јер овде видимо, na прпмер, 
да се спомнње зајам код^Поттапске штедиоЕшце од 
mecT стотипа милиопа днпара, али пема ппкакиих 
ближих података o томе зајму. Ми сада у овој 
шупштиии нмамо доста нових људп који би >1<еле- 
ли да сс упп.чпају са овим стварпма. na би стога и 
код one као n код других слпчпих птозиција треба- 
ло увек да има и макво o6ianin>en>e, да бп људи 
мог.тп да yhy у стварп. 

Па онда у овој претпоследп^ој позицији 64 n у 
последпзој 65 где се предвиђа плаћање иптереса и 
провизнјс Народиој банци „и лругим текућим ра- 
чушша за ову и pairnje годипе", мепс парочиго nn- 
тересује овај cratB: „за ову и раиије годик?.", спе- 
цијалнр ово: „за рапије годпнс". Па ме inirep?cyje 
и то: какве су те „остале државне обавезе" и бопо- 
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ви, na ако су те обавезе учињенс за државне на- 
бавке, ja држи.м да их у буџету расхода воде одно- 
сна Мииисгарства која су дотнчне набавке извр- 
шила. Зато бих хтео да нам господнп Министар да 
ова објашњења која су нам потребиа. Молио бих 
да иам се други пут, при подношењу буџета даду 
и детаљни прегледи свих оинх дуговања са no- 
себпим објашњсњима тако да би све то могли са- 
весио да прегледамо да би могли да ставл.амо 
својс примедбе. (Пљескаље ма левици). 

Претседник Милан CHMOHOIUIII: 11ма реч Мини- 
cinp финансија г. Bojnu Ђуричић. 

Министар финанасија Војин Ђуричић: У ко- 
лико сс ствар тичс наших споллшх дугова, оии се 
могу рашчлапити у три групе. Прву групу прет- 
стављају зајмови који су били предмет слободне 
емисије, од чега највеНи елеменат 11ретстанл>ају 
предратни зајмови, емитовани у Француској. Другу 
групу представљају послератни зајмрви нарочито 
Блер и стабилпзацнопи зајам. Прсдратни су зајмо- 
ии уређиваии путем преговора и прииремепих спо- 
разума, услед тога што су били предмет су1)ења у 
Хагу, и што je nama држава била осуђена1, пи гако 
званој златиој клаузулн, да се ти зај.мови имају 
валоризирати, којом je прнликам усвојепа једна 
прогресЈШНа скала налорнзације^ која треба да до- 
сгигие сто na ero, док ona средп.а скала треба да 
достигпс 66Ж. 

1931, пак, преставља прекретницу у нашем би- 
лапсу плаћаља, a у исто време и у уредном плаћа- 
н,у иаших ме1уунзрадних обавеза. Te je године Ју- 
гославнја, као и остале државе, пзгубила репара- 
ције, које су износиле преко седам стотипа милио- 
на дииара у девпзама те je за њу пастала ситуацпја 
•(.a ис може одговарати својпм обавеза.ма како у 
погледу буџета тако и у погледу трапсфера. 

По томе ocnoBv мора се приступптп споразу- 
меваљу да се на1)е једно прпвремепо peinen.e у 
очекивању услова m времепа када би се омогуКило 
дефинитивио уређење пашпх сполуних дугова, 

Друга група наших обавеза je дуг према др- 
жаиама n она пма у главпом два елемепта: iiopame 
позајмице које нису велике, у главном према фран- 
цуској владп, a друга група су раггни дугови. Kao 
што видите, ратпи дугови пису овде садржани и 
дај Боже да ne буду помепути и у будуће. Ратпп ду- 
говн су лрссгали да се плаћзју кад су престале да 
се плаћају и репарације. Ипко mije толико алтруп- 
стички орпјепгисап да lunilia тто није дужап или 
што ne може да плати. Према томе, методама ал- 
труизма неће nolin mi nama земља. 

Што се тнче коначног и дефинитивног ypel)e- 
НјЗ наших спољппх дугова, ггошоооб емитовапи.х, 
ja ne впдпм MOPVIIIIOCT да iie се то брзо свршити у 
једпој фошалној форми. Финална форма je за nac 
једна снажпа конверзија која би донела осетпо 
ново олактап>е у nopeheibv са.условима којп су 
били утврђени уговорима o емисији. [Др. Милош 
Тупањаиин: A колико се плаћа?) Али he ту бити 
врло вслпкпх теткоћа no коме паритету да се об- 
везнице предратник зајмова замепе за 6y;iylie. Sa- 
ro иемојте очекивати да мп можемо то лако свр- 
шити. Обострана добра воља постоји да се то пи- 
raibe дефишгшвно уреди, али изгледи да се то 
може уредити, или ne, npe су такви да то не можемо 
очекиватп за ову годину. To je ствар споразумева- 

n.a, одмеравања паших    могућностн и од тога Iie 
то у првом реду и зависнтп. 

Госиодо, наш упуграшњп дуг у главном се 
састоји из емисија које noće карактер припудих 
зај.мова. Mu с.мо имали један заја.м 1921 годипс 
7%, е.мптован na слободној пијацп. После тога су 
cMHToiiaim зајмови било за ратиу штету, бнло за 
одузегу земл.у птд. To свс носп обележје принуд- 
ппх зајмова и трсбало je да протскпе дуги пиз го- 
дина na да се покуша да Краљевппа Југославија 
обпови и створи свој упутратп>11 креднт. 

1931 године, кад смо обуставпли спољиа пла- 
ћања, тим истим моментом Крал>евина Југославпја 
нашла се отоечена од иеђунаЈродае кредитпе nnja- 
це и бпла упућена сама на себе. 

Mn нисмо били у могућности да тражимо зај- 
мове у Локдону, у Америцп плп у Парпзу, јер су 
name обвезнице спале na 14,% од пормалпе вредпо- 
crn. Природпа je ствар да нико nuje могао пиги 
хтео под таквпм околпостима да купује пове об- 
всзнице са 100;',; вредпости. Спољни крелит Лу- 
гославије био je спао na пајпижи ниво. Како mi 
једиа земл>а ne може да остапе без кредита, то сс 
поставило гтитање обнове кредита стварап.см уну- 
•грашп>е ппјаце. 

Кад су у питању ynyTpamihe емисије онда до- 
бра je ствар та што псплата у земљн ne сироматн 
земл>у како TO чипн псплата у страпој валути. Ти 
су покушаји опрезпо вршепп тако да се могу све- 
сти на две операције. Прва оиерација je 5% зајам 
за јавпе радовс, у прво нрсмс замишљен у износу 
од 500 мплнопа a после nonehan na мплијарду ди- 
napa. Каматпа стопа 5% за ову с.мисију mije могла 
одговараги условииа ггијаце н због тога зајам mije 
бачеп na имјацу, nerc су целокуппу суму ресорбо- 
валп државни заноди. Други мосао су благајпнчки 
записи Миппстарства (|)iiiianciija. Овде je у Иарод- 
иој скуппггапи са мпого разлога бнло наговештено 
да наша држава често пута поједпппм привредпи- 
цима папоси тешке штете, које су кадшто могле 
umu уарок њпховом краху n руипн, услед тога 
што псплате за извсспе испоруке, известан мате- 
рпјал и радоие пли друге ствари иису npmene na 
време пего je протицало no више мессци na и го- 
дина док су људи дошли до својих закопптпх npa- 
ва. rionaJBume узрок томе био je тај, тто држаз- 
иа благајна mije располагала касеном готовипом и 
мехаии.чмом којпм располажу државпе благајпс 
модерппх звмаља. Ми ппсмо имали ypei)en „Service 
de tresorerie". To je пајзпд урађеио емпспјом бла- 
гајничких заппса Министарства фипапсија, којих 

'има у оптицају од прилике 1400 милиоиа. Тпме се 
постнгло то да се створи паппр који се лако кон- 
пертпра v повац n тпмс могу да се исплате постоје- 
he обавезе, a да благајнимка служба фуккцттонише 
како трсба, без пкаквога пптросп. Озбил.по уређе- 
n>e нашег благајпичког мехаткзма je важап допри- 
нос за поболттте услопа за добро фупкцпокисп- 
ње државпога апарата и пажап, конструктивап до- 
iipnnoc пашој прпврсдп као и пашем бапкарству. 

I Uro сс тиче бапкарства које je тако1)е поср- 
пуло, ono je у oniiM папирима пашло првокласнн 
пласмап, којп се mije дсмаптовао ни за време cen- 
ггмбарскс крпзе прошлс године, јер je оно мало 
namipa које je бачвНО na ппјацу апсорбовао ДО 
краја. Износ бачси иа пијацу није био ислики. Он 
се креће око  170 милиона динара. — To су два 
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посла смисијс извршена на нашој унутрашњоЈ 
пијаци. Tpciiii посао, који je на днепном реду, a 
којим je стнарно покушано да се наша кредитна 
пијаца ојача, јссте пројектоваиа емнсија зајма 
од 4 ми.шјарде за прнврсдно унапре^ење земл>е и 
за (наоружање. To je посао мало дужега напора, 
јер je замишл^но да се емисија спроведе и спро- 
вешће се за време од 4 године. Да je на услове 
namer јавнсг кредита nocBeliena пажња види сс 
no томе, што се у вези са осигурањем нма да упо- 
треби известан процемат резерви за 'пласирање у 
хартије од вредиости. Taj систем није геииалан 
проналазак .наше земл.е, то je систем који се свуда 
у свету употребљава. У овај nocao нс сме да се 
уноси аиархија ncli држава мора да преузме од- 
говорност за пензнје оних који су na измаку жи- 
вота, да оии те пензије и добију. 

AKO onu буду употребљени у радове од on mre 
користн, као што су радовн за осигурањс нашс 
зе.мл.с, као mro су радови за изградњу НОВИХ ма- 
гистрала железничких, уређен>е бујица, асанацију 
иојединих. крајсва, оида свакако да гу оситураник 
у ИСТО врсме својим скро.мпим ДОПриноСОМ за 
лично осигурање допрппосп и општем привред- 
п; м б()Л)НГку земље. Емисија ОВИХ зајмова ннје у 
потпуности завршена и гу иам предстоји прнлпчан 
број стотина милиопа који he се појавити на mi- 
јаци, али се истовремено врпш повлачење зајмова, 
они iiMaj\- одређени рок трајања и према томе др- 
жава их повлачи и оспособл>ава за нове емисије. 
У току ове буџетске године за повлачење унутар- 
њих емисија \-потпсол>ено je ефективио 44 мили- 
она дннара, за коју су суму већ откупљене обвез- 
нице, mro he бити уркоро регистровано и објав- 
љено. (Др. Милош Тупањаиин: A узети нове Зај- 
мове!) Нових зајмова биће. За северни аграр iipn- 
ближно нма 700 милиопа да сс емнтује. Међутим, 
ако констатујетс да je више од мнлијардс ди«ара 
амортизовано само код ратне штете. онда видите 
да омортизација долази прилично до изражаја. 

Претседппк Милаи Симоновић: Господо на- 
родми послаиицп, пошто je листа говорника исцр- 
пена, то je претрес у поједииостима предлога бу- 
џета расхода III раздео-- Државнм дугови за- 
вршен. Прелазимо на гласање. Гласаће ее no пар- 
тијема, седењем и vcrajaibeM. Господа иародни по- 
сланици, који прнмају прочитане партије, изво- 
леће  седети, a  који  не  примају,  изволеће veram. 
Молим известиоца г. Фра«ца Габровшека да из- 
воли прочитати партију fi.'-i. 

jv г>:5 
Известплац Франц Габровшек прочита парти- 

III раздео       Државми дугови. 

Претседиик Милан СимоновиН: Прима ли На- 
родиа скупштина прочитану партцју '':^? Ona ro- 
спо.да иародни посланици који примају, иека из- 
ifo.ie седет«, a кој« не примају, нвха изволе устати. 
(Beliiiiia седм). (ЗбјавЛ>ујем да je прочитаиа пар- 
тија  63 примл.епа.  Пзволите  чути  партију 64 

За  овим je Пародна скупттина,  гласајућм 
седењем и устајаљем o свакој појединој партији, 
у сл!!1сл\- чл, 102 Устава и § G7 Закона 0 послстиом 
редз у Народној скупштиии, усвојила у поједино- 
стима све партије предлога буџета расхода — 
Г1 раздео — Државци дугови — од партије G4 до 
партије 65, закл.учпо. —- 

Претседиик Милан СимоповиИ: Господо на- 
родпи посланици, noniTo ]е предлог буџета ра- 
схода — III раздео - - Државни дугови no свима 
партијама појединачио прпм.ч.сп, објављујем да je 
цео предлог буџета расхода - III раздео — Др- 
жавни дугови примл.еп. 

Прелазимо na претрес у поједипосчима буџета 
расхода — IV раздео — Министарство  правде. 

Реч п.ма Министар правде др. Виктор Ружић. 
(Одобравање и пљеокање у ц^нтруму и na де- 
сници). 

Ministar pravde dr. Viktor Ružic: Kako vam je 
poznato, prilikom moga dolaska' na položaj Ministra 
pravde zatekao sam već izrađen i podnesen predlog 
budžeta, pa s toga nije potrebno da naročito istak- 
nem, da u njem msam provadao izmjene, koje bi 
možda .smatrao kod temeljitog studija potreba pra- 
vosuđa kao i vjerskili uprava opravdanima. Izvesne 
manje korekcije poduzete su ipak u rasporedu per- 
sonala, tako da se donekle udovolji stvarnim potre- 
bama, dok će naročita briga područnog mi Mjiistar- 
stva biti da se tokom buduće budžetske godine naj- 
rigoroznije ispitaju sve potrebe naših sudova, koliko 
u pogledu osoblja, toliko i u pogledu materijalnih 
sredstava, tako da se naše pravosuđe uzmogne uzdr- 
žati na doličnoj visini. Naša nastojanja moraju biti 
upravljena na to, tla sudijski stalež dobije u činov- 
ničkoj hijerarhiji onaj značaj koji ga po njegovoj 
važnosti ide a kad mu je već garantirana nezavisnost, 
nužno je da se pobrinemo da bud« garantiran i pra- 
vilan izbor sudi j a kako po značaju tako i po znanju. 
Zato smatram za našu najpreču dužnost da što prije 
donesemo zakon o sudijama koji će uzimajući u 
obzir naše specifične prilike imati gornje u vidu. 

Pored pravosuđa koje nesumnjivo iziskuje svoje 
reforme imademo i n!z neriješenih pitanja na vjer- 
skom polju, naročito kod pravoslavne i katoličke 
vjeroispovijesti. Tako se primjerice imade, u smislu 
propisa § 21 Zakon o srpskoj pravoslavnoj crkvi, 
riješiti pitanje o visini materijalne pomoći koju 
treba da dobiva srpsko-pravoslavna crkva. Mogu da 
izjavim da će se tome radu u najskorije vrijeme pri- 
stupiti, pri čemu nije potrebno da naročito nagla- 
sim da će se isti principi primijeniti i za katoličku 
crkvu. 

Sam predlog budžeta rashoda Ministarstva pravde 
za 1939/40 godinu u iznosu od 456.733.241 dinar, po- 
kazuje prema budžetu za 1938/39 godinu povećanje 
od 60 miliona dinara. 

Nadležnost Ministarstva pravde kako znadete 
vrlo je opsežna jer u nju spada uprava cjelokupnog 
pravosuđa, osim vojnog, nadzor na upravnim sudo- 
vima, advokatima i javnim bilježnicima, međuna- 
rodni pravni saobraćaj, izrađivanje resornih zakon- 
skih projekata i uredaba, uređivanje zbornika resor- 
nih zakona i uredaba, suradnja u stručnom zakono- 
davstvu ostalih resora u svrhu da se osigura pravilna 
primjena zemaljskih zakona, uredivamje i nadgleda- 
nje pravnih odnosa svih priznatih vjeroispovijesti, 
svi vjersko politički poslovi, uvođenje zemljišnih 
knjiga i napokon podizanje i nadzor i izdržavanje 
domova maloletnika i kaznenih zavoda. 

Medu najvažnije zadatke Ministarstva pravde, 
spada nesumnjivo izrada zakona, te da bi se taj po- 
sao sa uspjehom mogao završiti u predlogu budžeta 
za 1939/40 godinu, predvideno je povećanje izdataka 
u partiji 69 sa 612.000 dinara, tako, da ta partija iz- 
nosi sada 830.000 dinara. Taj kredit služiće u prvom 
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redu i za pokriće troškova za pripremanje del'ini- 
tivne redakcije projekata građanskog zakoirka za 
Kraljevinu Jugoslaviju, a pri tome će se imati u vidu 
sve primjedbe, stavljene na preosnovu građanskog 
zakonika, te će se nastojati, da se što prije zakon- 
ska osnova iznese pred ovaj Dom. Donošenjem no- 
vog graclauskog zakon.ka prestati će opravdane kri- 
tike, koje se sa raznih naših pravnih područja čuju o 
nesavremeiiosti pojedinih pravnih zasada na polju 
privatnog prava. Iz navedene svote podmiriti će se i 
troškovi za izradu trećega dijela Trgovačkog zakona 
(obligacioui dio, partije o ugovornom osiguranju i 
izdavačko nakladnom ugovoru), nadalje za izradu 
drugih potrebnih zakona i uredaba, kao i za izradu 
jednog Zbornika prečišćenih zakona, uredaba i рга- 
vilnika koji se primjenjuju u sudskoj praksi. Ovaj 
Zborn k imao bi obuhvatiti cjelokupnu materiju, kako 
materijalnog, taiko i formalnog zakonodavstva, koje 
se primjenjuje kod sudova, a taj će Zbornik biti su- 
dovima od velike koristi i pomoći, jer neće morati 
postojeće zakone tražiti po »Službenim novinania , 
finansiskim zakonimai i raznim zakonima o izmje- 
nama i dopunama osnovnih zakona ili se služiti lošim 
izdanjima. 

Napokon će se u vezi sa donošenjem Trgovač- 
kog zakona iz ove svote podmiriti i troškovi oko 
osnivanja Trgovačkog registra, koji je predviden 
Trgovačkim zakonom. 

() zainašnosti i značaju cijeloga ovoga rada 
mislim  da  nije  potrebno  trošiti  riječi. 

Gospodo narodni poslanici, vama je sigurno 
poznato, da na teritorijama Apelacionog suda u Beo- 
gradu, Skoplju i Velikog suda u Podgorici sve do 
donošenja novih zemljišnoknjižnih zakona nisu po- 
stojale zemljišne knjige. Da bi se dovršio sav ogro- 
man posao oko konačnog uvođenja zemljišnih knjig.ti 
i na tim područjima. Ministarstvo pravde radi inten- 
zivno na uvođenju novih povjerenstava za osnivanje 
zemljišnih knjiga u onim srezovima u kojima je već 
izvršena katastarska izmjera, te da bi se ovaj posao 
što uspješnije proveo, povećani su izdaci u partiji 7G 
za 400.000.— dinara, tako da ta partija iznosi sada 
500.000.— dinara. 

Prema zakonu o osnivanju novih okružnih i sre- 
skih sudova od 14 aprila 1938 godine tokom ove bu- 
džetske godine osnovati će se i to sa danom 1 juna 
1939 godine na teritoriji Apelacionog suda u Beo- 
gradu tri nova sreska suda. Na teritoriji Apelacionog 
suda u Skoplju sedam sreskih sudova na teritoriji 
Velikog suda u Podgorici jedan sresk; sud, na teri- 
toriji Apelacionog suda u Sarajevu devet sreskih su- 
dova, te napokon na području Apelacionog suda u 
Splitu jedan sreski sud. Osim osnivanja ovih novih 
sudova Ministarstvo će stalno imati u vidu sve po- 
trebe za eventualnom daljom reorganizacijom sudo- 
va, kako bi se razumnom raspodjelom rada post gla 
Ato veća efikasnost sudskog poslovanja. S time u vezi 
predvideno je primjerice obrazovanje Trgovačkog 
suda u Zagrebu u skladu sa propisom § 27 Zakona o 
uređenju redovnih sudova. 

Za podmirenje svih materijalnih potreba, koje 
će nastati kod osnivanja napred spomenutih sudova, 
a U svrhu, da se tokom budžetske godine osigura 
njihov normalni rad, predvideno je povećanje mate- 
rijalnih izdataka u odnosnim glavama, a također je 
predvideno i postavljanje 280^ novih službenika. Pri 
tome moram naročito spomenuti, da je na teritoriji 
Apelacionog suda u Beogradu i Skoplju broj sudskih 

pripravnika, sekretara, arhivskih pripravnika i služi« 
telja nerazmjerno veći od broja onih na teritoriji 
Apelacionog suda u Zagrebu, pa je u svrhu, da bi se 
sudovima omogućio rad, sa gore navedenih teritorij.i 
premješteno na teritorij Apelacionog suda u Zagrebu 
20 sudskih pripravnika, 5 sekretara, б arhivskih pri- 
pravnika, 10 zvaničnika-dnevničara i 20 služitelja 
dnevničara. Os m toga, kako će to biti niže spome- 
nuto, uzeto je za upravne sudove 3 sudska priprav- 
nika, 2 sekretara i 5 zvaničnika-dnevničara, a za po- 
dručje Apelacionog suda u Ljubljani uzela su 2 dnev- 
ničara služitelja. Ovakva raspodjela osoblja biti će 
u interesu uspješnoga rada samih sudova, a biti će 
od koristi i za sudsko osoblje, jer će mu se time olak- 
šati rad i omogućiti bolje napredovanje u službi. 

Moram nadalje naglasiti, da je bilo neophodno 
potrebno povećati kred.te za nabavljanje i popravak 
kancelarijskog namještaja, knjiga, obrazaca itd. a 
po najviše za troškove krivičnog postupka jer je 
bilo momenata, kad sudovi nisu bili u mogućnosti da 
rade, rad. pomanjkanja kredita, te je takovo po- 
manjkanje kredita često puta baš bilo glavna smetnja 
uspješnom radu sudova. Zbog nedovoljnih kredita u 
part. G96 ranijega budžeta, za popravak zgrada, sta- 
nje sudskih zgrada i higijenski uslovi rada u sudo- 
vima bili su na vrlo niskom nivou, što je ugrožavalo 
zdravlje ne samo sudskih zatvorenika, već i samog 
sudskog osoblja, budući da je ono, provodeći naj- 
veći dio dana u nehigijenskim kancelarijama, vrlo 
često oboljevalo. Zbog toga su kred ti u ovoj par- 
tiji povećani za 543.000 dinara, te će se iz te svote 
tokom budžetske godine izvršiti najhitniji popravci 
i time kako tako poboljšati higijenski uslovi rada 
sudskog osoblja. Ovo je potrebno tim prije, što su 
sudski poslovi u konstantnom porastu. Da bi dobili 
bar približnu sliku opsega sudskog poslovanja, IU'I 
vesti ću vam, da je prema statističkim podatcima Mi- 
nistarstva koji su izrađeni na osnovu sudskih izve- 
štaja, tokom godina 1935, 1936, 1937 porast krivič- 
nih predmeta iznosio prosječno oko 20% godišnje. 
1937 godine bilo je tako kod prvostepenih sudova 
576.96G krivaca, koji su odgovarali za razna krivična 
djela. Ako se taj broj uporedi sa brojem stanovni- 
štva u državi, vidi se, da je u toku prošle godine 
svaki 27 građanin odgovarao krivično pred sudom. 
Nema sumnje, da je za takav ogroman rad potrebno 
osigurati uredne prostorije. Upravnim sudovima pre- 
bačeno je od redovnih sudova, kako je to gore već 
spomenuto, dva sekretara, tri sudska pripravnika i 
pet zvaničnika-dnevničara i to na ona područja, gde 
je povećanje broja osoblja bilo neophodno potrebno. 

Osobito se teško osjeća kod upravnih sudova 
pomanjkanje potrebnog kancelarijskog osoblj.n, bu- 
dući da je taj broj i danas isti, kao i godine 1922, 
kada je možda bio dovoljan, jer opseg poslovanj,' 
fh sudova nije tada bio tako velik, kao što je danas. 
Donošenjem novih zakona, a naročito zakona o op- 
štinama, poslovi upravnih sudova znatno su se pro- 
širili, te su ti sudovi preopterećeni poslom i u stalnom 
zaostatku. 

Tako je primjerice koncem 1938 godine u uprav- 
nom sudu u Beogradu ostalo neriješenih 5.312 pred- 
meta, a u upravnom sudu u Zagrebu 5.091. Nesum- 
njivo je, da ovako veliki zaostatci u rešavanju pred- 
meta kod upravnih sudova, ne samo da su na Štetu 
pojedinih interesiranih stranaka, već je i od javnoga 
interesa, da do zastoja u radu upravnih sudova ne 
dolazi. Da se izbjegne ovome zlu, jedino je sretstvo, 
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da se naročita pažnja posveti pitanju broja osoblja 
kod tih sudova. 

Smatram za dužnost da vam istaknem, da je, 
prema stvarno ukazanim potrebama, kredit za ure- 
đenje, održavanje i čuvanje vojničkih grobalja u 
zemlji i inozemstvu povećan za 50.000 dinara, te da 
je za podizanje spomenika i kosturnica u Skadru i 
Ljubljani, kao i u zemlji uopće, predvidena svota od 
950.000 dinara. 

Kao jedan izvanredni izdatak u ovome budžetu 
pojavljuje se i svota od 35,000.000 dinara, koja se na 
osnovu §-a 26 Finansijskog' zakona za 1938/39 godinu 
isplaćivala u ime  10%  Patrijaršijskog prireza. 

Rimokatolička i Grkokatolička vjerska uprava 
dobila je za materijalne izdatke povećanje od 400.000 
dinara, a povećanje izdataka od 1,884.385 dinara nije 
ništa drugo, nego ispravka ranijega budžeta, jer je 
ta suma stalno  nedostajala. 

Gospodu narodni poislanici, smatram za potrebno 
da istaknem, kako je našim novim krivičnim zakono- 
davstvom ostvarena savremena organizacija izvršenja 
kazne. Naše kazneno pravo usvojilo je naime kod 
izvršenja kazne t. zv. progresivni anglo - irski sistem. 
No ne samo način izvršenja kazne, već i ostale kri- 
vično - pravne institucije, kao primjerice uslovna 
osuda, uslovni otpust, razne mjere bezbjednosti, indi- 
vidualni postupak sa pojedinim zatvorenicima u za- 
vodima, imaju da služe osnovnome cilju našega kaz- 
nenoga prava, a to je represivna borba protiv krimi- 
naliteta s jedne strane, a s druge strane nastojanje 
oko popravljanja onih, koji su već došli u sukob sa 
krivičnim zakonom. 

Dosljedno provođenje ovoga sistema izvršenja 
kazne traži, da se i kazneni zavodi grade tako, da bi 
odgovarali svim potrebama koje taj sistem stavlja. 
Radi toga se, nakon stupanja na snagu novog kri- 
vičnog zakonodavstva, nove građevine kaznenih za- 
voda zidaju tako, da se progresivni irski sistem može 
u cijelosti primjenjivati, a zgrade, koje su ranije po- 
stojale i koje ne odgovaraju zahtjevima loga sistema, 
preuređuju se u granicama finansijskih mogućnosti 
prema tome cilju. U tu svrhu je pored redovitih bud- 
žetskih sretstava, do sada iz sretstava Centralnog 
fonda za podizanje zavoda utrošeno 2,953.285 dinara. 
I ako je baš za svrhu podizanja kaznenih zavoda 
osnovan našim novim krivičnim zakonodavstvom 
Centralni fond, nisu se nažalost iz toga fonda mogle 
podmirivati potrebe oko podizanja kaznenih zavoda, 
jer se ie najveći dio prihoda ovoga fonda do sada 
/bog nedovoljnih budžetskih sretstava, trošio na po- 
kriće troškova oko izdržavanja osuđenika, te se u tu 
svrhu do sada potrošilo oko 30 miliona dinara. Zbog 
loga je, a i zbog porasta kriminaliteta i općeg posku- 
pljenja života, nametnuta potreba da se u budžetu 
povećaju izdaci za materijalne potrebe kaznenih za- 
voda sa 5,675.500 dinara. 

Naš zakon o izvršenju kazni lišenja slobode, ima- 
jući u vidu odgojno djelovanje rada na osuđenike, 
propisao je, da je rad obavezan za sve osuđenike. 
Stoga naši kazneni zavodi razvijaju jaku privrednu 
djelatnost te su pored poljoprivrede uvedene u njima 
i ove vrste zanata: tkalački, krojački, obućarski, me- 
haničarski, električarski, stolarski, rezbarski, bravar- 
ski i dr. Razumije se, da se upotrebljava samo osu- 
deuieka radna snaga. 

U normalnim prilikama iznosi kapacitet naših 
Kaznenih zavoda 7.370 osuđenika, ali je usporedo sa 
porastom   kriminaliteta porastao  i broj osuđenika u 

zavodima, tako da smo na dan 1 januara ove godine 
imali 9.343 osuđenika tj. 2.064 više od normalnog 
stanja, a 889 osuđenika više nego prošle godine. 
Razumljivo je stoga, gospodo narodni poslanici, da 
ovo povećanje broja osuđenika oslovljava i porasi 
materijalnih potreba kaznenih zavoda i povećanje 
rada u njima, a time se opravdava i potreba pove- 
ćanja budžetskih sretstava za te svrhe. 

Novim našim krivičnim zakonodavstvom pred- 
videno je za prinudno odgajanje djece i mladih malo- 
ljetnika osnivanje državnih zavoda. Naša nastojanja 
oko osnivanja ovakovih zavoda uznapredovala su 
toliko, da danas imamo sedam takovih državnih 
zavoda. 

Ovi zavodi služe uspješno svojoj svrsi te u njima 
smještena djeca i maloljetnici uče zanate, rade poljo- 
privredne poslove, a pitomci iz Gline pohađaju čak 
i gimnaziju. 

Završavajući svoje izlaganje, ponavljam da pred- 
log budžeta područnog mi resora za 1939/40 godinu 
iznosi 456,733.241 dinar, te je prema tome za 60 mili- 
ona dinara veći od prošloga. Ovo povećanje na- 
stalo je: 

1) radi isplate potraživanja srpskoj pravoslavnoj 
crkvi prema §-u 26 Finansijskog zakona za 1938/39 
godinu; 

2) radi povećanja broja osoblja potrebnog za 
sudove, koji će se novoosnovati; 

3) radi osnivanja novog odeljenja pri odeljenju 
Kasacionog suda u Beogradu; 

4) radi materijalnih potreba novoosnovanih 
sudova; 

5) radi povećanja broja stražara kod kaznenih 
zavoda; 

6) radi povećanja troškova krivičnog postupka; 
7) radi povećanja izdataka za popravljanje histo- 

rijskih spomenika, crkava, sudskih zgrada i zatvora; 
te napokon 

8) radi podmirenja raznih drugih hitnih potreba 
sudova. 

Pri tome valja uvažiti naročito da su cijene svih 
artikala, kako za kancelarijske potrebe, tako za ogn- 
jev, osvetljenje i za ishranu porasle, te se ta pove- 
ćanja kreću prema tržnim cijenama ovih artikala. 

Spomenuti mi je još, da sav ovaj veliki i razno- 
vrsni posao, koji spada pod Ministarstvo pravde oba- 
vlja 5.413 činovnika, 1.781 činovnički pripravnik, 
2.443 zvaničnika, 1.115 služitelja i 2.749 ostalih služ- 
benika, dakle ukupno 13.501 osoba. Ako se uvaži sva 
težina i opseg ovih poslova, mora se doći do zaklju- 
čka, da taj broj nije ni malo velik tim prije, Što se 
tokom svake godine proširuje opseg sudskog rada, 
te su tako u najnovije vrijeme u nadležnost sudova 
prešli primjerice svi invalidski sporovi. 

Uvjeren sam, gospodo narodni poslanici, da ste 
na osnovu ovoga moga izlaganja stekli uvjerenje o 
potpunoj opravdanosti predloženih izdataka, te vas 
stoga molim, da ovaj moj predlog izvolite usvojili. 
(Odobravanje i pljeskanje). 

Потпретседиик   Алојзиј   Михелчич:   Реч   ииа 
народни посланик г. Бранко Аврамовић. (Гласови: 
Иије ту!). Како r. Аврамовик није ту, сматра се да 
je одустао од речи. 

Реч има народни посланик г. Урош Недељко- 
вић. (Гласови: Није ту). Како г. Недељковик није 
ту, сматра се да je одустао од речи. 

Реч има народни посланик г. Деметриј Вебле. 
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Deinetrij Veble: Gospodo narodni poslanici, za 
dobro i uređeno pravosuđe u državi nije potrebno 
da imamo samo stručno dobro obrazovane sudije 
nego je potrebno tla su i na potrebnoj moralnoj 
visini. 

Da se ovo postigne, u prvom redu je dužnost 
države da njima obezbedi ličnu i materijalnu neza- 
visnost. To je moguće jedino u formi'Zakona o 
Midijama. 

Stvarno, danas ne postoji stalnost sudija. Usta- 
vom, od 1931 godine, bila je našim sudijama zaga- 
rantovana stalnost. Odredbe ovoga Ustava o sudstvu 
i sudijama dosta su liberalne i odgovaraju načelima 
uređenja savremenili demokratskih država i daju 
dovoljno jemstvo za zaštitu slobode, časti, života i 
imovina građana. 

Ali Zakon o sudijama koji danas važi donesen 
je 8 januara 1929 godine te su njegove odredbe i 
sada u punoj saglasnosti sa tadanjim Zakonom o 
Kraljevskoj vlasti i Vrhovnoj državnoj upravi od 
6 januara 1929 godine. 

Taj Zakon nije imao odredbe o sudskoj stalnosti 
kao što nije imao ni odredbe o drugim demokrat- 
skim ustanovama, tj. političkim partijama, Parla- 
mentu itd. 

Prema ovakvom stanju, danas važeći zakon o 
sudijama ne samo da nije u saglasnosti sa načelima 
Ustava, nego je baS naprotiv s njima u direktnoj 
suprotnosti. Kad bi se naime dogodilo da bi bo je- 
dan sudija premešten, protiv toga on se ne bi mo ■ o 
žaliti Državnom savetu. Državni savet, naime, nij- 
ovlašćen da ispituje da li je jedan formalno valj.ini 
zakon i u materijalnom pogledu u skladu sa Ustavom, 
jer se sudi pri izricanju pravde samb po zaikonu; 

Ma koliko imade nekih koji moguće i opravdano 
pomišljaju protiv toga da se uvede stalnost sud ja i 
to ma iz kojeg budi razloga, ipak treba na ovome 
mestu u interesu pravde istaći, da smo svi interesi- 
rani time, da dođe što pre do stalnosti sudija. 

Sudijama treba naime zagarantovati zaštitu kako 
od strane njihovih pretpostavljenih u pogledu izri- 
canja presuda ali isto tako i od uplivisanja sa strane 
partija itd. 

Na drugoj strani nemoguća je zamisao stalnosti 
sudije, ako on nije i materijalno nezavisan. Moramo 
priznati tla su prinadležnosti sudija, osobito onih 
koji su и nižim grupama, tako niske da jedva do- 
stižu njihov egzistenčni minimum, ali o tome može 
se   govoriti. 

Zamislimo sada jednog sudiju koji imade još 
dece. U takvim prilikama se nehotice stvara za 
ovakvog čoveka stanje da dođe u položaj materi- 
jalne ovisnosti. 

Ali pošto znamo da u sadašnje vreme nije mo- 
guće tako brzo doneti jedan zakon osobito jer sve to 
traži izvesno povećanje njihovih prinadležnosti a g. 
Ministar finansija kaže da nema potrebnih budžetskih 
mogućnosti, to molim g. Ministra pravde da izvrši 
izvesne korekture u Zakonu o činovnicima, i to u 
pogledu unapređenja sudija okružnih sudova i dr- 
žavnih tužilaca u 111 položajnu grupu. 

Dok, naime, činovnički zakon dopušta unapre- 
đenje u III grupu starešinama sreskih sudova, to je 
kod sudija okružnih sudova i državnih tužilaca ne- 
moguće — izuzev u jednom iznimnom slučaju — 
mada su oni stvarno na višem položaju. 

Kao što sam u početku izneo, dobro sudstvo 
ovisno je od savesnih sudija. Zbog toga je potrebno 

da se i kod Ministarstva pravde uvede praksa prili- 
kom primanja sudskih pripravnika u državnu službu 
da se uzimaju samo takvi diplomirani pravnici koji 
pružaju u svakom pogledu dovoljnu garanciju da će 
biti nivo našeg pravosuđa na visokom stepenu. 

Potrebno je, dakle, da prekinemo sa praksom 
da se primaju pripravnici po redu po kojem su pre- 
date njihove molbe za prijem u držaivnu službu, nego 
da se zavede medu njima jedan izbor. 

Uveren sam da ćemo u slučaju dobrih izbora 
stručnih, obrazovanih, moralno visoko stojećih a i 
materijalno dobro obezbedenih sudija doći u položaj 
da se narod neće žaliti da u sudu nema pravde, kao 
što se danas, žalibože, više puta a i opravdano događa. 
Isto tako molim G. Ministra pravde da prekine sa 
onom praksom koja je bila zavedena kod nas po- 
slednjih godina, a koju kod nas prije nismo pozna- 
vali t.j. da budu na mesto zvaničnika postavljeni 
nadničari. 

Moramo priznati da jedan službenik, kome ko- 
liko-toliko nije zagarantovano da će ostati u držav- 
noj službi, nikada ne može prilikom vršenja svoje 
službe raditi tako savesno kako bi radio u obratnom 
slučaju. 

Od ovakvog čoveka ne može ni država, koja mu 
nije obezbedila sva prava, tražiti da vrši službu onako 
kao što bi trebalo. 

Ovakav službenik, na kraju, nema ni interesa da 
bi se upoznao sa propisima službe, jer ne zna kako 
će biti s njime u buduće i pom'šlja da li u opšte imn 
kakvog smisla da se sa propisima svoje službe 
upozna. 

Nadalje, molim G. Ministra pravde, da reši pi- 
tanje gruntovnog činovništva pod sudova, da se 
njihov službeni položaj  međusobno izjednači. 

Ima, gospodo narodni poslanici, još jedno pi- 
tanje koje je osobito za nas Slovence od vrlo velike 
važnosti. To je pitanje prenosa Kasac'je Vrhovnog 
suda za Sloveniju i Dalmaciju iz Zagreba u Ljubljanu. 

Posle Svetskog rata pojavila se potreba Vrhov- 
nog suda za Sloveniju i Dalmaciju pošto su ove po- 
krajine  imale jednako zakonodavstvo. 

Bila je namera da se ovaj Vrhovni sud namesti 
u Ljubljani, a sa tom mmierom bila je sagtasha 
i   tadašnja   Ualmatiiiska   pokrajinska   vlada. 

Konačno je preovladao upliv nekih uplivnih Dal- 
matinaca i Vrhovni sud za Slovenju i Dalmaciju bio 
je ustanovljen u Zagrebu i dodeljen kao Sto sedmo-' 
riče, Odcljenje B) Vrhovnom sudu za Hrvatsku i 
Slavoniju. 

Sa ovakvim rešenjem mi nikada nismo bili za- 
dovoljni. Sto sedmorice bio je izričita hrvatska isto- 
rijsko-pravna ustanova, koju mi nikada ranije nismo 
poznavali jer se kod nas i po našim propisima nije 
sudilo u Senatu od 7 članova nego samo po 5. Sa 
druge strane. Sto sedmorice, Odeljenje B) ima naj- 
više posla sa stvarima koje dolaze iz Slovenije zbog 
čega je još više opravdan zahtev, da bude Vrhovni 
sud premešten u Ljubljanu. 

Ovaj premeštaj ne bi bio vezan ni sa kakvim ve- 
ćim izdatcima, pošto 1 sada radi kao zasebna usta- 
nova sa specijalno određenim  činovništvom. 

Kao što smo videli iz ekspozea G. Ministra prav- 
de, potrebe sudstva u celoj državi vrlo su velike. 

Mada priznajem da je i u ostalim krajevima naše 
države velika oskudica kako u ličnim, tako i u mate- 
rijalnim potrebama, ipak smatram za umesno da 
skrenem G. Ministru pažnju na velike potrebe u po- 
dručju Apelacionog suda u Ljubljani. 

32 
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Što se ti6e ličnih potreba, one su kod nas rel i- 
tivno sigurno najveće a to zbog toga, što naši sudovi 
ne sude samo u parnicamai naših državljana, nego 
imaju dosta posla i sa strancima. 

Inostrane firme koje poznaju visoki stepen na- 
ših sudova odgovaraju naime za sve poslove koji 
proističu iz njihovog poslovanja sa našim firmama 
u celoj državi  pred  nadležnosti  naših sudova. 

Na taj način poslovi rastu i sudovi su iz dana u 
dan sve više opterećeni i ne mogu svoj posao oba- 
vljati tako kako bi to trebalo. 

Samo vanrednom inarljivošću naših sudija i ad- 
minstrativnog osoblja treba zahvaliti da poslovi idu 
napred. Ali ovakvo stanje ne može dugo trajati. Su- 
dijama i administrativnom osoblju nije moguće raditi 
iz dana U dan od 8 sat! izjutra pa do 7 saiti uveče, 
kao što je to slučaj koci naših, osobito sreskih su- 
dova. Na kraju treba da podvučem da brzina u radu, 
osobito na području sudova, nije korisna jer njihov 
delikatan rad treba vršiti pažljivo i sa razumevanjem. 

Što se tiče materijalnih potreba i ove nisu do- 
voljne kao što se može videti iz predloga budžeta 
Ministarstva pravde. 

Ima jedna stvar zbog koje se osobito žale su- 
dije, a to je potreba nabavke stručnih knjiga, listova 
i časopisa i to kako domaćih, tako i stranih. M: svi 
znamo da se pravna znanost razvija i da skoro svaki 
dan izlazi kakva pravna knjiga bio kao sistem bilo 
kao komentar zakona. Sudijama su ove knjige po- 
trebne kako bi usavršavali svoje znanje. Pitanje je, 
kako će sndije doći do ovih knjiga kada njihove pr - 
nadležnosti ne dozvoljavaju nabavku takvih knjigi. 
Zbog toga je dužnost države da ona sama uvidi po- 
trebu gornjeg traženja i da svim kako sreskim tako 
i okružnim sudovima omogući nabavku stručne lite- 
rature i to domaće i inostrane. 

Već U Finansijskom odboru bilo je od strane 
neke gospode govora o stanju sudskih "zgrada u na- 
šoj državi. Ovom prilikom bilo je izneto da su zgrade 
svake godine u slabijem stanju i ako se ne budemo 
postarali još na vreme za nekoliko godina imamo da 
dođemo u položaj koji će nametnuti potrebu izgrad- 
nje novih sudijskih zgrada. 

Ovom prilikom dozvolite mi, gospodo narodni 
poslanici, da iznesem jedan slučaj. Merodavni faktori 
Apelacionog suda u Ljubljani 1931 godine ustanovili 
su zajedno sa stručnjacima potrebu popravke sudske 
zgrade u Mariboru, a što bi iznosilo oko 100.000 di-, 
nara. Onda se ova zgrada nije popravila zbog čega 
se je zgrada još više ruinirala te je prošle godine 
komisija utvrdila, da bi bilo potrebno zgradu odmah 
popraviti, a što bi sada iznosilo već 284.000 dinara. 
Takvih slučajeva ima mnogo, a to dokazuje da šted- 
nja u nepravo vreme nije na mestu. Koliko mi je 
poznato, bilo bi potrebno za sitne popravke sudskih 
zgrada u Sloveniji najmanje jedan milion dinara, a U 
predlogu budžeta za sledeću godinu predvideno je 
samo 40.000 dinara. U tom pogledu ja molim g. Mi- 
nistra pravde da učini sve kako bi se ovim potre- 
bama udovoljilo, a što bi bilo moguće na taj način 
da bi se svi oni prihodi, koje dobije država 'iz pod- 
ručja Apelacionog suda u Ljubljani upotrebiti za 
udovoljenje navedenih potreba. Ovde ja mislim na 
Centralni fond za izgradnju kaznenih i sličnih zavoda. 

Ima još jedna stvar za koju bi želeo g. Ministru 
skrenuti pažnju, a to su upravni sudovi. Ne mislim 
ovde Upravni sud u Celju, nego uopšte svi Upravni 

sudovi u zemlji. Zbog kratkoće vremena neću da se 
upuštani u pojedinosti, nego bih želeo samo da nagla- 
sim to da kod naših upravnih sudova nema dovoljno 
stručno obrazovanih lica, zbog čega se akta ne re- 
šavaju onako, kako bi to trebalo. U drugom redu 
trebalo bi jedanput prestati sa praksom koja važi 
u ovim ustanovama, a i u mnogim drugim u pogledu 
toga, da akta ne rešavaju referenti nego ih ovi dode- 
Ijuju na izradu sekretarima pa čak i pripravnicima 
usled čega se dešava da predmeti ne budu dovoljno 
proučeni   ni raspravljeni  onako  kako  treba. 

Ne bih odgovorio svojoj dužnosti a da ne spo- 
menem pitanje prinadležnosti našeg katoličkog sve- 
štenstva. 

Gospodo narodni poslanici, sigurno vam je po- 
znato da su bili naši sveštenici od vajkada kod nas 
u Sloveniji eminentni nacionalni, kulturni i prosvetni 
nulenici. Ako danas Slovenija stoji na tako visokom 
kulturnom i nacionalnom nivou, onda to treba oi 
prvom redu zahvaliti katoličkom sveštenstvu, koje je 
sve svoje znanje i ceo svoj život založilo u rad za 
dobro naroda i države. 

Našu borbu  za  oslobođenje  od  tuđinskoga  jar- 
ma isto tako su kako pro rata, tako i za vreme svet* 
skog  rata  vodili u prvome redu naši sveštenici. Do- 
zvolite mi da spomenem neka imena koja igraju zna- 
čajnu ulogu u našoj  istoriji, a to su pok. dr. Krek, 
pok.  Nadbiskup   Jeglič,   i   sadanji  Pretsednik  Senata 
g.   dr.  Anton   Korošec.   Mada  je  to   sveštenstvo  bilo 
kao što je sada u službi naroda, ipak im država sa 
svoje   strane   nije   priznala   njihovu   požrtvovanost   i 
rad. To se može konstatovati na njihovim mizernim 
prinadležnostima, koje se ni u koliko nisu popravile. 
Katolička crkva u Jugoslaviji je jedina ustanova čiji 
položaj još nije regulisan. Dok se položaj ne regu- 
liše  u  celosti, bilo  bi  potrebno, i  to vrlo hitno po- 
trebno,   rešiti   pitanje   prinadležnosti   katoličkih  sve- 
štenika. Danas kod nas u Sloveniji prima paroli pro- 
sečno 600—700 mesečne plate. Za ovaj novac treba 
da  nabavi  hranu,  odelo,  ogrev,  svetio,  da  plati  po- 
slugu itd. Svaki između nas mora razumeti u kakvim 
se teškim prilikama nalaze ovi naši sveštenici i da sa 
platom koju primaju, kao univerzitetsko obrazovani, 
nikako  ne  mogu da  žive.   Stoga   najtoplije   molim 
Gospodina Ministra pravde, a ne samo u svoje ime 
nego i u ime sviju poslanka iz Dravske banovine, da 
izvoli  tome pitanju pokloniti svoju najveću pažnju, 
i što pre regulisati težak položaj  našeg sveštenika. 
Njihovo stanje neka se popravi na taj način, da se 
našem   sveštenstvu u pogledu   prinadležnosti   prizna 
onaj  dodatak na skupoću,   koji   imaju   sveštenici  u 
Dalmaciji, a koji neka se povisi barem za 50%. Ako 
uzmemo u obzir, da broj našega sveštenstva ne do- 
stiže 1000 lica, onda je jasno da to povišenje ne bi 
tražilo specijalnih materijalnih izdataka.  Isto  to važi 
za katoličko aktivno sveštenstvo.  Ovo bi trebalo  da 
važi  i za  one sveštenike 'koji su već penzionisani, a 
čiji   je   broj   vrlo   malen.   Molim   g.   Ministra   i   ćelu 
Kraljevsku vladu da veruje u to da ovi izdaci neće 
biti uzaludni, jer će od ovoga imati koristi samo na- 
rod za kojega naše sveštenstvo u tolikoj meri i radi. 
Glasaču   za   budžet.   (Pljeskanje   u   centrumu   i   na 
desnici). 

Потпретсслник Алојзид Михелчич: Има реч 
пароднп посланик г. Ан1)елко Михаиловић, (Huje 
овде). Пошто г. Ан^елко Михаилови}! није при- 
сутан сматра се да je одустао од речи. Реч има на- 
родпи послапик r. Драгутин До.маинко. 
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Dragutin Domainko: Gospodo narodni poslanici, 
ja neću govoriti o samoj politici Ministarstva pravde, 
neg"o ću saimo ukratko obratiti pažnju na neke kon- 
kretne potrebe u gradu Zagrebu i Savskoj banovini. 
Ako dođete u Zagreb i ko nije bio u suskoj palati 
Okružnoga suda neka dođe i neka pogleda kako tamo 
izgleda. (Pavle Jovović: Tamo nema ni stolica). Mno- 
go se veselim kako napreduje naša prestonica Beo- 
grad, veselim se mnogo, ali isto tako se žalostim kad 
vidim kako ima u Zagrebu mnogih potreba kojima 
nije udovoljeno. Gospodo, sudske zgrade u Zagrebu 
su tehnički u vrlo rdavome stanju, sobe su vrlo ma- 
lene i u njima otpada malter. One su pri tom i nehi- 
gijenske prostorije. Zatvori su isto tako pretesni i 
nej1ig,ijeiiski. Sobe u kojima se sudi u tako su rda- 
vom stanju da čovek upravo mora da se čudi, kako 
je moguće da se tu izriču presude. O tome, gospodo, 
ГППО(то se već pisalo i govorilo. Zagreb nužno treba 
i traži palatu pravde. Potrebno je za sada zato pred- 
videti najmanje 20 milona dinara. Prema novinskim 
vestima, ako se ne varam, čujem da je predvidena 
jedna suma od oko 2 miliona dinara. Gospodo, ko 
zna bar nešto o tome kako se gradi jedna velika 
kuća, taj zna da to znači upravo toliko koliko n št.K 
Ja mislim da me u tome neće demantovati ni Mini- 
star pravde g. dr. Ružić, koji je bio više god na, ba.š 
u poslednje vreme. Ban Savske banovine, dakle koji 
poznaje potrebe grada Zagreba i koji i kao advokat 
ima sigurno za takve potrebe naročiti osećaj. 

Zafm, gospodo, ako se pogledaju ostale sudske 
zgrade u Savskoj banovini, isto tako kao i ove u Za- 
grebu, videće se da su i one u sasvim nedoteranom i 
ncizdržavanom stanju. 

Prema informacijama koje imam bilo b po- 
trebno za neophodnu opravku tih zgrada bar 5 mi- 
liona dinara. 

Osim toga, gospodo, ima još jedna interesantna 
stvar za koju sam ja lično saznao iz sudske prakse u 
Zagrebu. Gospodo, ima izvesnih materijalnih kre- 
dita koji su sasvim nedovoljni. Tako, na primer, okru- 
žni' i sVeski sud U Zagrebu ne mogu više da zovu 
stručne sudske veštake, jer nemaju odakle da ih pla- 
ćaju. Ja sam lično doživeo da se ponudilo 10 dinara 
stručnjaku sa fakultetskom naobrazbom za veštače- 
nje! Ta suma je skočila konačno na nekih 100 di- 
nara! Posledica toga je naravno da se stručnjaci 
ustručavaju i naprosto neće da idu na veštačenja. 
Možete misliti kolika je šteta za stranke kad moraju, 
radi pomanjkanja veštaka, da zavlače pretrese, ili kad 
moraju da zovu onog veštaka koji ne odgovara. Za 
razne manje potrebe treba bar I  mil. dinara. 

Sa tim u vezi ima još jedno pitanje, koje spada 
u potrebe zgrada a spada, mislim, pod nadležnost 
Ministarstva pravde, a to je pitanje smcStanja mladih 
malolelnika, okrivljenika od 14 do 17 godina, ali kod 
kojih su delikti maleni i nisu iz drugih razloga, nego 
samo usled nedovoljnog odgoja. Po al. 2 § 438 Kriv. 
postupka potrebni bi b'li posebni zavodi za to. Takvih 
zaivoda, međutim, nema, nego postoje samo državni 
zavodi za one maloletnike koji su već osuđeni radi 
zločina, a li su prenatrpani i u vrlo rdavom stanju. 

Po čl. 4 uredbe M'nistarstva pravde od 1930 go- 
dine predvideno je osnivanje banovinskih, opštinskih 
i privatnih zavoda za odgoj i popravku dece i mladih 
maloletn'ka. 

Ovo što ću sad o tome da kažem provlačiće se, 
možda, kroz sve resore, o kojima ću govoriti. Na ba- 
novine   se   aipeluje   da   grade   ovo,   da   se brinu za 

ono itd., a međutim banovine nemaju sredstava. 
Prema tome i sada se mora istaći pitanje, koje čini 
vezu s našom unutrašnjom politikom a to je pranje 
ili treba banovine osposobiti za život, ili država treba 
da preduzme finansiranje tih poslova od banovnai, 
jer ovako kao do sada banovine ne mogu živeti. Za- 
grebačka opština bila je napravila jednu pretstavku 
1938 da se izgradi jedan dom, u koji će se takva 
deca staviti da ne bi potpuno propala. Pošto to ne 
može sama da učini ni opština ni banovina, pozvana 
je država da pruži izdašnu pomoć. 

Gospodo, ja sam dužan prilikom ovoga budžeta, 
u kome evo počinjem da izlažem potrebe zgrada Za- 
greba, da skrenem pažnju na jednu stvar. U našem 
javnom životu, u štampi, mnogo se u poslednje vre- 
me govori o izvesnim podatcima, u kojima se tretira 
neravnopravnost Srba i Hrvata u raznim oblastima. 
Međutim ja ću ovde da pomenem te podatke u po- 
gledu Činovnika, u ministarstvima, u centralnim nad- 
'leštvima. Ja, gospodo, ne ulazim u to da li su ti poda- 
ci tačni ili nisu, ali činjenica je da se o tome mnogo 
govori, i da se u takvoj atmosferi i raspravlja o reša- 
vanju čisto političkih pitanja. Prema tome, ja ću, bo- 
reći se za ravnopravnost, da obratim pažnju g. Mini- 
stru pravde na te podatke i da ga zamolim da se ti 
podaci provere, jer ili su istiniti ili neistiniti. U svakom 
slučaju ja smatram da je dužna Kraljevska vlada i 
svaki ministar da uzme u ozbiljno rasmatranje ovo pi- 
tanje в da nam o tome da obaveštenja. .la sam sma- 
trao, gospodo, da treba da obavestim o tome Narodnu 
skupštinu i mislim i nadam se da ću takode u tom 
pogledu dobiti zadovoljavajući odgovor i od g. Mini- 
stra pravde. (Pljeskanje na desnici). 

Потпретссдиик Алојзиј Михелчнч: 11ма реч 
иаролпп   послани«  г.   Павле   .lononnli. 

Павле Јововић: Господо иаролни посланици, 
nam наро.ч лепо каже: правда држи земљу и гра- 
лоне a неправда руши обадвоје. Да би се ono 
СТВЗрНО И остварило, потребно нам je да пмамо 
не само добре законе, већ и добре судије. Ja 
одмах хоћу да кажем да су и садашње судијс 
дОбре, јер je name правосуђе ипак na достојпој 
висини, али хоћу да кажсм ла je потребно да се 
једанпут донесе закон o судијама и судијској 
сталности. Пре тога потребно би било, да дође 
један грађански закон. Неколико година o томе 
се води дебата, који закон да узмемо за оснопицу, 
да ли аустриски или фрапцуски. МеНутим, господо, 
ми имапо један наш домаНн пмопимски закон који 
je пзрадно Валтазар Bormimli и тај закон пма 
довол.по услова да се он узме за осповипу новог 
грађанског законика, да се избере ono што je no- 
трсбно. 

Сад, господо, o сулијској стапности. Судијска 
сталност je предвиђена и Уставом од 1931 али je 
гамо казано да l.e се та сталност засебним зако- 
noM утврдити. Када су претставтшп судијског 
удружења билн код бившег министра правде a 
данаШњег Претседника Скупштине и кад су га 
питали да ли има намеру да донесе закон o стал- 
пости судија, on je изјавио: имам намеру. Али на 
пнтап.е" чали n бев тога закона судије уживају 
сталност, on није хтео да одговори, није хтео да 
аотпише своју изјаву и да пусти у новине да су- 
411 je ужпиају сталност. Судијска сталпост mije 
сигурна; ona се увек може пореметити све дотле 
док се ne допесе један иов закоп којим he та стал- 
ност  omu   загараптовапа.  Зато  je,  ГОСПОДО,  neon- 
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ходно потребно да сс тај закон доиссе. У том 
закону iipiu) je потребно да се реши сталност су- 
дија a затим да се побољша њихово матернјално 
cTaibo, јер, росподо, постоји факат да onaj који 
je непоштен, raj lic бити непоштен иа колико :i:\ 
му се да, a онај којн je поштсн биће поштен и са 
малим. Али постоји н други факат да судију треба 
потпуно обезбедитн тако, да onor момента кад 
изриче правду и кад решава o части, имању и 
жииоту људи ne мора ни o чему да мисли, на прпмер 
да ли има код куће 50 динара да се купи лск n>e- 
гово.м детету или како he отллатити одело; да иде 
усправно и да се ни од кога не плаши. Према томе 
сви су услови зато да судије буду материјално 
осигурани. To питање треба решнти на omnrc за- 
довол.ство и то HiiKaico неће бити скупо, јср je 
позната чињеница да баш судови доносе велике 
приходс Држави од разних такса приликом донр- 
шеша одлука; 

Господо, потребно je иоред тога да и судије 
могу иапредовати више, јер зашто ограничити да 
судија окружног суда може само да иде до IV/1 
групе. Зар raj чоиек, господо, да пе.ма права да 
дође у 'II крупу као н старешина среског суда, 
који има много машу надлежност него onaj судија 
окружног суда? 

Господо, практикује се овако, да судски при- 
праииицн кад дрбију за судије обично иду одмах 
у среске судове. To je, госПодо, погрешно, јер 
срески судија и ako р.ешава мале ствари он их 
решава самостално, a они предмети које рн ре- 
шава, крупни су за свакога гра!)анина, јер су то 
увреде и клевете. Потрсбно je да млади судија, 
upe него mro оде у срески суд, буде у окружном 
суду где he у колегијуму тај млади суднја стећи 
знања како се суди и да у пракси види, поред 
snaiba које je добно на уинверзитету, како сс 
стиче судијско уверење. Јер ми, господо, ми смо 
дали велику власт судијама, дали смо да суде no 
судијском убеђењу, a кад сте судијама дали право 
да суде no судском обеђењу, онда им треба дати 
и добру награду и дати им добру праксу, да 
млађе судије науче o окружном суду како се закои 
примењује. Ja иислим, да би било врло умесно и 
бправдано кад би Господин Министар правде уста- 
noBiio праксу да у пбчетку сваки судија проведе 
једну годину у акружном суду, na ток онда да 
иде v орески суд где he битн судећи судија. 

Господо, поред тога би у закО'Ну требало 
предвидеги да се судије деполитизирају. Кад 
кажем да се деполитнзирају, ja не кажем да им 
се одузме и право гласа, него да им се забраии 
да иа rcpuTopujii ciioi-a суда за време чзбора arn- 
тују за једног послапика или протнв неког посла- 
ника. To се, господо, увек дешавало, na се кажс: 
савест je ту. Али, господо, ту греба да буде савест 
велика да једном судији, кад му д()1)е једап човек 
који му je викао доле, да тај судија буде толико 
савестап да он буде објективан према томе човеку. 
Зато треба, господо, деполизирати судију да" он у 
CBOMi' пкругу no може да агитује sa народне по- 
сланике, и ла се судија који je био посланички 
кандпдаг, ако пропадпе, ne може поново да по- 
стави na исп) место. Узмите да претссдпик суда 
који се канд^довао на овим изборима na je npo- 
пао, добпје опет псто место. Како he се on пона- 
шатп ггрема људима који су иу одузели мандат? 
Зато у попом закоиу o сулпјама трсба предиидети 
да се omi којп се кандидују за послапике не могу 

реактивирати у истом суду те да се тим људима, 
који их пису изабрали за посланике свете. 

Тосподо, служителЈИ и ииже судско особље 
слабо je iMalieno. Један служитељ данас, грсподо, 
има 650 динара месечпе платс. Од тпх 650 дипара 
њеаиу се пешто и задржава и on ca оним остатком 
мора да издржава целу своју породицу. Зами- 
слите, господо, једпог слуЖитеља у Београду са 
650 дипара месечпо, који као служител. има 
приступа у сва одељења где се налазе разпи 
списп. Зар raj човек који je у такиој Једној мате- 
рнјалпој беди не може да поклекпе и да за три- 
чавих 50 илм 100 дипаЈта нзвуче пз пекога списа 
псправу која je судГимичпа за парничара или гра- 
ђанпна уопште? Ja иислим да je потребпо да се 
једноси ситном човеку одреди мипимум за ПјСгову 
егзистеицију да не бн дошао у прилику да учинп 
кривицу, a нама није циљ да кажљавамо крпвце, 
него да предулредамО да једап човек дође у при- 
лику да пзвршн крпвпчпо дсло. 

Потребно je, господо, судско особл>е пове- 
ћати прплпком решавап.а ппвалпдског питања, јер 
he судије због тог питања имати aehn број пред- 
мета за решавање. 

A сада o државпим тужиоцима. Исто тако тре- 
ба и државпе тужноце   обгзбсдита и огласити   чх 
за сташпс. Ja hy овдс изнети један 'случај:   У моме 
срезу извршеио je једно убисгво и го од ксп? Од 
срескога пачелнпка, јер су њега озиичили као уби- 
uv ii onu који су рањепм и onu којиг су погинули. 
Државнп тужилац нареди 9 децембра пстрагу про- 
тив тога начелника и кад су га позвали, њега mije 
било. Одговор je гласно да га Псма. Државпп ту- 
жилац затражи    да    га    лсашдармеријска    станица 
спроведе, али on im до дапас mije саслушап.    Алм 
сад се дешава иешто друго. Г. Миннстар унутраш- 
miiN дела тражЈи од г. Мппистра правде актом сво- 
јим бр. 87801/38 од 14 децембра прошле године да 
се raj државни тужилац пензнсидаше, и да се суди- 
ја г. Марко rioiiouiili, који je ту пстрагу водио, cia- 
i'it под дисциплипску пстрагу. Како je могао да до- 
neće pemeihe да се један срески пачелпик притвори, 
је|1 je  raj  срески  пачелник претставпик Краљевске 
владе. Г. Mmmcrnp    правде није одмах прихвагио 
то, пего je послао шгспоктора и кад je инспектчзр 
отишао тамо, показало се да je државпи тужилац 
поступио no зако-пу 'ii ja сам баш јуче прочитао у 
новинама да je raj државни тужилац Радосап Дра- 
roBiili уналређен у III групу 2 стспепа. Ла оиим ii\- 
тем хоћу да изјаиим признајЊе г. Мипистру праиде 
mro je прво извидео ствар и онога човека ne само 
што mije пелзиомисао исго га чак и унапрсдип. Ja 
му зато изјавл>\'јем призпање.    Овај државни ту- 
жилац iipcmao je преко сваке плашње и допео за- 
KomiTv одлуку, алп други   моокда nehe тако да no- 
ступп јер зпа кпко иоже да tipoljc. Има људи који 
cv везани за које место из разних узрока, na nehe 
као onaj државии   тужилао! ла ураде.   Збот   тога 
сматрам да би државним тужиоцима исто тако као 
и судијама гребало датти сталност и о«да би omi 

глсд код грађанства: 
Сад, росподо, нешто o адаокатскол! реду. Хоћу 

та вам скретфм пажњу на питање адвокатских при- 
правника,   По  старом  срби{аноком   закопу   један 
адвокатски прилравник требало je да проведс као 
алвокатски   припраппик   2  годппс,  a   после   да   би 
стекао прапо на адвокатуру тај стаж сс полео на 
3 годппе, a  v  Averpnjn  7 годипа,  a  сад се иашла 
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иека среди.а линија и raj стаж трбба да буде 5 
година, a од тих 5 година једну годину мора да 
проведе у суду и то потпуно бесплатно! To je 
тако звана гладна годиш, јер човек треба годииу 
д.миа да ради држаип a од н.с да ne примп ни 
једаога динара. Ouaj стаж од 5 година je нспо- 
требам и сувишан. 

Ова одредба je пепотребна, a иренесепа je ИЗ 
закона бивше Аустроугарске моиархије која je 
хтела да фаворизира једаи ред на рачун другога. 
И ми смо због тога данас дошли до тога да у при- 
правнички.м редовима имамо ono II|TO je горе. Оии 
што имају оца, стрица или ујака адвоката, ти hc 
наследити њихове адвокатске канцеларије, a оно 
mro je сиротин>а, мораће да бежи на другу cipanv, 
само да дође до хлеба, јер не може четири године 
да стажира код адвоката, пошто, као што знате, 
има п таквих адвоката који својим адвокатским 
иртпчаиипци.ма плаћају свега no 250 дииара ие- 
сечно. A поред тога они имају да издрже и годину 
дана бесплатног ариправ1»ичког стажа у суду. 

Видите, господо, колико je то опасно да један 
човек служн годину дана бесплатно. Њега je 
можда јутрос газдарица истерала из стана због 
тога што joj није платно кирију, он нема данас 
игга да руча a мора бесплатио да ради држави 
пуну годииу дана. Па зар, господо, такав један 
човек не може доћи до тога искушења да због 
своје материјалне оокудице упропасти своју бу- 
(гућност за увек. Или уамите, господо, и овакав 
случај. Један овакаи адвокатски привравнак води 
белешку на суду бесплатио и деси се то да буде 
на извиђању баш парница у којој je његои прин- 
иииал једна парничиа страна, и on из пажње 
inic.via сво.м принципалу изостави из записника 
иеку реч, због чега се потпупо измепи смисао онога 
mro се у записник уиоси. A ви знате, господо, да 
судија у оваквим приликама ne може да запамтп 
еве шта je издиктирао, пего се To више na пове- 
реље потписује. Ja сзм био судпја и врлр добро 
знам како се то у суду ради. 

ETO видите, господо, у какву све опасност 
ми доводимо ii париичаре и адвокате na и самога 
адвокатског приправиика кад он мора читаву ro- 
дину дана бесплато да ради у суду. To треба 
mro пре измепитп n у исто време n овај стаж сма- 
и.ити, ако ne na три, a ono бар na четири године, 
кико би се омогућило и сиротиим људима из се- 
љачког сталежа да дођу у редове адвоката, јер 
су баш onu показали да су пајспособн/ији у својој 
струии- 

Судскс зграде су свуда рђаве, n ja се придру- 
жхјем ономе mro je у погледу овпх зграда пзпео 
nam колега из Загреба. Ja сам upe две годиие био 
у Загребу n видео сам да тамо нама где im да се 
седне; има једна велика зграда али je nornvno ne- 
уређена. Исто тако ни ми у Београду иемамо im 
једне судске зграде. Срески je суд у Београлу TO- 
лико претрпан да се парод у њему просто гуши, 
хајлоној улици, a onaj Окружпи суд за округ бео- 
град налази се у једпој старој згради у Кнсз Mn- 
хајловој улици, a onaj Окружпи суд за округ бео- 
градски мора 1 априла да се сели из садате cnoje 
зграде, јер he та зграда да ее руши. Потребно je, 
госгеодо, ne само у Београду него и у евпма оста- 
.mM крајевима name земље да се почне са зида- 
iheM судских зграда. У Црној Гори нема ни једпе 

државпе зграде за Судове. 1 [отребпо je mro upe 
приступпти подизању новпх судских зграда ко- 
лико радп угледа државе и суда, толико и зато 
да би се моглп да запосле и незапослени радници 
којпх има доста. 

Кад се говори o затворпма и o притворима 
мора се pehu да je npami скапдал у каквпм све 
зградама мпрају људи да проводе време док су 
у притвору. Врло често пута оии буду оглатепп 
за певпне n буду пуштенп кућп, али су они за TO 
иреме док cv били у npm и(,ру издржали већу казну 
нвго да су билн у неком казпепом заводу, у Ми- 
трпвшт, у Пожаревцу или na другом месту, јср 
би тамо ммали кревете, добијалп би ручак n nc- 
черу док су овде н неосуђени издржали једиу 
најсграшнију тортуру и најстрашпију казну. Haj: 
убитачиије je no ове људе то што најчешће no 
30 ibiiN буду cipiiann у једпу собу n тамо пм се 
оставв једна кофа у којој има да врше нужду.! 
Овакви притиори су, господо, једио велико мал- 
третпран.с овнх л^уди и једпо страшпо легло и бо- 
леспи и заразе, и ja мислим ла ппкако mi би тре- 
бало дозволити ла наши л.удп, чак n jom и neo- 
суђеии, буду  гакиим  невољама изложевш, 

Господо, сад ћу да пређем na једну другу 
ствар a то je костурппца у Скадру. У овом буџету 
предпие1)ПО je 400.000 дипара за грађење костур- 
нице у Скадру. Ja мислим да пема пикога који ne 
зна за борбе око Скадра, како 1912 n 1913 годппс, 
где je нзгинулО око 10 хил^ада Црногораца, као и 
око 1000 cpncKiiN војпика, тако и за време 1915/16 
годипе. ПовлачепЈе српске војске оставило je мпого 
гроПона. Ту и.мамо случај да су сви ти изгипули са- 
храп>спи no пол.пма и њивама, na би то све тре- 
бало скупитп и направити једап достојпи спо- 
мепик. 

Ja копстатујем жалосну чинЈвницу, да ми ни 
за 20 година нисмо стнгли то да учипимо, ма да 
смо увек прире1)ивали репрсзентације и изложбе 
no разним градовима Европс, где смо се врсЈтста- 
вљали да докажемо како смо папредовали. Ja мч- 
слим да je прва дужност била да сахраиимо наше 
витезове и да им се достојнр одужпмо. 

Једна ме je ствар заболела у Фипапсијском 
одбору. Haine колеге 'пз Словспије тражплн су за 
КОСтурницу у Л^убл.апп 400.000 дппара. Предвп- 
ђено je било 200.000 дипара и опда одједанпут 
пала je изјава да he пм се дати од кредита пречпп- 
in'iior за скадарску костуршту још 200.000 дин. 
Зар да правимо гробл.е npe no mro сахраипмо 
иаше витезове? To пије право н то ne сме да будс. 
Ja немам ништа против да се подижу гробл.а какО 
у ■7Бубл>апи тако у свима 'местима гле je то rm- 
требно, јер je то доказ колико смо културви, кл- 
лико доказујемо да поштујемо name жртве, али 
кад je у питап.у Скадарска Костурпппа, опла свакп 
дипар одатле одузет, то je, господо, злочип, и ja 
liv протестовати пајепергичпије протпв тога све 
доклс имам прилику да могу да протестнрам. 

За сва гробл.а предвиђено je 350.000 дипара. 
Ja мпслим да je то сувише мало. Овде.у Лазаревцу 
прави се једна костурпица, у коју треба да се са- 
храни 20.000 жртава. To пису само српски војппци. 
псго и непријатељски. Ви сви знате шта je значилл 
Колубарска битка у којој je пало 20.000 ратника 
и сједне и с друге стране. Грађани варошице Ла- 
заревца предузели су да праве једпу костурницу 
и они су већ темеље озидали од доброволгних npn- 
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лога. Држава треба то дело да крунише и да по- 
гинуле сахраин у ту костурницу. Треба их noMoliH. 
Треба  noMohH  подизање  спомепика  на Мојковцу. 

A сад, господо, неколико речи o нашим свс- 
штеницнма, црквама и манастирима. Наши мана- 
стири и name цркве служили су као идеја иашег 
ослобо1)еља и уједнњеља. У тим манастирима и 
црквама налазили су уточишта он:и к-оји су се бо- 
рили за националне слободс. Ту су се учили л.уди 
писмености, одакле су постајали свештеници и 
учитељи кад нијс било учитељских школа н бо- 
гословнја. 

Према томе паши манастнри и паше цркве 
заслужују пуну пажњу од стране државе. A наши 
свештеници подносили су naJBelie жртве, гинули 
су, набијани на колац, предводили народ. Узмите 
само једног Арсснија Чарнојевића који je као 
владика превео читав народ у данашњу нашу Boj- 
водину. Te према томе треба одати свенЈтсницимп 
свако признање и поклонити тл пуну пажњу. 
(Пл.ескање на левицн)- 

Претседпик Милан Симоновић: Реч има иа- 
родни лослаиик г. Жнвота Мцлановић. 

Жнвота Милановић: Господо народни посла- 
ници, пре него што ћу казаги леколико речи o оу- 
џету Мпипстарства правде, нека лш буде дозио- 
љено да учини.м једну прнмедбу, управо да осудим 
поступак народних посланика, који «е учествују 
у раду у овоме Дому. (Чује се са левице: Тако 
je!. . . Пљескањс!) Ja се, господо, дуже годииа ба- 
вии политиком и лре рата, и после рата, — и пре 
(i-ror јануара н после 6-тог јануара. Али овај слу- 
чај, који ja данас овде гледам, никад није био. 
Срамота je, господо народни послаиици, да r. Mu- 
нистар правде иодноси свој експозе и извештај 
11ародној скупштини o једном тако важ«ом ре- 
сору, пред празиим клупама. (П;1.ескање и узвици: 
Тако je!) И ja молим Претседништво Пародш- 

скупштине и Крал>еиску владу да one посланик^, 
који мисле да je прече постављати пандуре и no- 
лицијске писаре, «атера снлом да врше своју дуж- 
носг у овој Мародној скупштини. (Узвици: Тако 
je!) 

Господо, ja hy рећи неколико речи, pa.ui чега 
сам се н јавио за реч, o буџету Миннстарства 
правде. Mene n другове из доњег дела Слашоније 
интересује успостава Апелационог суда у Осјеку. 
Ми смо то питање покренули у прошлој Народној 
скупппинн иа иптервенцију скоро свих културнпх, 
просвегпих и нацноиалних друштава. на интсрвои- 
цију Адвокатске коморе, iHa нитервснцију сиих 
правника са онога подручја: да учинимо апел иа 
Крал>евску владу и да je замолимо да се на no- 
дручју загребачког Апелационог суда устапонм 
још једаи Апелациони суд у Осјеку. Крал.евска 
ВЛЗДа je 11[)11\и;1.тила то и ()ндатн,и ЛАинисгар прап- 
де, даиаит.п Прстссдиик Народне скутитине уви- 
део je ту потребу и фактички je у ово-ме буџету 
прсдвијјсиг! осниввње Апелационог суда у Осјеку. 
MehvTiiM, господо, догађа се нешто што мн цисмо 
очекивали, a то je, да je један део загребачкт 
штампе устао протнв осиивања Апелационог суда 
у Осјеку. Taj део загрсбачке пггампо види у гомс 
неку задњу тсилснцију и иеку полнтичку uosa- 
дииу. Ла, господо, смем да каже.м са оног места ла 
устапову Апелационог суда у Осјеку ис днктују 
иикакве   полнтпчке   тснденције,   него   потреба   иа- 

рода онога краја. Мн сви знамо да правда треба 
да буде брза и јевтина. Само онда ако je она брза 
и ако .није скупа, правда може бнти добра. A мч 
има.мо   подручје апелационог суда од Земуна  до 
Загреба  и  no новом  Парбеном  поступку врши се 
претрес  код апелационог   суда.   Узмите   сад,  fo- 
сподо, земљораднички  свет, који  врло често,  на- 
жалост, има  послова no судовима   да лн  on  ииа 
те Moiiii и материјалне cuare да може платити свог 
адвоката  да   идс   у  Загреб  да   остаие  тамо  неко- 
лнко дана и да тамо чека док се буде решило IBC- 
гово   питање.   Вн   видите   да   je   правда   исувише 
скупа и  из тога видите да усганову  Лпелационог 
суда у  Осјску диктује  потреба  онога  краја.  lic- 
мојмо, господо, ту гледати да постоји некакав по- 
литички   акт.   Ако  ми  идемо  ка  дсконцептрациј" 
власти, ако хоћемо да растеретимо државну упра- 
в\', a она треба да се расторстп, онда зашто с TOM 
деконцентрацијом не би почели   у   нзвесним   no- 
крајинама. 

Не би било логично вршити деконцептрацију 
власги са чсла, a вршити концентрацију у другим 
областима. (Ледан глас: У Београду децентрали- 
сти, у Загрсбу цеитралисти!) Па и јесте, ако смо 
децонгралисти у Београду, онда морамо да будемо 
дсцентралисти и у Загребу. Не можемо, дакле, 
бнти децентралисти овде, у Београду, a цеитра- 
листн у Загребу. Логика je та. Ла бих молно г. 
Министра правде да o ODOM пнтању поведе pa- 
чупа, и када je ово питање з.рело, када je о«о 
предвн!)Сио у буџету Миннстарсгва правде, када 
je предви1)СЖ) и ooHiiBaibe државног тужиоштва у 
Финансиском закону да се код тога предлога 
остане да не би ово врло важно miraibe no nam 
живаљ онога краја било у задњем моменту збри- 
сано. 

ЈОШ   иеколико  речи  да  кажем.  Предговорник. 
a nam  посланички друг г. Јо^овић, врло   je   лепо 
говорио  o  потрсби  успоставе  и   подизаша  споме- 
ника  на  нашим  гробљима.    To je, господо, једна 
немниовна дужност свих нас, то je потребно н да 
се допекле одужимо (пијетету оних који су као не- 
срећиици  гинули и пропадали у  минулом рату.  11 
једно такво гробље, постоји, господо народни no- 
слаиици, у Осјеку. Тамо je био велики концентра- 
ционн логор, тамо се гладовало, тамо се умирало, 
и у том гроблзу данас имате нсколико стотина Хр- 
пата,   имате 1неколико  стотииа  Срба,   пмате   нско- 
лико стотина Мађара, Мемаца и Руса и скоро сиих 
нација .Koje  су  тамо  сахран.иваис.  To  je   гробље 
запуштено, a no п>ему je стока вршљала, гробови 
се me  з.нају  док најзад  сва културпа  друштва  у 
Осјеку пису се једнога дапа састала у једну сед- 
ннцу и допела одлуку да то гробл>е преуреде и да 
се   изради   костурмпца   посебпа   за   католике,   по- 
себна за православие, посебна за све у колико сс 
пма 'података   no   народпостима.   Ta   акција  врло 
добро иапредује. Њој je на челу комапдапт дивн- 
зије у Осјеку. Оспм тога шој су «3 челу сна хр- 
naicKa   и   српска  кулгурпа   И   просветна  и   nanno- 
ii.i ma друштва. Ha када се, господо, приватна иии- 
цијатива тако залаже за једну општу ствар,  no- 
треба je и дужност  je  и 'Надлсжвих  органа,  a   у 
првом реду Мипистарства пр^авде да ту акцију по- 
моПне.   Ja  .не /знам  да  ли  je  у  ту   сврху   1ито.год 
предпи1)епо у државно*! буџету, али у колико није 
ништа предви^епо, join пије доцкан да Миинстар 
правде   упссе   једну   своту  и  за  уре1)ење   овога 
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гробља. Баш данас налази се у овоме Дому једна 
челсгација послата од свих друштава из Осјека. 
Она чека на пријем код господина Министра. ,1a 
га молим да je прими и да њихове жеље и оправ- 
даност шодизања једис овакве костурнице по- 
могне и учини и са своје стране колико год може. 

Ja бих сада овим, господо иародни посланици, 
био готов a o другом, цифарском делу овога бу- 
цета нећу да говорим, јер и.мам пуно поверење у 
Крал>евску владу и гласаћу за овај буџет. 

Протседипк Милан Симоновић: Реч има на- 
родни посланик г. др. Милош Tynaibamm. (Глл- 
сови: Није ту!). Како г. др. Тупањанин «ије прн- 
сутаи, сматра се да je одустао од речи. 

Реч има тродни посланик г. др. Хамид 
Ефеидић. 

др.   Хамид   Вфендић;   Господо,  г.   Мимистар 
правде  споменуо je у свом експозеу да у њсгов 
necop  спада и установа земЛ|Ишних књига. Уста- 
н«ва  земљишних ккига врло je важна установа 
нарочито за  широке  народме слолеве.  Због тога 
je   и   оправдан захтев да ова установа за земљи- 
iinK-   књиге  одговара стварним  гтотребама  широ- 
ких   нарОДНИХ   слојева.   lio   СВОЈОЈ   прнродп   и   no 
својој  иамени и no намери законодавства земл.н- 
цхне   књиге  треба да  буду  верна  слика власиич- 
ких   одиоса  на  некретпинама,  које   се  уписују  у 
земл>ишне књиге, и верна слика ограничека пра- 
ва   власништва,  и  других  терета.  Код нас,  госпо- 
•;о, на подручју Апелациопог сула у Сарајеву зем- 
љишке   књиге  не  одговарају  нп  нз далека  овом 
оправданом захтеву.  Стање у књигама, или како 
нарОД   каже,   стање   у   тефтерима   ни   мало   сс   ne 
слаже  са фактичним  сгањем у власничким одно- 
сима. AKO одете да у зеиљишним ки.игама видите 
ко je власник иекр&тнине коју желите да купите 
од   купца,  онда  heie  впдети  да je  у  земљишмим 
кн>игама уписаиа сасвим десета особа a не она од 
ко je хоћете да купите некретшшу, парочито one 
кекретнине које се налазе no селнма. Откуда до- 
чази.то? To долази, господо, из више разлога, a 

V   пррвом реду због примепе једног несавремспог 
иаслсдпог права na подручју Босне и Херцеговн- 
не,   односно  Апелационог суда  у  Сарајеву, n  од 
једне   врло   незгодпе   праксе   са   стране   порескпх 
управа   на  подручју  Апелационог  суда  у  Сараје- 
nv.   §   10 Закона o земл.ишним  кпли-ама каже да 
се сувласнички односи уписују у земл.ншннм књи- 
гаиа у аликвотнин деловииа, то јест једна поло- 
иииа, једна трећина, једиа десетина аЛН без orpa- 
иичења, тако да једап може бити сувласник n ca 
[едним    иилионитим   или   мнлијардитим   делом: 
Оставински  судовп a  парочито срескп  судови  на 
подручју Босне и Херцеговпне приликом остампп- 
ских расправа не испптују како су се наследнипи 
иеђусобом поделилн, него цепају, како народ Ka- 
nce, длаку на четворо, n стално увећавају назив- 
нике у сувласничким деловима у зе.млЈИшпнм књи- 
гама,  тако  да даиас имате  редовно случајеве да 
се  у  зеиљишним  књигама  налазе  сувласници  са 
милионнтим    нлп    мнлијардитнм    деловнма.    Под 
таквим условпма, господо народни посланици! за- 
једнице  у  некретшшама  no  пашим  селима  скоро 
je немогуће раскинути. Раскидање заједннца ско- 
"ро   je   постало  апсолутио  немогуће  због  хаотич- 
ног   стаи>а   у   земл.пшпим   књигама.   И   због  тога 
ja бих   молно г.  Мниистра   правде   да   иарочиту 
бригу посвети новели §  10 Закона o земљишннм 

ки.пгам! Koja каже да се оез ограничен>а na број 
могу уписати делови на милионите n милијардите, 
п да се установи једна граница до које се могу 
уписпватн зе.м.ч.пппш делови, гако na пример да 
се одредп граиица од 1%. Тиме треба да се уста- 
нови да оставински судови ne могу уручиватн ма- 
ње оставинске делове него што je 1% у земљи- 
шно-књижном телу. Ово питање дало би се регу- 
лисати и новелом прописа Грађанског закона o 
наслеђивању, али пошто je то мало деликатна 
ствар, дакше je и брже ово стање поправити нове- 
лом формалног земљишно-књижног закона и 
оставити ограничење да сувласничкн делови у 
земљишним књигама ne могу бити мањи од 1%. 
Ми имамо модеран земљишно-књижни закон. Сам 
закон врло je леп, практичан, добар, али за један 
парод који има и вишп материјалпи и културпи 
етандард. Taj закон просто je преписан из ау- 
етријског грунтовног закона, и mije ни мало до- 
веден у склад са нашим народним потребама и 
приликама no натим селима. Отуда долази до 
појаве, да земљишне књиге нису у складу са фак- 
тичним стањен на терену. 

Господо,  ово  стање  у  земљишним   књигама, 
као уопште и у судском пословању код нас, na 
подручју Апелациомог суда у Capajeav, погорша- 
НО je тиме mro na подручју овога суда влада ве- 
лика оскуднца у судском персоналу. Ако узмете 
предлог буџета Мипистарства правде, паћи ћете 
да на подручју Апелационог суда у Сарајеву има- 
мо укупно 182 окружпе и среске судије. Овом при- 
ликом папомпњем да у подручју Апелационог 
суда у Сарајепу има око 2 мплпопа сгаповппка. 
a na подручју Апелационог суда у Скопл.у и Бео- 
граду имамо око 41- мп.шопа стаповппка, али 
имамо G21 окружног судију И 279 среских суднја. 
Ha подручју Апелационог суда у Сарајеву имамо 
7 окружннх судова, a на подручју Апелациопнх 
судова у Веограду и Скопл.у пмамо 41 окружни 
суд. Kao што се види — диспропорција. Овим, го- 
сподо, не мислим да каже.м, да на подручју Ane- 
лационог суда у Београду и Скопљу има превише 
судског особл.а, пего хоћу да кажем, да na no- 
дручју Апелационог суда у Сарајеву има премало 
особља, и да би га код nac требало довисти на 
ниво, какав je na подручју Апелациопих судова у 
Београду и Скопљу. (Драгослав ПаптончИ: Т1р&ма 
потреби!) Потреба постоји (Драгослав ПаптоииИ: 
И материјална!) постоји и материјална и каква год 
хоћете, господине Пантовићу. 

Ja бих молио Господина Министра правде, да 
овлашћењем у Финансијском закону нађе могућ- 
ностн да noneha број судског особл>а na подруч- 
ју Апелацнопог суда у Сарајеву, или бар да до- 
бије овлархћење, да све судове у нашој земљи 
изједначи у погледу оптерећења судија са судпј- 
ским пословима. Да вам кажем какво je стање 
код нас, na подручју Окружног суда у Тузлн. To je 
подручје које има 10 срезова, од КОЈИХ једаи, 
Срез тузлапски, пмаде преко 100.000 становника. 
И, господо, овај Окружни суд у Тузли добно je 
скоро no Урсдби o инвалндима 9% мет. цеитп пи- 
валидских списа, мерено на вазн. Како можетс 
сада да решавате на време те спнсе, кад нема 
персонала?! 

Какво je стање са судским персоналом, тако 
стоји и са подмпрпвашем материјалних потреба 
код наших среских и окружних судова. Миоги на- 
ши судови принуђени су да продају старе списе, 



256 VIII   РПЛОВНИ   СЛСТАНАК G   МЛРТЛ   1939 

да доНу колико толико до оне мале свотице да 
набаве огревна сретства. И то није случај код јед- 
ног, него код више судова. A o многим зградама 
код1 среских судова код нас не треба говорити, 
јер никако ио одговарају стварним потребама. 

Овом приликом хтео бпх да упозорим i. г. 
иародне посланике, a нарочито г. Министра прав- 
де, на то, да установа сиромашног права код нас 
не функционише онако, како би трсоало да функ- 
ционише. lio грађанско-судском поступку, сирома- 
imm странка има пр^ва да тражи од државе да 
joj предујми све трошкове увиђаја на лицу места. 
Да предујми трошак гсометру и другим судским 
вештацима, a међутим у пракси изгледа тако да 
нико од државе не добије предујам. М, господо, 
сиромашна странка која imje у стању из свога 
џела да плати увиђај на лицу места, mije у могућ- 
ности да добије спор, заго што државно право- 
бранноштво ne отвара потребан кредит. 

Зато иислнм, да би требало, у оквиру буџета 
MsmifCtapcTBa правде, да се унесе посебна ставка 
за ове сврхе. 

Верујући да lie Крал>ев<жа влада у духу дате 
декларације o свим ови.м потребама повести pa- 
чмга, изјавлуујем да hy гласати за овај буџетски 
предлог.  (Пљеокање na десници). 

Претседник  Мнлан  Симоновић:  Реч  ima  иа- 
родпи посланпк  г. Трипко Жугић. 

Трипко Жугић: Господо, ви ere чули експозе 
г. Мииистра правде, a чули сте и више говорника. 
Ja писам и.мао памеру да говорим o овом ресору, 
јер o министарству правде могло би се мпого го- 
ворити. Али, хтсо сам да укажем иоиом г. Мипи- 
стру на извееие стварп, jep рачунам, да he г. Ми- 
нистар покушати да мпоге ствари, које су досад 
биле у недостатку,  помрави. 

Господо, у једној земл>и можемо да имамо 
миоге ствари које ннсу na сво.ме меету, можемо да 
издржимо мпоге неправилносги код свих других 
мииистарстава, na чак и код Министарства уну- 
трашпЈтх послова, али зато Мипнстарство правдс 
мора бсзуветпо бити na своме моету. У једној 
правпој землуи, ако je министарство правде на 
свом месту, ако je паш свет уверен у објектив- 
и ст и строгост закомскпх установа, мп кемо 
онда лакше издржатп еве пезгоде и лспрп.шке, ма 
са које стране оне долазпле. 

Господо, у последње време, a то je било н 
раније, ресор Миппстаретва правде mije више на 
својој впсшш, na којој би требало да буде. Мпоге 
су ту незгоде. Mn имамо у пашој земљи неко- 
.IIIKO правиих подручја n ja разумсм све тешкоће 
n све iniiiope које чине поједине судпје, да се 
одрже na висини свога положаја. Тешкоће су ве- 
лике, n onu имају велику борбу и велике прелреке. 
Прва тешкоИа јесу матсријалпе прплике с којима 
наше судије морају да ее боре, a друго, господо, 
mro je прл0 важпо, ту су разни утицаји са стране, 
тако да ми данас можемо овде са овога места да 
устврлпмо, да објективиост код нашпх судова mije 
внше na пбтребиој висипп. 

Покушапо je ca више страна, и од стране са- 
мпх оудија, адвокатскпх комора, код поједипих 
Миппстара пртде, да се донесе један солидан За- 
коп o судијама, да се судијама осигура потпуно 
њихова материјалиа безбедност, да им се да пуна 

независиост и сталиост, такр да оии буду истин- 
ске судије у овој зе.млт. 

Међутим, господо, тако mije дапас са судп- 
јама. Onu пмају мпоге борбе, морају да се пови- 
јају да би се одржали na положају, да дoбllj_\■ до- 
бро место, да дрђу ДО групе, a све то иде, господо, 
на рачуп њиховог звања, na рачун судске објек- 
гивности  и  њихове  ишравноспи. 

Ja разумем њихов тежак положај. Ви сте чули, 
upe кратког времепа, upe пзбора, када je бившн 
Претседник Владе рекао «а једно.м збору, да опо.м 
чиповпику који ne буде гласао за његову листу, 
нема хлеба у овој зеиљи. Господо, судијски ред 
мора да води борбу и са својим падлежним ми- 
нистрима n nocTojehiiM режимима, a ne забора- 
вите да у шиховим рукама лежп част, жпвот n 
имање грађана. Па како да остане судија онда na 
снпме месту? To je пемогуће! (Глас са деснице: 
A шта je Мачек пре шга рекао?). 

Постоје два случаја: или потпупо деполити- 
зираги чиповппке односпо судије, или тнм људима 
oMorvliiiTH, када су државпи чиновиицп, да врше 
чиновитгку дужпост опако како то захтева закон, 
у интересу државе и парода; a када су грађани да 
врше своје гра1)апске дужпости опако како vo за- 
хтевају њихова прађажжа права и п.пхова савест. 

Исто онако, господо, као што je погребно да 
један судија буде самосталап, слободан и незави- 
сан у сво.ме судпјском раду, да може слободно да 
HCKopiunliaBa своје судијетоо зпаље u своју савест, 
исто тако je потребпо да и државна тужиоштва у 
целој земл)11 добију пуну самосталност. To je јед- 
па врло важпа функција у кривичном судству a 
ми смо се, пажалост, парочито правпици и адво- 
кагп, уверили да државпа тужиоштва пемају те 
самосталностн и налазе се још и у мпого горем и 
тежем положају од судија. Ha nama тужиоштва 
врши се чесго јак и тежак утицај са разних страна, 
тако да државни тужиоци нису устату да при- 
Meibyjy кривичпо закоподавство у свој његовој пот- 
пупости. И стога није чудо да се може десити 
због тога да човек промакпе од казне за тешка 
кривпчпа дела илп да буде за пајмање крпипчпо 
дело тешко кал<њеп, na често n кад mije крпв. 

Даље, господо, треба да спо.мепем да ми у Ha- 
rnoj земљп имамо чптаву војску свршепих прав- 
ника којн ппсу запослени. Шта више има таквих 
случајева да један дипломирЈани правпнк, који je 
свршж) факулггет пре три до чегири године, тра- 
жи месго, иде од адвоката до адвоката и моли да 
га приме за мизерпу плату од 3 до 400 дпнара ме- 
сечпо, или aiKO je мало nMvliimjn да буде пјтмл.еи 
код а'двоката na стаж макар и бесплатпо. Ja ра- 
зумем, господо, да Министарство пратзде нема мо- 
rvliifocTii да задовољи све те људе, али се бар 
може завесги јсдан известан ред, na према томе 
како ко свршава школу да се no реду запосли. 
Међутим, ми дапас имамо гаквпх случајева да je 
човек завршио школу njie три до четири годиие 
и не добпје службу, a лаје се служба другоме који 
je можла заврпшо права тек пре три до четири 
месец i. Ммамо н таквпх случајева да дипломи- 
рани правници, који су постављени за званичиике, 
чекају no неколико РОДИна и ие могу да се раз- 
врстају, a други који су свршили тек пре годпт 
две даиа разврставају се као судски прппраппици. 

To je, господо, јсдна велика неправилиост, 
што јако пада у очи,   jep када je у питању   суд и 
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судска служба ne смо се im у ком случају нодити 
рачуна o чисто партиским интересима, neti се мора 
водитп рачуна једипо o државиим и народним ин- 
тереоима. 

Ja hy, господо, да спомсием још једиу ствар. 
Рсч je o адвокатшим припрашмцшма, o који.ма je 
говорио и г. Joiiomili. Ла сам члан Ддиокатске ко- 
море-(И врло добро позпаје.м прилике у звмљи a 
нарочито на терену Апслациоиог суда у Београду. 
Ми даиас имамо врло тежак живот адвокагскнх 
прмправника. Ти људи раде са минималном пла- 
том код адвоката na и бесплатно m поред четири 
године стажа код адвоката морају провести још 
једну годииу беоплатно на раду у оуду. Ja мислпм 
да je то јсдна страшна ствар да једног младог чо- 
века, који се 16 година мучио да заврши школу до- 
лази још и држава да експлоатише и да захтева 
од ibcra да ради бесплатно. Шта вишс, no најно- 
нијем правилнику сваки претседник апелацноног 
суда има права да адвокатске приправиике распо- 
ре'!)УЈе у разним местима на^своме подручју и може 
их прсбацнвати из јсдиога места у друго. — 
Длиокагски приправшци као IIJTO je познато мо- 
рају Да издрже стаж од пет година. У гом по- 
гледу наша Адвокатска ко.мира стоји на гледишту 
да je довољно да стаж адвокатских приправника 
буде три године. 

Али, имали смо борбу у том погледу и са оста- 
лим коморама које су инсистирале на томе да 
адвокатски приправпици морају бити 7 година na 
стамоу. После дуге борбе морали смо ми попусти- 
-I-H и тако je стаж сведен на 5 година. Ja мислим, 
господо, да je raj рок много велики, јер после за- 
нртсиих гстудија у данашњим приликама родите- 
.-i.ii Морају ДЗ излј^жавају СВОЈу децу jom 5 годииа. 
I IM мом дубоком уверењу стаж од 3 године je до- 
tiojuan за адасжатске прилравнике. Ja молим гошо- 
дина Министра правде да ове моје наипмеие узм« 
у  обзир јер то захтева и праиичиост. 

Још једну сгвар морам да папомеием и да на 
iby скренем иажњу, нарочито господину Министру 
праиде. Избор вишчх судија, нарочито касацио- 
иих и апелациоиих, треба да буде у складу са ин- 
тересима целпие. У те иајвише судове у нашој 
З&МЛМ долазили су за судије већином људи који 
имају снгурну паЈпијску карту. Каква je њихова 
Mopa.ina страна пли каква je п,и\ова судијска и 
ираииичка спрема, о томе се иије водило рачуна. 
Када биомо ми данас, господо, — ja то терди-м 
као правник, — имали слободу штампе, адвокат- 
ске коморе У земл.и могле бн да прул<е јавности 
пите пресуда наших највшиих судова, које су до- 
нете противзакопито. A замислите, господо, када 
се у једној землзи, за коју се рачупа да је'Прашна 
.■ч-мља, лојави једиа пепраиилпа преоудв ггослед- 
и.с судске иистапце, како свет мисли 0 правпој 
сигурности у noj земл.и? Ja молим господипа Ми- 
пистра правде да иарочито поведе рачуиа да се 
судони, нарочито milim судови, попуп.аиају л.у- 
дима чврсшм, јаким морално и спремним. Овом 
пјјнлпко.м hiy вам навести једаи пример: како je 
одјекнуо онај случај када je јсдат виши суд у За- 
гребу ослободио људе no патичкој афери. to je 
био један пролом у редовима namer парода. 

Jom hy, господо, да нап^мвнем једну сгоар 
и молп.м госполипа Мннпстра правде да и TO узме 
у обзнр. Ми HftiaiMo псшгтичке ооуђенике који из- 
државају тешку казиу дугогодишње робије: 5, 10, 

12, 15 година птд. у пашн.м казпепим заводима, 
који нису nn модерпо уређени. Tn пашп полигички 
ocvljeinmn трпе тешке дане. Баш upe два дана чуо 
сам да оу почели да штрајкују у казпепом заводуу 
Митровици. Ja разумсм, господо, да се једаи чо- 
век, ако се огрешп као полтичкп крпвац, сгави 
у апс. To je у реду. Ту су закопи којп се морају 
примвшивата и нзвршивагги. Али, према }ед«ом чо- 
веку који се осуди и пошаље у казнени завод мо- 
pa се поступати као према човеку. Мора му се 
дати оно што се тражи у једпој модерпој, савре- 
меној државн. Mu смо чули, господо, да се тим 
политичким осуђешшима ча« ne даје довољно nn 
лекарска помоИ, иако се многи налазе у послед- 
11>ем стаднјуму спог болесног здравља. 

Још једну сгвар да папомепем, парочнто за 
Београд. Mama je држава Mohna и велика м ona 
citojiiM богатсгоом одолева још свпма незгодама 
које су je спашле за ових 20 годпна, n ne може 
joj се шппта. Алп, ми дашас у иашој престопици 
пмамо тако очајне зграде у којшма се налазе су- 
дови, да je то срамота за Југославију, Ми нмамо 
na пр. престсишчми Окружни суд у једној стра- 
liapn, која je прављена пре 60 годпна. Ви ne мо- 
жете од помрчнпе iipoim кроз ту зграду n писте 
сигурни да ne падпете и да сс ne сломпте, a наши 
млади судскп чпповпнци тамо губе здравље н мо- 
гу да добију губсркулозу у оним мрачним и бед- 
ним собама. 

Кад се кроз ову земл^у беле жандајјмерпјске 
касарпе na све стране, зар престоиица Југослаоије 
ne може да добије палату правде? Ja парочито на 
то скрећем пажњу господппу Минмстру правде, 
како би се поралило na том да престоипца Југо- 
славије дође једанпут до палалге правде. 

Министарство правде мора битл na виснпи, a 
парочпто nam судскп ред и ja, ако хоћете, у пме 
целокупног народа тражим да пови Миппстар 
правде o томе поведе рачуна, a за овакав пред- 
лог буџета морам гласати против. (Пл>ескаП)е на 
левицп.) 

Ирстссдпик Милан Симонбвић: Реч има Ми- 
nncrap праоде гаоподи« др. Виктбр P>>KII1I. 

Ministar pravde dr, Viktor Ružić: Gospodo 
narodni poslanici, sa zadovoljstvom, ja mislim, mo- 
ramo svi konstatovati da su se govori koli uvažene 
vladine većine toli uvažene opozicije u kritici Mini- 
starstva pravde odnosne; isticanja potreba u glavnom 
podudarali. Ja mislim da je i meni zadovoljstvo još 
veće kad moram konstatovati da se ove smernice, 
koje sam tzneo u ekspo/.eu, sa tim govorima isto 
tako u glavnom slažu. 

Gospoda su (znosila potrebu jednog sudijskog 
zakona. Ne treba, možda, da kažem kada sam u 
ekspozeu već naglasio njegovu potrebu kao i svoju 
ideju, kako bi trebalo postupiti u jednom od važnih 
pitanja, a to je pitanje sudija i dizanja sudačkog sta- 
leža. Da su potrebe Ministarstva pravde preogromne 
to znamo svi, naročito u pogledu rada i palate 
pravde. To je i g. poslanik Žugić istakao u Beogradu. 
Znamo za tu eminentnu potrebu našeg pravosuđa, ali 
i g. Doonainko zna da se radi o podizanju palate 
pravde u Zagrebu i da su predviđeni krediti i za 
jednu i /a drugu zgradu iz velikog investicionog 
zajma i zato držim da ni Beograd niti Zagreb ne 
treba da strahuju da se te potrebe neće ostvariti. 
(Povici: Daj Bože!). Novinske vesti', naime, o kredi- 
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tima predvidenim u tu svrhu sasvim su proizvoljne, 
jer se tu radi samo o kreditu za preparatorne radove, 
planove itd. koji iziskuju, naravno, mnogo manje 
svote. 

U pogledu invalidskih predmeta g. Ministar so- 
eijalne politike izjavio je da ee on dati potrebno 
osoblje kao i potrebni materijal sudovima za taj 
ogromni i povećani rad naših sudova. A g. Uomainku 
mogu da izjavim da pitanje razmere činovnika koje 
>e spominje u „Obzoru" nisam imao još u rukama aii 
neka bude uveren da gdegod je bilo nerazmere da će 
se razmera popraviti. 

Zahtev advokatskih pripravnika je u proučavanju 
kod područnog mi Ministarstva. To je jedno pitanje 
koje nije tako jednostavno kako na prvi pogled izgle- 
da. Zato mi gospoda neće zameriti što im danas na 
to pitanje ne mogu dati odgovor. 

Što se tiče pomenutog štrajka gladu u Mitrovici 
mogu da izjavim da Uprava kaznenog zavoda u Mi- 
trovici izlazi u susret svima ka/.njenicima, pa tako i 
političkim, u granicama mogućnosti i u granicama 
propisa. Naravno isto tako moram da izjavim da Se 
niti Uprava u Mitrovici niti Ministarstvo pravde neće 
obazirati rta bilo kakve Štrajkove gladu, ako nema 
uverenje da SU oni ma u Koliko na razlozima zasno- 
vani. Naročito smatram za potrebno da izjavim da je 
ovaj zadnji bio potpuno neosnovan. 

Gospodo, mogu da izjavim nadu tla ću sve su- 
gestije koje su učinjene uzeti u rasmatranje pa vas 
molim da primite predloženi budžet. (Pljeskanje na 
desnici — Života Milanović: A šta je sa Apelacioinm 
sudom, u Osjeku?) Izvinite, gospodine poslanice, što 
se na to nisam osvrnuo, ali pitanje Apelacionog suda 
u Osjeku predvideno je u zakonu, a kad će biti taj 
sud uveden u život, to je pitanje koje je ostavljeno 
Ministru pravde da ga reši. (Odobravanje i olie- 
Rkanje). ' J 

Иретседник Мнлан Симоновић:   Господо   на- 
родни посланицн, пошто je листа говорника исцр- 
пена, го je претрес у појединостима предлога 
Оуџета расхода — IV раздео — Министарство 
правде зазршен. Прелааимо na гласање. Гласаке се 
no партијама, седењем и устајањем. Гоопода na- 
роднн посланици, који примају прочнтане napinje, 
изволеће седети, a који не примају, изволеће уста- 
ти. Молнм известноца г. Фрапца Габровшека, да 
изволи прочитати партију bb. 

ИзЈвестилац Франц Габровшек прочита парти- 
ју 66 —■ IV раздео — Министарство правде. 

Ирстссдиик Мнлан Симоновић: Прима ли На- 
родна скупштина прочитану партпју 66? Ona го- 
спода пародни послаиицп, који примају, нека из- 
воле седети, a којн ne прпмају, нека изволе устати. 
Објављујем да je партија 66 примљена. Изволите 
чути партпју 67. 

— За овим je Народпа скупштина, гласајући 
• седењем и устајањем 6 свакој појединој партаји, у 
смислу чл. 102 Устава « § 67 Закопа o пословпом 
реду у Народној скупштини, усвојила у поједино- 
стима све naprnje предлога Оуџета расхода —■ IV 
раздео —■ Министарство правде — од партије 67 
до партије 1У7, вакључно. 

Претседипк Милан CiiMOHOBiili: Господо на- 
родни посланици, пошто je предлог буџета расхо- 
да — IV раздео — Министарство правде no свима 
партијама појединачно прпмљен, објављујем да je 
цео предлог буџета — IV раздео — Мннистарство 
правде примљен. Прелазимо на претрес у поједи- 

ностима предлога буџета расхода — V раздео — 
Мипистарство просвете. 

Реч има Министар просвете г.  Стевап Tmpuh 
(Одобравање у центруму и на десннци). 

Министар просвстс Стеван ЋириЈ!: Господо 
пародии посланици, пред вама лежи отштампан 
експозе Министарства просвете. Ja сам за н>ега већ 
примио честитке. Меки другови срдачно су ми че- 
ститали што je добро састављен. Сматрам за своју 
дужност да те честитке са овога места отклоним, 
јер експозе, који je отшгампаи, затекао сам у сво- 
ме ЛАипистарству просвете спремл^еп у опом тре- 
нутку кад сам преузео то Минпстарство и ja у 
томе експозеу нисам променио ни једну реч, нн 
једну запету, и ви сте читалп експозе анонимпог 
Министра просвете. Мсни je мило што Мипистар- 
ство просвете може да да такав експозе, на коме 
господа послаппци и mlniii nv блицисти могу да 
Министру честитају, јер претпостављам да нису 
честитали за то што су мислили да сам га ja са- 
ставио, него за то што je скспозе заиста добар. 
(Пљескање у центруму и на десипци). 

I la ипак, господо народпп посланици, опро- 
стићете ми што hy ja уз овај добар експозе даги 
иа опом месту још један други, јер сматрам за 
потребпо да се видн како ствари стоје од опога 
тренутка од како сам ja преузео одговорност за 
Мпппстарство просвете. Према томе, мој експозе 
биће нека врста маргиналија, примедаба уз онај 
експозе који имате у рукама, na ћете моћи .оце- 
nirm да .ni сам ja за кратко време, од када имам 
част водити ово Миннстарство, окренуо ток ствари 
оним путем којим Пародна скупштина то жели. 

Пре свега, господо народни посланици, могу 
пам pehu да онај утисак, првн утисак кад сам сту- 
пио у Министарство просвете, да je био onaj исти 
којп je био и онда кад сам то Министарство преу- 
зео био пре четири подине. Ту иматс страховите 
антитезе. Можда би најбољи израз био да кажем 
Његошевске антитезе, имајући na уму ono место 
>■ „Горском Вијенцу", које почиље стиховима: ,,У 
и. ратује душа са тнјелом" итд., na се онда peha 
шта све у овоме свету ратује једно с другим. 

Овде нмате заиста такве антитезе да се човек 
запита: je ли уопште могуће савладати све онс те- 
niKohe, које сс nocraiu'najv за једпог Мпппстра 
просвете? Погледајте само Беогр^д! Још увек и.ма- 
те у љему безброј кућерака, кумеза, поред нај- 
сјајнијих палата! Ta слика Београда, то вам je, у 
црспесспом  значењу,  просвета у  Југославији. 

Поред огромног броја аналфабста, — ja се ие 
усуђујем пред Иародпом скупштином тачно да к i- 
жем процснат наших иеписмених, — али поред 
тог огромног броја .неписмепих имате имена сјај- 
них научника, којпма се свет диви. (Пл»ескање.) 
Поред осповпих, културмих потреба, које вапију 
за пзвршењем, на пр.пмер зпдап.е осиоиипх шко- 
ла, поред иајосновнијих потреба, имате културне 
потребе оних људи и оних држава, које живе у 
европској културиој заједннци. И поред свих na- 
nupa iinine ([тпапсиске .viohu, Мипистар просвете 
je највише у положају да се запита: којим lie IH

1
- 

дом потребе задовол>ити, a да се не orpeinn o npa- 
вилан ток  папредовања народне  проснете. 

Господо народни послаппци, то mro имате у 
апстрактно.м смислу те речи у антитезама, имате 
готово и ua самом лицу места, у самом Министар- 
сгву. Да почнсм од њега. Мипистарство je paciv- 
рено  no целом Београду,  a тражи   се  јединстаен 
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наставни план! Kao што видите, опет један сим- 
бол. Ни у Београду још нисмо могли да сс оку- 
пнмо сви у једну зграду, a треба у великој Југо- 
славији 1наћи јединствен наставни илан, поред тако 
страховито разнсхвроних културиих прилика, какве 
cv  оме, нажалост, у .нашој великој Отаџбнни. 

И онда допустите ми jom једну примедбу да 
кажем. Taj експозе, који сте ии читали, raj без- 
имвни експозе, као што видите, има као црвенм 
•oiiau У прнказивању ствари o Миннстарству про- 
гвете да ic потребно један наставни план створити. 
/■Пљеокаље.) To значи . . . (Један глас на десници: 
Да та нема!) . . . да га нема, алн да сви мииисрри, 
који су пре мене били, осећају ту потребу. Али 
•и/пустите да вас запитам једно. Ja сам сЗм био 
лола године Министар просвеге пре четири године. 
Moj непосредни наследник био je свега два дана 
Министар просвете, мој непосредни претходник био 
ie свега месец и mo дана Министар просвете. Е, 
када видите да je једаи министар! пола годиие, 
хруги два дана, a трећи месец и no дана, учините 

' o ЧУД0 ™ ДаЈте Југославији једпнствсн иаставни 
план.  (Пљеокање.) 

Kao што видите, министри вросвете са пупим 
ппавом  могу себе сматрати гостима у свом pol)e- 
ном   Министарству.  Господо,  ако сам ja узео  реч 
•-i   поред штампаног експозеа дам још нвке своје 
^пимсдбе,  верујте   ми,  1најва>1<.нији   разлог   зашто 
чм то учниио јесте у томе што бих желео да дам 
мсрнице, које су у овом момевту само моје .шчпп 

vBepe№>e, којим путем треба да кренемо и да вам 
laM  прилику да те смернице примите за своје, и, 
шема  томе,  ако их ви ■санкционишете као  омер- 

' iine   колективне   вол>е   Народне   скупштине   и   no 
то.ме целог народа, да о«е буду онда обааезне за 
све   моје  наследнике, без обзира да ли hc у Ми- 
нистарству бити два дана, месец n no дана или пола 
године. 

Господо народни посланици. ja се не могу да 
nvurraM У овом кратком експозеу у статистичке 

^одатке o појединим гранама мога ресора, али ми- 
слим Да 1ШЈе ,ни потРебно< ЈеР сам иам Дао ВРЛ0 

ппегледне статнстичке податке у штампаиом екс- 
позеу, зато хоћу да наглаоим само оне ствари које 
вас занимају баш са обзиро^м na правац којим he 
чдинистарство просвете ићи док му ja стојим na 
челу, и, ако н ви примите те смерпице, онај пра- 
ваи којим наше Мивистарство просвете уопште 
греба да иде. 

Код иародних ишола, господо,  пмам  да  ва.м 
приметим  ово.  Kao  пајважнију ствар  истичем  да 
v  нашим пародним учител.има ja гледам пародис 
и нациопалне радпике и да очекујсм од свих вас, 
од својих посланичких другова, да nauie учител)е 
поштујете онако како их поштује Миинстар про- 
свете. Господо народпи посланици, .не говорим иам 
ово  узалуд.  Ja сам .сам једанпут био министар  у 
изборној влади, ja сам зпам из непосредног иску- 
ства   као  дугогодиипви  посланик  који   пмам  част 
ia ме napi'i већ осам година шал>е у Народпу скуп- 
штину, колико je често, нажалост, неправилан од- 
нос између народних посланика vi народаих учи- 
гел>а.  Нвћу да испнтујем  на чијој  je страпи  кри- 
вица, j ep нећу да будем судија, али xoliy да уста- 
новим да од данас у Мпнистарству про-свете желим 
да тзј однос буде у пупом складу базираш на ооој 
формули: учител>и морају поштовати ауторпте на- 
родних посланика a шароднн посланици морају no- 

штовати учитеља и као народног радника и као чо- 
века. (Жнво одобравање и пљешање.) 

Господо народпи посланишг није то мала 
ствар ме1)у 40.000 бити први И биги пзбраник иа- 
рода, није то мала ствар H3*iel)y 40.000- бпти onaj 
кога народ оматра најдостојппјпм да му поклони 
своје noBepeibe и да му повери бригу o својој суд- 
бини. У стара времеиа народни трибуни били су 
сакросанктни, неприкосновени, и сматрам да у јед- 
noj демократској држави, ако желимо да будемо 
двмсифате, људе народног поверења треба пошто- 
ватп, a.m тако исто, господо народии посланпци, 
n one људе који ваопитавају вашу децу и којм 
стварају ^ародпу будуЋност најнепооредније, 
дужни сте и ви поштовати. И ja мислим, гошодо 
посланици, да пије тешко узајамно се поштовати 
n ja верујем да herc уз моју памоћ као Мннистра 
просвете умеш одати учител>жма поштовање које 
народии учитељи заслужују, a ja иам јемчим да lie 
и они ва.ма одавати поштовање које ви заслужу- 
јете као народни нзбранпци. 

Господо народни посланици, поред ове глав- 
ne примедбе која сс одпосп на народне школе, ми- 
слим, да нс могу у овом кратком експозеу nponv- 
стити a да не изјавим да са стањем са нашим iia- 
родним школама ниса.м потпуно задовољан. Ии- 
сам задовољан зато, што се no оним статистич- 
ким податцима које имате у отштампаном експо- 
зеу можете уверити да поред свих иапора Мини- 
стар-ства просвете није пошло за рукбм овом ре- 
сору, да да могућност за школовање свој деци 
nainoj, него један велики број деце, нажалост, 
осуђен je да не похађа школу. Ja нећу да се упу- 
штам у анализу можда мало апстрактних стати- 
стичких података у упоређивању ej другим држава- 
ма, али на једпу статистичку табелу у овом отштам- 
nano.M експозеу xoiiy да обратим вашу пажњу, да 
je простудирате са извесним већим интереоавањем 
na да видите зашто сам се усудио да кажем да ни- 
сам задовол>ан са сташем у нашим народним шко- 
лама. AKO узмете Словепију, Дравску бановину, за 
базу упоређења, онда ћете констатовати да у дру- 
nm деловима name велике' уједињене отаџбипе 
имамо juni тако мпого да урадимо у интересу шко" 
ловања наше омладине да чисто ne бисмо могли 
веровати да се налазимо у једној истој држави. Ja 
мпслпм према томе, да обратим сву своју пажњу и 
сиима тим другим деловима name отаџбмпе, да 
бисмо могли дићи ниво наших пароднпх школа и 
број наших ученика и приближила га оном броју " 
пивоу у Дравској баповини (Бурпо пл>ес1<а11>е). Ha- 
рочнто пак желим да нагласим у овом погледу да 
мислим да кидам са оном, тако рећи, традици- 
јом, једном страховитом традицијом Мппистар- 
ства просвете, да се поједиии делови nainc велике 
отаџбине сматрају Сибиром те да се учитељи ша- 
.i.v онамо no казни ГБурно пљескање) и да ми 

, сли.м да у баш те крајеве где се до сад ишло само 
no кривици, шаљем name пајбол.е учител»е, јер ти 
крајеви највише имају потребе за озбиљним кул- 
турпи.м радом. СУзвици: Тако јо! Живео!) 

Господо народни посланици, само се no ссби 
разуме да ja морам створити предуслове за овај 
пачип рада Министарства просбете у погледу на- 
родних школа. Ja hy вам одмах рећи^онај преду- 
слов, који сматрам првим да у том погледу кре- 
немо напред, Пре свега, потребно je тамо омогу- 
liimi народним нашим учитељима, да, ако долазе 
na културнијих крајева наше Отаџбике, у погледу 
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стандарда свога живота ne оссте никакву разлику. 
И ja hy зато сву бригу посветити то.ме да тамо 
осигурам утитељске станове, такве, да учитељн, 
који буду тамо аослати, ne осете у своме животу 
никакве разлике него да се предано, својскн и са 
полетом предаду иа сжај тешки посао за којн lie 
им Отаџбииа сигурно бити захвална, (Пл.сскаље) 

Господо народни посланици, са већим задо- 
вољством могу да говорим o грађанским школама, 
и колико могу да иидпм, грађанске школе ирше 
добро своју дужност. Само н.ма једна ствар KO- 
JOJ морам посветити сву бригу, то je да наше гра* 
Ij.uicKe школс територијално нису расподељене 
онако како би то најбоље било. У оиим крајеви- 
ма где су оне постојале још upe рата и где je nam 
свет навккао на велику корист гра1)анских шко- 
ла, у Tii.M крајевима оне нспуњавају потпуно своју 
дужност. Али je заннмљиво да у оним крајевима 
наше Отаџбине, где таквнх школа пре рата није 
било, и гдс би данас биле можда најпотребније 
те грађанске школе, нека ми сс опрости onaj na- 
радокс, још никако не могу да стекну гра1)ан- 
ско право. Алн ja мислим да on дужност била 
Министарства да n.\ форсира више у тим краје- 
вима, којп су тренутно занесени за отварањем 
гимпазија и да сугерише тим крајевима, још впше 
него да им сугерише, да омогући отварање гра- 
ђанских школа које he бити од веће користи и 
самим њима, n државл kao целини. 

Јер, гостодо народни посланици, да пређем 
na најтежу, на најцрњу тачку наше просвете, na 
name гнмназпје. Морам нам одмах рећи: докле 
сам ja Министар, не мислим отварати ни једне 
више. (Одобраван.е.) He иислим отварати зато, 
што се nama средња настава no гимназијама на- 
лази готово пред пуним сломом, пред једном пот- 
пупом катастрофом. Ja нећу да кривим, нити би 
то било лепо од мене, моје претходнике у овоме 
ресору. lie. Ja им одајем свако признање. Мијс 
кривица до њих, и они су тако јаспо видели као 
и ja катастрофу која се приближује, али нису има- 
ли ових фпнапспјскпх сретстава да je отклопе. Ja 
сам срећан, господо народни посланици, mro сам 
у данашњем Министру финансија наишао на чо- 
века који je показао пуно pa3yMeBaibe за сгвари 
онако како сам му их ja прпказао. И, докле видите 
у цифарском делу буџета, свега 100 нових постав- 
љења за name гимназпје, ja ca радошћу копстату- 
јем да lie тај цифарски део буџета бити поправ- 
љеп и да ћемо уместо 100 имати 400 пових по- 
стављења (Пл>еска1ие). 

Лер заиста, господо, ако je страховнта при- 
вредна криза која je npe извеспог времена бе- 
снела, до<некле !МОгла оправдати и Mnnncrpa (1)и- 
нансија mro nuje хтео да изађе на сусрет Мини- 
стру просвете, — данас, кад те привредне кризе, 
хвала Богу, вшпс нема и кад се oceluijv страхо- 
вите последице na нашнм гимназпјама тто су за 
извесно време бп.че занемарсне, дапас je крајње 
време да сс у том погледу нешто учинп и морало 
се учинити. Јер у гпмпазијама, господо, ono mro 
се до сада називало пркхзетом, то je можда npo- 
света под знаком навода, или, ако хоћете, и.спа 
карикатура. Кад једап просјјссор, или бол.е да се 
изразим, кад сваки професор готово мора да noni 
више од 20 сати, кад сиаки професор мора да пре- 
даје и оне предмете који га се питта не тичу, кад 
свакп разред мора да иримн впшс ученика него 
што je то законом про.писаио, двапута више него 

mro je  проппсапо,  кад се настава мора да врши 
и npe n после подпе, na чесго и у трп гарнитуре 
и кад се све то мора да врши у просторија.ма пот- 
nviio   n   сааршено  нехигијеиоким,   онда,   господо, 
мислим да ми нећете пребацити  што сам се усу- 
дио pehu као Министар просвете да je то npe ка- 
рикатура  иего ли   права  просвета. Али,  господо 
иародпи   послаиици,   се.м   овс   ужаоне   штетностп 
коју има сама настава од оваквога рада, ja сма- 
трам да има и још један разлог лнчне природе да 
обратим сиу своју пажњу оредњој пастави. Ja сам 
Сам девет годипа служио na гимпазијп  n  сматрам 
np(u|)ecope   својим  друговпма.   1 1   кад  je  једанпч! 
Мипистар  просвете  њихов  друг,  не  могу  да  до- 
пустим, то MU савест me дочтушта, да мојп другови 
про(ј)есори у средњим школама раде тако као да 
су  на   робијп.   (Одобравање).  To  je  један   разлог 
личне природе, али мислим да ћетс га и ви оправ- 
дати,  јер  поред тога  mro je  за  мене  личне  iipn- 
роде, on je и више природе, na име: хуманост то 
захтева да се са људима који ишају да однегују 
нашу омладппу  поступа  онако како то заслужују 
они  којпма  je  поверела  судбпна  младога  човека 
кад се na њега може највише утицати. 

Гпсподо народнн посл^шици, пемојте сма- 
трати ono пеликим успехом што ћемо у иаредпој 
школској години MOIIH имати око 400 нових no- 
стављења, јер да вам отворим кп.игу до краја na 
да прочптате и оно mro nnmc na њеппм другвм 
страпама, морам пам саопппити и једну горку 
истипу, a то je: да сам у тренутку кад сам заузео 
портфелЈ Мипистра просвете нашао 1101 молбу 
свртопих филозофа који чекају na постављепк- 
по једну, две три na и више година. 

Замислите се у њихову судбипу. To су махом 
■сиромашпп л.удн, за које je само школовање зна- 
чило мучење, који су се сигурио злопатпли док 
су прошли кроз Осиовпу школу, Гимназију и Уни- 
верзитет. 11 кад су поттепо завртили своје сгу- 
дпје, нашлп су се иа улицп, да остану на moj две 
и три и впше годипа. И то je јсдап разлог, због 
кога сам сматрао да морам повеКати места нових 
поставлЈења у нади да ћемо у року од две до три 
годппе Mohii дати хлеба, поттепог хлеба свима 
они.ма који су савссио радили кроз своје школо- 
вање и тај хлебац часно заслужнли. (Бурно пље- 
скате.). 

Господо народнн посланици, радп карактери- 
стике своје тежње у погледу наставе у средњим 
школама, хоћу да саопттим joni и ово. Пре.ма 
ciHOM природном повеКапЈу ученика у Гимназијама, 
које можемо коистатоаати сваке годипе, због тога 
тто се повећава само становппттво иаше Отац- 
бине, поред тога природног повећања ученика које 
сад Beli износи оосо 10.000, било би потребпо го- 
дишн>е отварати 250 повнх 'ОделепЈа. A 250 поиих 
оделења захтевају око 350 до 400 наставника. 11 
сад изволите упоредитн ону ци(|)ру у буџету где 
се предвиђа само стотину нових постављења са 
нормалном потребом од 300 до 400, na ћете опда 
впдети зашто сам иам казао да и ово тто сам учи- 
нио ne сматрам великим успехом, јер тиме сам само 
уопео то да ове годиие ne упадпемо у погрешке, 
које су биле у прошлости; да мање г10ставЛ)амо но 
што je потрсбно, али one погретке које проистичу 
из протлости niме ппсу поправл.ене. Ja бих же- 
лео то да истакнем, да бн олакшао положај будућег 
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Министра   просвете   v   борби   за   ново   отварање 
места. 

Гооподо народни послаипци, ja сам рекао да 
бити Мииистар просвете значи доживљавање Ње- 
гушевске антитезе. И после једне гешкс констата- 
ције цопустите да вам одмах, ради олакшице, ста- 
иим до знан.а једну пријатнију. У погледу наших 
ч'чител>ских школа сапесним радом Министарству 
просвете пошло je за руком да даиас нема вишс 
хчитс.ч.ских кандидата који могу остати na улици. 
I laiipoTHB, днриговање Учител>ски.\1 школама у 
томе погледу довело нас je у једну оитуацију да 
се идуће школске године можсмо побојавати да 
пре нећемо имати доста кандидата, колико их 
треба. (Пљескање). 

Ia мпслим, господо народки посланици, да се 
личмим дириговањем на Филозофском факул- 

' 'rv на нашим Уииверзитетима можда може no- 
('тиИи слнчан резултат. Свакако треба га у пуиом 
окладу. У "VHOM споразуму са нашим Универзите- 
тима  покушати спровести. 

Можда   многн   од   вас,   господо   посланнчки 
..nvroiiii, iiche разумсти ове моје рсчи зашто сам 
тако   иагласио,  да  се  то   мора  учинити  у  пуном 

<чалУ, У пуном споразуму са Универзнтетом. Зато 
iTOla У r0M поглеДУ имам извесн0 начело које 

CLM  иошоведао кад сам и први пуг био Министар 
пооовете,  a то je да ауторитет нзших Универзи- 
• era  треба високо ценити и  као први знак мота 
мииистрован.а,  v там  погледу  ja  мислим  ставитн 
i . чан амандмап, да се она неправда, која je нане- 
cii-i профеоорима универзитета, којом сс оии раз- 

nehviv и v трећу групу, a ве у другу, као што je 
Зако« o чиновиицнма предвидео,'исправи. Ja хоћу, 
поСПОДО   народин   послапнцн,   да   iiaimi   Универзи- 
тети  6УДУ о'10 1ПТО треба, да буду не само према 

иликама унутар наше земље, него и прсма прн- 
■пЈкама изван ње. Поклоните сву своју пажњу, го- 
г11(

ч
)-1()  нарадни паслшици. кад кажем да je наш 

геверии оусед, један велики културни народ, који 
Се   са  поносом назива народом песника и мисли- 
лаца,   поклоните  сву своју  пажи.у  кад кажем, да 
je   nam  западии  сусед једаи вслики  културни  на- 
оод,   који je такође  са  иравом поносит на своју 
културу која je старија од две хил>аде година. Го- 
сподо   народпн   послапнци,  ima  мислите,  како  би 
изгледала једиа држава у Европи кад не би имала 
железиице, кад не би имала путева онаквих, какве 
има   кулгуриа   заједница   европских  држава.   Ми- 
слите  ли да би та држава  могла постојати? Ilc, 
господо. За такву државу тражио би се мандат и 
од великих сила или других држава, да се спроведе 
у HJOJ оно, mro je потребно једној културној за- 
једиици. Али, госиодо народни гшслаиици, док je 
та ствар тако проста и јасиа, миоги падају у јед- 
ну  погрешку, кад je реч o irauioj култури, кад je 
рсч  o  иашој иауци и o нашој уметиости. Будите 
ч-вереми да данас у европској културној заједници, 
иарочито у суседству тако великнх културиих на- 
рода, не  моисе постојати ona држава, која нема 
своју  науку, која нема своју уметиост, која нема 
своју културу. (Чује се: Тако je! — Пл>ескаље). Ако 
je нскад била истпипта ona мудра латииска изрека 
,,ri[>iiMV.\i иивере деинде ||)илозофари — прво жи- 
вети  па оида филозофирапш, —■ данас та изрека 
тгма  сасвим  друпи  смисао.  Данас  поклањатн   сву 
своју  иажп.у  народној  култури  не  значи  раскош 
и филозофира11>е него осигуравање у борби за егзи- 

стеицију. Да, драги моји посданички друговн, као 
што није узалуд бачеи новац који дајемо Miiim- 
стру војном, јср тпм иовцем најбоље осигуравамо 
пајдрагоцепије luinic благо које се зове слобода, 
нсто тако, драги моји послапички другови, онај 
новац, који дајете Министру просвете ради најве- 
liiix културннх стремљења, није бачен него je нај- 
боље сретство у борби за егзистенцију, јер у тој 
борби најсигурннје je оружје сама култура. Зато, 
ГОСПОДО народии посланици, xohy да вам кажем 
Шта сам учииио у том погледу. Чим сам преузео 
Мипистарство просвете ja сам сматрао за дужност 
да иајвишнм културиим усгаиовама дам mio што 
HM треба дати. 

Господо, да се добро разумемо. Ja сам казао, 
опростнте ми mro се на тај мотип морам враћати, 
да бити Мшгистар просвете значи бити стављен 
стално пред Н^еготевску антитезу. И занста један 
министар просвете, који бн обрагио паокњу само 
тим највитим потребама културе човечанства, ве- 
рујте, ne би био добар Мипистар просветс. 

Али верујте тешко Лугославији ако би Мини- 
cfap просвете обраћао пажн>у само апалфабетнма, 
меписмеиима,  a ne и  иајниитм  потребама култур- 
иог човечаиства (Пл^скап.е) ,1a сам прсма томе од- 
лучио да једним великим кораком у том погледу 
пођем  напред, да  се  наша  уметност,  да  се наша 
наука ne би сасушила, да ne би увенула. При том 
ме je водно joni један разлог. Молим да месанаро- 
читом пажњом у овом питању саслушате. Каже.м 
са нарочитом  пажп.ом, зато  што  можда у  овом 
трепутку излазнм мало из оквпра самог ресора да 
пређем мало na клизав тереп саме политике. До 
сада  изгледа,  (као  IIITO видите ja ублажавам ко- 
ликогод могу да би оптужба била маља) до сада 
колико   изгледа,   како ми  се  чини,  с времепа   na 
време,  Мпппстарство  просвсте  заборављало je на 
једпу   врло   важну    чињепицу   да    Мппистарство 
просвете има да се стара o целој нашој отаџбини 
као целини, a да ne може бити нека врста трго- 
вачке радп.е koja чека на оне који хоће нешто да 
купе.  Нарочито, господо пародпи посланици,    не 
може  Миппстарство просвете узети  за  своју де- 
визу »do nt  des«,  дај   мн  na  ла тн  дам, дај  ми 
политичко поверсп.е na hy ти ja донети ono што 
твоје културне потребе ■изискују. Не, господо, Ми- 
пистарство просвете je позвапо да екс официо, no 
својој дужпости да сваком оно што му прнпада, 
да дА свакој покрајппи што je културна потреба 
без обзира на политичкп став поједипих странака, 
или ако хоћете једног покрета (Један глас: A дру- 
га Мннистарства?) Иисам позвап да говорнм у имс 
других  Мппистарстава.  Ja,  господо,  имајући  ово 
na  уму  желим да  вам  укажем  na  конзеквептност 
v овом погледу n да вам подцртам да и у матери- 
јалним питањима Министарство   просвете   желим 
да деполитизирам, опако као што сам малопре ре- 
као када je било рсчи o личпим питањима, na кад 
сам захтевао да  се noiiiTvjv пародпи  наставници, 
a   од   пародних   паставппка   тражио   да   поштују 
иародпе трибупе. И за доказ тога Да ja као Мипи- 
стар просвете мислим једпаком мером мернти без 
икаквих погледа na политичку страну тога пнта- 
н>а, него једино према културпим потребама наших 
крајева ja вам саопштавам да сам затражио један 
зајам, и да га je Мпнистарски савет одобрио no 
коме Беогрд за своје уииверзитете добија 46 ми- 
лиона динара, Загреб 42 милиона динара (Пл^еска- 
ihc) n поред њнх још једиу наду да hy му донети 
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још 5 милнона из инвестиционог зајма од 4 мили- 
јарде, за теолошкн факултет, a да Љубљански 
упиперзитет добија 30 милиоиа динара. Господо 
народни посланици, ja вас молим да разуиете ове 
стнари онако како треба разумети, да не сматрате 
ово политиком, нсго да ово сматрате јединим мо- 
гућим и правилним начелом Мииистарства просве- 
те. A ако до сада није било тако то je можда, 
кажем можда, ja опет ублажавам као mro видите, 
била политнка и то врло рђава политика. Господо 
иародни посланиц ,ја не знам да ли злоупотрсб- 
љавам ваше стрпл)ен.е (Гласовн: Me, не, изволите!) 
Кад се говорн у два часа као mro je, видите, мени 
суђено, човек мора да рачуна са оном природном 
первозом која потиче из глади или бар најмаље из 
апетита. Али ипак^морам још на две ствари да се 
осврнем без којнх мислим да би ова кратка изла- 
гања била пепотпуиа. 

Прпо je однос школе према нпшим ве,- 
рама. Господо народни посланици, ви сте се 
сви пре неколико дана после верификационе 
дебате заклели. Ja сам тада још био претседник, 
предамном ere се заклели и ту заклетву потписали. 
Сећате ли се, господо, нашта ere се ви заклели? 
Ни na шта. Можда вас то чуди. Можда вас onaj 
одговор чуди: mi na шта се ннсте заклели. Лер, у тој 
заклетви име Божје ее fie спомип.е, a иа супрот 
тога стоји чињеница да je nam народ одан својим 
верама. Словенци и Хрвати љубе римокатоличку 
веру и дубоко су религиозни. Православна вера 
одиграла je код Срба у историји тако сјајну улогу 
да je поред верске постала и националном свети- 
FfaOM, a v наше доба видите како и nama браћа 
Муслимани љубе своју религију, и како у ово 
доба кад сс у изиеснпм крајепима где Муслиманн 
живе спроводи реформа, onu свим срцем своју 
веру чувају onako како су je од праотаца насле- 
дили. A сада ja вас питам, господо: na кад тако 
ствари стоје коме je требало ла саставл^а заклетве 
за народне посланике, тако да се у n.oj избегава 
име Божје и да изгледа да ово mije Народна 
скугтштина једног дубоко релпгизног иарода, него 
1 lapo.'ina окугаитина спе самих безбожника и ате- 
иста. (Одобрабање.) Зар ne би било природно да 
сс n народн^ посланици заклињу као министри 
сваки према обреду своје всре? (Пљескање.) 

Да вам рдам једну тајну, господо народни 
посланици. ,Чпк сам ono Иретссдппк Народне скуп- 
штине, за време од три и no године, ко год je no- 
лагао заклетву предамном, у моме кабппету, — a то 
су посланицн који су накнадно дали верифицирати 
своде мандате, или дошли као заменици умрлих, 
ja сам, читајући им гу заклетву, завршавао ре- 
чима: ,,Тако ми Брг помогао", n сваки посланик, 
je re речи изрекао, и нико се mije нашао ла про- 
гествује. И. господо народни посланици, ч:ећате се, 
кад ere положилп предамном заклетву свп окупа 
после верификације, ja сам вам честитао: нека вам 
je срећно и Богом благословеио! Да нисам fo учи- 
mio, уопће у полагању заклетве целе Народне 
скупштине, ne on се име Божје nn споменуло. 
d 1љескан>е). 

Можда мислите, господо народни посланици, 
да сам изишао сигурно из колосека, na говорим 
сасвнм o десетој ствари, a не o onoj, o којој сам 
иислио. Не! Хтео сам само na вама самима да вам 
покажем, како у патем законодавству пма чудних 
стаза, чудних путева. Ha, уместо да законодавство 
узме за полазну тачку ono, mro je најприродније, 

оно намеће нешто сасвим десето, да не кажем два- 
десет пето, mro mije израз осећања целога народа, 
него појединих људи, који су гранчице, који су, 
може бптн откинуте гранчице од великог народ- 
ног стабла. (Пљескање у центруму n na десници). 

Господо, народни посланици, било je слнчних 
ciitapn n у школама. 11 ja као Министар просвете 
отворено вам кажем: те путеве ja остављам. (Бур- 
no пљескање са узвицима: Живео!). Господо на- 
роднп noc lammn, ja liv ce као Министар просвете 
грудити да вера и просвета иду руку под руку, 
да заједнИчки благотворно утичу на развој младе 
детин>е душе, a не да цепајући ту младу беза- 
злену душу праве уличног мангупа, уместо доброг 
детета, (Пљескање у центруму и на десници и уз- 
вици: Живео!), и праве дивљака уместо човека до- 
брог срца и благе душе, и праве материјалисте, 
уместо идеалисте. (Бурно пљескање у цвнтруму 
и na десници). 

Господо, ja сам дубоко увереп, да hy nanlm na 
пуно разумевање код претставника паше све три 
вере, јер има нешто заједничко, mro je полазна 
тачка свима пама, и њима, и мени и моме Мини- 
старству, коме имам част да стојим na челу, a то 
u". Брат je мчо које вере био! (Бурио пљескање 
n узвици:  Живео!), 

Господо народни посланици, у нашој великој 
Отаџбини, поред nac Лугословена - Срба, Хрвата 
u Словенаца ми имамо т. зв. народне иањине. Ми- 
слим да je дужност Мипнстра просвете да јаано 
каже: којим путем мисли у том погледу ићи. 

Господо, ja сам n еам провео сиоју младост 
под страховитим притиском pijane просветне по- 
литике, кад ce v мепп n у мојпм друговима хтело 
угушитп свету материнску реч. И, господо, ja као 
Министар просвете не мислим у исту погрешку 
упадати, и нећу ону нашу часну и свету борбу 
за ослобођење да обесветим, да je обешчастим ти- 
ме, пгк) бп Краљевина Југославија значила само 
измену улога. Не, господо! наша борба била je 
борба за ху.мапа npaiia човекова, за материнску 
реч n ona ће и ланас у слободпој Крал.еиппи Ју- 
гославији у успомени као такве остати, тако mro 
Краљевина Југославија као заједничка отаџбина 
неће допустити никоме, да има прилике ла ce no- 
тужи на своју Отаџбину, да му mije мајка, пего 
маћеха. (Одобравање и пл>ескање у центруму и 
na десници.) 

Немојте мислити, господо народни nociannnn. 
да on гиме бнли угрожени национални imrepecn 
name Отаџбине. Me, господо! Мациопалии иитересп 
name државе треба да п.мају сасвим другу гаран- 
гију n друго јемство, јемство позитивне врсте; и 
пмају га. 

Сви знате, господо, из исторпје када je ЈБу- 
девит XIV доживео да његов унук постане шпан- 
ски краљ, r.j. да тако иста династија завлада и 
Француском a Шпанијом, on je у радости узвик- 
нуо: ,Ј1ема mune Пирппеја!" - Хтео je тиме ла 
каже, ilnpnnejn, као граница између Француске 
n Шпаније, избрисани су. 

Можда бисте ви сада очекивали да ћу ja pehu, 
да после Уједињења нема више Саве, n када бих 
хтео да останем у аналогији потпуно доследан, 
морао бнх то да кажем, али допустнте да то ue 
on одговарало стварности, na да узвикнем: „3a. 
мепе Саве, као грапнце пзме1)у Сроа, никада mije 
nn билб. (Одобравање и п.пескаше). A, то исто 
што важи за Саву важи и за границе које су де- 
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лилс нашу браћу Словенце и нашу браћу Хрвате. 
ETO, у томе јединству националне свести, која се 
свугде показивала, у том јединству националне 
свести, које je створило нашу велику Отаџбину, 
ja види.м гарантије за нашу националну будућност, 
a no, иегативно, у угњетавању и одузимању чо- 
вечанских права онима који случајно нису наше 
крви. 

Господо народни посланици, допустите да за- 
вршим, a мисли.м да je и крајње време. 

Ja вас молнм, да прлмите овај буџет овакав 
какав лежи пред вама н како hy ra ja кориговати 
ca извесиим амаидмаиима, од којих сам вам неке 
nili сада ставио на 3iiaii>c. Ja вас молим да то учн- 
ните из два разлога: прво, mro here на тај начнн 
изгласати поверење onoj Влади, у којој имам част 
■ta будем члан, — a стало ми je до тога да и ja 
допринесем својим радом, да можете изгласати по- 
Верен>е тој КралЈевској влади; други разлог, који 
сам на почетку донекле напоменуо јесте raj mro 
ми je стало до тога, да ова уверења, која су до 
оиог тренутка само моја лична, постану и ваша 
убеђења и тако постану утврђене смернице полн- 
тике  Минисгарства  просвете. 

To су та два разлога. Можда ва.м пада у очи 
да један, најприроднији, трећи разлог н који, 
строго узевши може бити први, нисам споменуо. 
1 ic тражим, господо посланички другови, да из- 
гласате овај буџет мз поверења према MOJOJ осо- 
оИ. Насупрот томе тражим нешто друго, тражим 
оз6ил.ну савесцу, оштру критику мога рада и мо- 
]их смерница, jep ми je стало до тога да упоре- 
дим MOJ

0
 уверење са вашим, и пошто нећу да ja 

no сваку цену имам право него xohy заједнички 
са вама да утврдим истину, - - ja вас молим да 
своје мишлЈвње овде отворено кажете jep увера- 
иа.м вас оно може имати ефекта. Ja немам предра- 
суда, ja немам предубеђења, ja имам уверења која 
чоКу да одмерим и проценим према уверењима 
својим   колега.  (Одобравап.е) 

И, господо, крајње je нреме, напокон, да и у 
том погледу ми у нашој драгој Југославији изме- 
НИИО став. Докле смо овде иа ионртипн на једном 
високом месту, дотле се o нама само лепо пише 
и говори. A кад нас баце у старо гвбжђе онда смо 
изложени саему и свачему. Међутим ни озбиљни 
члаици 0 натем раду mi духовите шале na nam 
рачун ne могу тада имати никаквога ефекта jep 
долазе после нашег пада. A сада, господо, и ваши 
озбиллни говори и документовани чланци и духо- 
вите сатнре које покагкад погађају оштрије вего 
стрела сада иогу имати ефекта, и на Ћирића he 
сигурно имати ефекта. Зато вас, драга господо no- 
сланици, ако имате ima прогиву мене, молим да 
сада то изнесеге, a када ме оаце једнога дана у 
„бивше", одмахните руком преко мене и реците: 
requie.scat in pače почивао у мнру! (Одооравање 
и смех) 

Ja icaM господи посланицима којн су члашжи 
Финансијског одбора захвалио на оним лепим речи- 
ма које су тада имали o моме, тада сасвим друкчи- 
јем, експозеу који сам држао у Фннанснско.м ол- 
бору. Ja молам и овога пута сву господу, ако 
имају o мени добро мшодење, да то радије пр.е- 
ћуте; a да све оно mro није добро изнесу преда 
ме. (Јсдан глас са левице: Тако ћвмо и раднти!) 
Тако и треба. Jep ако један минисгар слуша само 
лепе ствари o себи, губн no мало памет и нс зна 
ни   сам  кад  пође  странпутицом,  a  за  пепријатпе 

ствари напротив мора да нма увек уво ако хоћс 
да остане на добром путу; и било да данашња 
ссдница буде иастављева дубоко у aoh, будите 
уверени да Министра просвете неће omu потребно 
будити да чује оно што je пепријатно. Дачле, иа- 
пред! (Опште бурно одобравање и пљелжање.) 

Претседник Милап CHMOHOBUII: Пошто je врс- 
ме поодмакло, то IICMO седницу прекинутн, a на- 
ставићемо je после подне тачно у пет часова. 

Седница je ирекипута у  14,30 часова. 

(Наставак седнице у  17 часова) 

Претседник Мнлан Симоновмћ: Господо на- 
родни посланици, наставл.амо рад. Има реч на- 
родни посланик г. Стојадин Павловић. 

Стојадин Павлови!!: Господо народни посла- 
ници, можда ће бити мало чудновато, да човек из 
народа говори o једној ствари, т.ј. да каже да бу- 
ijer Мииистарстиа иросвете није велик у оној мери 
у којој би требало да буде. Нека вас то ништа не 
чуди jep мн сами знамо да код нас просвета, на- 
рочито ina селу, није на завидној висипи, но смо 
доста подбацили од других кулгурних земаља. 

Слушајућн експозе господина Министра про- 
свете, a знајући и сам колико још има места без 
школа, места без учителЈа, свакојако да би била 
велика штета и био би грех ne подизати те школе. 
jep ми имамо места и школа порушених, неоправ- 
љених још и од ратова, a имамо готових школа 
које стоје без учитеља. 

Ja hy се наравно рвде нарочито задржати на 
народпим школама и учитељима. Ja бих молио го- 
сподппа Министра просвете, нарочито приликом 
давања прмоћи, одређивања помоћи за подизање 
и доградњу, довршавање народних школа, да 
обратн пажњу на то и да даје према величини из- 
весног среза пропорцнонално, a ne према броју 
срезова као што je то био случај. Ja знам ЈСДНО 
два случаја где су поједини срезовн врло мали, 
са 4000 до 5000 бирача или, ако хоћете, 20.000 ста- 
новннка, којп су добили своју школу. Ме1)утим, 
има срезова са 50, 60 и 80 хиљада становпикл 
која су добили тако!)е исту пропорциопалпу помоћ 
за подизап.е школа, колико су добилн n ти мали 
срезови. 

Са овога места сматрам за прпјатну дужност 
да одам признање иародпнм учнтел>има jep су то 
не само учителзи и васпитачи наше деце, омладине 
у селу, Beli од тих учитеља зависи мпого како he 
напредовати само село, само место у коме су они. 
Хоћу joni једаред да пагласим да je потребио да 
се обрати пажња селу и сеоским учитељима jep ja 
знам из искуства да једном учитељу na селу није 
само дужност да учи децу, већ му je дужност да 
у свом слободиом врвмену посвети своју бригу и 
осталим културним твковкнама јсдпог места из 
села: подизаи.у читаоница, земљорадпичке задру- 
ге, дома за чување народног здравл.а и још м«о- 
рнх других установа које су потребне у једиом 
селу. Ja сам имао срсћу да баш у мом селу буде 
један учитељ који нас je много задужио, учител. 
који je учинио то да се о« и данас помиње и ако 
je већ пензионер и живи давно у Београду. Учи- 
тељи су no мом дубоком уверењу требали да буду 
и боље награђени. Ja сам се и мало пре оградио 
да he то бити чудновато mro говорим да on тре- 
бало повећати буџет  Министарства просвете, да 
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би требало дати више на просвету, јер наопака 
штедња штети село a не користи ништа општој 
добити. Kao што вам je свима позиато, господо на- 
родни посламици. умител^н су прва интелигсицмја 
у селу, учитељи су оно што се од њих тражи, они 
су ако треба да помопну у соколском подмлатку и 
васпитању, они су ако треба да васпитају у сиа- 
ком погледу, оин су у снаком подручју, било по 
љопривредном, било културном, свуда су и на cna- 
ком месту учитељи. 

И када cv ОИИ такми, оида свакако њнма треба 
да се обрати већа иажља и да им се да већа на- 
града. 

Дозволите да овом ириликом поменем једну 
незгодну ствар, која се повлачи икс година. Ко- 
лико пута je било говора да би требало саста- 
витн и npuiilica in једнообразне уџбенике, како у 
народиим школама тако н у средњнм шмолама. 
Али оно, што даиас постоји, господо, то je раз- 
ноликост писаца и уџбеиика. Имате једаи уџбе- 
ник, тј. за један исти предмет постоје уџбеннци 
двојице ма и двадесегорнце писаца. Тако кад до1)е 
један наставник у нску школу он уз.ме уџбепик 
једнога писца, a после кад се промени наставнпк 
или учитељ, онда нови наставинк тражи уџбеник 
од другог писца и то се све дешава у исгој школи, 
у пстој школокој годинн. Имате, даклс, ту нез- 
году 'И невол.у да ђачки родитељи морају да на- 
6анл>ају друге књиге, a даиас књиге нису јевтине 
да би се могле сваки час мењати и набавл.ати. 
To што се дешава у народним школама, то исто 
се дешава и у гнмиазијама и осталим средизим 
тксЈлама. Овде je невол.а још Belia отуда, што 
су уџбеннци за гимназије још скупл>и и то joiu 
више м јаче матеЈ)ијално пога^а 1)ачке родитеље. 
.Ia бих молио господииа Минисфа просвете да 
прими ову моју добронамерну напомену и оуге- 
стију na да се, уколико je то могућс, кад то већ 
не може бити за ову школску годину, постара да 
би бар у идућој школској години имали једно- 
образне уџбенике. Од -гих неједиообразних уџбе- 
ника на првом месту пати сама младеж која се 
васпита, a иа другом месту материјалну штету 
трпе  њихови  родитељи. 

У погледу учитеља<их награда и у погледу 
нхиховог рада стало се на једно становиште и, 
уколико ja знам, заузео се један став, можда 
оправдано шли не — ja сам лаик да o томе могу 
гоиорипи, али hy pehu ono што мнслим. Од изве- 
сиог нремеиа нису се давалн положаји школских 
надзорннка учиггеллша који нису имати вншу 
спрему, тј. којн ннсу свршили вншу педагошку 
тколу или факултет иа иашим универзитегима 
Ме1)утИ'М, мн данас пмамо учитеља који, иако не- 
мају ову вишу школску спрему него само у«ител>- 
ску школу, имају довол>а1н број година ироведе- 
них на ШКОЛИ, који су такође врло лепо, ако хо- 
here скроз одлично оцењени, те по томе своме 
раду и позиавап.у школских прнлнка потпуно за- 
олуЈнују да и.м се повери да буду и они постав- 
л>ени за школске надзорпике. Ако се томе обрати 

■ пажња, a ja мислпм да ми иемамо данас дово.м.ан 
брај тих школованих надзорника са вишом школ- 
ском спремом, већ да их имамо недовољан број, 
онда аи било добро да се поставе учитељи који 
одговарају за тај позив и за то место. 

I'ocno^K), ja сам имао да учиним ову наломену, 
која  се  односн  na уч.нгел.е у народиим  школама. 

Шго  се тиче гимиазија ja хоћу да учиним једму 
малу напомепу да се и ту  поступа пеједпако. 

Приликом   огварања   гимпазнје   увек    се   во- 
дило рачуна, да ли je олај кији  тражи гимназију 
близак Владн,  нли je тај био  иинистар  na je  за 
свој  крај  тражпо гимпазију, a сваки онај којп није 
био   блнзак   Влади,   или   mije   ono   министар,   тај 
mije   могао   добити  за   свој  крај   гимпазпју.   Није 
обраћаиа пажња na то, да се гимпазпја да  оппм 
крајенима   којпма   je   ona   стварпо   потребпа.   Ме- 
ђутим, требало je друкчије поступати и гимпазије 
давати   са.мо   опим   КЈтјевима,  у   којнма   су   прет- 
стављале стварну потребу, с обзиром na број ста- 
повнпка n  културне прилнке дотичнога краја.  Ла 
верујем да he се n  мепи, као и другима који ми- 
сле 'исто као и ja, peim и првбацити, да већ нмамо 
довољап број гимназија, и да се тражењем нових 
xohe  да   створи  иптелектуални   пролетарпјат.   Али 
Mii   зпа.мо   да  je   предвнђено   да   основпа  пастава 
траје 8 година, али да та одредба mije скоро нигде 
уведена  у  жпвог.   Међуттим,   позпата  je   ствар   да 
човеку, којп треба да ступи у жпвот, и то на ма 
којп посао, mije доволта само осповпа школа са 
4   годппе   учепза.   1Сод   nac   запста   постоји   једна 
околност да илшмо доста свршепих учеппка гпм- 
пазпје   и   матурапата,   који  nehe  или  не  могу  да 
продуже  школу,  a   свп  желе  да  буду  чиповници. 
Свакако   да   би   код   nac   требало   више   отварати 
стручне   ижоле,   које   су   noipe6ne   пашем   пароду. 
Трсбало би  umne запатлијских и  стручпих  школа 
и трговачких, које би могле да користе у жипоту 
ономе појединцу, који би nx noxa.t)ao. Од великог 
броја  гимназија пемамо  тако  велике користи.   Ja 
сам ово напомепуо с обзпром на то, да се код нас 
одомаћио обичај да се  поједипе гпмпазпје  отва- 
рају путем Фипапсијског закопа. Ja мислим да je 
TO   пезгодпо.   У   момс   крају   постоји   једпа   само- 
управпа гимпазија коју са тешком муком издржа- 
вају  сами род!Ител>и.  Ja  мпслим  да би та  гимна- 
зија, која  се  палази у крају који  je  мпогол.удап. 
a у коме постојп велика псппсмепост, да би та са- 
мпуправпа гимпазпја требало да буде претворена 
у државну. Ja се надам да he се то идуће године 
и учпнпти. Толтсо сам тлзо да кажем у поглелу 
рада   Мтшстарства   просвете.   Изјавл.ујем   да   hy 
гласати за овај буџет. (Пл>ескање na десппци.) 

Потпретссдиик Алојз Михелчнч: Има реч na- 
родни  послапик  г.  Јовап Радуловић. 

Јован Р. РалуловиИ: Господо пародни посла- 
ници, ja најпре желпм да се са овога места освр- 
кем на једну појаву, која ми je и од црошлих 
дапа, a нарочито дапас, пала у очн. Прилпко.м да- 
нашње дебате « Миппстарству правде лрисуство- 
вало je овде у Скупштини 25 послапика, a прили- 
ком екопозеа господина Министра проснете овде 
je било у свсму 38 послапика. (Један глас: Жа- 
лоспоО Ja мислнм, ГОСПОДО пародпп послапицп, да 
je то једна појава o којој морамо повести рачупа. 

Ja сам, i осподо народнн посланици, из једпога 
краја где je лепа, китњаста и народна реч у оби- 
чају и навици, из краја рде je настала најлепша 
народна реч и пародна песма и, право да вам ка- 
жем, слушајући данас експозе господина Миппсгра 
просвете, ja сам имао једно необично задовољство. 

Данашњи експозе r. Мшшстра просвете био 
je пеобично леп и са формалне и са садржајне 
стране. Са формалне стране, јер je збиља био лепо 
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казап речима Koje се не 4yjy свакодиеоно, a ca ca- 
држајне стране сам увидео да je г. Министар про- 
свете одиста један мајстор, један виртоуз, један 
човек који je у стању да све ствари постави ;ia 
своје 'право место. (Бурно одобравање, пљескање 
и повици: Живео Мшгастар Ћирић!) 

Поред ресора Мннистарства унутрашљнх ;io- 
слова ниједан ресор, господо народни посланици, 
у нашој земљн ннје било теже водити од ресора 
Министарства просвете. To je и разумљиво, јер 
наша просветна и културна политика уопште зч- 
висе од наших унутрашших прилика и :BIKH по- 
ремећај, свака дисонаиса у «ашој уиутраши/ој по- 
литици, одражавају се и у културној и у просвет- 
иој   нашој политици. 

Насупрот овоме тврђењу, г. Министар нам je 
изјавио да он сматра — и то су његови принципи, 
прииципи уосталом који су на своме месту, — да 
треба свакој нашој покрајнни дати оно mro joj 
припада према њешкм потребама. Ми ту изјаву г. 
Министра просвете поздрављамо, и ако о,н ово 
претвори у стварност, ми га уверавамо да ће он 
себи подићи жнви спомеиик, живу задужбину у 
овој   земљи. (Пљескање.) 

Па ипак, бар теоријски или на папиру, наша 
просветна полигика je уједначена. Она je засно- 
вана У југословенском духу. Уџбеници из историје 
књижевности, уџбсници из националне историје и 
читанке писане су тако да бисе иаша омладma 
учила на добрнм примерима из наше наци шллне 
прошлости. Педагози, наставници и стручњаци, то 
су искористили у појединим предметима у доста 
махова. Свн они момеитн у међусобном додиру 
Срба, Хрвата и Словенаца искоришћени су и на- 
глашени у тим уџбеницима. Друга je ствар, i о- 
сподо народни посланици, колико су ти уџб&ницн 
и те методе при;мењене, колико су ђаци у Београ- 
ду учили o Гају и Шенои, a колико у Загребу o 
Вуку Караџићу и Војиславу Или11у, a колико они у 
Лзубл>аии, поред словеначких писаца, o Гају и 
Караџићу. (Др- Иван Долеисц: Врло много!) 

Ha територији Босне и Херцеговине југосло- 
венска просветна политика, ja то смем да кажем, 
у средиЈИМ школама јесте доста добро спровођена. 
Ту су ђаци Срби и Хрвати, ту су три вере, ту су 
измешани -наставници, тако да су вазда једни кон- 
трола другима. 

Кад се, међутим, деси да директор једпе гнм- 
ипзије изиђе из тога оквира, кад хоће да служи 
једној партији нли политици која не одговарл 
томе крају, онда je то један пример на који ваља 
указати и овде. Мостарска гимназија, господо на- 
родни посланици, сва je у сјајној традицији аног 
честитог, борбеног и револуционарног нашег елс- 
мента, који je и у најтежим часовима наше ii.i- 
ционалне прошлоспи знао стићи и утећи и на 
страшном месту постојати. 

Ta гимназија дала je читаве генерације виђе- 
них, добрих, спремних и ваљаних народних и кул- 
турних радника, У предизборној борби директор 
мостарске гимназије je допустио да та гимназија 
постане легло партизанства и једном делу настав- 
ника je допустио да се активно оавк партиско.м no- 
литиком, да сазива зборове и конференције и да 
учснике пита за кога ће љихови родитељи гласати. 
Иа тај начин директор те гимназије се солидари- 
сао, на територији једне покрајине која je ко- 
лсвка   наше  државне   мпсли   н   колевка  нашег  па- 

родног предања, покрајине коју нико до Bora je- 
динога не може поделити, он се, велим, солидари- 
сао отворено са онима који су na зборовима у 
Мостару и околинн Мостара говорили да je rpa- 
ница између српске и хрватске државе у Херцего- 
вини Неретва, a у Босни река Босиа. To, господо 
народни посланнци, ne заслужује землЈа у којој je 
песник Алекса Шантић певао да су „јсдпа лоза n 
једна крал>евска крв Срб, Хрват и Словенац", зем- 
ља која je највише дала добровољаца и народних 
бораца. И стога, господо наролии иослаиици, ja 
тражим са овога месга да се овај господин отстра- 
пи и да се на његово место поставн један човек 
који није иартизан, који je исправан националнн 
човек. (Одобравање na десници -- Приговори na 
левнци). Мислпм, господо, да овај случај ne би 
ушао у круг оних репарацпја које тражи г. Ма- 
чек, јер кад je реч o политичком мрралу једног 
службепика, конкретно једпог директора гимнази- 
је, службепнка који je у школу увукао партиску 
"борбу, кад je рсч o оиомс што се зове школски 
закон, онда ja сматрам да ми сви треба да се na- 
ђемо na истој линији. (Одобравање). 

1 la супрот овоме случају, господо народни по- 
сланицп, ja hy да вам изнесем случај једног чести- 
тог националног Хрвата, који je пре неколико го- 
дина био у Мостару, a који ueh три године таво- 
ри у Југословенском Сибиру — у Плевл.има. Taj 
директор гимназије je r. Вруно Марчетић, један 
националан, један добар човек који je премештен 
после конгреса професора у Мостару. Ако je г. 
Марчетић збиља направио неку грешку, он je за 
две годипе окајао своје грехе и ja сматрам да je 
време ла се г. Марчетићу репарира ono што je on 
седео тамо толико дуго времена и да се премести 
у једно место које њему као исправном и нацио- 
налном човеку, добром педагогу n администратору 
одговара. 

Господо народни посланици, питање основних 
школа у Херцеговппи je од велике важности. Зем- 
ља Херцеговина, господо народни посланици, то 
je поопштем признању наших првих научника, 
једпа даровита зрмља. Херцеговина je, господо na- 
родпи посланици, један nam национални капитал 
из кога треба извући mio више користи. Покојни 
Гиљфердинг, један руски научник, кад je пре 90 
годппа путовао Херцеговином, on je тада утврдио 
колико херцеговачки сељак воли школу и колико 
херцеговачки сељак вапије за школом, Покојни 
.louaii Цвијић, кад je пролазио upe рата Херцего- 
вином казасЈ je: да je тамо чуо и видео ono што 
никад није im чуо nn видео na другом месту. Ka- 
na- он, na једноме иесту: „Овде сам слушао Хер- 
цеговце кад говоре o школи и науци; они те ре- 
чи изговарају побожно и литургијски као да 
говоре o нечем тајанственом и недокучном". Деца, 
господо, no пет сати иду до школе, пду no киши, 
no спегу, нду до школе преко гудура и плаипна и 
тај планински парод у нашој покрајини Херцего- 
випи даје радну снагу и тражн да гради школе 
само да му се да грађевински материјал да би их 
могао подигнути. Има једно село Подвележје у 
околини Мостара. Подвележје je велико село и у 
томе селу нема nn једног писменог човека; тамо 
сељаци живе онако како се пре 150 година жи- 
вело за време Алипаше Ризванбеговића. 

I ICTO тако, господо посланици, има један слу- 
чај који трсба да поменем у селу Пијесцима. Ту 
има једна  школа у близини  манастира Житоми- 
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cinlia, која вапије ueh три године за СВОЈИМ кро- 
вом. Сељаци су сами својим рукама подигли ту 
школу и молили су господина Мииистра просвете 
да им се да само 10.U00 динара да би се та школа 
могла довести под кров. Ja сам својим очима гле- 
дао у селу Равнима код Мостара како сс деца уче 
писању на јеловој кори н на каменој плочи, жел>- 
ни школе, жељни знања. Ja ово износим да госпо- 
дин Ћирић који и.ма смисла и разумевања за шко- 
лу ово чује и да нам помогне. 

Mu, господо народни посланици, нз Мостара 
молимо да се у наше.м граду, где иостојн једна 
велика и ретка трговачка традиција, да сс у том 
нашем граду подигне трговачка академија. Ми ис- 
рујемо да hc господин Министар просвете имати 
увиЈЈаииостн и схватање и да he овој молбн глав- 
нога града Херцеговинс изаћи у сусрет. 

Господин Министар у своме експозеу казао je 
да ои nelie допустити више да се ни једна гимна- 
знја отвори у нашој зсмљи. У начелу ja то при- 
мам, алн ja молим господина Миннстра просветс 
да онда омогући оној кашој пшиазији у Моста- 
ру, у којој сс ђаци гушс у одсљењнма и у којој 
имате одел.еи.а ирвога разреда са 6G ђака, a у ви- 
шим разредима no 55, да се бар прошири. Ja мо- 
лим господина Мннистра просвете да o овоме no- 
веде рачуна и да бар омогући да се мостарска ги.м- 
назија прошири кад всћ стоји на становишту да 
неће Да нам отвори једну нову, женску гимназију. 
(Мииистар просвете Стеван Ћирић: Кад би отвара- 
ibc иове гимназије значило само подизање нове 
зграде, ja сам спреман да вам то учиним.) Ja се 
потпуно слажем са господииим Министром прбсве- 
те који кажс да je потребно форсирати код нас 
грађансјсе школе, али кад je реч o грађанским шко- 
лама ja морам да направнм једну примедбу. Гра- 
ђанска школа код нас у Босни и Херцеговини сма- 
тра се као једна школа нижега ранга. Има један 
разлог зашто се тако мисли o грађанским школама, 
a то je првеиствено зато што се у грађанским шко- 
лама постарљају почетници-наставници којима не- 
ма места у гимназији, na ее тако дошло до тога 
да један суплент, који нема појма o предмету, до 
unje, рецимо, да предаје o трговачком књиговод- 
ству и тако се деснло да je ранг ових грађанских 
школа на неки начин снижен. Ja мислим да бн ва- 
л.али nalili пута n начина да се рад грађанских 
школа иодигне  на једну висину. 

Има једна прича од Ђуре Јакшића, ако се не 
варам иод насловом „Ha мртвој страл-си", у којој 
стари родољуб из Баната шаље свога сина у Хер- 
цеговипу као добровољца. Г. Министар Ћирић je 
Војво^апии, a ja Херцеговац, na куда ћете боље 
прнлике да обновимо традицију. Војвођааш по- 
мажу Херцеговце... (Смех 'и гласови: Ти мало пре- 
hepal). 

Господо народни иосланици, уопште ирофе- 
сорима треба поклонити пуну пажњу, и то je г. Ми- 
нистар просвете у своме експозеу нагласио и изло- 
жио. Један сталеж који носи иа себн један велнкн 
и частсш терет, велике дужности, он je одиста, то 
морамо признати, занемарен. Професор1И су много 
Oiinepelieiui, a мало награђвни. Профеоор који од 
своје плате не молсе да набави одело, не може да 
купи књиге, које су му потребнс, ако xohe да се 
налази у току свога предмета, raj професор мора 
да наиђе на добар прнјем код Министра и осгалих 
фактора који су у етању да му помогну. Зар се 
МОЖС   са    преданошКу   и   љубављу   вршити    јсдна 

тако тешка,  велика  и  деликатна дужност  кад чо- 
век  мора да се брине свакодневно за one najno- 
требпије и пајважпије потребе живота? Ko je по- 
сматрао  у  служби пашег  професора тај  je  могао 
да утврди:  прво, да  су  професорп  заостали у на- 
предовању од својих другова у осталим звањима. 
Загнм, да  je иоложај  прос^есора у  односу  према 
осталпм чиповницима и према другима гори него 
mro je би'о pairaje. Збо]- тога, господо народпи no- 
слаиици, социјална правда и тежак и одговоран по- 
ложај  наставпика  тражи да  се  професорима  прп- 
зна сталност. Onaj који je био наставник у гимна- 
зији,  raj  зна најбоље шта то зпачи сталпост. Со- 
цпјална правда тражи да се професорима признају 
године  службе  за  папредовапЈе  у   групама,  затим 
привремепи.м   учителлима,   асистешима,   коптракту- 
алпим паставницима и вероучитељима. Ja овде још 
хоћу  да  дода.м:  да  се  учител.пма  и   професорима 
иравославнпх   богословиЈа   признају   године   које 
нм  нису урачуиаге  прилнком враћања у државну 
службу,  Социјална правда тражи да се паставни- 
цима    урачупају    године    проведене   у   прнватној 
гнмназији  у  дрлсавну  службу,  a таквих  случајева 
који чекају своје ријешење нма иного. Затим со- 
цијална  правда  тражи  да  се  хопоришу  наставнн- 
цима приватни испнги опако, како je било и пре 
укидања   ових   хонорара,   јер   je   познато   да   са- 
дашња  скупо1»а  пнје  ни  мало  мања него  шго  je 
била раннје. 

У  првоме ставу § 258  Закона o чиновннцима 
од 1 априла 1931 год. изосгављају се речи: „Ilpo- 
фесори   и  њима   равпих   стручннх   школа".  У   пр- 
воме   ставу   поменутог   члана   нису   изричпо   поме- 
пути  професори  средњих техпичких  школа.  Када 
су,  na  оспову  тога,  они  којн   су  према  годннама 
службе затражили уиапређење у 111/2 групу, Глав- 
na контрола je стала «а гледиште да na аутоматско 
напредовање у   111,2   групу   имају   нраво.   У   по- 
следњу,   у   трећу   групу   другога  степена   унапре- 
1)снп   су   само  неки   професори  техничких   школа, 
и то они из Загреба и Београда. Логнчно je, го- 
сподо народпи  посланнцн, кад, су ови  професорн 
из Београда и Загреба унапређени да су требали 
бити унапређени у исту групу и остали професори 

'који нмају исту спрему н нсге квалификације, јер 
и оии нмају na то исто право. 

Ja ca овога места морам да кажом да угледна 
предаваша у гимпазијама треба да држе само су- 
плепти   до   пег   гидипа   државие   слулсбе. 

Ja ne мислим, господо народни посланици, да 
сам на професорском конгресу и ne желим да зло- 
употребим ваше стрпљење, али хоћу само још јед- 
пом речју да спомепсм и средњошколске инспек- 
торе. Ja сам нмао прилике да виднм na Мостар- 
сксј гимназији како, рецимо, нпспектор из Лзу- 
бљане дође н присуствује часу наставног језика. 
И можете замислитн, посподо, у каквој се ситуа- 
цији налазм јсдан нпспектор чији je главнн пред- 
мет, рецнмо, магематнка или латински језик, кад 
присустоујв часу илп пнспицира паставника из на- 
ставпога јсзика. Ja овим xohy да кажем да je по- 
требно да се за пнспекторе изаберу људи који од- 
говарају и својој струцн и који одговарају крају. 
He можете ви једног инспектора Словснца по- 
слатн у Мостар, нити можете једног Далматнпца 
послати у Словепију. O тој чињеннцн треба во- 
дитн рачуна. 
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Господо иародни посланици, брнга државе 
за нашу духовну културу још није дошла до из- 
ражаја како би сс могло очекивати. Милионн и 
милијарде гроше се на разне издатке a нн један 
vtumiMV.M не може да се остави нашој духо»ној 
култури. Ja liv' да се оспрпем само на ouo наше 
Уметничко Одел>ење, које постоји у Министарству 
просвете у Београду. To олеље[вс треба да се 
организује на солидним основама u да му се да no- 
лета. Ранији пројекат да сс формнра Мииистар- 
ство наррдне културе; имао би за ову област ту 
предност mro Гж умегност, са ПОЗОриштем И кп.и- 
жевношћу, овде дошла у први план. Умегности и 
кшижевности. na исто тако уметницима и ки.м- 
жевинцима треба видпо показатн да сс држава 
бпиие за њих и да хоће да им помогне. Ja сам уве- 
рен и с.матрам да je потребно да се разни књи- 
жевни конкурои оживе и појачају, да би се на тај 
нг1чин изазвала утакмица међу књижевницима и 
у.метиицима. 

Како се, господо, код нас води уметничка 
политика, иајбол.с lic прказати београдско Позо- 
риште. Позориште мора неговати и пропагирати 
националну драмску продукцију; иначе нема резо- 
на na постоји. Њсгов репертоар je данас испод ни- 
воа обично просечиог образоваиог грађанина. 
KvMTVpan човек нс зна кад he у Позоритте, јер га 
ии кзвођење ни репертоар не могу задовољити. 
Bch има неколико годниа, београдско je Повори- 
ште постало, употребићу једну крупну реч, наша 
национална срамота. 

A шта да кажемо 0 језпку у Београдскпм no- 
зоришту? Ми који знамо за добре језичне тради- 
цнје и навике и који сматрамо да се у позоришту 
мора коректно и правилно говорити, да се у по- 
зоришту мора чути чиста , и нсправна кшин^евна 
реч, згражавамо се кад седимо у њему. 

Ja се у овом трентуку сећам случаја једног 
франиуског писца, Емила Фагеа, кад je упитан o 
томс како се јсдна реч иаглашава. И замислите 
како je одговорио своме сабеседнику: — Идите у 
Фраипуску Комедију и у томе и томе диалогу 
noMHfbe се та реч; тамо ћете чути како се она из- 
говара. 

Мени je познато да je Удружење југословен- 
ских драмскнх аутора већ годинама тражило да 
се при позоришгу оснујс један одбор којн би 
дириговао једном правом и смишљеном позориш- 
иом политиком и радио на подизању наше нацио- 
иалпе драмске уметиостн. Ме1)утим, увек се против 
гих здравих и корисних предлога нађу шговори и 
ствар пропадне. 

Али вал>а да знате, чл. 2 нашег Закона o народ- 
ним позориштима изричито наглашава начело: да 
позоришта у Југославији, као државне и народно 
установе, иостоје зато, да у првом реду подижу 
и  негују националну драму и драмску музику. 

Ta иста устаиова, господо народни послаинци, 
т. ј. Удружење драмских аутора предлагала je 
Позоришту да се формира један одбор наших 
књижевиика, научника и филолога, који би при- 
шао израдн једног кодекса нашег жнвог језика. 
Ha жалост и тај предлог није прихваћен. У инте- 
ресу проиаганде позоришпс уметности и здравог 
нациопалног васпитања, предлагано je осннвање 
покретног позоришта за село. Ми који смо радили 
na селу, на терену, као културни и просветин рад- 
ници, организовањем средстава н филмова знамо 

шта  on  се  постигло  осиивањем  покретних  гшзо- 
рншта. 

Преклањске године организована je једна 
таква свечаност у Бнјелом Пољу, код Мостара. 
Приказу сцена из „Горског Вјенца" присуствовали 
су људи из Београда, Загреба и Сарајева и били 
су задивл>ени. Један пример да видите како nam 
сељак има смнсла за уметничке ствари. He живи, 
господо народни посланици, селЈак само од црног 
хлеба крвљу попрсканог, и ои има својнх душев- 
иих потреба н њему треба нешто учниити! И ми 
морамо једанпут o томе повести рачуна. 

UHO, господо народни ПОСЛаници, што смо 
рекли за језик београдског Позоришта, на чијој 
се позорипцн некада чула коректиа и правнлна 
наша реч, вреди добрим делом и за језик наших 
(ј)нлмова. Чији су то преводи, чије су то редак- 
ције? Кад човек седи у кинематографу и чита пре- 
ведене текстове на платну, и.ма утисак да je у нашу 
земл^у дошао иеки странац који xolie да нам се 
руга. Блажени Јаков Игњатови!] може бити задо- 
вољаи и презадовољан оним језичлим благом 
што нам га je оставио у наследство. 

У питању писма и наречја ja сам био при- 
сташа оне СкерлиКеве тезе: латиница н екавштина. 
Али кад та теза кије могла да продре, кад су je 
иајзад (Јдбацилн и млади и напредни пнсцн, који 
су рамије били за њу, онда тражим да се на филм- 
ском ii.ianiv даје места и ћирилици, која je, no 
једном neocnopnoiM факту, наше народно писмо, 
и много више народно него латииица. Југослаиија 
je земља парадокса и чуда. Док су сс раније, све од 
1"ргура Нинског na на овамо, од страпе једног де- 
.ia iianie браће католичке нероисповести води- 
ле жестоке борбе за глагољицу, дотле даиас, у 
њиховој рођеној земљн, те борбе су потпуно за- 
тајиле... 

Најзад, jom једна пркмедба. Материјална 
средства Миппстарства просвете за пашу култур- 
ну пропаганду у ипостранству сведена су na ми- 
иимум. Али не ради се ту iin o материјалннм сред- 
сгвима колико o отсустиу namer смисла за про- 
мицање наше кп>нге, паукс и књижевности. Једап 
пример, који таигира и ресор Министарства спољ- 
них послова, пример како се води наша културна 
пропаганда у иностранству, на,јбол>е lie то плу- 
стровати. Ja сам лап.ске годппе био гост у југо- 
словепском семниару у Грацу. И на своје велико 
запрепашћење констатовао сам да ми у Југосло- 
вепском ссмппару у Грацу немамо nero пеколпко 
наших југословепских писаца. И кад сам се поту- 
жио нашем конзулу у Грацу он ми je рекао да то 
ne спада у његов посао. У делокруг господипа 
мсжзула, дакле, спада само визирање nacoiual 

Да завршим, господо послаиици. Moje прн- 
медбе су засноване na опо.ме mro сам видео и 
осетио ма тереиу и као професор и као културни 
радиик, који mije mi мало партизански на- 
стројен, н ja молим и вас као и господина Миии- 
стра просвете да ме тако схвате. Међутим, како 
je дапапт.и Мпиистар просвјете један високо кул- 
туран господии, који je потпуно дорастао своме 
положају, ja сам уверен да he он и знати и умети 
да испраии миоге неправилности и недаће које 
растачу и начин>у nam културни и просветпи -ор- 
i аиизам и које nac бију у главу као тешка мора. 

Из тих разлога ja hy гласатн за буџет Ми- 
нистарства просвете. (Рдобравање и пљескање v 
цеитруму и на десници.') 

34* 
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Потпретседиик Алојзиј Михелчич: Има рсч иа- 
родни послаиик г. Борисав Жпиадинови!«. 

Борнсав Живадпноии!!: Госиодо иародии no- 
слаиици, говорећи o предлогу буџета Мннистар- 
ства просвете за 1939/40 годниу, ja hy се осврнути 
у сно.м говбру наЈпре на улогу учитељства у нз- 
rpajuhn државе и друштва. Kao мали чиновници, 
који су иашим закоподавством тј. Законом o чи- 
новиицима направљени још маи.им од оиих, који 
су од њ!их много-много мањи, то je учитељска 
класа. To je класа људи, која je на једној страии 
код нас у предрапгој Србији, као и на другој стра- 
ки код браће Хрвата и Слоиеиаца, изграђипала и 
стварала људе — чесгите грађаие, који су носили 
MICTV иациоиалну мисао за овакву државу, каква 
je ;uHiac; класа која je своје ^акс иодила на фронт 
да се боре за једио вслико иациоиално дело, за 
стварање Лутсланије. Господо, тта je учитељство 
дооило у овој југословенсмој држави за 'сав свој 
труд и за сав свој послератни рад? 

Xohy само да кажем другу ЈововиКу, кад je 
оно пре подне казао да <су ратни инвалиди први 
који су једни другима Срои Хрватима пружили 
руку. Ja ннвалндима то прнзнајем, али прво удру- 
жење после рата које je створеио као југослов&н- 
ско бнло je:  Југословенско учитељско удружење. 

Да пређем на дужиости учитељства с обзиром 
НЗ друге професнје. Ви имате, господо народни по- 
слаиицн. учитеље, који све послове у својим шко- 
лама раде — обављају без помагача, дсж у другим 
професијама имате л^уде, који су специјално пла- 
ћени само за један nocao. Учитеља видите у учн- 
оници, вндите га у пољопривредној задрузи, у кр"- 
дитном задругарству, у соколани, у друштву Цр- 
веног «рста и свуда. Вндите трудбеннке, који су 
на селу створилн reiiepaunje и генерације без !;u- 
јих не могу да се изразе ни omi у позоришту mi 
они за катедром, ииги ма где. Ta класа друштвена 
ннјс виђена од странс оних, од којнх je требало 
да се запази, н тако су НјИховз права с обзнром 
на друге професије OKpniena и незапажена. llaj- 
више дужности и обавеза, најманзС права! Погле- 
дајте љихове награде, како су «x законодавци по- 
ставили законом o чиновницима! Службеници, 
који су имали 4 разреда гимназнје, који ,нису има- 
ли пуну средњу школу и који су после 4 разреда 
гимназије свршилн извесне курсеве од 6 месеци 
пребачени су у своје време извесннм амандманима 
у чиновнике II категорије, na су новим финанси- 
ским амаимаиима добили могуКност да добију 5 
групу након 25 година службе, док je за учнтеље 
законом предвиђено да треба да наврше 30 ефск- 
тивиих година службе, да имају последње три од- 
личне оцене и да имају 55 година старости, na да 
добију 5 групу. Господо народни посланици, ja ие 
могу да разумем таквог законодавца, који je имао 
такву логику, да од људи који су се истрошили 
после 30 година рада, да се од њих тражи да мо- 
рају имати три одличне оцене за последље три 
године, кад људи у тнм годпиама малаксавају већ 
и физички a некмоли духовно и да мора да саче- 
кају 55 година старости. a ако npe тога оболе или 
изнсмогиу onда треба да буду псизионисани са 6 
rpvnoM, a њихови учвници који су свршили сред- 
љу школу да буду у 5 груии. Господо, ja верујем, 
да he господин Миннстар просвете, који врло ви- 
соко цеии културне радпикс, уметп то'да иоправи 
приликом доиотења новог Фипансиског закона. 

Имате другу неправду, господо народни по- 
сланици. Извесна лица из учитељских редова која 
су додељена бановинским управама као секретари 
и реферснти, a исто тако и у Министарству, и ако 
су добили no своме положају 5 групу, њихова су 
права окршена, јер су изгубили шраво на станари- 
ну и дешава се да референти у Бановини или у 
Министарству са 5 групом не могу да добију пл i- 
ту, коју имају учител.и са 6 групом. 

Госггодо посланици, да бацимо поглед на је- 
дну стварчпцу, која се десила претпрошле годинс, 
када je од стране Миннстра и прошле Владе учи- 
њета неправда учителлтама, да им je забрањеиа 
удаја за неучитеље. Господо, то нити je право, ни- 
ти je савре.мено, нити je правно уставно. Иматс про. 
фесорке које се удају за инжињере, за лека]1е, за 
професоре, a једнно су учитељнцс изгубило то 
право. Ja верујем да ће мој предлог нанћи na pa- 
зумевање код господина Минисгра ... (Мииистар 
просвсте Стеваи Ћчрпк: Ставл>ам вам до знања да 
сам то Beli учинио). 

Имамо још једну тугаљиву ствар, јер се свуда 
у свету проповеда да за једнаке дужности треба 
дати и једнака права. Велика je грешка учињена 
што je учитељицама и другим удатим службени- 
цама одузет додатак. Ja бих 'молпо господина Ми- 
нистра просвете да стави до зпања Краљевској 
влади, да се удате учитељице као чл остале службс- 
нице изједначе у правпма са учитељима, и осталим 
државннм службеницима. 

Има још једно питање које тангира нашу про- 
свету, нашу основпу наставу. По новом Фиианси- 
ском закону укинуто je право да учител>и практи; 
чари са пуно знања и искуства — од прошле ro- 
дипе повембра месеца не могу бити поставл^ени за 
школске надзорнике. Народни учитељи који су 
година.ма текли искуства у школи, ja мислим да су 
онн н способни; да они и могу паметно и корионо 
послужити настави са којом су се сродили. Ja ве- 
рујем да he господин Министар и ове године то 
продужити .. . (Мииистар просветс Стеваи Ћирић: 
И то ja усвајам). 

Још би једну наиоменуо учинио господину 
Министру, a то je да се ово сган.е око израде 
уџбеника једном лнквидира. Ja говорим нз иску- 
ства, као народни учитељ да je крајње време да 
се до1)е до јединствених уџбеника, како за основне 
школе тако и за ср.едње школе, a првенстиено за 
псиовпе школе. Дешава се да се наставницн мо- 
њају, a на селу je сиротиња и нема књижара да 
би могао да замени уџбеннке; деца се пате и народ 
се патн и треба да прода оно што му je за пре- 
храну иајнужније да би детету набавио нове уџбе- 
нике. Ja не знам ко je имао користи од таквога 
стања, али мислнм да су Геца Кон и Рајковпћ 
имали користи. Ja бих молио господина Мипистра 
да учнни све пгго до њега стоји да се то стање 
среди и да се дође до анога mro je корисно и за 
народ п за школу и за јединство плана и пропрама 
no И   ia духовно јединстпо. 

Ha крају, што се тиче материјалне страие бу- 
џета, ja нсмам шта да замерим Влади, али бих умо- 
лио, г. Министра просвете н КраЛ)евску владу да 
партију 319 буџета Миннстарства просветс за из- 
државап.е школа за домаћице и разне течајеве 
повисе од 2,200.000 ла 3,000.000 динара. 

Господо народни посланпци, name село нема 
позоритта, нема биоскопа, али name село има не- 
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чег још бол>ег, a то je да женска чељад, нарочито 
у нашим равним крајевима a и планинским, има ту 
могућност да научи да спремн како за ссбе, тако 
и за друге, разне ствари н побољша моћ кућевне 
радиности. Зато je од преке потребс да се мала 
цифра од 2,200.000 повнси још за 800.000 те да сс 
na тај начин створе боље скономски и социјалне 
могуКности, за бољи живот нашега сељака у њего- 

јвој кући a и паи и.е. 
Исго тако молнм г. Мниистра да се партија 

320, ко j a се односи на подизањс школских зграда 
наших народних школа, повиси од 3 милиона на 
б милиона динара, јер je ипета да иаши мали- 
maim, који [третставл>ају најздравији елеменат у 
нашој зе«мљи, живе у страћарама, које су влажне 
ii без светлости и ne нспуњавају ни најосновиије 
хнгијсчске услове за живот једног бића, — да m 
малшиани оболе од туберкулозе и разких других 
болести. Зато, мислнм, да се ова повмшица од 2 
милиона динара неће ни осетити, a народу he п> 
тиме мпого пружати. 

Ja верујем, господо народни посланици, да je 
v свим владама било министара просвсте, али уве- 
оен сам да je данас на челу Министарства про- 
свете човек, који високо цени и добро зна да схва- 
ти просветне потребе нашега народа, и знам дз 
he учинити спс за пародну просвету, na ћу зато 
гласати за овај буџетскн предлог (Одобравап.е, 
пл.сскан.с  и  повици:   Живео  Министар  пппсиете!) 

Потирстседиик Алојзнј Мнхелчнч: Има реч na- 
родни послаиик г. Урош Недел>ковић, (Није при- 
Сутан!) Ilomro г. Недељковић није прксутан, сма- 
трасе да je одустао од рсчи. 

Реч има народни посланик г. Веља Марии- 
ковић. 

Вслимнр-Веља Маринковнћ: Гоатодо, na дисв- 
пом реду je расправа буџета једног ол најважни- 
јих министарстава. Значај Министарства просвете 
огледа сс у томс што ono обухвата све фаланге 
просветиих радника, професоре и учитеље, као и 
сис проспетно-културне установе, кроз које сс 
образује карактер омладине. 

Госппдо, na дневном реду наших дана јесте 
решапап.е једног од судбоносних питања нашег 
националног живота, решавање хрватског питања. 

Ja нисам неверпи Тома! Верујем да he ова 
Влада и њен Претседник, који je познат са своје 
еластичности и гипкостн, a смем рећи и далеко- 
видости, и који, као н свп л.уди који се на те- 
рену формирају, располаже огромним познавањем 
п>уди, a то je први услов за сваки успех у поли- 
тичком раду, да he, велим, Влада и њен Претсед- 
ник nalm пута и начипа, уз разумевања one друге 
страпе и узајампог полуштања, да се то питање 
icoje 20 година тишти и притискује унутрашњи жи- 
вот нације, најзад pcnin. Али, ма какво решење 
да се томе питању да, све he то бити само спољна 
форма, оквир, ако за политичким облицима не сле- 
дује и садржппа, ona духовпа страна, духовно eno- 
разумевање и свеспост широм целе земље, уз pa- 
зумљиво поштовање ..псториских садржаја и наци- 
оналног индивидуалитета", да смо једно, да су 
и Срби и Хрвати и Словенци део једне целине, a 
зато je потребан смишљен и истрајан, пепрекидап 
рад школских радника n просветних установа које 
he стварати нову генерацију, будућу, сутрашп.у 
Југославију. Од карактера омладине, од њене ду- 

ховне и моралне снаге зависи каква he бити та бу- 
.4\iia Југославија. 

Ту ne вреди, господо, надмудривање и такти- 
зирап.е, nnrn политичка маневрисања. Омладина je 
огледало моралне и стваралачке снаге једног на- 
рода. Зато je формирање подмлатка, стварање 
устанрва кроз које he се то вршити, прва и најва- 
жпија брига једне добре просветне политике. 

Господо, и поред огромних жртава које др- 
жава чппп за пашу просвету, буџет Минпстарства 
просвеге ипје велики. Иапротив, многе и многе 
партије треба повећавати, ако се жели да поје- 
дине школске установе одговоре у пуној мери 
свом основном задатку. 

За илустрацију навешћу два примера са на- 
шим фнлозосјјским (|)акултетом Београдског уни- 
верзитета. Ha томе факултету ми уопште пемамо 
редовног професора педагогике. У доба када пе- 
дагошка наука отвара нове путеве за васпитање 
подмлатка, будући наставници средњих школа, 
због тс оскудице, излазе без пкакие псдагошке и 
јметодске спреме. Разуме се, у првом реду реч je 
овде o наставницима који су дипломирали na до- 
маћем филозофском факултету, али нису изучава- 
ли психологију и педагогику као обавезне дисци- 
плине. Такви наставници могу бити добри и одлич- 
mi научници, али врло слабо упућени методичари. 
Рсзултат тога јссте ошпте подбацивање средњо- 
школске наставе. 

Апслујем na Господина Мипнстра да прилп- 
ком доношења Уредбео оргапизацији филозоф- 
ског факултета предвиди за све грапе n групе 
облигатно изучавање дечје психологије, педагоги- 
ке и дидактике уопште. Тиме ћемо средњошколске 
npo(l)ecope оспособптп ne само за добре паучпс 
раднике, Beli и за изврсне педагоге-практичарс. 

Псдагогика као таква заступљена je на нашем 
филозофском факултету Универзитета у Београ- 
ду истина са једним признатим научником, али са- 
мо са — једним, док je филозофска група предме- 
та у рукама вишс њих, Апелујем na Господина 
Министра да ову празпину попуни. 

Друго једно питање, које се тако1)е односи на 
(|)илозофс1<и факултет у Београду, јестс ово: сви- 
ма je позпато да се no Чпповпнчком закону послс 
60 година облигатпо, то важи за све чиновнпке na 
и за професоре Уппверзитета, одлази у пепзнју. 
Научни рад je једап од најтежих послова. Умна 
и телеспа спага научних радника много брже се 
троши, него IHTO je то код других грана. Из тога 
сасвим je природно што сс стара гарда наших на- 
учннка разређуј« и нестаје, и што позната имена 
у нашем научном свету снлазе са позорнице, остав- 
љајући за собом пезамспл>иву празнину. Како тре- 
ба попунити ту празнину? Тако, mro lie се na врс- 
ме формирати повс научне снаге, подмладак, који 
he заменити старе. У том погледу код nac се за- 
вела једпа посве рђава пракса. Познато je да смо 
Mii принуђени слати способне и младе л.уде у ино- 
страпстнс) као питомце, да се na извору код кул- 
турпо развпјених парода, који располажу BeliHM 
средствима и бол>пм искуством, оспособе за научни 
рад. Предратна Србија у том погледу била je упра- 
во cjajna. Свако научно име у ипостраиству, које 
je имало светски реноме у научном свету. привла- 
чило je name питомце. При одашил.аљу и одабп- 
рању питомаца служило je као мерило лична вред- 
ност и способпост кандидата. Овој n оваквој прак- 
cn предратла Србпја нма да захвали за многе сво- 
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јс славне научнике, за једног Скерлића, Цвијића 
и др. 

Класичап je пример са др. Ал. Белићем, за 
кога je пок. Љуба Стојановић na меницу узео na- 
pe из' Врачарске задруге, да би младог Белића 
послао na студије у нностранстно. Господо, ми 
и данас na нашсм уинверзитету нмамо племените 
карактере и научнике честитости једног Љубе Сто 
јановића. Али ono mro je било немогуће v пред- 
ратној Србији са нашим старим појмовпма n na- 
шим предратним моралом, данас je могуће. Никада 
će у предратној Србији не би могло десити да се 
за питомце на страну шаљу недоволЈНО способни 
млади људн. У очпма опдашњег снета предратне 
Србије, научног света, то on бпло равно злочину. 
Данас, међутим, при избору питомаца одлучујући 
су сви другн обзнри, само ие лпчпа вредност и 
способпост кандидата. Утицаји тетака и ујни и 
полнтичких л>уди пресуднији су nerc стварна вред- 
itocT и способност једпог будућег научника. (Одо- 
opanaif.c n гласови na левици: Тако Je!) Слушао 
сам, господо, један жалостан пример од мога ста- 
рог наставника, са филозофс::ог факултета, како 
je јсдап млад и талептовап чопек, уместо да сс за- 
држн na Унинерзитету или пошље у иностранство, 
послат у једну паланку где пропада, докле су 
v иностранство послали једног неупоредиво ман>е 
способног човека, који кад je отишао онамо, уме- 
cjd да се посвети научном раду, водио je весео 
живот no парпским улицама, n завршио тпмс, да 
je дошао у земљу да оконча студије. Господо, има- 
те примера да питомци гшслати на страну година- 
ма пс завршавају студије, јер су њихове способ- 
иости за научни рад у најмању руку недовол>не. 
Тако су народне nape у неповрат изгубљене. 

Кад je реч o стпарању научног подмлатка и 
попуњавању празпппа које пастају са одласком 
старих научника, хоћу да наведем једну потребу 
филозофског факултста у Београду, коју није тс- 
niKo задовол.ппи. алп чиме би се мпого Универ- 
зитсту помогло. Позпато je пензионисање др. Ни- 
коле Вулића, n да no Чпповппчком закону имају 
бити пензиомисани и др. Милоје Racnh n др. Вла- 
ла Петковић. 

Ми смо CBCCHii тога ла mtje лако nahn замену 
oiuiM паучницима, али, гостшдо, треба ту ипак nc- 
mro радптп и урадити. Универзитету je потребио 
да сс бар no лна питомца за археологију n исто- 
рију уметности одрсдс и пошал.у у ипостраиство. 
да би се спремпли да замепе стару гарду. Апелу- 
јем na господипа Minmcrpa просвсте. a такоће. И 
ira госгшдина Мппистра фппапсија да v овом no- 
ГЛеду nam филозофски факултет v Београду за- 
довоље. 

У пвом пптап.у, господо, ja имам једну, пс- 
кар бих, оригиналну иисао. Народна скупштина, 
мп сви зпамо то, гроши поголеме nape на разнс 
хопораре и na репрезептацнјс. Зашго Народпа 
скупштина не би из свог буџета сваком универ- 
зитету ставила na расположење кредит бар за јед- 
нрг питомца na страни, али с тим, да га уииверзи- 
тетски савет бира пезависпо од полптичких уги- 
uaja. Овим спојпм уздарјем Народна скупштина 
бн допскле допрппела да се nonvnn празпппа v 
научном кадру. Ono mro су namn срезови и окру- 
зи, name сел.ачке среске IH окружие скупштине 
предратне Србије чикиле, то, у најмаи.у руку, мо- 
же чипнти југословенска Народна скупштина, Ми- 
слим,   господо,   да   сам у праву.   (Министар иро- 

свете Стеваи Ћирчћ: Господине колега, Иародна 
скупштина то и чппи. Ви ne слутите колико даје 
Мародна скупштипа у пптересу пародне просвете. 
Ona ne може да даје појединцима, али зато даје 
много за просвету. За време док сам ja био Прет- 
седник Народне скупштине било je месеци када 
се no 80.000 динара давало за стипендије сиро- 
машпим ђацима.) To je добро, господине Mnnn- 
сгре, само би требало да се то остави Унивсрзи- 
тету, a ne да при том одлучују полигички чипио- 
ци. C тога се ja ne мргу сложити с Ватом при- 
медбом. 

Господо, xohy ла се задржи.м na nnTaiby сред- 
п>е наставе. Најпре nemro o оцењиван>у учеппка. 
Пре свега xohy да напоменем, да смо ми сви све- 
cim тога да огромпа већипа професора средп^пх 
школа савссно и поттепо врши своју дужиост 
Али, господо, и гу пма жалосних изузетака. На- 
вешћу пеко.ппчо примера и немојте ми замерити, 
јер po ne чиним у phaBOj памери. 

Једном cai.M гледао огорчење једног ђачког ро- 
дитеља који je морао своје дете послати у другу 
hnMftasHj}- n од enoje оскудне плате малог чппов- 
нпка  одвајати за дете,  иако у  месту службоваша 
има пупу гимпазију. To je један ратник који je у 
свима   ратрвима   команловао   водом,   четом   n   ба- 
таљоном и добпо највеће одликовање (резервпи je 
погпуковппк,  у  рату  je  физичкл  pvnnnpan  и   no- 
стао богаљ).  Ha  моје  питање:   зашто  шаље  дете 
у другу  гимпазију,  on   ми  рече да мора тако да 
буде,  јер iberoBa популарност у овоме крају смета 
г. директору гнмпазије којн je бивши политичар, 
п  који  има  вечиту  али  тешко  остварЛ)Нву  жељу 
да  се  рехабилитује,  и  то  сада   на   једпл  недо-зпп 
л>ен начин, кроз школу, кад то није  могао у на- 
роду.  У тој  нстој  ги.миазији  близанци  једног  по- 
литичког  човека   обореии   су   из  гимнастике.   Да- 
леко сам од тога да потцењујем зпачај фнзичког 
васпитања   омладнне,   али,   господо,   и   у   ово   да- 
нашње доба ипак je малко необично да деца губе 
годину  због  гимнастнке.  Но,  jom   he  интересаигг- 
није бити за свс вас да je господин директор био 
капдпдат петомајских избора na листи Божс Мак- 
симовића у срезу у коме je дотле био посланик 
и заслугом оца ано двоје деце добио и словпма 
нулу гласова. Видите, господо, такав   лнректор који 
политизнра кроз школу и кроз децу, обрачунава 
се ra родптел^има преко невине деце, тај je права 
иапаст за завод и наставу и ученике, те га требл 
уклонити са тога положаја. 

Нажалост, мало je требало na да тај човек за- 
мепи na положају днректора једну од најјачнх 
пелаготких снага јсднс елитне бсоградске гимна- 
зије. Мислим да поред елиминисања могућности 
да и падал.е такви л.ули долазе на такве о-сетљиве 
положаје, нужно би било » потпебпо да се стрик- 
тно примењује законока одредба; да оцену утвр- 
Нује разредно веће, јср се v пракси, крај оваквих 
лппектора, којп су увск претселницн разредних 
већв. иеома лако може то да изигра. 

Приликом оцењивања трсбало би узимпти v 
обзир психолошку чнп.сницу да свако дете ннје 
полјелпако обдарено за све паставне гране и да 
врло често пи труд пи ппјбол.а вол>а не могу да 
надокнаде недостатке обдарености. Ово je napo- 
мито пажно за старије разреде средп.их школа. 
где свака паставпа грана у ствари претставл>а на- 
уку за чије савлађивање није довол>па само добра 
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воља, већ je потребна и извесна обдареност, те би 
радикалиа мера бнла када бц се у старије разреде 
увсо  принцип диференцираие наставе. 

A  сад,  господо, 6 основној  мастави: 
Морам најпре изјавити да hy гласати sa буџет 

и поред ПјСГОВнх недостатака, јер имам пуно по- 
всрсња у Владу и њеног Претседника и верујем да 
he Господии Министар просвете, уколико се то са- 
да технички није могло извести, у будуће учинити 
више коренитих измена тако, да буџет Министар- 
ства просвете једном буде знак једне заиста здраве 
и добре иросветно-културне политике. Изјавл>ују- 
IvH да liv' гласати за буџет, тиме сам стекао, ми- 
слим, право да подвргнем нешто оштријој критиии 
рад у нашој просветној цептрали, специјално у 
основној настави и да изнесем неке нежељене ио- 
јаве, које су врло карактеристичне за стање које 
je у том одељењу до сада владало. 

Целокупно пословање у Одељењу за народне 
школе сводило се у главном на иерсоналну поли- 
тику, a и ова je вођона, смем слободно да тврдим, 
ИСПОД сваке критике. Морам говорити o прогонима 
за врсме прошле владе —; част г. претседнику Фи- 
наисијског одбора — особито у врсме неограниче- 
ног и неодговормог упрааљања оиим ресором јед- 
•Hor  од бивших  Министара   просвете.   Има  људи 
који тврде да je овај министар у својој ташни но- 
сио декрете  и  на лнцу места премешгао и  отпу- 
штао учител>е. ДоволјНО je да вам^напоменем, ГО- 
сподо, да су мени телеграфски син учнтеЛ)И укло- 
њени na и чувари мојих листа на општинским из- 
борима  и да  су двојица од мојих учитеља  отпу- 
штени без икакве своје крнвице, само зато, што су 
за мене и моје листе радили. Истина г. Мнпистар 
поред   свнх  својих   нагшра,   зборова  и  говора  и 
јурњаве no срезу доживео je, не бих рекао  баш 
пријатно, изненађење, јер су моје пријатељске ли- 
сте однеле '/» општипа у срезу, a међу њима нај- 
Bchc  општиие, и то упркос свсг притиска, терора 
и   мрцварсп.а  мојих  л.уди.  ,1a  hy се  задржати  na 
два   конкретна   примера,   на   отпуштање   двојице 
исправних  учитеља,  Бранислава  Костадиновића  и 
Светомира   Игњатовића.   И   једап  и  други  су  из 
старе  радикалске i<ylie. Костадиновић je прво био 
телеграфски премештвн, a у путу за ново место 
саопштен му je телеграм o отпусту из службе. Бра- 
нислав je отворио   трговачку   радњу, и  на нашу 
опшгу срамоту пласирао се, и то врло добро као 
бакалин.   Ja   hy   бити   захвалан   Господину   Миин- 
стру   просвете,  ако  овог  неквалифихованог  бака- 
лина   врати у учионнцу,   где  му je право   место. 
(Павле JoBOBiiii: Ако он сад пристане на то) Још 
драстичиијп je случај Свете Игњатовића, мог ђака, 
кога сам једва послао у гимназију. To je један ciio- 
собан и млад дечко. Његов отац je пао на пољу 
части и као резервнн официр добно највиша од- 
личја. У знак пажње према овом ратинку, iberoBO 
се  дете избацује ма улицу, без икакве своје кри- 
вице,   Tfni   године   ocyl)yje   на   гладоваље.   Његова 
je   жеп::  била   избачеша  из  школског   стана,   као 
(учитељица,   сада  удата  за   неучитеља.  Разуме  се 
да   joj   муж   није   учитељ   пошто je избачен   из 
службе. И док je школски стан зврјао празаи, бо- 
лешљива  жена   и  дете   овог  несре^ног   младнћа 
пропадали  су у  iiyMe3y једне влажие сеоске yt)e- 
рице. 

Вредмост овог младића je потвр!)е11а на.уни- 
верзитету, јер je on у ме^увремену дипломирао на 

филозрфскрм факултету  као један  од најбољих. 
Тек после тога, и то na многобројне интервенцнје 
професорских кругова, враћен je у службу. Питам: 
коме je потребно да се одлични учитеЛ)И и прно- 
класне снаге шал>у у сеоске бакале или избацују на 
улицу те осуђују na гладовање? Извесно земљи и 
иашој странци то je најмаи.е потребно. 

Да навадем свој случај. Пензионисан сам за 
петомајске изборе. Од онда, до данас ни једног ДИ- 
нара иа име пензије нисам примио. Двадесет годи- 
na сам поштепо н часно служио ову земљу и иај- 
бол>е годнпе свога живота и рада посветио слу- 
жби, пацији. Дожнвоо сам то да будем избачен na 
улпцу као какав nenorpeoan дењак, a мојој жепи, 
која такође 20 година служи, учињене су тешкоће 
око пријема принадлежнрсти под изговором да се 
од бруто мојих пензијских прпнадлежности, која 
пепзија пи до дапас mije регулнсапа, одреди вели- 
чина њеног личног додатка, Такр су моја деца код 
двојице родитеља чиновника, и код пензије и код 
плате ocvijcna бпла na гладовап.е. Питам; коме je 
то потребно да се исправпим чпповипцима уни- 
штава егзистепција ради задовољења упутрашње 
потребе за мржњом, пакошћу н осветом једног ne 
много племенитог човека? 

Морао бих joni да вам кажем да сам после 
отерап na Јасгребац н да су то били пајтежи дани 
у моме животу. Јер ja сам, господо, релативпо 
илад човек али сам оседио опде. Ja сам био за 
време para као дечко ухапшеп, интерппрап n оте- 
pan у копцетрациопи логор, ja HMaiM ожпљке поле- 
l)iiMa од батина, које сам добио брапећи наше л>уде 
у иптсрпацпји, али, верујте ми, опда сам се боље 
ocehao него na Јастребцу, јер када ме je иеприја- 
тељ гонио, ja сам сматрао да ми je дужност да тр- 
mi.M и да нстрајем, али када ме у мојој слободпој 
земл>11 гопи једап Мппистар просвете, у мени су се 
бунили мојп осећаји и ja сам се онда теже ocehao 
пего међу жицом у концентрационом логору. 

Хоћу, господо, да укажем na још једно пи- 
raibe, на тешко стаље које je владало између учи- 
гел.ске оргапизације и просветпе централе. Ja сам 
увереп да ће г. Мипистар просвете отстрапити све 
штетне утицаје, које je просветна централа вршила 
било na једпу, било na другу страпу .учитељскс 
организације, групу у учитељском удружељу, јер 
то je потребпо у толико пре, niro je учителлка 
организација једна од највећих организација у 
земљи. Ja морам да папоменем да ja писам при- 
падо до сада пи једном, ни другом табору тих 
учптел>а. (Једап глас са левице: Има их, дакле, две 
групе?) Да, две групе, Заузет политичком борбом,a 
нмао сам, као што сте чули, и својих мука и ne- 
вол>а, ja сам се држао no страни. Због тога, мп- 
слим, могу да будем потшуно објвктиван и да ne- 
мЈшстрасно судим o догађајима, трзавицама и под- 
војепости које су вештачки у учител.скпм редо- 
вима створепе. Само hy једно да наведем, за илу- 
страцију овога, да je једпа група учитеља успела 
да понспремешта све најнстакнутије људе из дру- 
гог табора, у колико ппсу свргпути са положаја 
које су заузимали. 

Потпретседпик Алојзнј Мнхелчнч: Ja вас мо- 
лим да  завршите,  јер  вам  je  време  neli  истекло. 

Велимир-Веља Маршшовии (наставља): Уо- 
сталом, господо, познато je да пије само учитељ- 
ска организација дошла и сукоб са тим бнвши.м 
министром, већ да je и Професорско удружење та- 
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ко})е дошло у сукоб, na чак и Универаитет није био 
у најбољим односима са тим бившим министром. 

Уверен   сам   да   he   садашњи  Мииистар   про- 
свстс,  којн je  позиатса своје тактнчпости и (j)ii- 
ноће,  завести  ред и  отстранити    Све  One   штотпе 
утнцајс  који pijano делују  и   на учитељски  сапез 
п на школу и на настаиу. 

Ja бих сем овога могао да кажем да сви мо- 
рамо omu cpeliHH што je то бпити министар, a не 
садашњи. Говорим у општем интересу, господо. 
Али, господо, ja hy навести још једаи пример, који 
je јако ружан и који jako боли сваког просветног 
и културиог радника у овој земљи и сваког родо- 
љуба. .la ћу, госмодо, поменути једну појаву, која 
je у иашим, да кажем школским, круговима при- 
личпс) позната, да су поједина бол.а места учи- 
тељска пррдавана за nape и да су чак и пова по- 
ставл.ења, као и ти премештаји имали своју пов- 
чану таксу. (Одобравање на левици). 

Знајући честптост садашњег Г. Министра, ja 
сам уверен да he се он лично позабавити овим не- 
здравим односима и појавама у просветној цен- 
тралп и ja очекујем да he Г. Мппистар рашчистнти 
односе који су тамо владали. Али, господо, док je 
такво стање владало у тој Јнајвишој просветној 
установи, ja liy вам павестн статистичке податке, 
како ми стојимо данас у погледу писменоСти, шта 
се у том правцу радп и колнко се урадило за ових 
20 годипа. 

Према објављеним дес|)ппитивпим резултаги- 
ма поппса стаповпиштва од 1931 године omurii 
проценат писмености износпо je 55,4% a неписме- 
пих 44,6%, док je 1921 број пеписмеинх износио 
59,50%. Kao mro видите, од 1921 до 1931 напре- 
довало се за 4,9%. 

Прстседпик Милан Симрновић: Господппе no- 
сланиче, молим да заврпште свој говор. 

Велимпр-Нел>а Маринковић (наставља): За no- 
сивпе крајеве и може се наћи објашњење, али како 
he сс Mohu naliH објзшњење за цисјурс неписмено- 
сти у срезовима предратие Србије поготову за онс 
у Шумадији. Господо, ja разумем у Хомољу и Зви- 
жду, алн процепат псппсмеипх мушкараца у Гружн, 
Опленцу, Орашцу, Такову, Љуби1ју, Драгачеву по- 
казује 50 до 58%, док je просечпа цифра пеписме- 
них жена око 80%. Ово je, господо, донео „Књи- 
жевнн гласник", да ne бисте мислили да сам навео 
неки часопис из девете руке. 

Гооподо, бивши лшнистар просвете учинио je 
неке ствари. Покушало сс да се води једна добра 
просветна политика у погледу издржаваша школа, 
обраћао je више пажп.е отааранЈу грађанских шко- 
ла IH о^гледних школа. Али су и ти добрн покушаји 
остали приличпо без резултата. Код издржавањл 
школа замисао je сама no себп добра, али 
je прп том створена једна неиздржљива ад- 
министрација. Између осталога навешћу чиње- 
ницу да je један од шефова отсека у јед- 
ној бановини написао књигу o администрира- 
њу школских рачуна, коју je књигу on врло 
добро уновчио, али која je тако добро са- 
дел.апа да се у њој НИ сам mican ne би могао 
cnahn. Налоиињем да су сви учител.и и све школе 
у тој бановинн морале откупити ту књигу. Тако 
се завела једна компликовапа адмипистрацнја да 
je већтша учитеља из те бановине била просто 
очајна прилпком склапања школских рачуна. За- 
вело се  и  комисиско   пабављање артикала у сре- 

ском месту и знам поуздано да се na мпогим ме- 
стима врте грозне злоупохребе. Прп набавци 
уџбеника за спромаШпе 1)аке од појединих бан- 
ских управа испражЊени су подруми извесних из- 
цавачких књижара, и то са нарочитим попустом, 
од чега деца пису осетила »икакву корист, али су 
за то извеона господа ту и тамс добро ћарила. И 
тако je, господо, Уредба o издржавању школа 
компромитовапа. Благодаре1111 томе ми смо све- 
доци једне страшпе утаммице у иисању n уновча- 
вању свакојакпх и безвредних уибеника од чега 
je створена нечувена трговипа. 

Позпат je, господо, један летак где се тврди 
да су нзвеспи писци уџбеника na пола милиопа ди- 
napa дигли од извесне банске управе на име про- 
датих тколскпх књига. Kpiajme je време да се 
оваквој срампој трговини стапе иа 'пут. Молим 
господина Мпнпстра за потребно, да се питање 
уцбеника што пре рети у смислу Уредбе o уџбе- 
ницима, коју греба конзенквентно и mro upe уве- 
eru у живот. 

Kao и у nnramv пздржавап.а школа, таосо 
u отварање огледннх школа, које no себн значе 
upnu корак за школску реформу тако потребну и 
иароду и држави, нпје одговорило у потпуности 
своме задагку. Јер те школе нп до данас немају 
законског ослонца који би чинио основу њиховом 
правилном функционисању. Молпм господина Mn- 
нистра да изватч донети потребпу уредбу o оглел- 
miM школама n цримити амапдмап којп се односи 
na положај паставпика тих школа, међу којима 
има људи са факултетском спремом и доктора. 
Такође регулисатн положај учитеља који су сир- 
шили педагошку групу на философском факул- 
тету да се « шихов положај рег>'лише, јер би no 
слрву закона ти л>уди требало место да оуду на- 
грађени за приљежан рад, да буду, велим, кажше- 
nn, onu би се морали BpahaTH у пазад и као су- 
пленти почети изнова са пајмањом групом далеко 
мањом од групе .коју пмају. Молим господина Ми- 
иистра да ггутеа! амандмана омогући овим сврше- 
miM филозофима-учптел.нма да задрже своје гру- 
ne и у својству наставпика средп.пх школа даље 
папредују no групама. 

Завршавају11И свој говор, ja бих jom морао 
да напоменем да je крајње време да се Закона o 
пародпим школама допуни илм измени, било до- 
nomeibeM повог закона, бнло доношењем уредбе 
са закопском снагом у којој би се особито водило 
рачуна да -сеоске тколе добију пасгавни програм 
којп одговара епетк^пчпим условима жпвота и 
потребама namera села. Потребпо je повратитп 
учитељску сталпост која je потребпа да би се от- 
странпли crni onu пежељеии утицаји вап школ- 
ских фактора. Треба омогу!\ити пензионисање 
учитељица које су om-epcliene децом, наравскн 
ако су стекле право на пензију према годинама слу- 
жбе, јер je учитељица, која je наставница и мати, 
права мучепица n робин.а. Треба укинути ону вар- 
варску оредшрвековиу одредбу -о целибату учите- 
inua, која одредба доводи ове паше интелекту- 
алке na степеп грађашо! другога реда. Треба из- 
менитп дисциплински део, јер je крајље време да 
се дисциплинске кривице учитеља не третпрају каа 
злочппачка дела. Алп пре свега и изнад свега no- 
требно je заво1)ење једне поштене, смпшљене, да- 
лековндпе персоналне политике у осповпој na- 
стави.  BepyjyhH у  ову Владу и  господина  Мини- 
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стра да he ове сугестије прихватити, као што рс- 
кох, гласаћу за буџет. (Пљескање на десници.) 

Претседипк Мнлаи CHMOHOBHU: Реч нма на- 
родни посланик г. Јован Јовановић. 

Јован Јовановић: Гошодо народни посланици, 
диа предговорннка, утитеља, мени су олакшали 
много у овоме моме вечерашњем послу и зато hy 
да кажем неколико речи o просветним питањима 
која сс тичу нарбдних школи и учитеља, Ja ие 
могу само у похвали коју су понавл>али господину 
Министру просвете да се сложим са господом пред- 
говорницима, a у свему другом ja сс са и.има пот- 
пуно слажем. 

Ви сте Ваш експозе, Господине Министре, « у 
Финансиском обору a и данас направили једном 
тако лепом песмом, да ja не верујем да ћете сие 
то моћи учинити. .)а hy чекати.да Ви то извршите 
азсо останете на Вашем месту. Ja hy чекати да то 
извршите, ако останете ту, na гоме месту, и онда 
1,^ бити сагласан са вашим друговима који су бам 
одавали хвалу и пре него што сте учинили друго 

ićro давалн само о^ећања, и онда hy се и ja при- 
цружити њима. (Министар просвете Стеван Ћирић'. 
'IL-CTC ли Ви, слушали, господине колега, мој ек- 
спозе пре подне?) Иисам, али верујем да je био 
исти оиакав као и у Финансиоком одбору. (Mnnii- 
стар просвете Стевап Ћирић: Није исти, завршио 
сам га тиме што сам замолио господу колеге да 
ми ништа пријатно не говоре и да мн никакве пп- 
хвале ие дају, него напротив да оштро, савеоно n 
озбил>но критикују и да кажу све ono што треба 
поправитн. — Гласови са деснице: Живео! — Пље- 
скање на десници. - - Министар просвете Стеван 
Ђирић: Упозорио сам господу колеге да немам 
предубеђења и предрасуде, него да своја увере- 
u,a 'xohy да одмерим na уверењу својих посланпч- 
ких другова, na нека ми сада кажу шта све треба 
ui поправи.м, a не када будем био бачен у старо 
гвожђе. — Пљескање na десмици — Због тога, ja 
сам потпуно зпдоиол.ап, господине колега, са ва- 

,шим изјавама, јер сам срећан што тако лоступате, 
иако мој eKciKKK' и иоју молбу у томе експозеу на 
крају његовом нисте чули.) 

Господо, ja ово нисам лично чуо, него од ко- 
лега, али и да сам лично чуо, ггонављам, пемогуИе 
je учинити ono mro господин Министар обећава. 
Taj Нзегов експозе je био, као што обично код ми- 
нистара бива, го je била више једна здравица него 
један ексмозе. Ja се највише слажем са господи- 
ном који je бно последњи говорник, учитељ, који 
стварно може да види mra je р1)аво у просвети. 
Нарочито шта je ca учитељством paljeno и жалим 
iiiTO господин који je одговоран за ово nuje овде 
у овим редовима да чује отаорено шта му се гово- 

,ри из његових редова и од његових другова, јер 
je он главни кривац за последње три године ако 
у народној просвети и у општој просвети name 
државе није ишло онако као што треба. Дошао je 
за министра једап човек који није бно стручан; 
то je у ствари један банкарски чиновник и то слаб 
баикарски чиновник. Он je радио и вршљао, изви- 
ните за израз, on je вршљао у просветн онако ка- 
ко je хтео. Ja Ну бити нндискретан, na ћу изнети« 
како je, мислнм upe две и no године, дошла овде 
једпа еиглеска делегација од првпх људи просвет- 
иих радника у Енглеокој и ушла код мипистра. Он 
није умео ни да им каже шта je и какав je радни 
просветни план   Владе    др.    Стојадиновића,   пити 

уопште o просветној политпци Југословенске др- 
жаве. To je најмање што су ти људи моглп мепп 
да кажу, a што су onu мислили o томе, иарочито 
зато што je г. Стошовић, раннји Mnnncrap npo- 
сзете, био у Енглеској као ђак. Отсуство тога no- 
сподппа, овде, пама говорницима, који говоримо O 
овим ствари.ма, јако отежава говоре, јер се обра- 
Намо онима који ппсу за раније одговорпи, и ако 
нису потпуно нердговорни за оно што je све ра- 
beno и mro je пзражепо у буџетима које onu за- 
ступају овде пред нама. 

Господо, ja hy одмах да iipel)eM na неколико 
ствари за које мп се учинило да je погребпо да 
на.м na н>их скренем пажњу и да o њима прого- 
ворим пеколико речп. У првом реду то je: гоше- 
ње учитеља који су другпх политичких начела и 
уверења којих смо ми, који смо у Удруженој 
опознцији. To се гоњење, на жалост, још и данас 
наставља, и досад се још није у миопоме попра- 
вило. Оно je такво да мн заиста треба да се за- 
питамо врло озбиљпо o томе: да ли може тпм пу- 
те.м nliH IH даље и садашња Влада и да ли уопште 
народна просвета, нароДно iipocselinBaibe, народно 
образовање може остати овакво какво je даиас? 
Прво, у личпом погледу, ако и даље остапе овако 
сгање какио je сада са учителтма, којпма п.пхове 
главпе судије пису nn нпспектори, ни школски над- 
зорник ни Министар просвете него са.мо срескп no- 
главар нли какав пародни посланик, опда, богами, 
то niimra nelie ваљати за нашу будућност a парочи- 
то nehe ништа вал.атн за децу која се школују код 
таквих учител.а и под таквим приликама. 11емојте 
да ми кажете да претерујем; има доста примера 
да су поглавари срсски заиста били овлаиЉепи да 
раде н посгупају са учитељима исто као и са сво- 
ји.м пандурима. За време избора у Вардарској ба- 
новипи, где je бап onaj госиодип којп, мпслнм, 
није ни за среског поглавара у најудал>енијем сре- 
зу наше државе, ono je направио нешто што mije 
niiKO до сад још упогрсбио. On je npocro једио.м 
наредбом позвао све слободоумне учитеље у бан- 
ску управу у Скопљу и ту их затворно, тобож, на 
рад иако нису радили пишта, све док избори нису 
завршени, na их je онда вратио na своја места. 
(Жагор.) 

Господо, за мене je доста што су оиа два пред- 
говорника са ове črpane, два пародна послапика 
учител>а коистатовали one жалосне ствари... (Гласо- 
ви: Опи су пароднн послапицн!) Onu су пародни по- 
слапици, али су n учител.и n onu најбоЛ>е зпају 
шта je свс за вре.ме избора pa^eno ca учитељима. 
Ja, дакле, ппсам ппшта пи додао nn улепшао да 
би та ситуација изгледала mio тежа. (Жагор на 
деоници.) 

Претседник Милан Срмоновић: Молим госпо- 
ду народпе послакике да се умире и да ne оме- 
тају говорника. 

Јован JoBaiiOBiiii (иакггавља): Ja ne знам, го- 
еподо, зашто се ви толпко узрујаиате. Kao што 
сам Bch казао, ja пнса.м навео ништа пово него 
сам поновио ono mro су већ и upe мене предго- 
вориици, n namn и ваши другови, изпели, на п.ме, 
да je р1)аво рађено. 

Ja мислим да оно што je важно и o чсму тре- 
ба да се говорп, то je данас заиста пнташе o на- 
родном школовању, o народним школама, o гим- 
пазијама и o упиверзитетима, да се допссе и cnpo- 
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иоде   једна   једиистиеиа   присиетиа   политика,  KOJU 
бп свуда —■ ако могу да кажем — била иста. 

Што сс гиче народних школа, мислим пајиал^- 
mije je да се поправи ono што je р1)аво, a то je 
данас, у првом реду, да се недостатак школских 
зграда иопуни, да се школске зграде одмах на- 
месге и да оне добију cuoje стално издржавање. 
Може бити да би било иајбоље, u на то скрећем 
пажн>у господину Миннсгру просвете, да се стисј- 
ри једаи нарочити фонд за подизање школских 
зграда. 

Ви се мало npe љутите кад поменух npifMepe 
гоњеља учитеља за ono mro су радили нз поли- 
тИчких разлога и то за време владе др. Стојади- 
noBiilia. A видите rope у Банији има места где 
учитељн не могу да раде само заго што дотични 
иародии поСЛаНИк ne допутга томе учитељу да 
ради; зато mro je евентуалпо био у Удруженој 
опозицији. 1 l.\ia школских згрзда, али посланик 
не да да се у њима ради. 

По-ред тога, за народне школе потребно je да 
се наираии НОВИ плаи и ;ш више и за ниже народ- 
ne тколе. Осим roni, ja мпслим, да би гребало 
да господин Министар пррсвете стави na снагу оиа 
стара решења да се мопополнту уџбсницп и да 
се кроз гакве школске уџбепике може спровеспи 
једпа пста настава за читаву земљу. (Глас са дс- 
спице: Не да Загреб!) Не да Загреб, не да Сарајево, 
a то je зато шго се радп као даиас, али кад се 
они монополишу, онда he друкчије бити. 

У томе плану за npocBehiiBaibe у народнпм 
школама ja мисли.м да би требало поклопити па- 
жњу привредној страии наставе, парочито у ви- 
imiM школама. To je иотребпо зато, да они који 
ne могу да наставе школу, кад се врате на село, 
да-ипак mune знају него њиховп старији, a други 
који уђу у град n посвете се трговини и друтоме, 
!так имају втпо осноштх 3naii>a. 

Штр се тнче даљега програма, no коме би 
требало да се ради, ту je IH гштање самих 1)ака. Ja 
сам слушао од многих пријатеља учитеља да има- 
ју доста remKolia ca ђацима, да мпоги не иду у 
школу, да HM родитељи me даду да иду у школу 
итд. Ja мислим да и ту треба да постоји једна, не 
контрола, него власт која he гледати и пазити na 
то да што већи број деце npofje кроз школу да 
не би било овако као што je дапас да су земљо- 
радници из читаве паше земље, којпх има 80,",;, 
неппсменп. У многим местима раније то пије био 
случај. 

Што се тиче самих учитеља, ja мислим да би 
требало прво омогућити сталност учитеља. Онога 
часа кад je учитељ сталан/као и судија, он je јак 
на своме месту и онда може да спроводи праву 
просветну политику. (Чује се: Тако je!) Даље, тре- 
бало би да се омогуНи учитељима да могу лакше 
присгуппти вишим школама, универзитетнма и na 
raj пачин постепено пз самог учитељства из на- 
родпих школа постајао би и веКи број учитеља 
са вишпм просветппм ппвоо.м. Мислим да би тре- 
бало исто тако да се учипи крај ономе дисциплин- 
ском посгупку за учитеље кад учлне какву кри- 
впцу, какав je он сада. Учитељи стоје с једне črpa- 
ne под дисциплипом своје власти, a с друге стране 
стоје под управом среских поглавара ,на no неким 
местима, и под утицајем народних посланика, који 
на неким местнма узимају велнку власт и преме- 
штају учитеље и чин-овнике и na тај начин арше 

Једпу акцију Koja ппкако nuje у иптересу паше 
државе. Ja мислим да би се могло нешто учинити 
за тај дисциплипски поступак мењајући закон или 
уредбу који тај поступак прописују у томе правцу, 
да се даду већа права у погледу одбраие итд., да- 
кле да они у својој одбрани могу имати нека већа 
права a ne овако скучеии да се ne могу бранити, 
као што je то случај сада. To je захтев правде, 
правичнрсти и човечности. Наравно да се слажем 
и с тпм да греба једанпут укииути целнбат. 

Што се тиче падзора, палазим да школски над- 
зор треба да се подвргне већој контроли од це«- 
трале Министарства просвете, да надзорници буду 
прво одабрани учитељи који су након 20 година 
службе квалнфиковапп као најбољи учитељски 
школски радпици. Ha овај начин врло je тешко да 
илађе колеге које имају да врше надзор старијима, 
које су често пута и прескочилн, решавају o суд- 
бини у оцешивању' при учитељским испитима. Ja 
мислим исто тако да je добра и ona примедба не- 
ког од господе предговорпика: да се питање Удру- 
жења учнтељског скине са дневнога реда. Оно се 
може скппути с дпепног реда сам>0 na тај начшн, 
ако се између Удружеља и Мипистарства просве- 
те, као централе, постави једпа врста колаборације 
у солидарпостн, јер у том заједничком послу тре- 
ба да се да Beha ииицијагива удружеп.у, a не да 
се у тај nocao упоси политика na да се људи деле 
на двојс, seli да се сви уједипс и сви да раде оно 
што би било заједничко остављајући политику 
изван свога рада. 

Господо, да iipel)eM сад na средп>у пасгаву. И 
ona пати исто као учитељи. И директор гимна- 
зије или професор у зависности je од политике 
i'.ni полигичких власти. Под прошлом владом, је- 
лаи директор у Велесу смењен je само зато од 
једног пародног послапика, што je његово дете 
добило днојку пз једног предмета. Даосле требало 
би осигурати наставу у гимпазији, да се настав- 
ппци внше окрену ка настави и ка просвеКнвању 
омладине која треба да до1)е на универзитете a 
после у државни и јавни живот. У нашој земљи 
пемл довољпо гимназија, a и ono што има не може 
овугде да ради. У Београду има гимназија које не 
могу да раде зато што нема довољно школских 
зграда и често пута се дога1)а да преко дана једна 
екипа сачекује другу да иза1)е са предавања. Мо- 
же се мислиги каква he бпгп ЊИХОВЗ спре.ма, na- 
рочито кад до1)у за државпе чиновнике и са как- 
иом he спремом nolui у свет. Ha крају крајева, чи- 
таво пародно iipocneliHnaiije сводн се на то, да се 
кроз читав низ од основне школе до универзите- 
та изградп ono што желимо, — једна велика н 
снажна Југославија. 

Сад hy npeiin мало na универзитет и то у 
кратко. Некада, у Краљевнш] Србијн, Универзитет 
београдски уживао je велико име. Уживао je ве- 
лпко име с обзиром на л.уде који су били унутра, 
са великим именима која he остати у културној 
исгоријп Србије и с обзпром на .моралпе n паучпо 

i i тификације за то. 
Данашњи универЗЈИтет, овакав какав je, ja 

мислим да пма да претрпи ваздан измепа. Он 
треба у првом реду да сачува своју аутономију 
»оју му je дао закон, који je донесен под дик- 
татуром Мипистра просвете Боже Максимовића, 
осигурао je упиверзитету аугономију, коју су мч- 
ппстри, почевши од r. CToiuoBiilia, a после и доц- 
nnjn почелп па.мерно и постепепо да укидају. Пуна 
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аутономија покварена je финансијским заксжом 
кад je Минисгар просвете г. Стошовић унео од- 
редбу no којој могу професори Уннверзитста кад 
иаиртс 65 година живота бити пензиоиисани. 
Г. Стошовић унео je ту одредбу у финансијскн 
закои не питајући Ушшерзитет. Међутим, раније 
|е \IK'K бил обичај да се Универзитет uma и да се 
сагласно са II>II\I дснесу све одредбе које се тичу 
.Уиивсрзитста. Овога пута он то није учинио и 
КЗД je уииверзнтет протестовао, онда je on ре- 
као: „Ja' нећу чннити никакву употребу од тога". 
Али о« je остаиио да та одредба закона виси као 
прети.а за извеоне професоре и на тај начин iir>- 
стигао je оио што je хтео. Упогребио je једну no- 
литичку меру да ограиичи слободу наставе, наро- 
■ тто извеших професора на У-ниверзитету. To би 
•иптч.м речима значило да je могао увек једног 
пр-офесора, који му се чинио политички незгодан, 
на осиову one одредбе у финансијском закону 
уклонити са Уииверзитета. С)н je учинио и другу 
једну ствар: мрекрпто je аутономију Уииверзи- 
тета и na raj начин mro je једног дана изашао 
v Службеним новииама" указ да сс за професоре 
ветеринарског факултета београдског Универзи- 
тета постављају неки иишн чиновници Министар- 
ства пољопривреде не iiiiTajyliH Универзитет. Због 
тога Je настала једна мучна ствар. Ta три профе- 
сора дошла су ректору Уннверзитета са декретима 
постављења за профеооре факултета, да их уведе 
V дужност, a ректор je казао: „Извииите, господо, 
"ja вас не позпаје.м и не могу да вас уведсм у ду- 
■киост" • I l<i тај начин окрњен je ауторитет и власти 
и Владе и Министарства просвете. Министарство 
просвете je и ту попустило. Гооподии Стошовић се 
није разазнао у овим просветним пословима ии 
колико зна добар сеоски учитељ. Мени je жао и 
на оно што je учинио и г. Магарашевић — нека 
извини што га спомињем, али се on користио од- 
речбом Финаисиског звмона, a мислим да je знао за 
обавезу г. Стошовића да je неће употребити без 
сагласпости са академскнм саветом. Он je пензио- 
иисао тројицу који су навршнли 65 година живо- 
та a који су били ме1)у најбољим ирофесорима. 
To су гл-. Божа Марковић са правпог факултета, 
г. Вулић позиати научник и академик, професор 
tooin се ие бави политикол!, a пензиописао je исго 
тако и г. Кирила CaBulia једиог старог професора 
који je исто тако једаи од најбољих на техиичком 
факултету. .Ia желим да се аутономија Универзи- 
тета' поштује. Свима вама je позпато шта зиачи та 
аутономија и шта та аутономија Универзитета 
значи за читаву просвету, a нарочито за просвећи- 
ван.с Нвших синова које шаљемо »a универзитете 
да чују праву n c.Tio')();uiy ИСТИИу у пауци, па и у 
оиима које долазе v ред политичкнх наука. Мисам 
могао да схватим како г. CTOIIIOBUII пије приме- 
тио, да ограничавање аутонрмије Универзитета 
нзазива сваких 15 дана сукобе и демонстрације 
иа Универзитету. A отуда сваки час и у имостран- 
ству и \ iiM.i.ii предмет за озбнљне бриге. Међу- 
гим кад се у Минпстарству просвете повело више 
рачуна o аутономији, n када je У«ивврзитету upe- 
пуштено да on води бригу и уређује ствари и сту- 
дентска удружења :И састанке њихове и њихову 
vupanv, одмах je то све врестало и, хиала Богу, 
И даиас je тако, Зато ja мислим да je сама ауто- 
помија Универзитета потребна и да исту треба 
иојачати  и  утврдити, да  остане  као нека  залога 

за слободу наставе и за мир на Унивсрзитету који 
значи врло много, нарочито код нас овде. 

Ja бих хтео да кажем још неколико речи и 
o самој контроли Министра просвете над оиим 
публикацнјама, које се издају и које су почеле у 
последње врсме јако да плаве београдско гржи- 
ште. Мислим на публикације, које издаје профе- 
сор хистологнјс и .дскап медицииског факултета, 
a од јуче, прекјуче и једап доцент ветвринарског 
(|)акултета, који je сасвим нов, a који сиојом кп.и- 
гом показује, да он заиста није за универзитет, 
нарочито, ако продужи са даваљем у штампу ова- 
ивих кшига. On je професор ветерииарчжог фа- 
култета, и бави се вероватно оном граном иеге- 
рипарства у којој се говори пли ради o укршта- 
вању paca разних кон.а, крава, коза итд. On je ту 
сиоју науку o укрштању paca преиео и на људе, и 
маписао једну књипу, која се данас веровагио 
много продаје, али која у ствари не би требала 
да има иеста на томе тржишту. Мислим да се av- 
тономија универзитега не ии im уколико окрњила, 
ако сс таквој литсратури не бн дозволио приступ 
на тржиштс. 

Још једно што бих рскао, a с тим hy у исго 
ирсме и да завршнм, TO je да Миннстар просвете, 
ако се већ толико од професора тражи, na неки 
начип то њима и врати ma тај начин, што би нм се 
повратио ранији ibHXOB ранг, који су имали, јер 
je незгодно, да су редовии професорм и доценти 
разврстани онако како су данас, тим пре што je 
њима већ једанпут био дат ранг који треба. 

Дал>е, господо, ако се професори добро ne 
плате, онда lie пастати ово што се каже дпевппм 
језииом „презапосленост гошоде професора" na- 
рочито опих који имају техннчку спрему, јер ne- 
мајуКи доволјПу плату, они откпдају од времена 
паставпичког рада за друге послове, они као 
стручшаци улазе n раде у лшогобројнпм (ј)абрич- 
ким, индустрпјскпм предузећима, банкама, a често 
пута као арбитри за извесне спорове. који сс често 
јавл>ају у индустрији између фипансијера итд. 

Зато (Професоре треба добро п.кггитп, a.ni пх 
опда патерат.и да раде само na пауци и пишта 
више и онда се nelie догодити све ово o чему сам 
данас овде говорио. 

Ви сте ималн једап очајап пример, то je onaj 
ca несрећном „Ковпицом a. д.", где сте ималн прп- 
лике да видите два лрофесора Универзитета и јед- 
ног члапа Академије у управном одбору. 

Што се. тиче г. Миппстра просвете, ja потлуно 
верујел! и слажем се са осталима да he, ако остапе 
na томе мссту, na коме je бпо и раније, миоге 
ствари поправпти. Ja бих желео да он од Ми«и- 
старства просвете направи ono, a on то зпа ко- 
лико n ja, што je иинистарство у Француској, т.ј. 
да кроз то Мппистарство може да прође crorime 
мппистара, a да ono остапе Миппстарство npo- 

■свете, a овако како je до сада бнло, Миппстарсгво 
просвете je више  била  партпјска  каицеларИја. 

Ja мислим да he се једнрга дана успета да се 
то Мппистарство подигне на onaj ранг, који заслу- 
жује и да 1\е се у првом реду растерститп од пар- 
тиских л.уди и довестн из 'просветпих редова ono 
што je пајбољс, да he ono тада у своме раду. a 
шецијатто у персошлпим пословима mro се тачс 
учител.а n професора, nocTuim једну пупу правич- 
ност, a да се неће дешаватн •ono што се je дешавало 
када je био . . . (Један глас са левицс: Грол!) ... no 

35* 
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Грол него када je био Министар просвете г. Стј- 
шовић за последње три године. 

Ja бих још само молио г. Министра, односно 
запитао га када je већ у лартији 215 и 216 додао 
једну помоћ Берградском и Загребачком универ- 
зитету од 10.000 дннара за француски институт, 
зашто то пије учинио и за енглески? Овом прили- 
ком jo[u имам само на то да скренем пажњу, и то hc 
бити моја последња реч. Ствар je у овоме. Енгле- 
оки језнк, пре неког вре-мена, заведен je као један 
ОД факултативних итредмета да се може преданати 
у наишм гимназијама. Ja морам да кажем да je од 
почетка било саботир^ња учеља енглеског језика 
на иаптм гимназијама у Београду. Један од ди- 
ректора miiao je тако далеко да je позивао роди- 
тсл>е дечије да mi каже: Немојте дозвољавати 
деци да уче енглески, немачки je њима много внше 
потрсбаи! Ja вас молим, Господине Министре, Mii- 
слим да тшстоји пр^лог o томе, да донесете од- 
луку да се енглескн језик као факултативан прсд- 
мет може учити у гимназијама. Молио бих га да 
то решење поврате у жинот, јер држим да не трсба 
да вам говори.м o томе од колике je важности 
учење енглескога језика. Ja се мадам да he г. Ми- 
шгстар то учинити и тиме завршавам. (Одобравање 
и пљескање «а левици). 

Претселник Милан CHMOHOBUII: Има реч Ми- 
нистар просвете г. Стсван Ћирић. 

Мпиистар просвете Стеваи Ћирић: Господо на- 
родни послаиици, кад je nam уваженн колега r. 
ЈовановиН почео свој говор, ja сам га из министар- 
ске клупе нешто запитар. Признајем да то нисам 
требао учинити. Уважени колега r. Јовановић и 
као државник и као културни радник има право 
да му миннстар «е одговара упадицама, него дл 
дође на говорницу да му укаже ono поштовање 
које му указуЈу и сии друти. Зато допустите го- 
сиодо, да ту своју грешку поправим, a ви господо 
са левице у овоме можете видети да MOJC речи 
нису биле празне кад сам казао, да ћу да одмерим 
све mro ми сс каже, да hy да узмем у обзир и да 
ii\- да поправим моја мишљења и моја уверења 
ако су ваша боља. 

Господо иародни посланици, r. Јованови!) иа- 
звао je мој експозс песмом или ако хоћете нешто 
доцније здравицом, и посумњао je да један миии- 
стар просвете може све оно остваритн mro je у 
томе експозеу обећао. 

Господо народни посланици, ja ништа друго 
на ову прммедбу г. Јовановића нећу да кажем, него 
да ra пред свима ва.ма замолим да мој данатњн 
експозс прочнга na he на своје велико изненађење 
видети и уверити се да се мој данашњи експозе 
готово од речи до речи, од мисли до мисли, од 
идеје до идеје, подудара потпуно са његовим из- 
лагањима која je малочас изнео на овој говорници. 

Према томе, господо народни посланици, ако 
сам ja певао и здравио, учинпо je то и мој пошто- 
ваии предговорник. (Пљескање у цснтруму и на 
десници). Али, господо народни посланици, ja могу 
да се позовем и још na нешто иите. Оно, што je 
г. Јовановић са овога места малочас тражио, ja сам 
то neii n учинио. (Пљескање у центруму н на де- 
сници). Ja сам дао сву сатиофакцију универзите- 
тима, и ja сам поправио свс кеправде, које су 
п.има учињене. Шта више, учинио сам нешто више 
од тога, и Biiine него што je г. Јовановић тражио. 
Ja сам изједначио економску  комерцијалну  вишу 

школу са универзитетом, да и ona буде на ономс 
нивоу, на коме г. Јованови11 желц да стоје унм- 
верзитети.  (Пљескање у центруму и на деспицп). 

Господо, у колнко се г. Јовановић и ja мен- 
талио слажемо, нека вам je најбољи доказ и у 
његовој последњој примедби, кад je апеловао на 
мепе, да унесем 10.000 динар у буџет за семинар 
енглеског језика. Ona одлука, на коју се г. Јова- 
noBiiii позвао и која je пала у заборав, та одлуха 
потиче од иене, кад сам први пут био министЗр и 
кад сам ja одредио да се енглески језик факул- 
тативно учи у средшој школи. 

Ja са.м, господо, срећан и сматрам за велику 
част да се господнн Јовановић, нс знајући мој 
експозе, кретао у пстом правцу, у псги.м мислима, 
у истим назорпма као и ja. И то ми даје гаранцију 
да hy, уз вашу no.violi, n уз no.Moh госгшдипа Јова- 
HOBnlia, онс идеале, које сам себи поставио као 
минпстар просвеге, Mohn остваритн и да неће 
остати rn идеалп недостижни. Јер ако би то било, 
господо, a кад г. Јовановић прочита мој експозе 
увери11С се, било 'би жалосно, да онакве идеале и 
оне принципе, које са.м ja у своме експозеу даиас 
поставно, не можемо остварити. Можда један 
човек не може остварити те идсале и те принципе, 
али ми сви заједно, господо, можемо остварнти 
принцип: да се ne гоне учитељи, и да се ne гоне 
професори. Taj примцип сам ja овде поставпо. 11 
raj принцип, допустите ми да изјавим, никако не 
може бити песма. Ja хоћу да он буде реалност и 
молпм вас све за вашу помоћ. (Одобравање). 

У погледу материјалнпх сретстава оне цифре, 
које сам пре подне у своме експозеу, у слободној 
речи споменуо, можда пису тачне у свима поједи- 
постима, јер писам имао времепа да те цнфре 
памтим у свима појединостима, али у милионима 
су потпуно тачне. Ono, nno сам ja за универзи- 
тете већ до сада спремио, оно што сам пре подне 
рекао, да сам ocurvpao: за Београдски универзитет 
46,000.000, за Загребачки 42,000.000, за Љубљан-i 
ски 2S,000.000, то-није песма, то je истина, господо. 
(Бурно и дуготрајпо плзескање у цептруму и на 
десници са сложнпм узвицима: Живео!) 

И у овоме .матсријалном старању за универзи- 
тете можете видети колнко мени лежи na срцу 
иптереси наших универзитета, и колико желим да 
остварим оно, што je најтоплија жеља г. Јовано- 
вића, као једног од најугледнијих радника на 
нашем уннверзитету. 

Господо народнн посланици, опросгите што 
сам ову дебату за један тренутак прекинуо, али 
уважени друг г. ЈоваповиИ заслужио je да no- 
правим своју погрешку, na да му са овога места 
одговорим, a ja се надам да he r. Јованови!! хтети 
поправити n нехотичну неправду, коју ми je нанео 
n да he видети, кад прочита мој експозе, који сам 
upe подне дао, да on mije пеостварљив, nero да, 
уз добру вољу свих посланика и на десници и на 
леаици, on може да сс оствари и мора да се 
оствари! (Бурно и дуготрајно плзескање у цен- 
груму и на десници са узвицима: Жпвео!) 

Прстседппк Мнлан CHMOHOBUII: Има реч ради 
личног објашњења народии посланик r. Дпми- 
трије   MarapauieBiih. 

Лнмнтрнје Marapauieiuili: Господо народни 
посланици, народни иослаппк г. Јован Јовановић 
апострофирао je мене, однооно парцијелно један 
део мога рада као Министра просветеу своје време. 
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Да ни не би остали под једним лошим утиском o 
томс моме раду. и да би ствар збиља била постав- 
л.епа на своје мссто, ja морам да додам неколико 
речи o оиоме, mro je г. Лованови!! истргао и пред 
вама — ja "е^У Pe,iH тенденциозио, ради поткре- 
пљења  своје тезе — изнео. 

Кад сам дошао за Мииистра просвете, ja сам 
заистанаишао на једну тснзију, на јсдну напетост 
која je постојала између Мииистарства просветс 
u Универзитета, a иарочито Министарсгва про- 
свете и београдског Универзитета. Али ja морам 
скреиуги пажн.у г. Јовановићу на њвгово тврђење 
ча то потиче само из epe Министра просвете г. 
Стошовића, да оно није тачно него да та напе- 
тост постоји од раније, да то постоји нарочито «3 
анога доба када су Министри просвете били из 
Једнога режима, чији претст.ааници данас као тех- 
нички или политички сарадници седе заједно у 
mviiiTBu за г. ЛоиановиКем (Бурно одобраваи.е у 
цеитруму и на дешици). 

Ja бих желео, господо, да кажем ово: да сс 
ја формално нисам огрешио o закон ... (Трипко 
Жугић: A стварно?) Да се иисам формално огрс- 
uivio, стварно то ћете сада чути. 

Овдс се, господо, говорило o аутономији Уни- 
верзитста и само се тврдило и износило да једини 
фактор који треба ла респектује аутономију Унн- 
ведазитета јвсте Мииистарство просвете. .ta сам 
\-иск наглашавао, гдс je требало, и овде и пред 
другим факторима и лнчностима којих се то тн- 
цало, да аутономија Универзитста треба да буде 
псспсктована и чувана ne само од Министарства 
просветс, нсго и од професора и иасгавиика, коЏ 
раде на универзитсту као и од унивсрзитегске 
ом.гадиие. И, као mro г. Јовановић рече да му je 
жао mro сам пензионисао неке универзитетске 
професоре, тако и ja морам да иагласим овде да 
je и мени жао што сам као одговорни Министар 
просвете био доведен у тај положај, да сам морао 
na примеинм познтиван закон и сматрам кад сам 
то учинио, да кнсам imrpenmo. (Одобраваље). 

Прстседчик   Милан   Симонопић:   Рсч   има   па- 
подии   посланик г.  др. Младсп Милошевић. 

Др. Младен МилоиЈевн!!: Господо народпи no- 
сланици, с обзиром na jom велики број пријавл>е- 
иих говориика, a у вези са овнм нашим убрзаним 
темпом рада, ja сс унапред извињавам што liv 
cBoi говор мало прскратити и може бити да ће се 
у њему осетити нске лаконе за које се одмах из- 
вињавам. 

Буџет Министарства просвете, управо сума од 
1,200 милнона динара, која треба да се утроши 
у овој буистској години за целокупну просвету 
свих крајева нашега народа no моме мишл.ењу je 
и сувише педовол.па да подпгпе просветни и кул- 
турни пиво namera народа na ппво 20 столећа. 
Maca л.уди, господо пародпи посланици, и данас 
када ула m у државпа надлештва nnjc још у 
стаљу да своје имс потпише Вуковом азбуком 
иего то још увек чини обичним отиском прстију. 

Просвстпа полнтика у својој пројекцпопој 
тачци треба да има за задатак да кроз духовпо 
васпитање парода изврши амалгамизацију пашега 
народа. Питамо се, гооподо пародпи послаппцп. 
ко je најлозванији и ко треба да тај задатак прими 
на своја плећа. По момс мпшл.ењу као човека 
који живи na селу, то je пародна школо и пародпп 

учитељ. Ta два фактора noće препопдирајућу 
)'логу у извршењу овога тешкога и великога за- 
датка. Прави смисао пародпе школе, господо na- 
родпи посланици, ne сме више бити само голо na- 
гомнлавање знања и оптерећења деце непотреб- 
иим фактима са којима се никада више у животу 
nelie срести, и која им пикада внше неће требати. 
Прави смпсао нароДна школа мора имати и морт 
бити у буђењу Л)убави према знању и свему што 
je честито, поштено и родољубиво. Taj пепрекпдпп 
духовни рад треба да се усађује у срце name децс 
и паше омладине. Према томе, господо пароднп 
посланици, MU треба да се пртрудимо да створимо 
типичну југословенску народну школу. tlpaBu сми- 
сао пародпога учитеља ne сме бити само сувопарпо 
ипструисање паше деце и омладипе већ и улога у- 
ливања нове вере и пове снаге у организам пуп 
живота, n динамике паше децс n name омладине. 
Не сме више учителЈ када оде у село бити само 
учитељ; у школи, код деце, on иора бити везап јед- 
ном заједпичком координираном акцијом.па свп- 
ма пол.има културиог живота и on мора знати да 
je важан беочуг у тој акцији који треба да врши 
тај културпи и духовпи препород. Према томс до- 
лазимо до закључка да je потребно створпти ne 
само типнчпу југословепску пародпу школу, пего 
и типичпога југословепског пародпог учитеЛ)а. У 
моме срезу који je једап од пајвећих у држави, то 
je мачвански срез, има близу 100.000 стаповпика, 
35 школа и 93 одел.ења. Све тколске зграде, сем 
пеколико, правл>ене су за предратпе потребе, вла- 
жне су и нису довоЛ)НО велике да би шримиле сву 
децу у своју утробу. У моме срезу мачвапском има 
9.500 ђака од којих 4.200 ne похађају школу и 
остатак похађа школу. 

Mani садатП)П Мппистар просвете кад je био 
и раније Мпппстар просвете водио je најстрожп- 
јег рачуна o савременој подагошкој пастави код 
деце, те je пздао био Правилпик који je у § 17 
ирпписао да се могу отварати одеЛ)еља свуда онде 
где има 30 учепика. Али каспије je тај Правилник 
измењен na се дошло дотле да сс сва ona оде- 
л.ења у којима нема најмаље 45 учепика морају 
укипутп и присаједипити са другим одел>ењима. 
Због тога сала чссто пута имамо одслЈеља у ко- 
јима има no 80 ђака. Рад у оваквим одељешима je 
никакав. Наставпп програм je у патим школама 
огромап и деца се претрпавају множином neno- 
требних факата због чега им je пемогуће да утврде 
a фиксирају најпотребнија зпања. Moje дете у 11 
разреду гимназије морало je да зна где се налази 
језеро Оризаба, a кад сам га ja питао где се на- 
лази Мачков Камеп ono се збупило и није могло 
да ми одговори. 

Програми су врло onninpnu. O томе би тре- 
бало пајстрожије водитн рачуна и гледати да се 
они скрате и у вишим, и у осповпим школама и у 
учнтел.скпм школама, парочпто предавап.а o ста- 
ром, средњем и поиом веку, a требало би да сс 
ните обрати пажља да се омладипа учи патем na- 
родном животу. 

Гимназије спремају ђаке за факултете и тп 
у ирло великом броју. Питање je сад шта ћемо са 
тим ђацима кад сврше факултете. Ja живим иа селу 
и могу вам рећи да паши школовани људи бежс 
од села чим сврше три четири разреда гимпазије, 
сматрају себс великом господом и траже одмах 
ншештење у лржавној служби. Taj паставии про- 
грам толико je велики да деца уместо да извесап 
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број часова проведу под ведрим небом, остану 
стално у школи над књигама и често пута упро- 
riaiuliyjy  своје здравље. 

Гимназија -преба да пробуди љубав код уче- 
иика прсма народним и иацноиалним осећајима. A 
да ли je то могуће, господо народни послапици, код 
оваквог програма? Ja и.мам децу и ja вам могу 
рећи да je to немогуће. 

A шта раде Енглези? Они имају много мањи 
програм, алн зато они на спорт обраћају велику 
пажњу. Кад Оксфорд и Кембриџ врше веслачку 
утакмицу онда сс цела велика енглеска империја 
заиптересује за фнзичку снагу свога народа. 

Ja сам бно у Паризу кад je био бокс меч изме- 
1)У Карпантијеа и Демпсеја и могу вам рећи да je 
цео Париз био na улици да чује да ли he познати 
боксер Карпантије победнтн Демсеја, или he Дем- 
сеј победити Карпаитијеа. Спорт je дапас понос 
омладине na и нације. 

X()li\' да кажем неколнко речи и o биоскопима. 
[lama г^мназијска омладина кде врло радо и врло 
често у биоскопе, Биоскопи имају често пута врло 
негативан утицај на културну и духовну наградњу 
наше омладине. He мргу са овога места nopetiH im 
позитивну улогу биоскопа, али сматрам да бн било 
потребпо да banu, upe него што оду у биоскоп и 
гледају филм буду поучени од стране професора 
и лекара. 

Како стојимр са народном просветом? У овом 
ПОГЛеду свс спада na учител.с, na младе л.уде са 
малом платом. Учитсл. мора и треба да буде у 
свима акцијама и хумацим и опортским и сокол- 
ским. 

Здравствено задругарство ne сме бити одвоје- 
no од физичког васпитања. He треба дозволити да 
неко буде болестан, a не отклашати узрсже боле- 
стп. lic ради се ништа да се бол.ке отклоне. Ду- 
ховпс, културне и телесне ствари • морају ићи за- 
једно. Стари Атињани своју омладину били су до- 
вели na такав ступањ да су je изградплп n ду- 
ховпо n телесно. 

Сада сс мора испитати селб, ово послератно 
село, његов менталитет и n>cron живот. Без овога, 
просвећивап.е, овако како сс данас опроооди, оста- 
he само јслпа полумера, a то пије добро, Треба 
заћи у сеЛа, опипати пулс сељачког живота, павикс 
ссла, његове добре  и  рђаве  страпе. 

Исто тако господо, када je реч o народнрм 
пр()све1и1ваљу треба пспптати n живот жена na 
селу у свима његовпм могућни^ ВИДОВИМа и мани- 
фестацијама. Пре две годипе у мој срез дошла je 
je једна комисија професора београдског Универ- 
зитета да се заинтересује приликама на селу. Чла- 
нови комисије задржали су се свега један сат у 
Богатићу. Тада je једап професор отишао да видп 
како живи један сељак и вратио се у срез. Ту je, 
у једној великој сали, пред 500 слушалаца одр- 
жао једпо прсдаван.е. Разговарајући са сељацима 
ja сам добио утисак да то предавање није њих ни 
мало заинтересовало да из њега нзвуку некакву 
поуку. Између осталога тај г. професор je казао 
да у Холапдијп кад један сел.ак гојн cBnii.v on 
окачи лепак за муве ycBnii>uy. Видело се да raj 
господпп пема додир*а са селом n сел.аком n да 
пије био на правом путу. 

llMajvim itepe, ГОСПОДО, у иисоку културу n ие- 
лику л-убав коју nam мппистар г. Tnipnii raju пре- 
ма овом народу, сматрам за потребно да са овог 
места нзјавпм да liy за овај буџет гласати н да Kv, 

колико то у мојој  MoiiH  стојп, iLeroBy  просветпу 
политику  помоћи.   (Одобраваље). 

Претседппк  Милан  Симоновнћ:   Има  реч  на- 
родпи посланик r. Нван Доленец. 

Ivan Dolcnec: Gospodo narodni poslanici, pre 
svega vas molim, da izvolite smatrati moj govor kao 
da govorim na slovenačkom jeziku i da upotrebljavam 
neke srpsko-hrvatske reči, konstrukcije i fraze zbog 
toga da se bolje razumemo, pa ako se vama bude 
činilo da se koja moja rečenica ne poklapa u grama- 
tici sa srpsko-hrvatskim, onda izvolite smatrati da 
sam tada govorio slovenački. (Glasovi: Govorite slo- 
venački!) Ako želite da govorim slovenački ja ću da 
govorim. (Glasovi: Govorite, govorite!) 

Prav lepa vam hvala. Potrudil se bom, da bom 
govoril kar mogoče jasno, razločno in počasi in če 
gospodje narodni poslanici morebiti ne boste razu- 
meli, vas prosim, da me na to opozorite; zelo drago 
mi pa je, če čujem iz vrst gospodov poslancev, da žele. 
da govorim čisto slovenski. To je meni v veliko 
veselje. 

Ko govorim o proračunu prosvetnega ministrstva 
nisem niti za trenutek v dvoumnosti o katerem vpra- 
šanju naj predvsem govorim, kateremu vprašanju naj 
posvetim posebno pozornost. Bil sem namreč dve leti 
šef odseka za srednje in strokovne šole pri banski 
upravi v Ljubljani, pa mi i/, te dobe ni nobena stvar 
tako globoko ostala v spominu kakor obiski brezpo- 
selnih profesorskih kandidatov. Lahko rečem, da ni 
minil skoraj noben dan, gotovo pa ne noben teden, 
da ne bi bil potrkal na vrata moje pisarne brezposeln 
profesorski kandidat z zaskrbljenim vprašanjem, kaj 
bo z njegovo namestitvijo. In ko sem mu moral reči, 
ela ni nobenega upanja, da bi prišel v doglednem času 
na vrsto, sem čestokrat opazil, da se je solza zazrca- 
lila v očesu razočaranega kompetenta. Ne smemo se 
temu čuditi. Šestnajst do dvajest let je mladi mož 
preživel v šolah in sedaj, ko upa, da se bo lahko 
udejstvoval kot koristen član človeške družbe, mu 
povemo, da je nepotreben. Zato me V govoru g. mi- 
nistra prosvete nobena stvar ni tako razveselila kakor 
to, ko je povedal, da bo povečal število suplentskih 
mest na 400. Gospod minister je sicer rekel, da naj ne 
govorimo o tem, kar nam je všeč, ampak samo o tem, 
kar nam ni všeč, kar želimo, da se popravi. Pa vendar 
moram omeniti to radi tega, da bo avtoriteta g. mi- 
nistra toliko večja, kadar bo to postavko definitivno 
branil pred g. finančnim ministrom, da se bo lahko 
g, minister v tem slučaju skliceval na enodušno mi- 
šljenje naronde skupščine. (Ploskanje). 

Druga stvar, katero moram omeniti, je vprašanje 
napredovanja učiteljstva. Gospod minister, mnogo se 
je govorilo od raznih govornikov o tem, da bi bilo 
potrebno plače uradništva spraviti v sklad z narašča- 
jočo draginjo. Gospod minister ima možnost, da z eno 
potezo poveča plače uslužbencev v svojem resoru. 
GoiSpod minister naj skrbi, da bo vsak učitelj pravo- 
časno napredoval, pa je s tem že nekaj zboljšal 
crmotni položaj učiteljstva. (Ploskanje). Ne samo to, 
da boste izboljšali gmotni položaj, ampak, g. mi- 
nister, s tem, če boste skrbeli za to, da bo vsak uči- 
telj pravočasno napredoval, boste istočasno prepre- 
čili, da se v dušah učiteljstva zbira morje zagrenje- 
nosti. Večkrat sem tole opazil, da uradnik v času, ko 
ima pravico do napredovanja, postane nemiren, nje- 
gova duša je nemirna, dokler ne pride napredovanje, 
ker je že mesece in mesece naprej vse izračunal, kam 
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bo dal denar, ki ga mu bo prineslo napredovanje (Plo- 
skanje). (Ministar presvete Stevan Ćirić: I za to sam 
se postarao!) Gospod minister! Vi ste rekli ravno da- 
nes v svojem ekspozeju, da je obstoj države ravno 
tako odvisen od prosvete kakor od vojske. Ali, go- 
sood minister, v vojski se napreduje vedno z dnem, 
ko napredovanje dozori, a mi nismo nič manj kot 
vojska! (Ploskanje). Če je uradnik do države kava- 
lirski, naj bo tudi država proti njemu kavalirska. Ako 
ljudje store ne samo to, kar jim veleva stan, ampak 
še več, je razumljivo, če so razočarani, kadar vidijo, 
da se njihovo delo ne vpošteva. 

Posebno me je razveselilo, ko sem slišal, koliko 
ie gospod minister namenil za naše univerze. Tole, 
kar bom sedalje rekel, je sicer morebiti samo pomola 
od strani gospod ministra, omenjam jo pa radi 
teira da bo gospod minister videl, kako natančno smo 
era poslušali. V svojem ekspozeju je rekel, da bo lju- 
bljanska univerza dobila 30 milionov dinarjev, danes 
popoldne pa je ta znesek zmanjšal na 28.milionov 
dinarjev. (Ministar prosvete g. Stevan Ćirić: Dopustite 
mi, gospodo narodni poslanici, da odmah objasnim. 
Od zajma za koji sam dobio ovlaštenje za ljubljanski 
uraveraitet, ima samo 28 miliona, ali želim da unesem 
u cifarski deo budžeta još 3 miliona i sto hiljada za 
mašinsku laboratoriju Tehničkog fakulteta u Ljublja- 
ni Prema tome, kao što vidite, tu nema kontradikcije, 
jer svakako ako mi ovo podje za rukom, ljubljanski 
će univerzitet dobiti okruglo 31 milion dinara). 

Hvala vam lepa, gospod minister! To je res po- 
jasnilo, ki me je zelo razveselilo. 

Gospodje narodni poslanici! Ne bi bilo prav, če 
bi pri debati o proračunu ministrstva prosvete govo- 
rili  samo o tistem delu proračuna, ki se da izraziti 
v številkah. Potrebno je, da se tudi nekoliko ozremo 
na vsebino šole, na to, kar naj šola narodu nudi. Mi- 
lim   da v naši državi spada med prav posebno važne 

naloge šolstva, da šola med seboj zbližuje posamezne 
dele  naše  države,  da posebno zbližuje na eni strani 
Slovence,  na drugi strani pa Hrvate in Srbe. Lahko 
rečem, da šola v dravski banovini to nalogo izvršuje 
in  da se pri nas v šoli in izven šole dela vztrajno in 
dosledno, prostovoljno, z resnično ljubeznijo na tem, 
da se življenje in mišljenje Srbov in Hrvatov kar mo- 
goče približa mišljenju Slovencev. (Ploskanje). Vpra- 
šanje pa je, ali šola stori to tudi obratno, da srbski in 
hrvaški  mladini približuje mišljenje in  življenje Slo- 
vencev. Zanimal sem se za vprašanje, kako se poučuje 
slovenski    jezik   na   gimnazijah   s   srbsko-hrvaškim 
učnim jezikom, pa sem videl, da je težko dobiti pro- 
fesorja  narodnega jezika,  ki bi bil  toliko vešč slo- 
venščini, da bi mogel dijakom razlagati tiste odstavke 
v srbsko-hrvaški čitanki, ki so napisani v slovenskem 
jeziku.  Meni  se  zdi   da  tak  pouk  narodnega  jezika 
po 20 letih Jugoslavije ni več na mestu. Ce se učimo 
jezika   tolikih   narodov,   ki   nam   niso   tako   blizu, 
mislim,  da bi  naše šole po vsej državi — posebno 
srednje   šole — morale   gledati   na   to,   da   ne   bo 
niti    enega    profesorja,    ki    bi    poučeval    narodni 
jezik, ki slovenščine vsaj toliko ne obvlada, da lahko 
tolmači slovenski tekst v srbsko-hrvaški čitanki. Mene 
zelo veseli, da ste izrazili željo, naj govorim sloven- 
ski  Odkrito vam  povem,  da  ne bi  govoril  prvikrat 
srbsko-hrvaški,  vendar  moram   priznati,  da  ni  prav 
lahko govoriti v jeziku, katerega se  nismo  učili od 
mladih  nog.  Zato  bi  nam  bilo  v  vsakem  o/.iru  po- 
trebno,  da  slovenski vsaj vsak izobraženec  razume. 
Ne bo to države nič razdvojilo, ampak to bo državo 

še ojačalo. Saj ne moremo človeku, ki svoj materni 
jezik res ljubi, izkazati večje usluge kakor to, če po- 
kažemo svojo ljubezen do njegovega materinega je- 
zika. (Odobravanje in ploskanje). 

Kadar sem v Beogradu, vedno rad obiskujem 
beograjsko gledališče. Včeraj sem bil zadnjikrat v 
gledališču v Beogradu. Vendar tukaj vedno pogrešam 
ene stvari. Drame vseh mogočih jezikov igrajo v beo- 
grajskem gledališču, isto velja za Zagreb in Sarajevo, 
ampak slovenske drame za ta gledališča takorekoč ue 
eksistirajo. In vendar imamo v slovenski literaturi 
dela, katera bi bilo vredno uprizoriti v Zagrebu, Beo- 
gradu, Sarajevu, Skoplju in drugod zaradi tega, ker 
tako verno prikazujejo življenje in mišljenje sloven- 
skega kmeta. 19 let je minulo, odkar sem tu v Beo- 
gradu pregovoril nekega inteligenta, da je prevedel 
na srbskohrvaški jezik Finžgarjevega „Divjega lovca", 
in 19 let čakam, kdaj ga bodo uprizorili, pa tega še 
nisem dočakal. Gospod minister! Nušićeva dela so v 
Ljubljani in Mariboru prav tako znana kakor v Beo- 
gradu. (Ploskanje), Kadar izide katerokoli pomembno 
delo iz srbske ali hrvaške književnosti, ne mine niti 
leto dni, da bi se to ne uprizorilo v Ljubljani ali Ma- 
riboru. Prepričan sem, da bi se uprizoritev dram iz 
slovenskega kmetskega življenja, npr. Finžgarjevih 
„Razvalin življenja", „Verige", „Divjega lovca" ka- 
kor tudi dram ostalih naših pisateljev izplačala, ne 
samo z moralnega vidika, temveč tudi s stališča gleda- 
liške blagajne. Gospod minister, če uprave gledališč 
v Beogradu, Zagrebu, Sarajevu in drugor ne vedo, 
tla eksistira tudi slovenska drama, vas prosim, povejte 
jim to Vi, ker bodo vas gotovo bolje razumeli nego 
mene. 

Za ljubeznivost, katero ste mi izkazali s tem, da 
ste me sami pozvali, da govorim slovenski, se vam 
bom skušal revanžirati s tem, da bom čimprej končal. 
Samo še eno stvar bi želel omeniti. Ko je g. minister 
podajal svoj ekspoze, sem napenjal ušesa, ali bo g. 
minister kaj govoril tudi o monopolizaciji učbeni- 
kov, ki jo določa zakon iz septembra leta 1929. Ta 
zakon se po 10 letih ni mogel uveljaviti, ker je bil 
proti njemu enodušen protest kulturnih in gospo- 
darskih krogov iz vse države ne samo iz Slovenije. 
In ravno v teh dneh dobivam skoraj vsak dan pisma, 
da bo prišla deputacija iz vseh krajev države, ki bo 
skušala, gospod minister, od vas doseči zagotovilo, 
da je ta zakon ki je v 10 letih pokazal, da se ne da 
izvesti pokopan. Jaz bi bil zelo srečen, če bi g. mini- 
ster v tem pogledu dal zagotovilo, da se bo z aman- 
dmanom ta zakon ukinil zaradi tega, ker ni prinesel 
naši državi drugega, kakor razburjenje in nezado- 
voljnost. Sedaj vlada v vseh krogih kulturnih delav- 
cev in založnikov učnih knjig samo še ta skrb, ali 
bo to vprašanje, proti kateremu so vstali vsi naši 
kulturni in gospodarski krogi, zopet prišlo na 
dnevni red. Prosim vas, gospod minister, predla- 
gajte, da se ta zakon z amandmanom ukine, a kadar 
bodo izvršene samouprave in kadar se bo skušalo 
rešiti takozvano hrvaško vprašanje, takrat bo tudi 
čas, da se bo o tem vprašanju lažje govorilo nego 
sedaj. A sedaj, gospodje narodni poslanici, lepa vam 
hvala. Želel bi samo, da mi poveste, ali ste me razu- 
meli?   (Pljeskanje  i  glasovi:  Jesmo!). 

Потпрстседиик Ало.јз11ј Михелчич: Реч има na- 
родни  послаиик r. Ииаи Тојершу. 

Ivan Tojeršu: Gospodo narodni poslanici, sigurno 
je da je između nas svaki čvrsto uveren, da je na- 
rodna prosveta za svaku državu najvažnije pitanje, 
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radi čega je potrebno da budžetu Ministarstva pre- 
svete posvetimo najveću pažnju i da prema svojim 
moćima i sa najvećim požrtvovanjem i ljubavlju 
podupremo one faktore (činioce), od najnižeg pa tlo 
najvišeg" koji stvaraju narodnu kulturu i više put do- 
prinesu sa teškim žrtvama domovini svoj tribut 
(udeo). 

Gospodo narodni poslanici, svi ćete mi priznati 
da je bilo u prošlim godinama u našoj prosvetnoj po- 
litici mnogo neumesnog i pogrešnog eksperimenti- 
sanja, zbog čega rane koje su nanesene takvim radom 
prosvetne politike ni do danas nisu isceljene. A to sve 
zbog toga što su na kormilu narodne prosvete bili 
ljudi koji nisu imali smisla za potrebe naroda i koji 
nisu hteli da čuju njegov vapaj. Mnogo sam se obra- 
dovao kad sam pre nekoliko dana prisustvovao ekspo- 
zeu uvaženog Ministra Gospodina Ćirića, koji je u 
svome ekspozeu, kao i njegov prethodnik Ministar 
Gospodin Magarašević, jasno i određeno ukazao na 
mane našega školskoga sistema i istovremeno ukazao 
na pravi put kojim bi trebalo naše školstvo da pode. 
Mi verujemo Gospodinu Ministru da je on radnik, 
stvaralac a ne čovek pun fraza i praznih obećanja, 
zbog čega ga trebamo pomoći u tom njegovom na- 
poru sa zajedničkom celokupnoin našom snagom. 

Gospodo narodni poslanici, u svome izlaganju ja 
ću se ukratko dotaći samo osnovnih i građanskih 
škola, i to naročito u Dravskoj banovini, jer sam kao 
nekadašnji učitelj Narodne škole, a zatim nastavnik 
i upravitelj Građanske škole najbolje upoznat sa 
ustrojstvom tih škola. 

Sa tužnim srcem sam pre nekoliko dana pregle- 
dajući stenografske beležke budžetske debate Mini- 
starstva prosvete poslednjih godina konstatovao da 
su baš slovenački narodni poslanici opozicije upo- 
trebljavali najpogrdnije izraze, kada su se nepra- 
vedno bacali blatom na slovenački narod i njegove 
pretstavnike sadašnje Vladine većine. 

Gospodo narodni poslanici, mnogi očekuju da 
ćemo im mi danas vratiti milo za drago, ali mi to 
nećemo. Zato, što mnogo poštujemo ovaj visoki Dom, 
i zato Sto smo preveć vezani za narod, mi nećemo 
tražiti nikakvo zadovoljstvo niti rehabilitaciju za sve 
ono što smo od njih doživeli. Naglaštijcmo i potvrđu- 
jemo samo to da je naš priprosti slovenački seljački 
narod dobar i skroman i predan Bogu i svojoj domo- 
vini, da je iznad svega zahvalan onome koji ga razume 
i njegovu težnju podupire. I gotovo svaki dobar uči- 
telj je onaj, koji pored dobroga sveštenika uživa kod 
našeg seoskog življa najveće poštovanje i najbolji 
ugled. Onaj pak koji ovaj narod neće da razume i ne 
poštuje ono što je u njemu najsvetije, već se od 
njega udaljuje tome nema pomoći i njemu nema me- 
sta. Najviše ćemo biti srećni onda kad bude naš na- 
rod zadovoljan vaspitačima svoje dece i kada bude 
prestao sa tužbama i željama da se oni premeštaju. 

Sasvim je na mestu, da u vezi s tim naglasim 
potrebu da učitelji imaju svoju stalnost, jer i učitelji 
kao i svi državni činovnici bolje se posvete svome po- 
zivu i sa najvećim elanom i najboljom voljom rade 
svoj posao onda kada znaju da su stalni u svom 
mestu službovanja i da ih bez krivice ne mogu pre- 
meštati u druga mesta zbog nečijih ličnih želja. Ali 
ako se učitelj u narodu diskredituje, neka sam traži 
premeštaj, i ne čeka da narod to učini. 

Mnogo se govori o ukidanju celibata za učite- 
ljice udate za neučitelje. Sigurno je da je ovim celi- 
batom  uskraćena državljanska ravnopravnost, jer je 

celibat uveden samo za njih, a za ostale činovnice 
nije. Uspeh toga celibata baš nije tako velik. Za go- 
dinu i po dana u Sloveniji je dalo ostavku, radi udajo, 
samo U učiteljica. Zato celibat učiteljica neka se 
ukine ili proširi i na ostale činovnice kako Mini- 
starstva prosvete, tako i ostalh resora. 

Poznato je da će iduće školske godine biti po- 
stavljeni svi nezaposleni svršeni učenici Učiteljske 
škole i da će zatim nedostajati potreban broj ovih 
učenika za mnogobrojna mesta, koja na njih čekaju 
i za to će nedostajati taj učiteljski podmladak. Razlog 
je bio taj, što je za upis u učiteljske škole bilo strogo 
ograničen broj. Dozvolite mi, gospodo narodni posla- 
nici, da vam ukratko iznesem i obrazložim potrebu 
onih škola koje uživaju danas naročitu pažnju u na- 
šem seoskom življu, a to su građanske škole. 

Neobično me veseli činjenica, da je u Finansi- 
skom odboru, kako od strane g. Ministra prosvete, 
tako i od strane gospode narodnih poslanika poklo- 
njena naročita pažnja građanskim školama za uzgoj 
najširih slojeva našega naroda. Naš narod svakom 
godinom pokazuje sve veću i veću ljubav za ove 
škole, jer se njihov broj svake godine povećava. Tako 
je ove školske godine otvoreno 9 novih građanskih 
škola sa 59 odeljenja i 310;i novih učenika. U Mini- 
starstvu prosvete posfoje još mnoge molbe za otva- 
ranje novih građanskih škola. Tako danas u celoj 
državi  ima  235 građanskih škola sa 44.000 učenika. 

Građanska škola je svojim Zakonom od 1931 go- 
dine postala niža srednja škola tj. jednaka je sa nižom 
gimnazijom. 

Međutim, poznato je da gimnazija sprema uče- 
nike za dalje studije na univerzitetu, dok su građan- 
ske škole čisto praktične škole. One daju svojim uče- 
nicima obrazovanje s obzirom na potrebe zanatstva, 
poljoprivrede, trgovine i industrije. Građanske škole 
su naročiti tip škole — podešen za kulturni i poljo- 
privredni napredak najširih slojeva našega naroda, 
i one su njemu po svojoj potrebi najpotrebnije i naj- 
bolje. 

Sto je ti Cehoslovačkoj, Engleskoj, Holandiji i 
Francuskoj nivo poljoprivrede, zanatstva i trgovine 
na tako visokom stupnju, zasluga je građanskih škola 
koje su u tim državama vrlo dobro razvijene. Gra- 
đanska škola ima za cilj: vaspitavati i pripremati našu 
omladinu za zanatska, trgovinska, industrijska i po- 
ljoprivredna zanimanja. 

Svršeni učenici bili bi novi naraštaj, koji bi vodio 
poslove u fabrikama, većim preduzećima, na selima 
(poljoprivrednim dobrima), industrijama itd. Mnogo- 
brojni stranci, koji sada zauzimaju mnogobrojna me- 
sta u fabrikama i preduzećima, bila bi njima za- 
menjeni. Građanske škole imaju i zadatak, da spre- 
maju naraštaj za zanatske škole, trgovačke akade- 
mije, srednje poljoprivredne, srednjotehnirke, \ inar- 
ske i druge stručne škole. U tom cilju se mora naš 
narod učiti i vaspitavati, da zavoli praktičan rad i da 
se svom dušom oda praktičnim zanimanjima za koja 
je potrebna danas temeljitija i dublja Školska sprema. 

naš narod uputimo u tom pravcu, građanske škole 
će dobiti veći priliv đaka, a gimnazije će na taj način 
biti rasterećene. Na ovaj način zaustavice se stvaranje 
velikog i intelektualnog proletarijata koji se, u ne- 
mogućnosti da bude zaposlen u državnoj službi, u 
očajanju i težnji za hlebom, nesvesno predaje utica- 
jima raznih agitatora koji svojim štetnim uticajem 
kvare duše ovoj mladeži. 1 pravilno je kazao g. Mi- 
nistar   prosvete, *da   dok   se   ne   postave   svih   1.10O 
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besposleiiili diplomiranih filozofa, neće otvarati nove 
gimnazije. 

Zato, ako želimo da naše građanske škole izvrše 
svoj određeni im zadatak, moramo ih sa, svim svo- 
jim moćima podupreti, tj. otstraniti im sve njihove 
nedostatke u sadašnjem zakonu o građanskim škola- 
ma i dopuniti ga onim potrebama koje traži sadašnje 
vreme. 

Pošto u tim građanskim školama nedostaje do- 
voljan broj kvalifikovanog osoblja, tj. 740 nastavnika 
u celoj državi, molim g. Ministra presvete da izdej- 
stvuje kod g. Ministra finansija, da poveća kredit po- 
treban za nova postavljenja nastavnika u tim ško- 
lama. U ovogodišnjem predlogu novog budžeta pred- 
videno je ukupno 50 novih postavljenja, dok među- 
tim samo u Dravskoj banovini, dakle samo za Slo- 
veniju, potrebna su 94 nova postavljenja da bi nastava 
u školama bila normalna. C. Ministar prosvete do- 
sada je pokazao puno razumevanja za građanske 
škole pa ga sada molim da i u buduće pokloni pažnju 
ovim školama za njihov normalan život i napredak. 

Na kraju molim g. Pretscdnika Ministarskog sa- 
veta i g- Ministra finansija, da uvide potrebu za po- 
boljšanje materijalne strane državnih ćinovnika. Po- 
znato je svima, da od sredine 1936 godine nadalje 
cene životnim namirnicama stalno rastu i da su već 
narasle za 30 do 40%. Zato je nužna potreba da se 
Uredba o ličnim i porodičnim dodatcima državnih 
službenika i penzionera izmeni povećanjem tih do- 
dataka.   

Pomoć državnim službenicima i penzionerima je 
potrebna što pre, kako bi Kraljevska vlada ispunila 
svoje obećanje i tim zadovoljila državno činovništvo, 
čije su prinadležnosti danas ispod potrebnog život- 
noga minimuma. 

Nadam se da će Kraljevska vlada imati u vidu 
ove moje zahteve, te stoga izjavljujem da ću glasati 
,za".  (Pljeskanje na desnici). 

Потпрстседиик Алозиј Михелчич: Реч има на- 
родни  посланик г. др. Хамид Ефендић. 

Др. Хамид Ефендић: Господо народни посла- 
иици, поред штампаног експозеа, г. Министар прб- 
свете дао нам je даиас пре подне и надопуну тпгл 
експозеа. У том експозеу и његовој надопуни r. 
Министар просвете упознао нас je и упозор^Го на 
извесне ствари са којима и on a ca који.ма и ми 
можемо бити задовољнн. Али исто тако г. Мипи- 
стар просвете упозорио нас je и na 'извесне ствари, 
појаве и чињенице из рссора Мипистарства про- 
свете са којима ни он нити ми можемо бити задо- 
вољни. У ово последње, господо пародни пос.м 
ници, спада без сумње у првом реду констатацпја 
да у раду Министарства просвете и у изградњп 
наших просвстнпх устапова кроз последњих 20 
година од ослобођења на овамо, није било ни јед- 
iror систематског плана заснованог на стварним и 
објективним моментима, no којима би се изводила 
наша школска политика и изградиле name про- 
светне установе. Због тога и имамо много појава, 
са којима ne .можемо бити задовољни. Господо na- 
родни посланпци, ja морам овде констатовати да 
имамо данас народннх школа које раде у насел.и- 
ма са 40 до 50 домова, док na другој страпи не- 
мамо народних школа у насељима са преко 500 до 
600 домова. (Гласови: Тако je!) Због одсутноста 
овога плана нису се подигле народне школе a im 
друге просветне установе на местима, где су се 
требале подићи, него се често дешавало да су сс 

подизале онде где пије била прека потреба, a то 
се нарочито запажа   код  изградњс   народних ос- 
новних школа. — Док, гооподо, има.мо крајева где 
je писмепост велика, као n.np. у Дравској  бапо- 
випи 94%, дотле имате крајева где je писмеиост 
врло мала, као Врбаску бановину и осталу Бо<:ну 
и Херцеговину,  где пиоменост варира  изме1)у  20 
до 30%. Ja могу да одам тајну r. Мипистру да у 
моме  срезу  писмепост износи  само   19%.  (Miiuii- 
стар  просвете Стеваи  Ћирпћ:   Који  je то  срез?) 
Грачаиички, између Добоја и Тузле. Шта je томе 
узрок? Узрок je то што no постојећем закону o 
народним школама зградеимају да подижу т.зв. 
школске општине. Али, no  § 33 Закона o народ- 
miM школама, држава и бановвна помагаће поди- 
зање школских зграда «од општина које су сиро- 
машне. Али, господо, кад знамо како се то у прак- 
си изводи, онда није чудо тто нисмо баш у овим 
крајевима постигл-и веће рсзултате. Господо, због 
помањкање плана за подизање школа за сада no- 
стоји систем да се подижу школе тамо где се one 
траже, na макар и не владала пскгреба, — место 
да влада систем да се подижу школе тамо где су 
'потребне na макар и да нису тражене. Ja апелу- 
јем нарочито на Господина Министра просвете да 
у будућем своме раду   замени   снстем   подизања 
школа према тражешу макар и ne требале, a успо- 
•стави   систем   подизаша   школа   тамо  где су  no- 
требне na макар и не  биле   тражене.   (Министар 
просвете Стеваи Ћпрпћ: Ja сам то npe подне по- 
ставио всћ као прппцпп!) 

Kao што je ■неправична дислокација шародче 
основне наставе исто тако пеправнчна je дисло- 
кација средњих школа и гимназија. Из табелс при- 
додате експозеу г. Министра просвете можемо да 
видимо да у том погледу најгоре стоји Врбаска 
баповипа. У Врбаској бановпни има свега 6 гимна- 
зија од којих су три потпуне, тако да ми имамо 
заправо 3 гимназије. Према томе види се диспро- 
порција и ако остане на опазп изјава Министра 
просвете да неће више отварати гимназије, nero 
да he остати гимназије као и сада, ja мислим да 
би ова неправда остала и зато треба подићи бар 
још 2 гимназије у Врбаокој бановипи, да би се 
сразмерно приближили осталим крајеиима. 

Кад je говор o средњим и народним школама 
ми не можемо a да се ие осврпемо na многобројне 
тужбе родитеља ученика којн похађају народне, 
основне и средње школе. Te тужбе долазе у глав- 
ном отуда mro се сваке годипе за сваког ученнка 
морају набавл.атп пови школски уџбеници према 
решењу бапоиипских управа, односпо Минмстар- 

•ства, a дозволе за употребу школоких уџбеиика 
су многобројне које издајс Миппстарство про- 
евете. Зато се обраћам г. Мипистру просвете да 
се једанпут уреди питаље издања државних уџбе- 
ника и томе би требало приступпги и тс уџбенике 
штампати у државној режпји, али иа тај начин 
да би цена била шриступачпа и сиромашним na- 
родним слојевима. 

Господо народни посланици, овде не бих же- 
лео да пропустпм прилнку a да не укажем на 
једпо незгодно стап.е у опскрблтвању народних 
школа материјалпим потребама. Вама je позпа- 
то да од априла месеца прошле године бановине 
из својих средстава подмирују материјалпе no- 
трсбс за народне школе. Али те набавке за на- 
родпс школе одбијају се на начин који je скоп- 

36 
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чан са толико тешкоћа да чујете јадиковања и од 
школа и од тргоеаца. Ja господину Министру 
просвете могу да одам једну тајну коју сам видео 
при Месној контроли Бановинске управе у Бањој 
Луци, где сам видео јсдан рачун од 280.— динара 
који ]е тежак 550 грама. Ja тврджм да je државу 
однооно бановину коштао рад иа овом спнсу 
миого више него што je износио рачун. Због тога 
je иотребно да се приступи коренитим реформама 
за набавке основних школа, да се одреди паушал 
колико треба за једно-г учитеља и једну учионицу, 
рецимо 200 до 300 динара за један период na да 
не буде овога пискарања. 

Верујући да he наш уважени Министар про- 
свете стварио приступити својим обећањима и да 
he имати у виду нарочито овде изнета аапажања, 
ja изјављујем да ћу гласати за буџет. (Пљескање 
у центруму и на десници). 

Претседник Милан Симоновић: Реч има на- 
родпи послаин« г. Милош Влаховић. (Мије прису- 
тан.) Пошто г. ВлаХОВИћ иије у сали, нзгубио je 
право на говор. Реч има народни ПОСланик г. Дпа- 
гугин Доманнко. 

Dragutin Domainko: Gospodo narodni posla- 
nici, iako bi trebalo kad se govori o resoru Mini- 
starstva presvete govoriti i politički, iako bi morao 
reagirati na neke izjave gospode iz opozicije, naro- 
čito o proganjanju učitelja članova Udružene opo- 
zicije, ja iz Savske banovine neću ovom prilikom na 
to odgovoriti. Ali kad se govori o depolitiziranju 
učiteljstva i zaštite učitelja u političkom pravcu, 
molim da u najmanju ruku to važi za sve tj. i za 
učitelje jugcslovenske orijentacije, naročito u Sav- 
skoj banovini. 

Gospodo, kad govorimo o školama, onda opet 
dolazimo do iste tačke o kojoj sam govorio i danas 
govoreći o  Ministarstvu pravde,  a to  je  da  škole, 
naročito niže i srednje, treba velikim delom da finan- 
sira banovina. I onda opet dolazi ista stvar. Banovine 
nemaju  sredstava ii   zato  se  vraćamo   opet   na  onu 
tačku: ili dajte banovinama potrebna sredstva, ospo- 
sobite ih  finansiski  da mogu živeti,  a dok to  nije 
učinjeno mora država da se brine o svima tim potre- 
bama. Gospodin Ministar prosvete rekao je da on ne 
želi  da podiže više  gimnazija. Ja se  slažem s toni 
izjavom g. Ministra prosvete, ali uz uslov da se još 
više podižu stručne škole i da se nade načina da se 
muška i ženska deca zainteresuju za te škole kao i 
to  da  ta deca  po  izlasku iz  škole koriste narodu, 
državi i sebi, a ne da traže mesta opštinskih pisara. 

Što  se  tiče  samih  gimnazija   i  uopšte  srednjih 
škola   u  Zagrebu,  ja   mislim   da   je  neophodno   po- 
trebno razmisliti kako će i šta će biti sa tom decom 
koja prenatrpana sede u školskim sobama da to ne 
odgovara   ni   najelementarnijim   higijenskim   propi- 
sima  i načelima. Prema tome,  ako se ne namerava 
uskoro tamo podizati gimnazija, onda treba ili stvo- 
riti numerus clausus ili zatvoriti i ove jer se ovako 
stanje  više   ne   može  podnositi.   (Ministar  prosvete 
Stevan Čirić: Ja molim da me razumete, ja ne mislim 
otvarati nove gimnazije ali to ne znači da ne mislim 
popravljati   higijenske   prilike   u   postojećim   gimna- 
zijama!). To znači  da smo  se dobro  razumeli,  jer i 
ja govorim o zgradama. Uostalom, ja mislim da će 
se  možda  to  pitanje  rešiti   ako   se  definitivno  reši 
pitanje zagrebačkog Univerziteta. Moram  da nagla- 
sim da je zagrebački Univerzitet nažao u današnjem 
g. Ministru prosvete mnogo razumevanja za njegove 

pogrebe,  i  to  će  sigurno  biti  zapisano  zlatnim  slo- 
vima  u   analima  zagrebačkog  Univerziteta. 

Samo da napomenem još jednu nerešenu Stvar 
O zagrebačkom Univerzitetu, a to su klinične bol- 
nice. Kliničnim bolnicama u Zagrebu dotacije «u 

toliko reducirane da se danas klinične bolnice nalaze 
u jednom teškom deficitu. Predvidena suma od 
750.000 dinara kao državna dotacija suviše je mala 
i ja ovde otvoreno kažem: ako se ta dotacija ne 
bude povisila klinika će biti prinuđena da zatvori 
svoje zgrade. Ta dotacija treba da iznosi bar dva ' 
po miliona dinara. Ja ovde naglašavam' da Zagreb 
nema ni jedne državne bolnice, pa mada to pitanje 
spada u resor Ministarstva socijalne politike i na- 
rodnog zdravlja, ja moram to već ovde da iznesem 
zbog toga što se klinika smatra više kao naučna 
ustanova nego kao bolnica. I dok svi centri u 

državi imaju uređene klinične bolnice, Zagreb je 

nema, a i ova, što je ima, tj. klinika nije sposobna za 
život. Ja se nadam i mislim da ce.se uspeti u tome, 
inače se ona mora zatvoriti. Uzgred napominjem da 
ta klinika pokriva svoje izdržavanje sa 62% od 
svojih prihoda, što se ne može reći za druge bol- 
nice, na primer u Beogradu i Sarajevu. 

Najzad, gospodo, kada govorim o školstvu hoću 
naročito da podvučem i upozorim da se komunizafli 
u školama, kako srednjim tako i višim, naglo širi > 
da je velika propaganda u tome pogledu. 

Ja se radujem kada čujem da će se u Beogradu 
podići zgrada za novo pozorište, odnosno Operu. 
Samo napominjem da u Zagrebu treba podizati nove 
muzealne zgrade, jer današnji muzej koji pretstavlja 
ogromno blago nalazi se u tome pogledu u teškom 
položaju pa čak i u podrumima. Za takvu zgradu u 

Zagrebu trebalo bi oko (30 miliona dinara koliko *е 

predviđa i za Operu u Beogradu. 
Gospodo, hteo bih još da naglasim da sam f1 

naročitim interesom slušao predlog g. Jovanovica, 
jednog od Sefova Udružene opozicije, 0 monopoU- 
sanju školskih knjiga za ćelu državu i izjednačenje 
nastave u celoj državi. Tu ne treba  komentara. 

Najzad,  hteo  bih  da   napomenem  ono  što  san1 

vam  jutros  napomenuo   i  kod Ministarstva  pravde.. 
a  što  ću napomenuti  i  kod  drugih  resora,  da se u 
Zagrebu u poslednje vreme mnogo govori o podat- 
cima kojima se u izvesnom delu zagrebačke štamp'- 
dokazuje nesrazmera između Srba i Hrvata u našu' 
centralnim  nadleštvima.  Ne  upuštajući se  pobliže u 
te podatke smatram da sam dužan da na to obratit 
pažnju nadležnim g. g. ministrima i Narodnoj sktip; 
stini   i   Ministru   prosvete  da   se   proveri,  jesu   li 
podatci tačni, pa da nam se to otvoreno kaže. Nai'0' 
čito,   ja bih  to   zahtevao  kao  Hrvat  jugoslovensK* 
orijentacije,   jer   baš   zato   što   sam   jugoslovensl^ 
orijentacije   borim   se   za   ravnopravnost   Hrvata   l 

ovoj državi. 
Izjavljujem da ću glasati za budžet Ministarstv 

prosvete.  (Pljeskanje i odobravanje na  desnici). 

Претседник  Милаи   CHMOHOBUII:  Рсч   има  lia 

родии посланик г. Трипко Жугић. 
Трипко Жугић: После успеле критике коју J 

г. Министар просвете дао, са овога места, проТИ* 
просветне  политике  која  се воднла  у  Министар 
ству   просвете   до   сада,   нама   из   опозиције  Hfrl 
тешко да се снађемр у критпци тога Министарсг0'^ 

Сви  знате,  ГОСПОДО,  као  што  je  рекао  И са
0 

Г.   Министар   просвете,  да  онако  како  je  pal)1'11 
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■^0 сада у том Министарству није рађено добро. 
"ени je жао што није овде г. Министар просвете 
КоЈИ je био изборни министар. . . (Дпмптрпје Мага- 
Р&Шевић: Ту сам ja!) Онда ћете ви доћи мало доц- 
НиЈе, г. Министре! (Димитрије Магарашевић: Ća 
3аДовољством1). 

Господо, Министарство просвете има да из- 
"Piiin у нашој земљи велику мисију, јср ви знате 
^а jt наша земља састављена из разних покрајина, 
v0je су живеле пид разним приликама, разним оби- 
'ajHMa и са разним културама, нека са више, a 
нека са мање писмености. 

Министарство просвете има нарочиту мисију, 
4а кроз школе васпитава наше младе генерације 
J једном јединствеиом духу, који води Југосло- 
венству и пуној заједници. 

Међутим шта сс дешавало у Министарству 
пРосвете последњих иеколико годнпа? Инје се 
^одило рачуна o тој великој мисији и наше гене- 
РаЦије нису 1к1спитаване онако како би требало, 
Ben се нарочито нодила једна рђава персонална 
"олитика. 

У нашој држаии имамо npeko 30 хиљада учи- 
ел,а, велики број прафесора, и ta персонална no- 

'■нтика није се трудила да створи добру наставу, 
Дооре васпитаче, него да створи добре партијске 
СлУжбенике. 

Погледајмо,    господо,    шта    се   радило   ови. 
0.следнЈих избора, као и петомајских избора, са 

Учитељима и професорима у нашој земљи. Наши 
Учитељи премештани су и с њима се шорало кроз 
ВУ земљу из бановине у бановину, na чак се ишло 
lai<o далеко, да je раздвајан муж од жсне; мужа 

У 'фемештали у једну бановину, a жену у другу, 
змо да би се опозициони учитељи  и  професори 
злагали непријатностима и да би страдали и мо- 

Рално  н   материјално.   (Димитрије  Магарашевић: 
оворите конкретније!) Ja hy да Вас потсетим на 
•'Учај којц je изнео г. Јованови!!, a који се 

-,^ciu) у сКопљу. Чули сте да je бан Вардарске 
.'"'оиине, којп je усрећио ту бановину, позвао у 
ановину један број учитеља опозицмоио настро- 

се За вРеме избора, a raj исти случај поновио 
ђ и У Нишу, у Моравској бановини. Бан Моравскс 
^'иовине, десет дана пре нзбора, позвао je у бано- 
т ^У Јсдаи број учитеља који нису хтелн да аги- 

- ЈУ за кандидате na листи г,  Стојадииовнћа, већ 
■   Радили за листу /lp. Мачека. 

Дао   им   je   велике   дневннце,   правио   им   je 
Иако нису имали посла. Ma кад су ти учи- 

посао 
-л> !^'i'ii тражили   па   два   дана   пред   изборе   да   их 

i пусти, да могу ићи у своје срезове да даду 
na 

с и изврше  дужноот,  и  да  гласају за  канди- 
i„  е КоЈе желе, он им то није дозволио, него им 
•i,L  Из iniiuf/1110 наРеђ£Н>е да морају радити тога дана з 
je: 

0вИни, иако je raj дан била недеља. Казао им 
»Sa то ћете добити дневнице 

Мии! г' Магарашевићу, кад сте Ви били активни 
се 

1ИниСт гар. 

To je извршено 
л били активни 

la мислнм да je ово jacua ствар, како 
o  са  учитељима.  {Димитрије Магара- 
je било ранијих годииа, кад су Ваши 

'"ед;;/г  . 
ЉуЛР1 ' 

«,и Седели у томе ресору!). To није тачно. 
TgB ,Д расписаних кзбора до данас постоји чи- 
rp-" 1|^та учитеља, који су премештени. (Диш- 
j^te Магарашевић: Највећу шикану према учите- 
Име    "1)г1вили су демократи, a господин говори у 
Х()о. Дембкрата!)   ДемократСка   партија   имала   je 
.".ч//Ј,Учитеља У CBOi0J странци. {Димитрије Мага- 

e/i"/i; Оснивали сте политичке учитељске клу- 

бове!) И кад je демократс:(а партија била на вла- 
сти, у Министарству je владао демократски дух, a 
од када je дошла партија, којој Ви прнпадате, 
влада иартнзански дух! {Димитрије Магарашевић: 
l [арЈизански дух владао je и upe рата и после para 
под Вашом владом!). 

Господо, не само што се шорало са учитељима, 
учителхицама, професорима и свима онима, који су 
хтели да одрже своју исправиост и савесмост, иего 
се ишло jom и дал>е. Јавно се говори да je за 
време министровања г. Стошовића чак бнло слу- 
чајева, да je читав колегиум у појединим гимна- 
зијама морао да гласа, да се некн ђак избаци нз 
гимназије, иначе губе службу. Наставници су гла- 
сали против своје савести, зато mro je то хтео 
иинистар просвете. {Димитрије Магарашевић: Кон- 
кретније! — Изнесите доказе!) Даћу Вам и доказе. 

Па не caiMO то, господо, него нма и таквих слу- 
чајева, — a ja хоћу да то чује са/дашњи г. Мшги- 
erap просвете, у чкју реч имам вере, да je било чак 
и р.г. iipo(|)ecopa који су вршилн полициску слу- 
жбу и извештавали среског иачелника тајно, no- 
верљиво, o тсме, шта раде ђаци у гимиааији. Да 
вам даш и доказа. У Белој Цркви био je постављен 
један 'cpecKii начелник, кога je венчао брат Милана 
Стојадиновића. И raj Стојадиновић, који je тамо 
поеланик, и који се тамо ретко ви5)а, томе среском 
начелнику дао je толику моћ, да се у Срезу бело- 
цркванском свет зграљава, докле се дошло, јер je 
raj свет културан. У томе срезу судије као и оста- 
ли чиновници морају да воде рачуна O располо- 
жен.у и наклоности среског начелника. Тамо je 
бнло потребно да се створи група левичара, и тре- 
бало je да се неко нађе у гимназији, да се означи 
као левичар, да би се та група извела пред суд. 
Шта се дешава? Једног дана улетела je полиција 
у гимназију, ухватила једну уче1ницу из шестог 
разреда гимназије, једно сел.ачко дете са границе 
Југославије према Румунији, и та ученица дове- 
дена je у полицију, и тамо претучена и пребијена. 
Ухватили су затим једну учитељицу, која je та- 
кође ухапшена. (Министар просвете Стеван Ћирић: 
Одаклс имате те податке?) Имам пх, зато што сам 
адвокат и био сам бранилац пред судом у том 
процесу. (Димитрије Магарашевић: To није про- 
светпа ствар, то je полицијски прекршај) . . . Ово 
мора да се чује... (Диштрије Магарашевић: Из- 
волнте говорити o томе код Министарства уну- 
трашњих послова. Шта ради полиција, ne одго- 
вара Мииистар просвете) ... Ja хоћу да скренем 
пажњу г. Мшшстру просвете шта раде његови 
потчињеии органи, директори. 

II дошло се пред суд, гссподо. Када сам 
дошао у тај суд — са мном je био још једаи бео- 
градски адвокат — видео са.мо овакву слику: Сре- 
CKii пачелпик стоји и бележи шта се ради на прет- 
ресу. Био je радни дан, четвртак. Ja сам .мислио 
да je то неки новинар и питао сам Г. I !ретседника: 
Ko je овај господип што бележп. Каже: то je сре- 
ски иачелник. Ja сам се окреиуо томе човеку н 
пито га: Шта хоћете овде; ви имате своју канце- 
ларију и морате тамо бити. A он каже: „Ja овде мо- 
рам да водим рачуна шта се ради". Ja сам казао г. 
претседнику Суда да уклони тога човека из суд- 
ске дворане, алн у томе нисам уопео. Појављује 
се затим дирвктор -као сведок. Ja сам у актима те 
девојке нашао препис акта у комс je тај дпрек- 
тор   micao   среском   начелнику  да  je  ухватио  до- 

3(3* 
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тичну  учеиицу  где  на часу  пише  писмо  са леви- 
чарском    садржипом.    (Упадице    са    деснице.    — 
Славко PaTKOBuh: To  je  само  прнча!) ...  Ja  пред 
вама   јавно  изјављујем,   ако  то   ne буде  истина 
што ja гопорим,  полажем мандат,  a  ви  положите 
мандат  ако буде  истина.  Слушајте,  господо,  шта 
je даље  било.  Суд je  ту  девојку ослободио као 
невину.   Касацно^ни   суд у Иовом   Саду   оснажио 
je пресуду Окружног суда, јер није било ничега. 
Међутим   професори   државне   тмназнје у  Белој 
Цркип добили  су наређен»е из Мннистарства про- 
свсте да девојку морају да избаце из гимназије. 
Међу   профвоорима,   a   нарочито  неким   наставни- 
цама, била je права побуна, али су na крају мо- 
радги да нзбаце девојку из 'свих гимназија, али са 
правом да  полаже приватно испите на крају  ro- 
динс.  Ме1)_\'тим Министар  пјтосвете доноси одлуку 
да   нема   право   да   полаже ии   приватно испите. 
(Димитрије   Marapaiueimh:   To   je   сасвнм   нешто 
друго.   Друго je судски   претрес a друго дисци- 
плински  иретрес у гимназији!) ... Нсма дела, Го- 
сподине Микистре! (Димитријс Магарешевић: Нема 
у криииналном смислу!) . . . Ja сам изнео овај слу- 
чај  да илуструјсм слику како се владало из Ми- 
старства просвете. (Браико Апрамоиић: Какве везе 
та девојчица  и.ма са  политиком?) ... Ово je, го- 
сподине попе . .. (Браико Аврамовић: Ja ннсам за 
вас   господин   поп,   него    колега    и    посланнчки 
друг!) .. .   Нисам   хтео  нитта  рђаво  да  кажем;  и 
вп   меио   можете  да  назовете  адвокатом . ..   Овде 
je постајала Камера да^-се претстави. као да у Белој 
Цркви  постоји једна комунистпчка група, али се 
у томе «ије успело . . . (Бранко AspaMonuh: Какви 
су разлозн били да ту девојку прогоне? Je ли то 
била политпка?) .. . Зато што je становала у једној 
кући  где су била два  студента који су сматрани 
да су K()M\IIIICTII, и да се преко те девојке и та два 
сгудента   стрпају   у   атгс,   али  се  није успело.. . 
(Димитријс Магарашевић: Трсба мало дубл.е за- 
вирити у ствар!) . . . Господине Министре, када би 
се   дубоко   завирило   у   Мипистарство  где   сте   ви 
били  шеф, то би  била  страшна   слика . . .   (Дими- 
трије Магарашевић:   Када  тако   говорите,   дајтс 
слику!) . . .  Немам  могућиости за то,  господине . . . 
(Димитрије Магарашевић: Ja сам ono годину дана 
и два  месеца у Министарству просвете  и ja сам 
пазио шта сам радио. Изволнте конкретно да го- 
ворите.   O  коме   уопште  говорите?) ...   O  Мини- 
старству   просвете ...    (Дпмитрпјс   Marapaiuenuh: 
Ви    личио,   говорите!) . . .    Онда    слушајте   госпо- 
дине ...   (Длмптрије   Marapaiueniih:   Дајте   инди- 
цкја. Ja caiM .тражио иидиција, али нисам добио. 
To су празие (ј)разе, генералисање!) ... Зато mro 
немам  могућности.  Можетс ли ви  iiopelui,  госпо- 
дине,  да  сте   бацили   најбоље   л>уде  у  пензију? 
Случај професора Кнежевића. Да сте премештали 
учитеље   и   профеооре.   Жандармерија   je   прола- 
зила   кроз   nam   ,\'11пверзитет   као   кроз   Управу 
Града. (Димитрије Магарашевић: О-хо, господиие, 
ja hy Вам на го одговорити. Ви hcte добити одго- 
вор.  Шта Himie, када и  Ви будете Мниистар про- 
свете, мораћете да уводите полнцију у неким слу- 
чајевима!)... lle na такав начин. Ту je Универзи- 
тетски   сенат   који   има  да  врши  своју улогу... 
(Брапко Аврамовнћ: Шта, хоћете да кажете: Дра- 
гољуб   Јовановић?)...   Драгољуб   Јовановић   je, 
господо,  борац  народни,  којп  лежи  још  у  апсу 
n који пије дошао овде вашим путем да само седп 

и да прима девет хиљада динара месечпо. Мини- 
старство просвете треба да има човека који ра- 
зуме шта je то прссветпа политика a ми смо имали 
мпиистре у овој зеМљи који су дошли са богосло- 
вије да буду мииистри просвете! 

Господо, као што cavi рекао, ja сам дапас са 
нажњом саслушао говор Господина Мипнстра про- 
светс н Господин Мипистар просвете je данас јавно 
рекао да je нашао једно хаотично стање у Мини- 
старству. (Мшшстар просветс Стеваи Ћирић: To 
ja нисам рекао!) . . . Ви ere самп овде признали да 
су били иеправилии премештаји, да су професорн 
и у ги.мназијама и у другим школама већином до- 
лазили не no праву, no старешинству, no рангу, 
no спреми, пего већином no  протекцијама. 

Има у пашој зе.мљи у неким бановинааш, као 
што сви. то зпате, много неписмених, док у другим 
бановинама ствар стојп мпого болзе.' Али наж.1- 
лост, као што je то рекао и г. Министар просвете, 
мп lic.Mo можда у идућој години имати маљак у 
учитељима. Ми не само што имамо мањак у учи- 
тел.има, него парочито пемамо школских зграда. 
У нашим крајевима, mro je случај и са Срезом 

■колашипским, немамо доволјНо основних школа a 
•n ono mro ce има зграда ne одгопарају свима усло- 
внма, којн ce траже за ооновне школе. У мом 

•срезу има и такпих oiimnina (случај за општпном 
Пркобрдском) где су деца приморана да илу 
10-15 кнлометара од својих кућа до оснопне 
школе. 

Рачунам да je г. Мипистру просвете познато, 
да je пре дужег времена изгорела зграда у Кола- 
шипу у којој je била смештена гимнавија. Тамо 
иема подеспе школске згаде и деца су приморана 
да у иехпгијонским и тесиим приватним зградама 
осгају годипама чекајућн да ce подигне нова гпм- 
пазијска зграда, чији су темељи дапно ударени и 
до сада ce успело да ce подигне приземл.с и тако 
и данас гимназнска зграда у Колашину чека на 
пове кредите да би ce иста доврш^ла, али како ce 
радп и1згледа да he ce још дуже на то чекати н 
због тога тражпм да г. Министар учипи mro je по- 
требно како би ce дошло одмах до кредита за до- 
вршење означене гимназиске зграде. У протии- 
ном ако ce н даље на том остане то би био једап 
злочин према т.оликој деци као и према самом 
Срезу колаишпском који je потпуно запуштен, a 
наро^ит« у сарбр-аћајном погледу. 

Подплатим, да докле тако траљаво стоји са 
пгколским зградама у нашим крајевима, дотлс cv 
ce жандармериске постаје скоро у свима местима 
осигурале са присгојним и удобним зградама. 

За време изборне бпрбе приметио сам иа внше 
места, a nvo сам у народу и мкоге жалбе да су по- 
једипи професорп, учителл! na чак и лиректори 
гимназија агнтовали и уцењивали родитеље да 
ако не буду глаоапи за Владине кандилате да ћс v 
TOM случајх' Игпхова деца то осетити na својпм 
оценама. (Димитрије Магарашевић: Такве случаје- 
in' греба пријавити Мтгистарству поосвете, треба 
тужити такпе професоре и учитсл.е!У To je лепп 
речепо од стране г. Магарашевића, али он заборав- 
ља да у оваквим приликама све такве пријапе n 
тужбе бацају ce у кош и no њима ce не предузи« 
мају пикаквп поступцп. 

He тврдпм aura ce јавпо говорп и на селу n no 
граду да има мпого случајева у појединим гимип- 
зпјама где ce од страпс извесних    наставшгка не 
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посм.ирају истим очима сиромашна « богата деца, 
a иарочито дсца утицајних личности, na на овај 
случај нарочито скрећем пажњу г. Министру про- 
свете. (Димитрије MnrapauieDiili: To су ваљда по- 
јединач1Г11 случајеви!). 

Цодвлачим да je од распнса избора, na за нрс- 
ме 'изборие борбе и доцпије премештен велики 
onoj учитеља и професора. Ти су премештаји нз- 
[фцјени на брзу руку и тако су миоги прооветни 
pa-uiHUH осстили сиу тсжшгу iiocrojclier режима 
cr'iMO зато што су савесно и нсправно ирпшли сно- 
jv грађаиску дужпост. Тражим да г. Мипнстар 
просветс исправи све те учншенс грешке и то што 
трс,  јер vo зактевају ннтереаи саме земл>с. 

Иарочито наглашавам да су интерсси iiainc 
земл>е и наше заједнице да се што пре прекиие са 
•госачашп.ом просветном политиком п да се рад 
у Мииистарству посвете упути у оиом праицу, ка- 
ко iie најбоље одгоеарати општој ствари. 

Да бисмо дошли до тога погрсбно je, r'ocuo- 
до да се осигура један сигуран и сирсмаш профе- 
оорски кадар и учитељоки кадар. Њега треоа ма- 
теријално осигурапи, греба му дагги пуку незави- 
сност и сталност, јер без тога наша просвета ис 
може да изврши ону мисиј\- која joj je поиерена. 

Господо, а«о се нс може другојачије ослобо- 
urni Миписгарство од р1)авог притиска днввне по- 
чигике, онда би требало цео професорски и учп- 
тел>ски сталеж деполитизирати. Али, докле omi 
имају право да воде полнтику као и остали прађа- 
НИ нико их ne сме спј^счавати да ту своју rpaiian- 
ску дужност врше опако како они то желе и како 
им то налаже њихова савест. 

Ja верујсм, a н времс je за то, да he господин 
Мииистар већ једном прекинути са дпсадапт.пм 
политичкт! методама у просветној политици и да 
he у том погледу иаступити нормално стање у рс- 
copv Министарства просвете како сс ис би и даље 
и ca селаииз града чииили протссти против истог. 

Тражим да Министар просвете у потпуности 
изврши својс обсКање које je даилс, са овога ие- 
ста, дао у потледу даљег вођеша просветене поли- 
тикс v naгпnj земљи. 

Гласа1м  протип  овог  буџета.     (Пл.ескаи.е     na 
левици)- 

Потпрстседипк др. Драгаи Дамнћ: Има рсч 
иародни посланик г. Душан Буји1к 

Dušan Bujić: Gospodo narodni poslanici, ne že- 
lim se osvrtati na cifarski deo budžeta Ministarstva 
prosvete, niti na cclokupnost budžeta, neujo želim 
jedino da kao javni radnik sa terena iznesem svoje 
poglede na rad učiteljstva izvan škole, na rad uči- 
telTstva na polju kulturnog, prosvetnog i privrednog, 
podizanja našeg naroda, a specijalno našeg sela. 

Želim naglasiti da govorim samo na osnovu mo- 
lih vlastitih opažanja na mome terenu i da želim biti 
potpuno objektivan i dobronameran. 

Ja rad učitelja delim na dva dela: rad u školi 
i rad izvan školo. O radu u školi, ili o onom što se 
odnosi na ovaj interni rad školski, ja bih imao samo 
jednu napomenu da napravim i moram naglasiti da 
"mi je milo da me je jedan vrlo ugledan član ovoga 
Doma preduhitrio i da je tu napomenu pre mene na- 
pravio, a to je g. Jovan Jovanović, šef zemljoradnič- 
ke stranke. Ja sam želeo zamoliti g. Ministra prosve- 
te i predložiti mu da se udžbenici monopolišu, da 
država izdaje udžbenike u svojoj režiji. 

Ono što sam još hteo, a što je takode prethodno 
g. Jovan Jovanović predložio, jeste predlog da se 
uvede jedinstvo udžbenika za ćelu zemlju. Ja sam 
kao pretsednik opstane imao prilike da vidim koliko 
su raznovrsni udžbenici u našoj osnovnoj nastavi i 
samo želim da na ono što je predložio g. Jovanović 
nadovežem ovo: da ti udžbenici budu zbilja stručno 
dobro obrađeni i da kroz te zajedničke jedinstvene 
udžbenike provejava. u glavnom istinska nauka lju- 
bavi prema Kralju i Otadžbini'od Triglava do Var- 
dara. A također da se pazi, da bude verno prestav- 
ljena naša slavna historija. 

Sad ću se ograničiti samo na rad učitelja izvan 
Škole. Smatram da se svi slažete u tome da bi narodni 
učitelji trebalo da budu prvi i pravi pokretači celo- 
kupnog kulturnog, prosvetnog i privrednog strem- 
ljenja našeg naroda u opšte i našeg seljaka specijal- 
no. Ja neću ovde iznositi kako ja, koji duboko cehim 
i visoko poštujem učiteljski stalež, zamišljam jednog 
idealnog učitelja Kraljevine Jugoslavije. Tu učitelj- 
sku dužnost propisali su zakonski propisi i tu učitelj- 
sku dužnost propisao je i nepisani zakon, a smatram 
da su ovi nepisani zakoni možda važniji od onih 
pisanih. Nepisani zakon, gospodo narodni poslanici, 
to je pitaje savesti, pitanje osećanja dužnosti i pita- 
nje osećanja ljubavi prema svome narodu i prema 
svojoj otadžbini. I zato su ti nepisani zakoni za mene 
važniji. Ja kažem ovako: naše sadašnje narodno uči- 
teljstvo državnih osnovnih škola ima za taj isvoj 
vanškolski rad primere i to najbolje u našoj prošlo- 
sti, u doba kad su učitelji bili zbilja pokretači ne 
samo na prosvetnom i nacionalno-političkom nego 
i na bojnom polju. 

Ja ne govorim napamet, ja tvrdim da je moje 
duboko osvedočenje da naše sadašnje učitcljstvo ne 
vrši u punoj meri svoju dužnost kulturno-prosvetnog 
rada na selu. Ja zato imam i dokaza i primera, pa ću 
ih, kako rekoh, dobronamerno navesti. Ja pretstav- 
1 jam jedan srez u kome se svest o potrebi kulturnog, 
prosvetnog i privrednog napretka naroda lepo raz- 
vija. Mi u tom srezu, gospodo narodni poslanici, 
imamo vrlo lep broj kulturno-prosvetnih društava. 
Ja ih neću poimenično nabrajati ali ću samo napome- 
nuti za primer, da u mom srezu ima sedam tipova 
zadruga, pa je i zadrugarstvo u vrlo lepom razvitku. 
U tom našem srezu, (ako sam tačno izbrojao), ima 
52 učitelja. 

Gospodo, od tih 52 učitelja, vrlo mali se broj 
interesuje za zadrugarstvo, a još manji broj za so- 
kolstvo. A za drugi rad skoro ni malo. Ali ono što 
mene najviše boli to je, što i onaj mali broj učitelja 
.što radi na kulturnom i prosvetnom polju, da je to 
ona generacija koja je svršila školu pre našeg Ujo- 
dinjenja i oslobođenja. Gospodo, §ta mislite ko vodi 
taj kulturni i prosvetni rad п mome srezu? Vode ga, 
U glavnom gospodo narodni poslanici, trgovci, obrt- 
nici i seljaci. Jer ni druga naša inteligencija ne mari 
i ne prijanja u tome poslu. Žalosna i gorka, ali čista 
istina. Gospodo narodni poslanici, ja iz loga izvlačim 
jedan zaključak, a to je zaključak da se naša narod- 
na inteligencija otuđuje od naroda i da se ona biro- 
kratizira i ako se tako nastavi ja smatram da bi mo- 
glo biti velike štete kako za narod tako i za narodnu 
inteligenciju. 

Gospodo narodni poslanici, da vam navedem 
jedan primer kako naši mladi učitelji koji su svršili 
učiteljsku školu smatraju svoj učiteljski poziv. Ja 
ću vam navesti jedan primer, i ako bi ih mogao na- 
vesti masu. U  mome srezu ima jedno selo koje se 
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zove Šibenik. Kad bi ja to selo verno opisao, ja mi- 
slim da bi dobili ubedenje, da je to selo jedno od 
retko naprednih sela. To selo Šibenik imalo je sreću, 
da je ša znatnim žrtvama napravilo jednu od najlep- 
ših škola u tome srezu. Ali nije imalo sreće da dobije 
dobrog narodnog učitelja. Prvo je u tom selu bila 
jedna učiteljica koja se udala za jednog čoveka bez 
zanimanja, pa je dovela u tu školu ne samo toga čo- 
veka bez zanimanja, no je dovela i njegovu familiju. 
1 tu divnu školsku zgradu pretvorila u utočište ljudi 
bez zanimanja. Nakon te učiteljice dobili smo jednog 
mladog učitelja, koji je svršio prošle školske godine. 

U tome selu su toga prvoga učitelja dočekali obe- 
ručke, otvorena srca i duše i ja sam mislio da se selo 
Šibenik jedanput zadovoljilo. Kada sam posle nekoga 
vremena otišao u to selo, ja sam mislio da ću naći 
srečne i zadovoljne Sibeničane i učitelja. A znate šta 
sam našao? Kada sam zapitao seljake: »Kako g. uči- 
telj?«, oni su zaklimali glavom. Videlo se da nije 
ništa naročito. A kada sam pitao učitelja, kako on, 
ja sam se zgrozio. Mislio sam naći ga i veselog i 
srećnogj što je došao u tako lepo selo kao u svoje 
prvo mesto. Međutim, našao sam jednoga očajtuka 
i dešperatera koji se žali na život i plače nad svo- 
jom srećom, što mora da živi u takvoj selendri. Ja 
sam tome mladome učitelju kazao revoltiran: „Go- 
spodine, pa zar vi niste onda, kada sle sedeli u uči- 
teljskoj školi, u klupi, znali, da je put jednoga uči- 
telja od Šibenika u bpštinsko rpesto, pa u sresko, a 
zatim u banovinsko mesto, a u ova poslednja mesta 
samo onda, ako se istaknete u svome radu?". Pa sam 
ga onda upitao: zar ništa ne oseća i zar ga ništa ne 
vezuje za selo i onaj krasan svet i ljude? Rezultat 
svega toga bio je da je iza leda, preko svojih veza, 
isposlovao premešaj i otišao u jedno selo kod po- 
znatog kupališta Lioik da živi u lepom kupališnom 
životu, a selo Šibenik je dobilo opet učiteljicu. To 
je jedan primer. Drugi jedan težak primer, koji mi 
svedoči da naši učitelji ne vrše u dovoljnoj meri 
svoju dužnost izvan škole je ovaj; u sreskom mestu 
Grubišno Polje, kulturno-prosvetnom centru jednoga 

■naprednoga sreza, u tome mestu, uz mnoga kul- 
turno-prosvetna društva učiteljstvo saraduje malo ili 
ništa. Kada je iz moga sela imao biti premešten uči- 
telj koji je bio dobar sokolski radnik, onda sam se 
hteo postarati da mu nađem naslednika i raspitivao 
sam se kod nekoliko školskih nadzornika, u bano- 
vinskoj upravi pa i u Ministarstvu prosvete, ali sam 
na postavljeno pitanje, da li ima kakav izrađeni 
sokolski ili prosvetni radnik, dobio odgovor da ga, 
nažnlost, nema i da ne mogu dobiti ni jednog kan- 
didata. Tako sam stekao uverenje da ga je teško naći. 
Ova je konstatacija za mene strašna, jer je ovo nakon 
21 godine posle našeg Ujedinjenja i Oslobođenja, jer 
je Jugoslavija otada imala blizu 20 klasa učitelja koje 
je odnegovala učiteljska škola - Kraljevina Jugo- 
slavija. I to meni kao čovekn zadaje brige, jer ona 
starija generacija nikada nema odmene u svome kul- 
turnom i prosvetnem poslovanju. Da ne mislite, go- 
spodo, da sam ja partizan, pa ni sokolski ili č'ovek 
neobjektivan, ja naglašavam još jednu činjenicu. Ja 
ne bih imao ništa protiv da se na zadrugarskom polju 
da se na tome polju bar nade dovoljno razumevanja 
u učiteljskom staležu. Ja ne bih zamerio ni što sokol- 
ske poslove ne primaju dovoljno k srcu, ali zameram 
što se učitelji, a i drugi mladi inteletkualci ne irvtere- 
snju ni za kakve kulturne poslove. 

Ja imam dojam da ljudi gube smisao za svaki 
kulturni  i  prosvetni  rad.  ,1a  ne bih  zamerio tim lju- 

dima kad bi se oni interesovali ma za kakav posao 
samo da se kreću, da ne bi učmali, ali verujte da se 
dobij a .dojam, da ovo što je mlado, ovo što dolazi 
iza nas, izgleda da je sve ućmalo. A to je jedna žalo- 
sna konstatacija. Ja sam pokušao naći tome uzroka 
i reći ću iskreno da smatram da glavni uzrok leži 
u tome, što učiteljske škole u Kraljevini Jugoslaviji 
ne daju narodu, da se tako izrazim, dovoljno nacio- 
nalne, dovoljno stručne i dovoljno za život spremne 
učitelje, jer se to, po mome mišljenju, ne bi moglo 
inače da dogodi. 

Iskreno govoreći, ima tome još jedan uzirok. 
Radeći sa mnogima od najboljih učitelja, ja sam čuo 
da u našem učiteljstvu postoji jedna svest, a što je 
vrlo opasno to je: da se učitelji ne ocenjuju po radu 
i po svojim delima i da se po "tom merilu ne unapre- 
đuju nego da se često puta i ispred najboljih učite- 
lja ispreči protekcija i ljudi velikih veza te i oni koji 
su od njih mnogo lošiji U svome radu budu od njih 
pre unapredeni. Ja sam imao prilike i to da čujem 
da jedan učitelj kaže: što da se ja bavim tim kultur- 
nim radom, kad oni što ništa ne rade ismejavaju 
mene što radim, na tim poslovima i pre nego ja do- 
biju grupe i bolja mesta. 

Ja smatram da bi ovome zlu, koje sam izneo, 
trebalo naći leka i da bi se ono moglo otkloniti time 
što bi se u učiteljske škole postavljale samo prvo- 
klasne profesorske snage. Ja idem tako daleko da 
smatram, istina nisam stručan da to i obrazložim, ali 
kao što rekoh smatram da bi učiteljske škole trebalo 
da budu podignute na veću visinu i da bi se profe- 
sori koji u te škole budu dodeljeni na rad trebali 
smatrati" naročito počašćenim. 1 kad bi se oni doista 
smatrali počašćenim i kad bi bili bolje nagrađeni, 
onda bi i oni imali punu svest o svojoj odgovor- 
nosti, što znači biti vaspitač budućih narodnih pro- 
svetitelja. 

Ja ne znam koliko je ovo tačno, ali ja govorim 
dobronamerno i sa svoga gledišta: ja sam čuo da su 
učiteljske škole često utočište slabih profesora i da 
je tome uzrok još i taj što u te škole Mrlo često 
dolaze nastavnici sa višom pedagoškom školom. (Je- 
dan glas: Ja mislim da to nije tačno. Oni koji dolaze 
sa više pedagoške škole, oni su dovoljno spremni za 
svoj poziv). A ja opet cisto narodski smatram da u 
više pedagoške škole najpre beže oni učitelji koji ne 
vole  rad na selu. (Glasovi: To nije tačno). 

Druga neophodna potreba bila bi ta, — a tu smo 
našli u pravom smislu reči u ekspozeu g. Ministra - 
da se kod našeg učiteljstva u što skorije vreme ona 
svest o nepravdi izbriše, i da mu se vrati svest; 
da unapređenja i premeštenja, te ocene njegovog 
rada budu samo objektivne i da ne treba da strahuje 
ni od čega da mu se može zbog njegovog rada dogo- 
diti kakva nepravda. 

Ja verujem da će Kraljevska vlada, a to je g. 
Ministar odlično podvukao, primiti sugestije čoveka 
sa sela koje su dobronamerne. A na g. Ministra pre- 
svete npe'lujem da taj prvi dokaz najbolje volje 
prema nama, narodnim poslanicima, bude taj, 
po-'.o sva gospoda narodni poslanici imaju molbi i 
žalbi /boe,- unapređenja učitelja iz grupe, - da te 
grupe učitelji dobiju po redu i bez potrebe inter- 
vencija  narodnih poslanika. 

Još jedna kratka napomena, a ta je u pogledu 
čl. 29 Uredbe o uređenju Ministarstva prosvete, ko- 
jim je propisom oduzeta mogućnost učiteljima osno- 
vnih i narodnih škola da postaju školski nadzornici. 
Ja smatram da to nije dobro, to je degradacija uči- 
telja osnovnih i narodnih škola. Ja mislim da jeNapo- 
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leon dao velika vojnička dela, stoga što je u svojoj 
vojsci stvorio mogućnost da od redova postane ne 
samo oficir nego i deneral i maršal. On je znao da 
svojoj vojsci da potst/eka i zato je tako uspeo. Ja 
verujem da je to loše da se narodnim učiteljima, kad 
stupe U učiteljske škole, kaže: — ti dalje ne možeš, 
i   ne  možeš poslati nadzornik! 

Ja smatram i to — kao što sam malo pre rekao, 
— da učitelji sa višom pedagoškom školom ne mogu 
ići ispred onih učitelja koji su stekli dugogodišnju 
praksu i iskustvo na selu i u radu, jer su oni postali 
praktičniji, mnogo doteraniji, i imaju veće .iskustvo 
i mogu sa većim autoritetom da nadziravaju učitelje 
osnovnih škola, koje će na osnovu svojih iskustava 
moći da poučavaju i da im dadu dobre smernice za 
kulturno prosvetni rad. 

Eto, time završavam, a imajući puno poverenje 
u g. Ministra prosvete, izjavljujem da ću glasati za 
budžet. (Odobravanje i pljeskanje na desnici). 

Потпрсгседкпк др.  Драган  Дамић:   Реч   има 
народни (посланик г. Павле Јововић. 

Павле JOBOBUII: Господо народни посланнци, 
што je паш народ у току прошлих ратова онако 
сјајно мзвршио своју дужност у борбама за ocio- 
боћење и уједињеље нашега народа, велику су 
улогу играли наши учитсл.и и иати професори у 
своме npocBciiHBaiby, уливању љубави према na- 
цији и слободи. Ja сматрам да je дужпост овога 
Дома да како учитељима, тако и професорлма u 
сви.ма просветним раденицима одамо пупо при- 
знашс за тако заслужан и пожртвован рад, 
Господо народни лослапнци, ja hy вам казатн је- 
дан исгинити случај којн се десио у момс орезу 
1916 године. Kao што вам je познато пошто je 
1915 годиие окупирана Србија од стране неприја- 
теља, окупирана je и Црна Гора. Остали су учи- 
тељи, свештеницн и поједипн грађаиш све док их 
сжупаторске власти иису интернирале. 1916 го- 
љине, аустриске властн су покренуле питање да 
обнове рад у основним школама и позвале 11 учи- 
теља из мога ореза, наредивши им да раде. Оии 
су рекли да хоће да раде, али како? — Како да 
продуже с радом: да ли на начин како се раднли 
дотле, докле аустрнске власти нису дошле. Њима 
je, међутпм, наређено да раде no UOIUIM iipoi-раму 
и да лредају латиницом. Немојте, господо, да мс 
схватите р1)аво. Мисмо ми лротиву латинице. Ми 
смо у Црној Гори у оно време учили латиницу 
али je она тада бпла синопим вашсг иепријател.а- 
аустроугарске и тпх 11 учитеља мису тристали на 
то али су сви они, због непослушности према 
окупатороким властима, изведонн пред преки суд 
у Подгорицу n само зато што je ислеђење водио, 
иако аустрпски ос|)ицир и судија, један Словен- 
Чех, они су се спасли смрти, али су били нптерии- 
рани у Болдогасоп.у, провели су тамо три године 
и нико се иије сетио да се тим учитељима за т.акво 
м>ихово страдапЈС и пожртвовапост да ма каква 
в«дна паграда. 

Овпм сам хтео да кажем колико су лаши учи- 
тељи били принели жртава за нашу нацију и нашу 
слободу. Па кад je ово тачно, господо, ja вас оп.ча 
питам да ли je ошда право да се са учитсл.им.! 
овако поступа и да се приликом сваких избора 
onu премештају без икаква pias.iora из јсдног ме- 
ста у друго место, да се одвајају од породице, да 
се раздваја муж и жена, да буду запоставл.ени за 
унапре1)ење no групама итд. итд. Ja мемам ништа 

друто да говорим a нећу нн да говорим, али вам 
скреКем пажњу ла речи пашега колеге Веље Ma- 
рипкоиића, зааног Вел>с, и Боре Живадиновића, 
који су упеколико доказали свс шта се и како се 
са учитеЛ)Има поступало како за време ових из- 
бора тако и пр|Илико1М других избора. Хоћу да 
вам смренем иажњу иа једну ствар! да никад учи- 
re.i.n пису Burne премештани него за времс минп- 
стровања г. Стошовића који сад није овде да ово 
може чгути, Taj чоиек гтрепшрио je Мипнстарство 
проовете у партиоку канделарију. Позпато je сви- 
ма да je призвмље зграде Министарства просвете. 
где je некад био начелник за основну наставу, 
претвореио у партиске канцеларије. To су биле 
четири собе у којима сте могли наћи сел.аке из 
Њвговога краја који су ту писали молбе и жалбе 
итд. итд. (Жагор.) рво je тачно mro вам кажем a 
напомињем да нико нема права да државну зтраду 
претвори у партиску канцеларију. 

Овде у Београду кад се лочела оспиваги пар- 
тија направило се једно чудо. Сви улјравитељи 
основиих школа, пајболт учитсљи, na и управи- 
тељ осноине тколе Краља Алексапдра, огледне 
школе, одједном су смењенп. Чак ima више и 
потпретседник Учитељског удружења, n он je пз- 
губио управитељски положај, али ja желим наро- 
чнто да споменем неког Софропија Станковића, 
рагног ипвалида, којн je изгубио леву руку из 
рамеиа и којп je peaepmin иотиуковник и који je 
био управител, једне ocnomic школе у Београду, 
и тај Софрошје смеп.еи je ca управител.скс дуж- 
ности, a П0'ставл>сн je учител. мпого млађи иа исте 
школе. Ово je извртио Министар г. Стошовић. 
Сад замисл-ите да нрти дужносх учитеља човек 
без руке a 10 до 15 година био je управитељ 
школе. Из Инвалидског удружеп.а пошла je једна 
депутација да молимо за Софронија и дошли смо 
до г. Магарашевића. Mu смо сматрали да on није 
политички чпиек, да није народни посланик, и оче- 
кивали смо да hc o« то да исправи. Да га мало 
удобровољимо ми смо MV честитали положај ми- 
нистарскп и кажемо му за Софронија како je без 
руке n како je смеп.еп са управител.ске дужности 
и .поставл.еи за учитеља. Ja сам мислио да he г. 
Marapamemili стварно да га врати. On je узео те- 
лс(|)он и наредио je начелнику да се предмет Со- 
фроиијем нађе и то свршп. Mn смо отпшлн и ja 
кажем Софронију; „Ствар je у реду, inuma не 
брини, oiiliem враћен". После 10 дана mije било 
нптта и опда je отишао лруг Божа Недић и on je 
исто тако npomao, исто тако му je обећано и пи- 
шта није урађено. Остао je Софровије и данас 
наставник. Ja сматрам да je овдс крив г. Министар 
jep on мора да води рачуна какви су му начелници. 

Сад да пређем на случај који се десио у моме 
срезу. Ha дан 26 повембра 1938 год. у моме срезу 
телеграфски су преметтена 4 учитеља. Између 
њих двојица су била од опнх којн су били пред 
преким судом. Ta четворица којн су телеграфски 
премештени јесу: Лакша Брајовић, са 25 година 
ефективне службе, Новак Брајовић са 20 год. ефек- 
тивпе службе, Драпиша Радовић коме je жена \чи- 
тел.пца и кога су преместили у срез Треопњски a 
жсиу су оставили у срезу Дапиловградском u оида 
РадоЗе Ђуроип11. Алп само да иидите начпи пре- 
мештања. Депеша je дошла 26 новембра у Среско 
начелство и ту су пм деиету жапдарми na nujami 
саопштили. Они су казали да iiol)y школи n да пм 
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ce то саоишти од стране управитеља школе. Међу- 
тим, моралп су да иду у Начелстно и да приме na 
знање да 28 морају бити на својој дужносЋИ. Они 
су моралн да ce задуже да би могли да ce ирсс.м" 
јер ни до дапас нису примилн те путне rpiouiKOBe, 
ма да су иремештени no службеној дужности. Ja 
са.м o овоме нзвестио г. Министра проспете и он 
je обећао да he их вратнти. Господии Министар je 
казао „no могућству". Ja мислим да та могућност 
мора да посгоји, је.р кад je дошао млађи on нема 
права да ce задржи, јер onaj који je дошао на 
основу таквог премештаја равап je лопову који 
краде кад ниди да кућа гори, илп да брод топе 
или да je поплава. Ja имам унереље у дупш да г. 
Мииистар 11[)()свете пма памеру да ову непразду 
ircnpaiui у najk-palu'M времепу. To су одличпи л.уди. 
и ако ne буду одличпо одењени, ja ne тражим да 
ce непраида ncnpann. 

Господип Мнпнстар ми Je акренуо пажњу и 
каже да нема новаца, да нема кредита. Ja сам \iy 
казао да hy ja донети њихове молбе и допео ca?,i 
му дие. Ja ce падам да he Г-осподии Министар гу 
напраЈВду пошравити. Господо, пз свега овога при- 
говора мојих предговорника I'. Г. Боре Живади- 
ftoBnlia и Маринковића види ce, да су учитељи на 
мети прилпком избора и дије чудо што учитељи 
не могу да даду ono што очекујемо од љих, не 
могу да унапреде школе и задруге зато што ce ne 
оссћају сигурпи у своме месту. Овде, на самој ne- 
pii(|)epiiJH Београда, Милун Михапловић направио 
je лепу школу и уредпо je да je то за пример, и 
опда, кад je то свршпо, онда je смењен и дошао je 
други учитеЛ). Из овога пзлазн, да ако хоћемо 
добро учител>ство, треба учител.има дати сталност 
ако не одмах a рио после б до 10 година службе. 

Што ce тиче уншређења учитеља, њих треба 
унапређивати no једном реду и да пико ne осетп 
да je ту било неке пеправде. Они су мизер.по na- 
прађени, oiircpeiienn су депом n треба им давагп 
уредно упапре1)ења, a водити пајстрожију кон- 
тролу .пад шиховпм радом. 

Господо, ne само што je бнло премештаја за 
иреме пзбора, пего и сад пма великп број захтеоа 
за премештајима. Ja нећу да их именујем, али ce 
пада.м да дапашљп Господпп Мпппстар неће доз- 
волити да ce учитељи премештају без крпвпце. 

Ево фотографпје шест учитеља, који су бпли 
интернирани у бапокој управи на Цетињу. За њих 
ce nuje могло nalui место да буду премештепп n 
зато су били позвапи na рад до 11 децембра, a 
Beti  12 децембра ишли су својим школама. 

Joni једну велпку неправду морам овде да 
истакнем, a то je растурање учптељског конгреса 
прошле године у Загребу. Никакве потребе nnjc 
било да ce тај конгрес растури. (Глас нз цептрума: 
A inra су говорили на том конгрссу!) A шта тек 
да кажем за пензионисање прегседппка профе- 
сорског удружсња r. Кпежевпћа, који je био и 
професор Њ. В. Краља; када би ce све то претре- 
сало, онда би ce видела многа чуда. 

Имамо много школа које пису попуњене 
учитељима, али чули сте изјаву Г. Мппистра, да 
нема молби учптељских кандидата за учитељска 
места. Ja то исто знам да нема, али мислим да би 
трвбало поиудпгп дипломираним фнлозофима, ко- 
јих има 1.100 без места, да ce приме за учитеље 
na осповпим школама, док им ce нађе месго да 
постапу  наставпицп  при  гимназијама. 

Даље, господо, Једна важна устапова, то су 
школскп падзорници. Onn у стварп нису прави 
надзорници, иего су референти код ореоких пачел- 
ппка и то дубоко боли све учитеље na и саме 
школске надзорнике. 

Ja сматрам да би школско надзорпиштво тре- 
бало одвојпти, да буду засебна установа, a ne ре- 
ференти среског начелника. Ja сиатрам да би 
учител.ски падзор много бољи био, када би над- 
зорнпцп из једног среза врпшлп ревизију у дру- 
гом срезу. To би била већа коптрола, и ja мпслим 
да надаорници и учптел.и, живећи у истом месту 
и гледајући ce сваког дана, да су ce просто спри- 
јатељил^и и да та ревизија mije опаква каква je 
пекада била. Сећам ce врло добро када сам ja био 
baK, у моме падзорнику Лази Поповићу гледао 
сам нешто mune од минИстра. Зато сматрам да 
бп иадзор и ревизију требало врпшти увек у дру- 
гоме срезу, na би у томе случају била много ефи- 
касппја псго овако. 

Kao mro je рекао и сам Г. ЈМппистар, он сада 
има буџетских места за свега 750 учитеља, a учи- 
тел,ск11\ празних места има мпого више, али као 
што je рекао, пада ce да he ce тај број повећати, 
a ja мислим да he то Г. Министар и успети. Опет 
понављам, не би било рђаво када би та места 
попунили свршепим суплептима филозофнје, да 
ne седе код Kyhe и ne удал^ују ce од свога 
предмета. 

Што ce тиче школскпх зграда мало их има 
које одговарају свима условима. У Црној Гори све 
зградс су старе и трошне, пемају баште и стапова, 
то су све зграде илп прпватпе куће или су их се- 
љацн паправили o своме трошку и ja сматрам да 
ce na зидање нових школоких зграда врло мало 
троши. 

Ми смо данас чули изјаву Г. Миппстра, да je 
за наше Упиверзитете у Београду, Загребу и Љу- 
бљани нашао 120 милиона динара, a у буџету je 
npe.-uuiljeiio свега 4 милиона за зидап.е школских 
зграда, niTO претставља врло иали кредит. 

Према томе, господо, требало би наћи nehe 
кредите за зидање новпх школских зграда. 

Ja сам псто тако мпслио да говорим и тра- 
жим да ce укине целпбат учитељица, али пошто 
јело питање већ дефипигивно решено, јср je сам 
Г. Мшшстар изјавио да je предвпдео o томе у фи- 
nancncKOM закону амапдмап, нећу o томе да го- 
иорим. 

O уџбепнцпма морам да кажем да ce ja сла- 
жем с тим да би требало да имамо уџбенике је- 
динствеие за целу земљу. Држим да би те уџбе- 
нике требало да издаје сама држава a onim вред- 
iniM ли/дпма који су их паписали да даје извесан 
xo}iopap. Држава би од тога пмала лепе зараде и 
могла би отуда да подпже школске зграде, и онда 
ce не би морало дешаваги то да деца кад прелазе 
у другу школу морају да купују нове кљиге. 

Господо, MU имамо у Београду педагошку 
школу. Ta je педагошка школа веома потребна, 
али оваква каква постоји данас у Београду, ne од- 
говара сврсп крјој je намењена. Педагошка школа 
п.ма i nun- 12 сталних наставника и 70 хонорарних. 
Шта то зпачп? Значи да je ona устапопЛ)епа зато 
да би извеспи људп ималп добре хопораре. Ми 
смо видели да имамо једап великп број дипломи- 

/раппх фплозофа без службе који би могли да no- 
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тиспу те старије наставнике којн у тој школи радс 
као хонорарни. Једном речју, ja сматрам да би Ми- 
пистарство требало ту школу да постави на једну 
солиднију основу, да иостави сталпе иаставпике 
a не да даје хонораре поједнннм л.удима. Свршени 
ученици те педагошке школс иду у гра1)анске шко- 
ле али се додељују у њих na рад као учитељи. Шта 
то значи? Тамо иримају плате али ne добијају ста- 
нарину. Значи, да кад један учитељ сврши педа 
гошку школу мање je награђен, прима мању плату, 
псго кад je био учитељ. Ja сам сс распитивао i.o- 
■1ико би требало да се то исправи и одговорено ми 
je да бн то свега износило око 62.000 динара. Ja 
мислим да би се та мизерна сума могла набавити, 
iia ia сс и тим свршеним ђацима педагошке IIIK јлс 
цаје станарина као и осталим учитељима. 

Господо, и сам г. Мипнстар казао je да нема 
ОВОЉно наставннка no гимнааијама, али видео 

сам v Финансиском закоиу одредбу да се no гим- 
назшама могу примати воломтери, и да љих најви- 
ine може да'буде шест. Ja мислим, господо, као 
uiTo'caM говорио, да су опасни волонтери адвокат- 
ски приправници no судовима, ja исто тако сма- 
тоам да СУ и ови волонтери no гимназијама опасни, 
гшасни су зато што раде бесплатнв, a ко ради 
бесплатно може да направи неку несрећу, и ja 
сматрам да ова устаиова бесплатних радника није 
v интересу државе и да je треба укинути. (Minui- 
стап просиете Стсваи ЋприИ: Taj амандман ja ne 
VIIOCHM ове године у Финанснски закон, ja га бри- 
шем!) Онда je то врло добро. 

Господо, у ово.ме буџету Мипнстарства про- 
свете ja сам нашао и .три субвенције, субвенцију 
православној, католичкој и муслимаиској вери. 
Чедиа te добила седам милиопа. друга пет, a rpelia 
-ти и no милиона динара. Рачунајући како no бро- 
.iv стаиовнчка тако и no материјалној страни поје- 
чиимх цркава, сматрам да ова субвенција ннје npa- 
вилна. 

У овај буџет упесепо je још пешто, упесепо 
je мартија бр. 202, где je речепо: „благодејаи.е". 

'Предви!)^^! je сума од 600.000 динара за благоде- 
'јап.е сиромашнпх ђака у Вардарској бановини. Ja 
иисам л>убоморан и ne сматрам да je то МНОГО, ja 
бих дао, чак шта miinc, и два мнлиопа днпара, али 
сиатрам, кад je дато сиромашним ђацима из Вар-. 
дарске бановине, да ,ie требало датн и сиромапшим 
1)ацима и Зетске баповипе. Чак шта више, сматрам 
i;i jo већа сиротиња у Зетској бановини, пего у 
Вардарској бановини. Ова сума у прошлнм буџе- 
тииа била je мпого већа, и она се сада с.мањпла. 
(Радослав ДпмпИ: Ta сума била je na другом ме- 
сту, У другом ресору!) Може бити, господипе, али 
ово пара очн кад се прочита. Знам све што ми 
кажете, алн сматрам да то није праведио. 

Идем даље. Погледао сам суму за пародпа no- 
зоришта, na сам нашао. да Београдско позориште 
добиja 7,600.000, Загребачко 5,085.000, a Народно 
Гледалишче у Љубљани 4,000.000 дипара. Ja сам 
и овде видео неправедну поделу. Колико гравитира 
становника да гледа Казалишће у Љубљапи? — 
OKO 1,054.000, a Београду око 6,000.000. Ако хо- 
heMO правилно да поделимо суму, не може се доћи 
до копстатације да се водило рачуна да се пра- 
ведио подели. Има још-једна друга ствар, да су 
сиа обласпа позоркшта добнла свега 297.000 ди- 
иара. Ja сматрам, гооподо, да je прече бнло помоћи 
ова путујућа пбзоришта, која пду из села у село 

,и сељакс васпитавају и поучавају, пего позоришта 

no великим градовима која гледају велика господа 
н богаташп, који имају зараде и могу да плате no- 
зориште. Па кад сс даје na позоришта, тргбало 
je дати једнако, a ne eno граду a селу ништа. 

У пашој држанн ми имамо две Државне штам- 
парпје. Једна je у Београду, a друга у Сарајеву. 
Ilaiua држава наследила je и једну трећу Државну 
штампарију, штамшарију на Цетињу. Штампарија 
na Цетињу, то je прва српска штампарија, која je 
била na Ободу, a основана je 1492 године, Ja сма- 
трам да je учињена велика неправда, mro ее прва 
српска ттампарпја упиштила и mro nuje mune у 
државним рукама. Сматрам да се ту уЧинила не- 
правда и ономе крају, који и.ма велики број неза- 
послених младића, na би се на тај начин, да je та 
шгампарпја била у Подгорици, на Цетип.у или у 
другоме крају, запослпо велики број иладића, те 
не би морали да иду у гимназију и na универзитет, 
јер се ви од тога много плашите. 

Једна установа, која je врло добра и похвална, 
то je Biime домзћичких ткола. ,1a сматрам да na 
домаћичке школе треба да се троши umne, јер 
чнпе велику корист пашем  пароду. 

Сада да пређем na последње, што оам иало 
upe чуо овде. a го je na кредит који je Господип 
Мпппстар ocurvpao упиверзптетпма: и то: Загре- 
бачком 42,000.000, БеОГрадСКОМ 46,000.000 a Љу- 
блзанском 31,100.000. 

Претссдиик Милан Симоновн1>: Гооподине no- 
слапнче, чима још 7 пријапљеинх говорппка, и ja 
бих Вас мплпо да пожурите и да завршите свој 
гОвор, 

Павле Јововић (наставља); Ja сматрам да je 
и ова расподела била пеправедпа, a, гооподо, овака 
неправда тешко пада свакоме крају name државе. 

Још једну ствар да изпесем, na hy завршити. 
Оио се иарочито тпчс свештепика народпих по- 
сланика. Ha страни 74 овог извештаја ja сам на- 
шао да Богословски факултет има свега 17 пастав- 
ника православннх, a да католички у Загребу и у 
Љубљани имају 46 и сматрам да ова сразмера пнје 
правилна. ('Пл>ескан>е na левици). 

Прстссдиик Милан Симоновић: Има реч na- 
|)однп  послаппк  господип  Рада Лупгулов . 

Рада Лунгулов: Господо народии посланици, 
да не бих дао једап парочити увод пошто je време 
одмакло, скоро сам хтео да ословим  поред овог 

n оне уооичајеног; господо народни посланицн 
поштоване празне клупе, за које сам веровао, као 
посланик који je првн пут ушао у Парламепт, да 
никада не могу бити празне када се овде озбиљна 
дебата води o бризи народној и o потребама на- 
родним, To je моје највеће разочарен>е и као нај- 
učtiv горчину nociiM из овог Парламента кући, 
поред осталих разорачења која су нас младе, нове 
посланике у Парламенту, ^дмах на првом кораку 
у наш парламентарни живот тако изненада снашла, 
да би се ваљда мало сиашли и да би осетили све 
жаокс једног парламентарног, пспотпуио парла- 

1ментарпог, полупарламептарног, али свакако ју- 
гословенског ћарламентарног живота. 

Ja прпма.м добро онакво какво je и не желим 
ia ja коригирати, na примам и ово добро које се 
оличава у буџету Министарства просвете оваквим 
какво je. Верујем, господо, да je nam циљ, nama 
намера да својим добронамерним саветима, својим 
ругестијама, овде na овом највишем месту помо- 
гпемо Г. Мнпистру просвете и  мипистарству про- 
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спете, које je сталније него Мииистар просвстс, да 
буде болзе у Министарству просвете, у roj сфери 
рада, у тој сфсри вршеља просветног рада и про- 
светне политике и руковођења народним животом. 

Г. Министар просвете у свом усмсном екпозеу 
пре подне нзцолео je изговорити једну необичну 
зиачајну р^чаницу, коју  ja 'памтим,  a  ако  je до- 
словно не поновим, Г. Министар просвете he бити 
тако добар да ме поправи. Колико се ja сећам, та 
реченица гласн: Сваки народ само културом стичс 
права na   један   хармоничан н слободан   живот у 
заједници осталих културних народа. Je ли тако 
Г. Министре? (Мпинстпр просветс Стеваи  Tiiipuh: 
Слично!)  Смисао je то.  Значи: треба бити  култу- 
раи, треба   схватити   културне   потр^бе   времена, 
трсба осетити   шта то значи   култура,   којс су то 
културне потребе, која су та културна оруђа без 
којих  се један народ не може са својом сувере- 
ном слободом у  друштву осталих 'културних на- 
рода одржати. Када то кажем, тиме сам укратко 
рекао и сам програм   овог   рссора   Министарс1".а 
лросвете, a уједно   сам   тиме и свој задатак   народ- 
ног пссланика и  свих нас  народннх  послаинка у 
дебати o буџету Министарства шрасвете подвукао. 
Hani би задатак био овде, no мом дубоком уверс- 
њу, ие то да износимо 1Кон:крет.не случајеве, понс- 
кад са извесном дозом заједљивости  o томе шта 
нам  се у срезу догодило, кога треба  премсстити, 
кога не   треба,   кога   треба   уиапредити,   кога   не 
треба, a j om иање да се o томе препиремо да ли 
двојица  или тројица уч^телЈа нису добри,  na  да 
то геисралишемо на сае учитеље, него би нас мно- 
ГО више интересовало, a народ још више него нас, 
и овај Дом још впше   пего   nac, да ми   утврдпмо 
овде смериице рада   Мпнистарства   просвете   којс 
би биле у складу са оним културннм потребама без 
којих наш човек ^сутрашњице, кога би требало да 
формИрамо, нс   може у утакмици   културних   на- 
рода очувати себе и свој суверенитет. Ту je повнта 
полемике и ту би требало да буде и око тога да 
се врти и окреће суштина говора свих вас народ- 
ннх   посланика   добронамерних   који   желимо   да 
полштаемо да учиннмо   то, да наш   народ   сутра 
будс јачи mero шго je данас, здравији, снажпији, 
умепшпјп и да рад тих школа претставља светио- 
нике на беопућу  које  иаш   народ  још увек чека 
онда када нас не буде било, да претставља арсе- 
нал знања, умешности, али оног знања и оне умеш- 
ностп, која he одговарати   сутрашњнци.   A ja вас 
уверавам,   гооподо   народни    посла.ници,  да наше 
школе, овакве какве су, — ми то можемо једипо 
овде   осетити, — не   претстављају   арсенал   оног 
зпаша које би и сада требало да дретсгављају sa 
наш народ и за борбу пашег народа у утакмици 
са другпм народима. 

Када ja то кажем, ja говорим из иокуства јер 
сам и ja сам no професији учитељ. Зато, ако се 
нешто и догодило, a MIIOPO што-шта се догодило 
кроз ов«х 20 година, ми можемо тражити одгп- 
иорпе факторе, a не на^и их. Јер, за те општс 
сгиари никада нико .неће да прими одговорност, 
a у колико би je и примио, илузорна je та одго- 
ворпост. и псмојмо да говорпмо o одговорности 

'оних, којих нема, a и одговорпост оних којих има, 
не значи ппшта, пего. покушајмо да, свеспи свих 
тешкоћа којима идемо у -сусрст, ми будсмо одго- 
ворни пред својом савешћу и да имамо с чим 
изићи пред Мнлоша, да утичемо na ту просветну 
политику и одржаваше те народне школс. 

Ja специјално хоћу да говорпм o народноЈ 
школи нарочито за то, јер сматрам да сс o вишим 
школама, o вишем школству доста и са великЈ.м 
стручношћу овде говорило. Исцрпео се raj иоед- 
мет и ja сматрам првепствепо n за најважнију 
школу народну школу, за народпу будућност. Ta 
одговор^ост за народну школу неће биги ни .ra- 
nac, a ни сутра лична и та одговорпосг iielic тер1 - 
пнти Г. Мшшстра просвете данашњег, пнти су- 
трашњег, него he та одговорност теретити .'зе ове 
генерације које сада жнве na овом великмм рас- 
Kpmliy на коме се ми са читавим човечанствтм за- 
једно налазимо. 

Mu, господо, стојимо пред једном загонстком. 
Питамо се и на то питањс тражпмо искреп n n i 
штеп одговор, да ли смо ми na томе ступњу кул- 
туре за коју Г. Мипистар просвете 'потпупо оправ- 
дапо каже да je мора један народ поседовати, ако 
xohe своју слободу у друштву осталих културних 
народа, да ли смо ми у томе смислу културни, да 
ли се том смислу максимум за ових 20 година дао, 
да ли су наше школе спабдевене свима потребним 
средствпма, савременим и таквим да могу давати 
такве образоване јединке које he се моћи да in- 
држе утакмицу живота и које he Mohn понети те- 
рет тога живота када изиђу из тих школа? 

Ha то питање je један одговор: да се није 
дало о«о што je паш парод од тих школа са пра- 
вом очекивао. Mn омо ту, господо, да raj смнсл.i 
потепцирамо са пашпм саветпма, добропамсрип м 
саветима, a ne критиком која указује само на по- 
требе и дефекте и која je једна јалова критика. 
To није критика, то није конструктива, то je не- 
гатива једног посла. Ми морамо једно признати и 
то ca једном великом горчином, да смо ми ималн 
узорака као ваљда ни јсдап парод, узорака на 
које смо могли указивати кроз ових 20 година у 

.једипствоној .настави сваком 'нашем 1)аку, na смо 
одбацили те узорке. Ми смо овде у начелпој де- 
бати o буџету чули све могуће теоријс. Ja сам слу- 
чајпо поснлац два мандата. Не.мојте замишљати 
да je то некаква нарочита сујета што ja то кажем, 
јер je то једпа реалност, јер смо ми ратни добро- 
вољци мандатори својих другова и случајни ман- 
датори овог послапичког мандата, и желећи тако 

" скромпо радити као послапички мандатор треоа 
увек доводити рад овог мандата у склад са манда- 
том   којп   су  нам   nainn   ратпи   другови   оставили. 

И те велнке и неизмерне жртве треба да до- 
ведемо у склад са овим дебатама. Гонорпло се o 
разним југословепским земљама, плсмепнма и на- 
родима. Ми смо, браћо моја, та питан>а o којима 
се овде тако бучно и разиолико дебатује давно ре- 
шили (Пљескање на деснпци). To решење било je 
без услова, кад се то регпавало ишло се ne na го- 
воргшцу, Beli из ровова у ров и то penreibe плаћа- 
ло се главама и животпма. Ми смо то решење тако 
и на тај начин решили и казали пгго смо крв сво- 
ју и кости своје дали у темеље државе. Већином 
omi, који ra птања пародпа и државна нису u.i 
raj пачип ретавали, оии и сада постављају, o n.ii- 
ма дебатују и њипо решење траже. Треба да се за- 
питамо шта би на сву ову namv дебату казалн они 
којп оу жнвоте своје дали да се та питања реше 
на бојном пољу. Ja мислим да ми докле год буде- 
мо живи трсба да будемо спикери љиховог мп- 
шљегва, јер знамо са каквом се вером и каквим 
идеалима ишло у ту борбу за слободу, јсдппство 
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и братство. Кад зиамо како су они ишли no свима 
светским разбојиштима и зашто су гинулу, ми 
који с.мо их преживели треба да ламо интерпре- 
тацију тих н.ихових жеља. Мн смо један народ, и 
ако свест o томе није jom продрла у иасе, у сва 
племена народа иашега. Ми смо један народ и no 
научној анализи и no спести хероја који су name 
једииство стварали и за њега жниоте дали. Треба 
сви да будемо будни чувари нашега државног и 
народног једипства. 

Ми који овако мислимо и осећамо имали смо 
част и задовољство да пре неколико дана слуша.мо 
овде како o овоме говори и шта o ово.ме    мисли 
наш   најекстремппји  федералиста    Секула    Дрље- 
вић. Ja сам има иарочито задовољсггао кад сам пз 
ЊвгОВИХ усга чуо када je он поред својих теорија 
o   јурословенскпм земљама    признао и пзјавио да 
свак.а за себе од тих југословенских    земаља    ne 
може овстати и да je због тога    потребпо да све 
југасловенске земље    буду    сложие као и пароди 
К'0|и ж:ивс у тим земљама. Затим je рекао да je no- 
требно развпјати код сваког парода који живи у 
ј\-гословенским земљша заједппчки  патриотизам. 
A то  je оно што je пајважнпје: заједиички патрп- 
отизам и заједппчка Л)убав према нашој државној 
и   иародној заједппци. Taj патриотизам o коме je 
roBop'HO IH за кога je рекао да га треба развијати, 
он постоји у читавом југословепском пароду и код 
Словенаца и код Хрвата као и код Срба. И браћо 
•Moja, кад je тако, чему онда све те теорије o феде- 
рализму, звмл>ама птд. И због тога и основна иде- 
ја нашега васпптпога система наших младих гепе- 
рација треба да буде у духу једииства, братства и 
слоге.  У  св^има иашпм  школским    уџбепицима  та 
iitcja и та мисао мора бити главна идеја водиља. 
MetiVTHM, ja вам као стручњак могу рећи, да тако 
до  сада није поступано, као учитељ   знам да св« 
уџбеници нису надахнуги овим духом. Сва схвата- 
ii>a која сс износе у уџбепнцима    нису подударна, 
јер из врхова наших централа   o томе  није во1)е- 
но доволиш рачупа. Ви сте чул.и како je сам г. Ми- 
иистар  просвете    признао м рекао и констатовао 
једну чињеиицу o Мииистарству просвете.    On je 
рекао, да у томе Миппстарству постоји један стра- 
ховит хаос од аештеза. 

Да je господип Министар просвете могао осе- 
Иати још и на терену шта значе те анпитезе, да ja 
то ne копткрегизирам, него да вам укажвм na те 
антитезе да зпаче стотипе и стотипе сувишпих уџ- 
беника, ne ради васпитања омладине, него ради 
богаћеља овог или опог начслпика. Створила се 
индустрија уџбепика! Господа пачелпицн врше 
процену: ове године иде један уџбепик, да би дру- 
ге године могао пеко други да изда уџбеник, са 
врло малим измепама. Ha томе се зарађује. A про- 
света може бити свачија, али никад предмет зара- 
де. To није отндустрија, то je свепилиште. (Бурпо 
одобраватве). 

Зати ja поздрављам усмени експозе г. Mmm- 
стра проскете и то из два разлога: поздрављам га 
и као усмспи скспозе Мпннстра просвете и као 
експопсита one покрајипе која je имала ту част у 
Словенском Југу да чува и очува контипуитет са 
класичпом иашом културом, те Војводипе која je 
била и која xolie да буде увек свстиопнк у чита- 

\вом Словенском Југу, дајући све како у просвет- 
(ном и културиом погледу, као што je давала и 
прву џебану Кара1)Орђу и сада дајући, ако хоћете, 

за остварење свих цифара у буџету пајвећи део 
те џебапе.  (Живо одобравање). 

Ми heMo и даље даватп, јер je жел^а nac Вој- 
вођаша, који смо крварећи интернирани no лого- 
рима, гипули тамо, појачавајући редове српске 
војске, доказали своју лд-бав и вкељу за једипство 
Војводипе са Србпјом, за уједињење, имали смо 
јсдиу жељу да се у пашој заједничкој отаџбипи, 
Краљевипи Југославпји, одомаћи raj култ искрене 
братске capa/ubc, кто он влада у иашој Војводи- 
ни. Желимо да се рдомаћи равноправност свих 
поштевих rpabana ове земље. (Бурпо одобрава- 
ibe). И желимо ne споразум, него братско cnajaibe, 
духовпо, све рођене браће, желимо отклањање 
свих песпоразума. И пема те жртве, као што и до 
сада није бпло, које Војводппа nehe дати за љу- 
бав тога да пад овом земљом овлада једно запста 
сунце братске слоге свих Срба, Хрвата и Словепа- 
ца, без обзира na веру, да бисмо ми осетшш једпу 
стабилпост, једну снгурпост, гледајући у дапаипву 
мутну будујшост. (Бурно одобраваље). 

Господо народви посланици, погрешио бих 
ако «е бих овом приликом, баш у дпскусији буџе- 
та Мипистарства просвете напоменуо један од нај- 
важиијпх паших посветних проблема, али типичпо 
војвођаиски. 

Mu смо радо, свесрдно, оберучке дочекали 
своје падмлађиваше са оним горштацима, који су 
нш са свих страпа долетелн да погусте name' 
проређеле редове, проређене мртве стражаре, 
који кроз столећа гипу, пншући крваву тапију 
Војводине, морали су и остати проређени. Ми смо 
IHX оберучке дочекали. 

Веровали смо и сад верујемо да je najcpehnnja 
мпсао и najcnaconocimja мисао за Војводину била 
да горштаци дрђу из тих здравих, распих крајева 

1и да их ми дочекамо да постапу онн na нашим 
огњиштима polena nama 6palia, ne рођепа браћа 
nero домаћипи заједпо ca нама. 

Кроз 20 година када бисте ви видели какве 
су просветне прилике на тим колонијама, ви бисте 
само са тим увидом na те просветпс прилике могли 
добитн naJBcliH доказ, ne тражсћи другог већег 
доказа, o јелпом хаосу у нашој досадањој про- 

■светној  полптици. 
() беспланској просветној политици, 0 nepa- 

циоиа.тзму у просветној политицн, јер шта je то, 
господо, ако није у најблажу руку речено нера- 
ционалност кад ми дозвол>авамо да подмладак one 
сиротиње колоннстичке и добровољачких rop- 
штака, који су из Босне, Црпе Горе и Херцсговиие 
дошлп, дозвољавамо и радујемо се што се рађају 
и множе. У томе je спас, a без тога нема спаса 
српској •Војводипи, схватиге то врло добро. Место 
да пригрлимо тај подмладак, уместо да се носта- 
рамо за његово дал.е школовањс, уместо да му 
пмогућујемо и моралпо и заковски да он овлада 
туђинским чаршијама наших покрајина, on остаје 
заборављен, иапуштен. Умвсто да те колоппје 
претворимо у жариште народно и народпе сло- 
бодс, у место да посташе жив бедем паше безбсд- 
пости већ и данас н сутра, жо се тако настави 
кроз 20 година постаће расадттп најстрашнијсг 
иролетаријата землЈорадннчког, необезбеђвног за- 
парложсног. To треба спасавати, сакупл.атн, кана- 
лнсатн у највишем нациопалпом и државном инте- 
ресу, јер  без тога, без плапског прихватања тог 

37» 
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нашег подмлатка нема српске Војводине. A ако 
ње нема, нема ни рациоиалног буџета у оној мери 
како je до сад оило, a нема, браћо, ни Српства ни 
Југословенства са они.м бисер покрајином Војво- 
дином, која je засад бисер покрајина, али се не 
третира као бисср иокрајнна, јер je запарложена 
у свакчш погледу, вуче се, носи се али, браћо, не 
даје се духовно оно што je требало давати за 
ових 20 годииа. 

Ja апелујем на Г. Мнннстра просвете тим више 
што je on идеалнстички, расни спикер те Војво- 
диие који свакако oceha исто као и ja >и моји дру- 
гови из ВоЈводине, који у пуном сазпању тих 
наших светлих традицаја, традицнја оне Војво- 
дине Koja je умела пуннти логоре, која je hecapy 
дивикивала, KOJU je кроз столећа испиоивала да 
су Cponja и Војводина једно исто... (Жиао одо- 
Opabaii>e) . . . , да je то организам нераздељнв и 
да тако м-ора бити кроз еве векове у будућности. 

Ви видите, браћо, Једну жалосну чишеницу. 
Tu laKo културна пакрајина која je умела очувати 
конт.инуитет културних традициЈа у кулгуриом 
погледу дала je релатиано мали кроз ових 20 ro- 
дина кад и.ма резерву uue државе за собом, дала 
je релативио мање него miu je давала upe para 
кад je сама својим средствима те културне српске 
ННСТИТуциЈе идржавала. li raj глас те ВоЈвидине 
.мора овде да се 4yje веруЈуЈш да je uorpeono да 
се Liyje, je-p je ru неоиходно потребно iHe еамо Boj- 
водини iieiu и LponjH a тиме и читавој Југо- 
славиЈИ. 

Да вам укажем само на једно. Колонија Кочи- 
tieuo на севериоЈ мађарскоЈ границн има гачпо 4Л 
одрасле деце од 13 година која су аналфабети и 
Kuja никад школе нису ни видела у културниЈ Boj- 
видини. Да почнем ређатиЈ1 lieliy, доетавићу то у 
четнри ока Министру иросвете, доставићу то ^на 
надлежно место, jep сматрам да би овом Дому 
више ириличило да ми говоримо после годину 
дана како сми уклшшли те паше грешке a да не 
указуЈеми еада на њпх. Али HHje све зло у гоме. 
Ja иеруЈем да ће.мо све те дефекте који су се ука- 
зивалп немарнишНу Оар донекле уклонити и да 
ћемо посгићи onu што je г. Министар у свом 
експозеу истакао као потребно. 

Ja допушујем raj n>eioB експозе, извините ме 
,за ову нескромност у толико што би било потреб- 
но стварати један просветни савет не за разгледање 
за ицењивање уџоеника, него иросвегпи савет 
KOJU he оити незавиеан и неће бити .подложан ии- 
каквнм политпчкнм про.менама, и KOJU he се обра- 
зоиатп из наЈВећиХ просветиих радннка као и из 
редова еел.ачке оргапнзациЈе. 11аглашуЈе.м из ре- 
дова сељачких оргаиизациЈа, jep нама je, гоеподо, 
врло важно то да основна школа н ани стручњаци 
могу осетити шта сељак мнсли да њему школа 
треоа да даЈе. To je важио миого. Важно, ако се 
неће оорнуто. Ja вас потсећам, господо, на олу 
лознату .карикагуру ИЈерову. Надам се да се се- 
ћате те карпкатуре, a ja je имам пред очима. To 
je Једна тЈ)окагиица. Први JOJ je кат трошан, 
други кат iieiuro мало углађенији a трећи луксу- 
зан и на њеиу гшше аародна иросвета. Taj први 
каг, кроз то Г1риземл,е трошно пролазн наЈвећи 
део нашвга народа и он треба да буде тако јак, 
темељал и снабдевен са свима стварннм потребама 
н оруђима jep из њега je наЈвећи део нашега на- 
рода иего што пролази кроз треКи кат. Наша на-, 

родиа   школа  neiie  бити   никад такна  да   потпуно 
одгова[)а   задатцима   нашег   народа   у   историско 
сутра,  jep   ако   се   реформа   наше  народне   школе 
ne спроведе и vo тако, у споразуму са Министар- 
ством пољопривреде и саме војске, ja ћу то про- 
тумачити  зашто  и  са  војоком  мало  доцније,  ако 
се  она  не  продужи  још  за  четирп   године,  ако  И 
ие, из неких околности ради који се наш сел>ак са 
свим   прнродно  бори   са  наставом   преко  цсле  го- 
дине,   ако  и  ne  буде   продужена  у  целој   години, 
ona бар мора се продужити na четнрп тромесечна 
знмска   течаја   где би  се   учила   рационална  по- 
л>опр11вреда и пешто машинских поука. Да не го- 
цшрим  зашто  je  иотребпо учити рацноналну при- 
вреду. Зато што онај који ne зпа шта je рационал- 
na полЈОпривреда, тај не може одржати утакмиду 
ни унутра a камо ли утакмицус поЛ)а. Господо, ко 
дапас   ne  зпа   важност  машине  on  ne   процењује 
опасност у коју орљамо. Ja сам, господо, као де- 
ветогодишњи члаи регрутне комисије утврдно да 
нашн сељаци Буњевци и Срби иду са једним про- 
центом  у  пилотажу,  a Маџари иду 99%,  jep  сви 
они  илу  за  машиннсте  и  xohe   да   буду   пилоти. 
Како je n nama пилотажа скопчапа ca позапавањем 
машина, то je потребпо да сел.ачка омладина упо- 
зна машине, ради рациопалпог еконсшисања и пи- 
лотаже  н  то  може у раздобљу  од четирн  године 
сваки у тим зимским течајевима упознати. To  су 
моје    искрепе    жел.е   и   ja   верујем  да   примсна   у 
пракси  ове  продужне  школе  са  нарочито  израђе- 
ним плано.м, jep једанпут треба имати једипствсн 
програм за читаву землзу, a у поштовању свих по- 
крајинских  традиција које  he бити  живе  све  док 
све старије генерације не изумру. бар они који не 
призпају  да   смо јодан  парод.  Ja  мислим,  кад  се 
све то прнми и оствари да lie бити испуњен онај 
задатак   без   кога   се   задатка  не   може   замислити 
једна   хармонична   целина,   која   he   имати   ла   из- 
врши  једну  мисију. 

Верујући да he Г. Министар просвете пра- 
вилно схватити ове добронал1ерне не савете, него 
мисли, .ja xohy да завршим дотичући се само још 
једнога проблема o коме још xohy да кажем не- 

■колико речи, a то je манлшски проблем у Војво- 
дини који je за нас врло важап. Ja мислим да би 
Г. Министар требао пре пего што састави један 
програм да створи једак сталан и једа« иепроме- 
II>IIBH систем o томе шта се мањинама може a шта 
не може дати, тако да се с тим не може внше 
трговати, да то не може више бити предмет уза- 
јамног погађања, A да би се raj снстем могао 
створнти, треба прво проучити стање нашнх ма- 
шина у суседним земљама na no реципроцитету, 
како према нашим MarbHHaMa поступају суседне 
државе да тако nocTynarbe применимо и ми према 
нашим мањинама. И верујем да тиме што би при- 

;мснили реципроцнтет према нашим мањинама ми 
би побољшали стање наше браће у суседним зе- 
мљама, и тиме би смањили онај основни прнговор 
који нам се упућује да малтретирамо наше ма- 
њине, које куд и камо уживају веће право него 
ли наше мањине у суседним землЈама. Мени je жао 
IIITO je тако. jep ja нисам прожет никаквим шови- 
низмом, jep je мој националнзам познат као на- 
цианализам који, поштујућп и љубе1ш све све- 
тин>е, тражи и од другога искрено поштовање п 
искрепу одапост према овој држави и према на- 
шем Краљу.  (Пљескање). 
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Потпретседиик  др.  Драган  Дамић:  Реч   има 
народни  иослаиик г. Радомир Стојковић. 

Радомнр Стојковић: Поводом буџета o Мини- 
старству просвете нећу бити тако дугачак, јер ви- 
дим да je време скраћено и да немамо времена за 
иеко Belic објашњење. Пре свега изјављујем да се 
слажем са овом цифром која je изнета овде 
за Миннстарство просвете no овоме буџсту, јер 
смаграм да je основна школа неопходно потребна 
за све пас, a иарочито за нижи сталеж, за нас се- 
љаке који живимо на селу, јер нам je то једина 
школа коју можемо да посећујемо, да прођемо 
кроз њу и која нам je најпотребнија у животу. Ми 
сви видимо да данас човек без основне школе не 
значи ништа. Ja сам бивао претседник општииа 
no ман>им местима, na сам видео да све основне 
школе немају могућности да даду оно што се од 
ii>HX тражи, и то ca разлога што na првом месту 
села немају добре и хигијенске школске зграде 
које би могле примнти onaj број 1)ака које једна 
оснавна школа треба да прнми. Ha другоме месту 
пема толики број шаставника колики je потребан 
према броју i)ai<a. Колико ja знам,   један  учитељ 
V основној школи не би требало да има више од 
40 1)ака, док у мојој општини има 240 ђака на 
само два учигеља. Разумљиво je стога што та 
чвојица учитеља нису у сгању да за један дан те 

1)аке прозову a камо ли да их нечему још и науче. 
Ja сматрам да наше осповпе школе, да на- 

става у нашим основним школама од тога трпи 
велику штету, јер деца која кроз основну школу 
iipot)y не могу из школе да изнесу ono знање које 
би иначе изнели кад свега овога не би било што 
омета правнлан рад у школи. Ja бих због овога 
молио господипа Мипистра просвете да поведе 
рачуна o томе да те иаставнике разреди no шко- 
лама тако како би деца могла видети неке вајде 
од тога што проводе време у школи, јер сам имао 
прилике да видим да деца често пута прођу кроз 
основну школу, заврше сва четири разреда na 
опет немају зпања ни толико као кад би свршила 
свега један разред. 

Господо, ти учитељи,   који   живе   ме1)у   нама 
V селу и газе ono сеоско блато као што га и ми 
газимо и поред тога што су учили 12 година 
школе, ти учитељи треба да буду боље награђени 
него што су сада паграђени. Ти учитељи исто као 
и ми сељаци често пута no месец и два дана не 
могу да добију лекара нити лекове, јер има села 
која су доста удал>епа од вароши, те и ти учитељи 
испаштају исто тако све незгоде живота на селу 
као што испаштамо и ми сељаци. Зато, као што 
рекох, сматрам да учитеље треба платити боље 
него што су сада плаћеми. Једап учитељ кад дође 
први пут у село на своју дужност он има свега 800 
и неколико динара плате за месец дана. Ja не могу 
да разумем, како ти л.уди могу да изи1)У na крај 
са том платом. Ja сам један сељак и имам све коД 

■своје Kylie и стап и храну и опет морам најмање 
хиљаду дппара месечпо да потрошим. Ja просто 
не могу да разумем како ти људи могу са том 
платом да се издрже и да имају још и воље за 
рад у школи. 

И зато ми ne замерпте, ja то не критикујем, 
ja нисам левичар, само тражим да се награде опи 
који раде. 

Још псшто, гооподо пародпи послашци. Има 
једна грешка код Мииистарства просвете, na коју 
се слабо обраћа пажња, a та je кад се неки учи- 
тељ премести и то његово место остане упраж-- 
њено, опда то место остаје тако празно месецима, 
уместо да сс идмах попупи и да деца ne губе ту 
годину или ne губе упште у паставп. Зато сам ми- 
iii,i.riba да je за нас, за село, неопходно потребно 
да се та учитељска места одмах попуњавају, јер, 
као што сам већ раније папомепуо, ми и ипаче 
немамо довољио учитеља, Гобподо народни посла- 
пици, овде je било доста речи o пародпим позо- 
рпшгима у Београду, Загребу и другим местпма. 
Ja разумем вас иптелектуалце и људе са факул- 
тетом што волите позорнште, јер, ето, и ja откако 
сам у Београду, већ сам заборавио na село и већ 
je 10 дана откад ne идем кући. Али, кад aeh има 
средства да се помогпу та поаоришта, јер je TO 
културна потреба, где човек може да видн много 
ствари, и кад Beli пма за њих кредита, онда треба 
да се повећају помоћи предвиђене за подизање 
основних школа no селима, 

Ja позпајем ту ствар доста добро, јер сам ono 
шест година претседеик општине. Ja анам врло 
добро колико je тешко и велико зло за једну on- 
штину кад мора да подигне сама школу. И ако 
и прегседппк отптипе И Одбор пмају добру вол^у, 
шта то нреди кад немају средстава, пемају могуН- 
иост да школу подпгпу, парочито такву школу 
каква on доликовала томе сслу, школу која би 
одговарала хигијеиским условима и у коју би се 
могла сметитп сва деца нз tora иеста. 

По закону je доисга припало општинама да 
саме подижу школе. Ja пемам miinra противу тога 
да one подижу ако имају могућности, али кад 
пемају Morvliiiocni, о«да би Мпппстарство требало 
да одреди пеку ве1гу помоћ. Зато бих молио Г. 
Мнпистра просвете да ове помоКи за подпзање 
осповних школа буду веће. 

Господо пародпи послапици, OBO су све врло 
озбпл.пе СТВари o којима треба добро промислити 
n na које треба скренути парочиту пажњу. Ja сам 
изнео онако како сам мислио да треба да нзнесем. 

Изјављујем да hy гласати за овај буџет a ве- 
рујте ми да бих гласао и за join већи буџет Мппи- 
старства просвете јер je пама просвета a нарочито 
осповпа пастава у првом реду веома потребпа. 
Оволико сам имао да вам кажем прплпком буџета 
Мишистарства просвете и зааршујући свој говор 
изјавл>ујем да  hy  гласатп  за  буџет.  (Пљескан»е). 

Потпретседиик  др.  Драган  Дамић:   Има  реч 
иародпи  послапик  r. Мплорад Станковпћ. 

Милорад Станковић: Господо пародни посла- 
лнци, сама чињеница што je паша народна npo- 
света и name школство добило за шефа једнога 
чивека врло впсоке културе и необично јаке nme- 
лигенције довољпа je rapanmja да he иросвета и 
школство одговоритп у пупој мери своме задатку 
и да he оправдати uaine тежње, naine наде n оче- 
кивања. 

Срез којп имам част да претставл.ам врло je 
спро.машап и, можда, пајпасивпији срез у Дупав- 
ској баповппи. To je Срез качерски. И ja могу само 
да зажелим од Г. Мипистра и од Бана Дупавске 
баповипе да Срезу качерском као најпаспвпијем 
срезу Дупавске баповипе поклоне пуну пажњу, 
како у  погледу подизања школских зграда, тако 
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ii у погледу снабдевања школским намештајем и 
осталим школским потребама. Многа господа пред- 
говорннци указали су на чињеницу да много школе 
немају најпотребиија средства и ja вам иогу pehu 
да сам обилазећи школе Среза качсрског, kao 
школски мадзорник, могао констатовати да су, на 
пример, учитсл.ицс којс можда нису биле веште 
скамлнјо оправљати, исте канаттом везивале да би 
деца могла у ши.ма да седе. 

Te скамлије ипсу ни хигијенске neh су мучила 
за ону децу. Потребно би било да се школе снаб- 
деју што пре најпотребннјим намештајем, школ- 
скии клупама и таблама. 

Друга стнар па коју бих указао Г. Мипистру, 
то je да сам приметио да у тешкнм мсстнма служе 
учител.пце ПО 'i до годииа, a те учитељице девој- 
ке не би смеле да остану ту више од годину до две 
дана, јер оне треба да на1)У себи и лруга кроз жи- 
вот. 11a raj иачин девојка je иросто упућена на 
сељаке, a то све иде на IIITCTV учитељског сталежа 
и na уштрб школе. Једна врло лепа ствар и утешна 
no иас учитеље и учител>ски кадар јесте то да je 
Г. Министар предложно једап амандмаи no коме 
се укида целибат. 

Ja бих молио Господина Мшшстра да укине 
ранг листу коју je г. Магарашевић изволео поста- 
вити. Ja верујем да je то учинио у уверењу да he 
учинити добро и учнтељима и школи, али можда 
Г. Магарашевић није био обавештен, да je његов 
претходиик уиапре1)Инао учитеље који су врло 
мало чекали на унапређење, a иије уиапре1)Ивао 
one који су дуго чекали, и ако су билн присталнце 
Л.Р.З. Сви учител.и у моме срезу који су били 
11ријатеЛ)И г. Стошовића, т. ј. они који нису прн- 
»адали Југословенској радикалној заједницн уна- 
iipeheiiH су, тако да учител»и чланови Ј.Р.З. мени 
пребацују да сам крии за њихово неунапређиваље 
и у томе погледу опоаиција ne бп имала mra да 
пребаци ни меин ни Господину Министру у погле- 
ду унапређења.учитеља. 

Ja бмх нолео, jom из једног разлога, да се 
похита са унапређењем учитеља, јер су почетници 
\чнтељи бедно награђени, њихове плате су испод 
плата сталиих жаидарма, и ja бих молио да бар, 
када се ne може onime чиновничко стање да по- 
правп, да се бар са унапређењем учитеља похита. 
Исто тако да то унапређење ne буде дискреционо 
право Министра, него када учитељп добију право 
и испуне законоке услове, да Г. Министар изволи 
дати унапређења. 

11мао бих још само да кажем пеколико речи 
o неопходној потреби уипсјјпкације пашпх уџбе- 
ппка n контроли, да се у свим нашнм покрајинаиа 
наставни програм у потпуности нзједначи. Јача 
контрола je, господо, погребна, јер дешава се то 
да у појединим покраЈинама они који су позвани 
да припремају терен за духовно јединство нашега 
народа ne смеју да раде у томе правцу због те- 
рора n тако ne дају ono mro су као проснетпи 
радници дужни да дају и зашто су и плаћени. 

Mu учитељп у Тумадпји трудимо се да на 
један вешт начин претставимо омладини коју ва- 
спитавамо, да су Срби, Хрвати и Словенцц један 
парод, алп три племена. И, господо, у Шумадији 
neliCTe чуги ни једпу рђаву рсч o браћи Хрватима. 

Једипо се пред пзборе народиих послапика 
може чути нека негативна рсч o Хрватима н то o 
оиима 1<оји нису југословенски оријентисани, то 
je пред изборе и ja мислим да чести избори могу 

еамо да допесу штету држави и духовном једин- 
ству, јер антагонизам између Срба и Хрвата у пу- 
ној мерн манифестује се тек за време избора. 

Имај\ hn пуно поверење у Владу и у Мипистра 
просвете r. Ћирића изјављујем да hy гласати за 
буџет. (Пљескање на десннци). 

Иотпретседиик   др.   Драган   Дамнћ:   Реч   има 
пародпи послапнк г. Ап1)елко Михајловић. 

Anđelko Mihajlović: Gospodo narodni poslanici, 
čitajući ekspoze G. Ministra prosvete, ja neću ulaziti 
u prosvetne stvari, nego ću se pozabaviti stvarima či- 
sto finansiske prirode. G. Ministar prosvete u svome 
ekspo/.eu govori o naroclnim školama, kaže da smo u 
velikoj oskudici što se tiče narodnih škola. To i mi- 
vrlo dobro znamo, jer mi smo zemlja agrarna i u na- 
šoj zemlji nema dovoljno narodnih škola, a, neću da 
kažem po nesreći, ne^o po slučajnosti, imamo toliko 
srednjih škola, univerziteta i tako dalje, što nikako пе 
odgovara strukturi naše zemlje, da imamo toliki broj 
univerziteta i gimnazija, a u isto vreme nemamo do- 
voljan broj narodnih škola. 

Po tome se vidi da se ne vodi tačna finansiska 
evidencija, jer dok se na jednoj strani oskudeva u po- 
dizanju narodnih škola, dotle se vidi da je ove godine 
u tu Svrhu predviđena mala suma od oko 3 miliona 
dinara. 

Možda će neko reći, podizaće te škole i banovine 
i opštine itd. ali sve su to mali budeti u jednoj ovako 
agrarnoj zemlji kao što je naša, gde potreba iziskuje 
što veću pismenost u zemlji. Po samom ekspozeu G. 
Ministra prosvete kada bi se samo 11% dece poslalo 
u škole trebalo bi nam najmanje 3.000 novih škola. 
U budžetu predviden je jedan kredit od svega 360 mi- 
liona dinara. Ali, gospodo, kad se ima na umu to, da 
se samo na tri univerziteta daje suma od 110 miliona 
onda se ne mož.e kazati da mi nemamo finansiske 
moći da podignemo i popravimo toliku nepismenost 
u našoj zemlji. Ja znam vrlo dobro, pošto živim u ne- 
posrednoj blizini Beograda, da ima naših univerziteta 
specijalno ovaj u Beogradu, vrlo bogafih. Ja znam 
ljude koji su legatima ostavljali univerzitetu po 20 mi- 
liona dinara i kada im se još toliki budeti od strane 
države stavljaju na raspoloženje, onda se ne može 
tvrditi da nema mogućnosti da se izgrađuju nove 
škole koje su narodu neophodno potrebne. Prvo ko- 
šulju pa onda haljinu, kao što kaže naš narod, pa isto 
tako prvo treba podizati prosvetu sa osnovnom na- 
stavom n našoj zemlji pa onda ići dalje. Po gimnazi- 
jama i univerzitetima školuju se većinom imućniji 
ljudi, a mnogi odlaze i na strane univerzitete. Stoga 
smatram da bi prvenstveno trebalo povećati partiju 
za podizanje narodnih škola pa onda osigurati do- 
voljno sredstva za njih, te bi molio G. Ministra, kao 
što vidim da je predvideno u budžetu od prošle go- 
dine, ako ima mogućnosti da i ove godine predvidi 
jednu veću sumu iz investicionog zajma za podizanje 
škola, a ako nema druge mogućnosti onda da se skro- 
še univerzitetima. ,)er, gospodo, kao što vidimo malo 
se ko od tih ljudi sa univerziteta vraća u selo nego 
većinom ostanu u varošima a kao što« znamo veći 
broj tih mladih ljudi malo je nezgodno nastrojen, 
onako kako ne bi trebalo, ali o tome neću duže go- 
voriti. Glavno je to da se prvo da za narodne škole 
a po mogućnosti da se ta partija za univerzitete 
skrati. 

Isto tako molio bih G. Ministra prosvete da poveća 
budžetsku partiju za izdržavanje domaćičkih škola i 
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tečajeva. Jedan pred^ovornik je lepo kazao da naš 
seljački narod u selima nema ni vremena ni novaca 
da posećuje pozorišta nego ima svoju knjižnice i usta- 
nove za narodno prosvećivanje u kojima se okuplja 
da nešto pročita i da se razonodi i zato bi trebalo 
predvideti veću sumu jer ta suma od 2 i po miliona 
vrlo je mala za narodne potrebe. 

što se tiče unapređenja učitelja, to je jedno vrlo 
važno pitanje. Kad se zna da su učitelji vrlo slabo 
nagrađeni a pogotovu početnici koji počinju sa 800 
dinara mesečno pa još da čekaju prekovremena na 
unapređenje u grupe to je jedna teška nepravda i 
s toga bi im bila data bar ta satisfakcija ako se na 
vic me unaprede kad steknu pravo na цшри. 

Tako isto, gospodo, mislim da je nepravilno i da 
nije pravo, da jedan učitelj ako se pokaže da je 
dobar i da ima sposobnosti ne može biti školski nad- 
zornik. Ja mislim, gospodo, da i C. Ministar koji je 
stručnjak i koji se dugo godina bavio prosvetom, ne 
treba da dozvoli da takvi učitelji ne mo^u da napre- 
duju iz VI u V grupu i da im se u tome prave smetnje. 

Što se tiče celibata o toj stvari po mom mišlje- 
nju nije trebalo da govori naš drug Stanković kao 
školski nadzornik. I ja mislim, gospodo, da u tu 
stvar ne treba ulaziti. Kad je donesena odredba o 
celibatu, i ako je trebalo da se donese, onda je tre- 
balo da se donese za sve ženske koje su u državnoj 
službi, a ne samo za jedan činovnički kadar, a speci- 
jalno'za učiteljice. To nije ni socijalno, ni pravedno, 

"i ja mislim da će G. Ministar presvete nastojati da se 
celibat ukine. (Milorad Stanković: 1 ja sam za to!). 
Da ali si malo pre počeo da pričaš kako se neka 
učiteljica udala za žandarma. O tome nije trebalo da 
frovoriS, to je njihova stvar. Baš nije trebalo da go- 
voriš  kao školski nadzornik. 

Pošto imam poverenja u G. Ministra, i pošto 
mislim da će ove moje primedbe u t'inansiskoin po- 
gledu ispraviti i da neće dozvoliti da ovako velike 
sume odu na tri univerziteta, a da petnaest miliona 
građana nema ni potrebne osnovne škole, pogotovu 
kad smo mi agrarna zemlja, glasaču za budžet. (Plje- 
skanje na desnici). 

Ирстссдчик Мнлан Симоновнћ: Реч има na- 
родни посланик г. Дионнспје Продановик. 

Дионисије Продановић: Господо народни по- 
слаинци, Г. Министар просвете дао нам je и у Фи- 
иапсиском одбору н овде експозе. Мало се разли- 
кује onaj експозе у Финапсиском одбору од да- 
нашшсг, који смо овде чули. Експозе у Финапсн- 
ском одбору више je био технички и сумаран и no 
партијама, a данашњи био je више иачелан, садр- 
жајан и пун искрепе мисли и искрепе пачелпости, 
који нам je ca једпи.м пуним елапом, са једпим пу- 
ним патриотизмом изнео као mro то доликује јед- 
no.M   Министру   просветс. 

Господо, наши учитељи, то су прави пародни 
учитеЛ)И, то су прави пародни искрепи радпици, и 
они имају пупо поље рада на културпом, просвет- 
noM и на државном пациопалном проспекииаљу 
наше омладине и пашег иарода. Ja ca овога места 
мора.м да им ода.м призпање, јер je већппа н>их 
па достојпој висипи, изузимајући неке пзузетке. 
Они су спремали генерације у прошлости, они су 
и данас на достојној вистш n сутра. Зато, пошто 
су опи највише у пароду n пајвише треба парод 
да упукују у прооветни жпвот; a нарочито у селу, 
ja бих само приметио да се учитељима стапи у 
дужпост да  се упозпају  и  са  задругарством, јер 

je то један пачин на који можс нрло мпого да се 
помогне  пашем  сел.аштву. 

Ja hy само копстатовати иеке примедбе добро- 
намерно, јер je сам Г. Министар казао да не го- 
воримо само у хвалама, него и да крнтикујемо. 
Да би учитељи као н просјјссори и други наставни- 
ци могли да едговоре својој дужпости као и остали 
чиновници треба да се паграде и да буду матери- 
јално обезбеђени. Тако he они одговорити својој 
внсокој дужности — васпитању омладнне. Пошто 
не може то да се учини у буџету, a с обзиром na то 
да je буџет повећан за близу милијарду дип., онда 
бих молио Г. Министра да води једпу такву поли- 
тику, mro he учитељима и просветним радницима 
давати унапређења чим стекну права на то. Го- 
сподип Мипистар казао je да пема кандидата за 
учител.е и да га то много радује и теши, и да га 
je мпого жао, кад je дошао у Мипистарство про- 
свете и iiainao да има 1100 мплби дипломирапих 
филозофа. Доиста n мени je жао тто баш толико 
дкпломираних филозофа, који су се толико грдипа 
мучилп и трошили, да дођу једнога дана и да по- 
служе Отамбини чекају na службу. Али, господо, 
ja се ио могу сложити са Господипом Мипистром, 
mro каже да нема молби за учитеље. Ja бих се 
само у том случају сложио са Господнном Мшш- 
стро.м, кад би сва учителлка места била попуњеиа. 
Међутим, то инје тачно. У Вардарокој баповтт 
око 150 одел>ења je затворено и у моме срезу има 
три школе, где нвма нигде учител.а. (Мпипстар 
просисте Стеван Tuipuh: Господипс послапиче, im- 
сте ме добро разумелн). Ja сам тако разумео и тако 
забележио, Да се Вн радујете што нема ни једпе 
молбе учитељб који чекају упослење, a ja кажем: 
ja се радујем само у томе случају, ако иема по- 
требе за учптсл.пма. A.ni, кад постоји потреба sa 
учитељима, онда he рационална и умесна просвет- 
на политика бити она која he учинити да нема 
више дипломпраних (|)илозофа који чекају на по- 
стављење и да нема празних учитељских места, 
него само да има известан број, који he одмах 
попуњавати та места. 

Ауторитет учителЈа треба да се сачува, и ми 
сви греба да радимо на томе. Али, Господин Ми- 
иистар просвете казао je: и ауторитет једиог на- 
родног послапика у његовом срезу мора бити исто 
тако на лостојиој виоини, a nujo нам казао ко 
треба да буде виши, jep' ипак мора битп нешто 
прече у орезу, да ли учитељ, или народни посла- 
ник, nouiTo ипак треба да постоји једно старешин- 
ство, n иора биги извесне прсдностп. Ja мис.шм 
да треба више да се сачува ауторитет пародппх 
посланика, je)) ипак _\чител.и у својим дужностнма 
могу понекад и да погреше. 

Господин Мппистар просвете дословпо je Ka- 
sao овако: „До сада су се пеке покрајпне сматрале 
за Спбир и гамо су птлп учителл! no казнама". 
Ja оматрам да се то односи на моју покрајину, 
Хоћу да утврдпм то, n да потврдим ако треба са 
доказпма n копкретпим случајсвима, да се у Ју- 
жну Cp6iij\- шаљу ne само учитељи него и другп 
Mini liiimm готово само no казни. Ако тај чппов- 
niiK, ако raj просветпи радник није добар за Кра- 
гујевац, за Београд, за Загреб или за Љубљаиу, 
jom мање he бити користан за државие и нацио- 
налне иитересе на Југу. (Глаоови: Тако je!) Ja про- 
тсстујем riponiB таквог поступка, n тражнм да сс 
за Јужну Србију бирају л.удп, којп воле, xohe, и 
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који треба да буду награђени. Некада се чиновии- 
цима, који су ишли у Јужну Србнју да служе, пла- 
liao специјалан додатак, и кад ми не би било же- 
нантно, ja бих предложио и данас да се то учини, 
јер су н даиас тамо прилике не са.мо тешко, него 
ми нема.мо mi алминистратинни, mi просветни, ни 
судски кадар, који би дошао тамо via заузме та 
места. Због чега? Због тога, што од Београда д<> 
мога места, Дојрана, треба платити железиицу. 
Док човск отпутује и врати се трећом класом — 
потроши најмање 500 дииара. И сада тај човек 
треба да до1)е и да учи овде школу. 

Шта има.мо ии у Скопл>у као културиом и 
иросветно.м центру? И.мамо јсдаи иегштпун фило- 
зофоси факултет и on ne даје ono резултате које 
би требало да дајс. Ja бих желео да се више пажтс 
обрати Јужној Србнји у просветној политнци. Док 
се може дати 46,000.000.— динара Београдском 
универзитету, 42 милиона Загребачком универзн- 
тету, na 31 милиона Љубљанском универзитету, ja 
иисам чуо од Г. Министра ла се штогод даје и 
Скопском факултету. Ja верујем да lic on ca своје 
стране учинити да и Сколски факултет ие будс 
пасторче него да буде равноправан. 

Поред тога, у Јужној Србнји ми немамо учи- 
ii.i.cKor кадра. Зашто немамо? У Вардарској ба- 
новини пма прско милион ii no становништва a 
имамо само једиу учитељску школу. Када сам пре 
неколпко дана у Минисгарству просветс тражио 
учитеља за мој срез, казали су ми да има само 
кандидата за Савску и Дравску бановнну. Зпачи 
■ia ната бановина уопште не може ла ло1)С у ком- 
бинацију. lit.' са.мо то. У мом срезу нема готово 
нпкога који je имао могућносги ла ИДе ла учи 
школе. Имамо само једиу учнтел>ску школу. To 
je Учител>ска школа у Скопл>у. Имали смо рапнјс 
учитељску школу у Прилепу али je затворена. Ja 
MiieniM да за Јужни Србију ипак греба отвОрити 
још једну н то у Прилепу, тј. она стара школа 
која je гамо била треба де се отвори и да се у 
томс правцу погграви просветно сташе у Јужиој 
Србиј« и да добијемо кадар којн lie тамо да живи, 
којп he да познаје прилике, који he да воли raj 
к.рај и :и\ служи достојно држави и отаџбини. Ja 
сам са својим друговима поднео у томе смислу 
и амандман не само за учите.Ђску школу него и 
за пол>Опривредни (|)акултет и за правни факул- 
тет у Скоп.Ћу као ку.пурном н просветном центру 
целог namer Југа. 

Исто тако, да би се просветие и привредне 
гарилике подигле, ja сам поднео амаидман и тра- 
жио сам јелну средњу пол>опривредну школу, 
три пиже пољопривредне школс и једну вино- 
градску школу, и ja молим I". Министра просвете 
да и on у томе правцу учини колико да њега сгоји 
да са Г. Мипистром пол.опривреде n3iil)C у сусрет 
кашим жељама. 

Kao дугогодиШН*и судија, који већ две деце- 
није дели правду и који се увек руковадио човеч- 
ношћу у својој суДиској дужности, ja сам се 
веома Изненадио када сам читао o иелибату, o 
ограничењу једне професије наших жена у њихо- 
иим иајинтимннјим occliaJHMa и правима. to je ча 
менс било толико неправично и иесоцијално да 
сам одмах био upornu таквог корака и у томе 
смислу, не знајући ла je Г.'Мимистар у гоме 
правцу  раоположе«,  ja   сам  са  својим  друговмма 

поднео и тај амандман да се Финансиски закон 
став8 § 33 Финансиског закопа за 1937/38 годину, 
којн.м се допунлјс § 93 Закона o народним шко- 
лама од 1929 године, укине. 

Исто тако бнх хтео да кажем неколико речи 
и за школске надзорнике. Они су први ме1)у учи- 
тељима. Они су шефови својих потчињених учи- 
теља. Али, да бн ту своју дужност извршнли како 
треба, omi у материјалном погледу нису миого 
измакли од учитеља. Напротив, учитељи који ста- 
нују заједно са школским надзорницима у једном 
месту, добијају више плате са истоветном групом 
него што добија школски надзориик иако он no 
положају, no годинама службе, треба да добије 
Biiuie. To je уе.тед тога, mro je омашком у § 118 
Закоиа o народиим школама приликом доношења 
Закона o чиповницнма од 31 марта 1931 године 
изоставл>сно да градским и среским школским 
надзорницима припада и даље станарина. .Ia ми- 
слим да томе није потребан коментар, колико je 
TO неправично да учитељ може да прима стана- 
рину, a кала посгане школски надзорник нс може. 
И у томе правцу сам поднео један амандман којн 
гласи овако: „У § 118 Закона o народним школама 
додаје се нов став који гласи: Градски и срески 
школски надзорницн нмају право на станарину no 
оиом закону. Исто тако § 175 Закона o народним 
школама мења сс и гласи: Станарина тколскнх 
надзориика исплаћује се из буџета из кога се из- 
државају среска и градска тколска надзорни- 
штва". Ja мислим да и овај амандма« не би тре- 
бало Г. Мннистар да занемари; трсбало би да пот- 
помогне ла се и то оствари и да шко.тски надзор- 
иици добијају ono mro им по .цраву, no закоиу 
и правици припада. 

Иа крају сам хтео да скренем пажњу на то да 
сс нашој школској омладини обраћа врло мало 
пажње. Пре неколнко дана био сам у биоскопу. 
Гледао сам један комад. Бноскоп je био пун мла- 
дог света. Taj комад ни мање ни више од почстка 
до краја завршио се са 4 убнства. To je страшно 
деловало na нерве и мени, као старијем човеку, ка- 
да сам изишао згрозило се, a како ли je било опом 
младом свету који je то гледао. Ако та омладина 
и далЈе буде посеИивала те биоскопе који тимало 
иемају васпнтии карактер, исто тако ако ■ и 
штампа, — јер имам један лнст на коме je на две 
страиице регистровано 10 криминалннх случајева, 
— буде и даље тако писала, онда ћемо доћи до 
тога да he наша омладина увек скретати на сасвим 
други пут, a не на онај на коме треба да буде иаш 
стожер који he сутра до1ш на наше место и зау- 
зетн крмило државпе управс у своје руке. 

Kao судија не могу да пре1)ем још преко 
једног случаја. Тиче се једног омладинца. .Ia MII- 
слим да je за једног гимназијалца казна којом се 
отиушта из школе, тако да не може више да по- 
лаже испите, чак ни приватно, једна таква дракон- 
nca казна, да je ja уопште као судија никада не 
бнх могао да примим и приме.иим. Имам један кон" 
кретан случај. To je случај ученика Вегшјамина 
Xai,m Наумовића из Ћуприске гимназије. Он je 
може бити нешто погрешио, — Hehy у то да се 
упуштам, — али ма колико да je погрешио он je 
био од наставинчког савета кажњен нскллчељем 
из свнх школа са правом na полагање испита 
приватно. 
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Министарство je пооштрило било одлуку про- 
(|)есорСког савета у томе да нема права на приватио 
полагање испита. Ha одлуку Министрову поднета 
je тужба Државном савсту, којн je поннштно од- 
луку Министра проСвете н пресудио да je Мини- 
стар могао само да оснажи одлуку професорског 
савета или да му врати решење са својим примед- 
бама. Али после тога, поступајући no овим при- 
медбама Државног савета, професорски савет je, 
сиакако под сугестијама одлуке Министарства 
просвете, донео одлуку исто онакву какву je до- 
пео био Министар. Ja молим Г. Министра просвете 
да не дозволи да ова несоцијална и иеправична 
одлука остане на снази, eeh ако има законске мо- 
гућности да овоме младићу пружи могућност .да 
приватно полаже испите. Он he бити добар гра- 
Канин ако му се пружи иогућнбст за то. Држава 
ie дужна да грађаиима помогне да своје грешке 
поправе, a не да грађане гура у пропаст. 

Ово су моје добронамерне опаске, na имајући 
V виду и разговор којн сам нмао са Г. Министром 
просвете o Јужмој Србији, којом je приликом ре- 
кпо да сам га ударио у жицу и да ме je добро 
оазумео, — верујем да lio on имати све ово у виду. 
A пошто има.м поверење у Владу гласаћу за овај 
буџет.  (Пљескање на десници). 

Претседпик Милан Снмоновић: Рсч нма на- 
родни посланпк г. Opaiba Хам. 

Фрања Хам: Господо народни посланици, вре- 
ме je одмакло. Ja ћу скратити намеравапп говор 
na једну кратку изјаву. (Гласови: Хвала ти!). Го- 
ворим овде као заступпик пемачког живља у Ју- 
гославији, нашој заједничкој и милој Отаибипи. 
(Гласови: Живео!). Дебата o буџету Мипистарства 
просветс прилика je да и ми проговоримо коју 
реч, јер je школско питање ono пнтање, које нас 
пајдубље тангира, a name најважније желзе леже 
баш на пољу школства и просвете. Ja овога пута 
нећу овде да набрајам све оно, што ми no пашем 
дубоком уверењу с правом можсмо и морамо же- 
лети и то због тога, што пам je ca меродавног 
места ooehano, да lic сс пашим захтевима H3niin 
у сусрет и да Немо ускоро имати прилике, са над- 
лежним Мииистром просвете водити разговоре, 
којом ћемо пршшком изнети све наше желЈе и 
исалбе Г. Министру просвете. Ha лојалан начин до- 
дајем, да паша мемачка пародпосна група има 
и жел>е a и жалбс, које ћемо упутити Господипу 
Мипистру просвете. Прпјатпа мн je дужпост, да се 
захвалнм Господину Министру Ћирићу, мом ново- 
садском посланику na опим леппм речима, које je 
у   свом   експозеу   памсппо   пародноспом   питању. 

Господин Минпстар je јасно говорио и ми смо 
његове речи добро запамтили. Ми верујемо да 
нам сс неће угушити света матернпска реч a всру- 
јемо и то, да се грешке некадањих времена, o ко- 
јима je г. Мипистар говорпо, вратити неће. Ja, 
господо, одустајем од своје даље речи, јер имам 
чврсту наду, да ћемо у претстојећпм разговорпма, 
у којииа IICMO пскрепо изпети наше жеље и nanie 
жалбе наићи na оно пуно разумевање, које смо мч 
са нашим призпатим лојалпнм држањем заслужи- 
ли. Имајући noBepeihe парочито у личпост госпо- 
дина Мннистра просвете г. Tmpnlia, изјавл.ујем, 
да hy ca мојим другом гласати за буџет. (Пљеска- 
и.е у центруму и na деспнци). 

Претседиик Милан Симоновић: Реч има Ми- 
иистар просвете Г. Стевап Ћнрић. 

Миипстар просветс Стеваи Ћирић: Господо, 
пароднн послапици, још мало na je nonoh! Ja треба 
да одговорим na све примедбс, које слушам од 5 
сати непрекидпо. Прво моје питање, које имам да 
вам упутнм, јесте имате ли, господо и другови, 
стрпљеша?  (Гласови:  И.мамо.)  Штста!  (Смех). 

Господо пародпи послапнцн, када ви имате 
стрпљења моја je дужност да на сва питања од- 
говорим. (Гласови: Ви сте Јовап Златоуст). Госпо- 
до народпи послаиици, ja бих све примедбе, које 
сам чуо, могао поделити углавпом у две групе. У 
прву групу спадале би one примедбе, које су у 
потпупом складу са мојим скспозеом, које су, та- 
корећи, впше разрада оних идеја, које сам ja пз- 
рекао у своме експозеу. Ja на своје велико запре- 
пашћење, господо и другови, морам да призпам, 
да мој апел на Народпу скупштнпу mije успео и 
да сам ипак далеко више пријатпих ствари чуо, 
пего пепријатних и таквих примедаба, које би тре- 
бао да узмем у обзир и да поправим ono што у 
моме експозеу, можда, није добро. 

Други део прпмедаба, господо, одпоси се na 
оие ствари, које ja у експозеу ппсам спомепуо, 
или их нисам у довољној мери споменуо. Због 
тога су те прнмедбе, углавпом, једап мали песпо- 
разум. Ha прпмер једпа примедба, коју су многа 
господа говорпици споменули, то je изградња на- 
ших осповних школа. И тема je углавпом гласила 
овако:: три милпопа динара, којп су Г1редви1)епи 
у буџету за ту сврху, пису довољпп. Ја,обра1.ам 
пажњу господи пародпим послапицима да осим та 
три-милиопа динара постоје одпоспе своте у бу- 
џетима свију баповипа и да je решепо да се из 
i>",', инвестиционог зајма даде за зидање осповпих 
школа 20 милиона дипара, од којнх je 5 милиона 
динара Beli и дато. (Живо одобрапање). 

Када то зпате ,господо народни послапици, 
оида очигледпо ове ваше примедбе мало друкчије 
изгледају. 

Колико je мени до тога стало да наша зграда 
пародне просвете ne изгледа опако, како je то 
спомепуо колега Лупгулов, према духовитој ка- 
рикатури Пјеровој, видите no то.ме што та 23 ми- 
лиона динара .плус ono што се налази no баповип- 
ским буџетима, ипак значи да Мнппстарство npo- 
свете води рачупа и o пашој осповпој пастави, a 
тако исто, — да остапем у слици Пјеровој — водн 
рачуна и o другом спрату, јер, поштовапа господо, 
ja ове године осигуравам 17 милиона днпара за 
изградњу паших гимназија, од којпх he се 3 пове 
пзградптп у престоппци, јер, као што знате, o из- 
граднуи пимназија имају да се брину бановине, a 
на.подручју Београда, Зеиуна и Панчева има да 
се брние држава. Према томе ja мислим да господа 
пародпп послаппцп који су овс примедбе ставпли 
могу бнтн са мојим одговором задовољни, 

Друга примедба која je тако1)е доста честа 
била, то je уналређење народних учитеља. Упа- 
пређење народних учитеља кроз Финансиски за- 
коп пије тако лака ствар као што мпогпма нзгледа, 
јер допустићете, господо пародпи послаппци, ви 
који сте имали већ част да то будете a ви који сте 
то први пут навикпућсте се na то да je тај Фппап- 
СИСКИ закоп постао пека врста ОМНибуса. У тај 
омппбус све се трпа, свс пзмсис n допупе свих мо- 
гућих закоиа, тако да у закоподавству наступа пун 
хаос. Због тога ne само да се Мшшстар фипапсија 
буни да се од њсговог Фипапсиског закопа KOJU 
ca тим закоподавством ne би требало да има ни- 
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какве везе исго протии тога со буие и сви они 
који не желе да се у наш Чинавнички закон н у 
друге законе уноси толико исправака да се начини 
један •непрегледан хаос, у коме се нико ne може 
снаћи. AKO ja ne бих могао понешто спровестп 
кроз Финапсиски закон, иемојте мислити да сам ja 
то изгубио из вида. Ви ћете се уверити у аманд.ма- 
нима које сам предложио да сам o томе водио 
рамупа, јер у амандманима тражим овлашћсња за 
уредбу грађанских, средњих и народних школа и 
у оквнру тих уредаба систематски покушаћу да та 
питања рсшнм која не могу да решим самим Фи- 
пансиским законом. Г1а ипак, господо, мислим да 
могу овде да вам дам једаи одговор и да вас уве- 
рим — (ако не могу да спроведем све кроз Фннап- 
ски закои a ту још иаду нисам нзгубио) — да ипак 
нма иешто што he паше учитеље моћн обрадовати. 
У Мнпистарству, кад сам ra прсузео, затекао сам 
око некнх 8.000, данас већ око 10.000 молби за 
уиапре1)ење. Буџетом сам оснгурао да hy бар та 
сва yHainpet)eiba на која учитеЛ)И имају право иоћи 
у оквиру овог буџета остварити. (Бурно пл>ескан>с). 

Господо народни послапици, трећа примедба 
која je можда најчсшће са овог места пала a коју 
ja ннсам у CđOM експозеу споменуо, јер ствар 
иисам сматрао важпом, то je тако звани целибат. 
Првом говорнику који je o целибату з'читељица 
почео да говори ja сам довикнуо са овога мсста да 
je уиесеи амапдмаи којим he учител>ицама бити 
допуштено да сс удају и за неучитеље. Ja се ра- 
дујем да je та незнатна мера задобила толику ио- 
пуларност да je Народна скупштина и на десиицп 
и на левици једнодушно одобрава. (Пљескањс и 
одобравапЈе). Значи да врло често ono што се жели 
у самој народној просвети mije тако важно али 
што je ca хуманог гледишта од великог значаја, 
за ову Народму скупштипу значи ствар веће ва- 
жностн него може бити деталЈна просветна пнтања 
и ja желим да одам признање Народној скупштини 
да joj то служи на част. 

Гисиодо иародни посланицн, допустите ми да, 
ne у једпој логичној вези, али у једној аптитези 
пређемо na четврту примедбу, a то je na ствар 0 
уџбепнцима. Док je онде пледирапо једнодушно: 
укидајте целибат! — дотле примедбе o уџбепицима 
наличилп су na опу. детињу пгру, или ако хоћете 
на игру заљубљених, кад узму цветак na га кидају 
лист no лист говорећи „воли ме, ne воли ме, волп 
мс, ne воли ме" и тд. Изједпачите уџбенике, не- 
мојте уџбепике изједпачпгп птд. Ilpeivia томе ви- 
дите колико je то питање замашна и тешка ствар. 
Алп, господо, ако ко сме да у њега засече то hy 
га сигурпо ja смети узети у поступак, jep ono за 
мене има важпости. Ja сам га први као Мипистар 
просвете пзнео na дневпи ред и одлучним потезима 
покушао да га решим. Али, господо, na мепе je ду- 
бок утисак учипнла примедба једног говор^шка са 
овога места којп je рекао, да сад кад иаш државпи 
брид плови према пупом споразуму Срба и Хрвата, 
и кад вероватно из тога пунога споразума могу 
ианићи драгоцеии плодови за целу Отаџбину, ту 
ствар ne треба преухитрнтн. Водићу рачупа o 
томе да решим то питање опако како je у интересу 
целе (Јтаџбпне али да ne повредим пичије свете 
ocehaje,   (Бурно   плзескање). 

Допустите, господо народни посланнци, да се 
са исколнко речи ма и у телеграфском сшлу као 
да ме свака реч кошта, ne дппар,  али минут, до- 

пустите ми да се осврнем na најважпију примедбу 
која je ca овпга места пала, a то je примедби o 
попуњавању учител>ских места. 

Господо, ja сам био једанпут Министар  про- 
свете у једпој избсрпој владн. Ja знам пз ро^епог 
нскуства какве тешкоће, какве страховите тешкоће 
Министар просвете у изборпој влади има. Молим 
вас  да  пзвесне   одлуке  Министра  просвете  у ло- 
следњој  пзборној влади оцењујете не чисто тео- 
ретски него с обзиром на тешкоће које hy вам са 
две до три речи приказатн. Господо, ja допушта-м 
и мислим да треба допустити да учитељи воде no- 
литику. Onu су грађапн као и сваки други. Наравно 
ово што важи за учитеље одпоси се и na профе- 
сс)[)с. Али пикако ne може битп допуштсно да учи- 
тељи или лрофесори уносе политику у саму школу 
(Чује се: „Тако je!" и бурпо одобравање) и нико не 
може допустити да ико na ни учитељ ни про(|)есор 
исповеда начела, која су закопом o заштити др- 
жаве забрањ&на. (Гласовн: Тако je. — Бурпо одо- 
бравап.е). Прсма томе, господо пародни послани- 
uii, иемојте тражити од Мппистра  просвете да  се 
одупре   извесним   сугестијама  Миннстра ушутраш- 
њих послова. Ja сам пекад као Мипистар одупирао 
се колико сам год могао и нисам пикада пи једпо 
тражење банова хтео да испупим, него такве захте- 
ве na мене je морао да упути пепосредпо Мипистар 
унутрашњих дела. Господо, данас кад сам поново 
ступио у Мпппстарство просвете, ja опажа.м да су 
извеспе   аветињс,    извесне    сабластп,   извеспа    зла 
која сам онда видео да се појавлЈују у Мппистар- 
ству још и данас тамо. Jep, господо народпи по- 
сламици,  кад се  ексофо тражи  премештај   једног 
уч11тел>а,  онда се тај премештај тражи  зато што 
raj  учител> тобоже  прппада  недозвоЛ)еиим стран- 
кама. И сад паступа пајвећа тешкоћа, која he ми 
задати  при  новоме   министровању  највише  брига. 
Да заиста утврдим тачно ne nanocehn никоме не- 
правду, да ли тај учитељ, односпо npo(l)ecop при- 
пада недозвољеппм, no закопу, страпкама или да 
та тврдња не одговара случајно само субјектнвном 
уверењу   једног   среског   начелника.   Господо   на- 
родпи послапици, ja мпслим, ако у том погледу по- 
стоје пеправде, њих трсба испрапл.а'гп. Левица ми 
je данас нанела једпу велику пеправду, тражећи 
исправку тих случајева кад ме je осудила што ни- 
сам до дапас то учинио. Нисам учинио што xohy 
ствар пош-тено да испитам .. . (Бурно одобравање) 
. . . a n да сам хтео, писам могао, jep буџетских мо- 
rvlinocTH  за   премештај   no  потребп службе  више 
иема, jep у марту месецу ви зпате да je сваки бу- 
џет ncnpnen, a како смо пепосредно пре тога имали 
и изборе, можете мислити колпко на тој позицији 
нема више ни пребпјене nape. 

Господо народни посланици, у вези са овпм 
xohy да одговорим na јсдпо важио питање које се 
одпосп na професорско n учитељско удружење. 
Профссорско и учитељско удружеље ja зами- 
тл.ам чисто сталешким и очекујем од тих удру- 
жеп>а да he се исто тако држати припцппа да 
се ne мешају у политику као што he се тога прип- 
ципа држати и Мипистарство просвете. Jep, ако бн 
ко хтео да полптизира, очигледно би имао право 
na m впше Mnnnciap који je политичкп човск, 
него једно сталешко удружење. Ja мислим да ћу 
у пуној сагласности са тим уифужењима моћи да 
радпм, jep IHH једно од тих удружења ne мислим 
пачинити   политичкнм  ипструмептом   и  да   he   го- 
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спода то разумети и да nehe лозволити да та удру- 
жења постану полнтички инструменти ии у чијој 
другој руци. (Пљескање). Господо народни посла- 
ници, опростите ме што xoliy да искористим и јед- 
ну страховиту примедбу која je пала са овога ме- 
ста, која ме je запрепастила, Овде се неко усудио 
ni каже, да су сс у Миинстарстиу учитељска мсста 
продавала за nape. Господо, ja то не верујем, ne 
могу да верујем, iieliy да верујем, али бих бионе- 
савестан, кад je та примедба већ једном пала, ako 
не бих ишао трагом да прона1)ем кривца, ako га 
има ма једног јединог у моме Миннстарству. Ja 
иам обећавам, господо народни посланици, да моје 
Министарство у том погледу мора бити чисто н na 
тако добром гласу, na каквом je било кад сам 
први пут био Мннистар (Пл.ескање). 

Господо пародни послаиици, питерссантно je 
да све ваше примедбе које стс данас изнели у по- 
гледу на средње школе одговарају потпуно мом 
експозеу тако, да ja немам ништа пише да кажсм. 
Али je пала једна интересатма примедба с обзи- 
пом на универзитет. Један nam лруг казао je да 
na уииверзнтету пемамо професорс за педагогију. 
Он ie на тај начнп, нехотично, ирло добро расвет- 
тио колико нам je потребна оргамска веза нзмеђу 

"иаших универзитета и cpeдIbиx школа. Да вас 
VBcpnM гооподо иародни посланици, да и o томе 
водим рачуна, знајте да hy одмах после буџета, 
чим будем имао мало слободног времена, донети 
Уредбу o филозофском факултету na универзи- 
тету И приликом доношења те Уредбе нарочито 
hv пазити да се филозофски факултет при уии- 
верзитету саобрази ne само према потребама наукс, 
ncro и према потребама средње школе. Ja сам ду- 
боко уверем да hy v томе послу нанћи na пуно pa- 
зумеваше  господе  iipo(l)ecopa  универзитета. 

Ледиа честа лримедба која je неколико пута 
v разним варијантама овде пала, односи се на по- 
зориште и na 'своте које се троше за пашу умст- 
ност Не желим злоупотребл.аватп ваше стрпл.еље, 
iep ево и поноћ смо већ превалплп и попово до- 
казивати како сам TO у експозеу већ учинио, ко- 
лико je вотрсбно пеговати уметпост иарочито у 
суседству овако високо културннх народа као што 
су наши суседи. 

Али ja морам да одговорим на примедбу na- 
mera   друга   који   je   врло   разборито   крнтиковао 
сам рад у Народном позоришту, a нарочито језик 
којим се у њему говорт, и морам да му кажем, да o 
томе водим   рачуна и да he у то.м   погледу   иаше 
позориште стати на виши ниво, кад се будс осетио 
ефекат Уредбе o уметпичким школама. Ta Уредба 
o уметничким школама бнла je готова у моме Ми- 
нистарству кад сам га већ бно преузео, али ja joni 
нисам   искористпо   овлашћење  које   ми   даје   Фи- 
нансијски   закон,   a   које  je joui   na   сиази   до 31 
марта  one  године,  зато  што  ии  сс  чини  да  та 
Уредба   може   битп   боЛ)е    сачип>епа   пего   опако 
какву   сам je ja затекао.   Сматрам за дужност   да 
изјавим га овога места да се том Уредбом желе да 
постигпу две ствари: прва je потпупо изједпачење 
свих уметничких школа, потпупо изједпачеп.е no 
рангу у Београду,   Загребу и Љубл>апн.   Ta   прва 
оврха ове Уредбе иије у питању, пего се радп само 
o  другој:  којој сврси имају те уметпичке школе 
да служе, a то je да се боље н прсцизппје рсгу- 
лишу питања школе и њихове вамене. Прсма томе, 
ja молим ону господу, јер сам прнметио да у На- 
родној скупштини има господе која се са правом 

пптересују за политичку страну one Уредбе, да 
буду потпуно умнрепн, јер та страпа ове Уредбе 
ппје никако у питању. 

Господо народни посланици, један од господе 
народних послапика осврпуо се и на Државну 
штампарију na je казао да му je жао што нема 
гакве штампарије и na Цетињу, јер je штампарије 
na Цетињу било још 1492 илн, као што ja мпслим, 
1493 годипе. Ilnje важпа годнпа дапа пити игра 
какву улогу пи овамо пи онамо. 

Али ja морам призпатп да ми je тај гонорпик 
дао једпу добру идсју, која ми пије пала na памет, 
a можда ne би ни пала, да je нисам данас овде 
чуо и ja hy o тој доброј идеји joni ралмпслити. 
Можда се може n остварити. 

Господо пародпи послаппци, да одговорим 
још само «а оне примедбе које се одпосе на адмп- 
нистрацију Мпппстарства просветс. Један од no- 
сланичких другова приказао je да један рачун од 
200 (две стотнпе) динара износи пола килограма 
аката. Ja ne смем да кажем шта ja као мипистар 
осећам. Знате лн да Министар мора да све потпи- 
сује? On, Министар проспете, мора да потппше и 
одлуку да ли he једап ученик једне гимназије бити 
ослобоНсп од гимпастпке. 

Ja се за сада браним тиме, од тих страховнтпх 
педела Светог Бирокрација, докле то ne будемо 
законодавним путем могли да решимо, што csa 
акта носнм кући и од четири сата до попоћн пот- 
писујем као веки аутомат. Мени изгледа да je чи- 
таво мипистровање као борба против поплаве, да 
учинимо да бујица аката која наиђе, na једна вра- 
та, иза1)С na друга, да ое ne би сви у Мппистарству 
у томе удавили. До сада ми je пошло за руком и 
поред буџета и поред амапдмапа, којп значе једап 
страховити пл.усак којн толико запл>ускује Mnnn- 
стра да ne можете замислити колико je ло сада 
покисао, ипак остапем ажурап. 

Допустите да завршим. Оставио сам на послет- 
ку да вам nenno кажем, што зпачн велику смслост. 
Ви сте могли приметити да у моме експозеу, пзу- 
зев једпог једипог места, писам noniao na чисто 
политички терен. Ме!)утим многе прпмедбе говор- 
ника долазе са чпсто политичког терепа. He же- 
лећи да остапем дужап na те примедбе, ne могу 
да избепнем овога пута na да се на њих ne 
осврнем. 

Овде се npe третирало да ли смо ми један или 
три парода. Говорило се o пајактуелпчјпм поли- 
тичким пнташнма name садашњице, a ja вам као 
Мипистар просвете смело призпајем — верујте ла 
ту треба смелости — и саопштавам да извсспа пи- 
тања ja нисам способан да рспшм у Министарстеу 
просвете; извеспа пптања која су овде додирнута 
ne умем да решим у своме ресору. To су пајтежа 
питања и при решењу тих питап.а нећу тражити 
сарадњу својих сарадника у Митшстарстпу, него. 
hy за решеље тих питања тражити вашу сарадњу, 
драги моји послапички другови, увереп дубоко да 
што ne могу да решпм тамо, у самом ресору, ne 
само да hy моћи да рсшим са пама, ncro у опом 
трепутку кад будем решпо са пама та питаша јсд- 
ппм потезом nepa скпнућу са дневнога реда та 
питања у Миппстарству коме имам част да будсм 
на челу. (Бурно плЈескаше и повици; Жпвсо!) 

Претседник Милан Симоновић: Господо на- 
роднн послапицп, пошто je листа говорннка исцрп- 
л>е11а то je претрсс у поједипостима предлога бу- 

38» 
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џета V раздео — Министарство просвете завршен, 
Прслазимо na гласапзе. Гласаће се no партијама се- 
де11>ем и устајањем. Господа народни посланици 
који примају прочитане партије, изволи11е седети, 
a који не примају, изволиће устати. Молим изве- 
стиоца г. Габровшека да изволи прочитати пар- 
тију 198. 

Известплац Франц Габровшек прочита парти- 
ју 198. 

Претседиик Мнлан Симоновић: Прима ли На- 
родна скупштина прочитану партију 198? Она 
господа народии послапици који примају, нека из- 
воле седети, a који не примају, нека изволе устати. 
(Велика већина седи). Објавл>ујем да je прочитаиа 
партија 198 примљена. Изволите чути партију 199. 

— За овим je Народна скупштина, гласајући 
седењем и устајањем o свакој појединој партији, у 
смислу чл. 102 Устава н § 67 Закона o Пословном 
реду у Народпој скупштини, усвојила у поједино- 
стима све партије предлога буџета расхода — V 
раздео — Министарстпо просвете — од партије 199 
до партије 368 закл^учно. — 

Претседичк Милан Симоновић: Господо на- 
родни посланици, пошто je предлог буџста расхода 

— V раздео — Министарство просвете no свима 
партијама поједииачпо примљеп, објављујем да je 
цео предлог буџета расхода V раздео — МшГи- 
старство просвете примл^ен. (Одобравање и пље- 
скање у центруму и на десници). 

Господо пародпи послаЕЈици, како je данашњн 
дневни ред исцрпљен, то са вашим пристанком ову 
седннцу закључујем, a паредпу заказујем за да- 
нас у 9 часова npe подне са овим дневним редом: 

Наставак претреса у појединостима извештаја 
Фипансиског одбора o предлогу буџета државпих 
расхода и прихода са предлогом Финансиског за- 
кона за буџетску 1939/40 годину и то: 

1) Претрес буџета расхода —■ VIII раздео '— 
Мшшстарство фипансија; 

2) Претрес буџета расхода — IX раздео — 
Мнпистарство војске и морнарице; 

3) Претрсс буџета расхода — X раздео — Ми- 
пистарство  грађевина. 

Прима ли Народна скупштина предлол<ени 
днсвнн ред? (Прпма.) Објавл>у|ем да je предло- 
жени дневни ред примљен. 

Седпица je закључепа у 0,20 часова. 

ПРИЛОЗИ 
— Штампаии експозс no предлогу буџета Mn- 

ипстарства просвете за 1939/40 годину, раздел^ен 
народним посланицима mpe почетка дискусије у 
пленуму. — 

Господо, 
Пре псго mro се npel)e na експозе io самом 

Предлогу буџета за 1939'40 годину, биће потреб- 
но, a IH морисно, да се изнесу две три опште na- 
помене које се односе на реоор Мипистарства про- 
свете. 

Ko стално прати наш јавни живот од Уједи- 
ibcn.a до данас, мора признати да на свима под- 
ручјима, na и у просвети, показујемо напредак. 
Вама, који сте и досада суделовали у јавном жи- 
воту наше земље, није потребно да набрајам у 
чему смо све кроз OBIHX 20 година постигли напре- 
дак у решавапзу просветних задатака. Xohy само 
да вас летимично потсетмм, да je буџет Мшгистар- 
ства просвете 1920 био за половипу мањи пего 
данас, да je број зграда за основне школе до 1920 
био 6.846, a данас je 10.448; да je број гимнази- 
ских зграда 1920 био 138, a дапас je 200; да je 
број зграда за грађаиске школе 1920 био 176, a 

•даиас je 240; да смо изградили завидан број уни- 
верзитетскнх зграда, тшпунили поједпне универ- 
зитете, основали пове внсоке школе и специјал}1е 
научне заводе, уметпичке устаноне итд. Свако ко 
je објектпвап прнзнаће, да један леп део ових но- 
вих творевина отпада на последље три године. 

М'И можсмо, дакле, са поиосом да гледамо на 
прошлих 20 година, na успсхе по-стнгнуте на про- 
оветном пољу у самосталној, слободној и уједп- 
њеној  Отаџбиии. 

Али, разуме се, још нису решени сви пробле- 
ми  иити задовољенс  све потребе. Нико, међутам, 

ко реалио мисли не може очекивати, да се сва још 
nepemena пптања могу и морају реилипи у једном 
кратком размаку времена, a најмање у једној бу- 
џетској години m једвим буџетом, то више што 
има и таквих питања која непрестано 'искрсавајх' 
и која се не могу унапред предвндети. 

Напоменућу само некоја. Ми немамо дово.ч^ан 
број зграда за осповпе школе. Наша деца, која 
су обавезпа да похађају осноппу школу, још je 
сва не TioxaI)ajy; ми ннсмо још у жпвот апровели 
8-годишње обавезно школованЈе. Грађансже школе 
су нам још малобројне, гпмназије се отварају без 
неког парочитог плана, немају још све приклад- 
ннх зграда, претрпане су, нису довол^но снабде- 
вене свима потребама. Учитељске школе ниоу рав- 
номерно подел^ене с обзиром на поједине крајеве. 
Уииверзитети ииру потпуно 'изграђени и поједипп 
факултети нам дају више тколованих људи него 
што се могу упослити. Уметничке и научне устано- 
ве нису још све развијене до те мере, да би могле 
развијати пуну делатност. Има потребе да се ме- 
ibajv поједини захони, насгавии програлии, донесу 
нови закони. Рад na народном просвећнван.у нам 
je још у почецима, a недостају нам нарочито по- 
требпо стручпе, спецпјалпе школе, које би оспо- 
сопл>авале своје учспике за практнчнс позиве. 

Загр се већ из самог овог повртпог иабра- 
jaiha тих задатака, који очекују своје решеше, тих 
проблема који задиру један у други, који често 
ne могу да се решавају у једном ресору, него j 
miiiio нлих, који бар једним делом тражс свсстрано 
процењиваље и саслушавање разпих чинилаца, зар 
сс ne в«|ди и још јсдпа тсткоћа? Ta je тсшкоћа 
у тоие, како, којпм редом и у којем опсегу треба 
решаватм та питаша. Зар  се не догађа, да се да- 
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иас  сматра једно  питање као прво, a  сутра као 
друго? 

Другим речи.ма, ми пемамо нског утир1)еиог 
плана, скстема, no коме би били дужни да смиш- 
љено •сврстамо све те проблеме, да им одредшго 
ред којим их треба решавати, начин како их тре- 
ба рсшаиати н време за које их треба решити. 

Taj, да га кратко пазовемо, просветии програм 
не би трсбало да буде одре1)ен за неко дуго време; 
он би могао да се најпре 'одреди за извесно краће 
иремс, a иосле да се наставља, тј. да се за сле- 
дећи 'размак   времена   одреди   други   део   прог- 
рааиа итд. 

Данас, кад нмамо иза себе 20 година рада и 
доста стсченог искуства, пајподеснији je момснат 
'ia се покрене и ово пнтање. Надам се да hy имати 
пуну ваШУ сагласност, ако учиним потребне ко- 
паке   за   допошсње  овог  „просветног   програма". 

Crojelin на тој бази, да иам je просветни про- 
гоам потрсбан ради што целисходнијег н рацио- 
налнијег решаваша свнју просветних потреба и 
задатакау земљи, излолшћу вам сада колико ,је 
било могуће удоволзити постојећим потребама у 
овом Предлогу буџета за годину 1939/40. 

Али npe него што детаљно расмотримо ово- 
годишњи Предлог буиета Министарства просвете, 
о-шосно повећање према садашњем буџету, за које 
одмах кажем да je највећим делом употребљело на 
шчне расходе, желим pelm пеколико речи o самој 
каоактеристици буџета просветног ресора. 

Чим бацимо са.мо површан поглед на KOII- 
струкцију овог буџета, запажамо да он у 9/10 са- 
дпжи личне расходе. Ето, na шример, ове 1938,(39 
ftvuercKe године, од укупне суме од 939 милиона 
на личне расходе je ишло 849 милиоиа, a У^феД- 
логу за 1939/40 годину од укуине суме од 991 ми- 
лион, на личне расходе отпада 891 милион 

И заиста, кад погледа1\10 број особља no no- 
једииим ресорима, уви1)амо да je број службеника 
v 'оесору Министарства просвете и Министарства 
саобраћаја највећи. Тако на np. ове 1938/39 године 
ie v Саобраћају број службеника 40.629, a у Про- 
свети 39.257, док je у сваком другом ресору тај број 
аалеко мањи. Али тшстојп и разлика између ова 
ава броја, који су no својој бројпој вредности 
гкооо једиаки, у печем другом. Док je у Просвет.и 
6noi чиновника 31.466, у Cao6pahajy je 10.877; док 
ie v Просвети број чпиовпичких приправника 4.7S2, 
v Саобраћају je 1.972; док je у Просвети број 
зваиичпика 121, у Саобраћају je 21.325. Ово зпачи, 
ла ie v Просвети далеко већи 6poj службеиика ви- 
mcr ранга, a у Саобраћају пижег рапга. Па ne само 
то- ако упоредпмо број чиповшша no групама у 
Поосвети са бројем чиновника no истим групама 
v лпугим ресорпма, палазимо да у Просветп 1'ма 
наТвише чиновника H групе. У III групи Јаче je 
само Министарство правде у IV П>упи наЈЈача je 
11пг)света, a тако и у групама VI, VII, Vili и 1А, 
исто тако je и у укуппом броју чиповничких при- 
правника (VIII, IX и X група). 

Може се дакле рећи за Мипистарство про- 
свете, да je у највећем степену, с обзиром на рас- 
ходе, личиог карактера. To je међутим и сасвпм 
же веће квалификације, било свршепа средша 
природно. Ту долази у рбзир велики број школа, 
и то редом основних, rpal)aiici<HX, гнмпазија, учи- 
престано повећавају, јер се и становништво множи. 
гел>ских. Te устапове су мпогобројпе и one се ne- 
А како се опет за наставпике no тнм школама тра- 

школа било свршепи упнверзнтет, разумљиво je 
да су тн службепици сви одреда у чиповпичким 
групама од II! до IX. C друге страпе на универзи- 
тетима, високи.м школама, разним уметничким и 
иаучпим устанонама има приличан број чиповппка 
којн долазе у впсоке групе 11 и 111. Тако се обја- 
шњавв с једне стране велик укупап број службе- 
ника, a с друге страпе размерно велик број чинов- 
ника у високим и вишим групама у ресору Ми- 
ппстарства просвеге. 

Можда би пеко хтео приговорити: Па зашто 
оаш да буде толико просветних чиповппка у висо- 
KiiM групама? Али и na то питање има одговор. 
Лзуди, који сав свој живот и сву своју спрему ПО- 
свећују пауци, умстпости или ипаче воде тешке и 
одговорне послове, који захтевају и спрему и eno- 
собности, греба да буду добро награђениј a то 
преведепо na буџетски језик зпачи, да се налазе 
у BHCOKiiM групама. 

Са.мо човек који je колико толико материјалпо 
збринут може радити паучно, може стварати у.мст- 
ппчка дела или у љих се удубљпватп и na јвимз 
откривати нове таленте и оплемењивати душе сво- 
јнх cyrpai)ana итд. A тек пије потребпо доказнвати, 
да и ми као народ који тежи напретку, који жели 
да заузме достојно место у кругу осталих парода, 
морамо неговати науку и уметност и давати могућ- 
пости онима од којих тражнмо највеће nanope и 
одговорности, да свој посао врше са mro мањс 
брпге за свакодневне потребе. 

Кад тако гледамо ствари, исправпо и јасно, 
опда нема места приговору, да се у ресору Мипи- 
старства просвете мпого троши на личне расходе, 
као што нема места ни проговору ,ако се из годипе 
у годипу повеИавају лични расходи Мипистарства 
просвете. 

Пре би се могло питати, да ли je однос из- 
ме1)у личних и материјалинх расхода у просветној 
струци с обзиром na величину ових потоњнх ре- 
алан, другим речима, да пису материјални расходи 
премалени. 

Ha ово питаље добиће се одговор кад се де- 
таљније расмотри сам буџет. 

Буџет  Мппистарства про- 
свете износио je за 1938/39 г.   939,198.814,— дин. 
док Предлог буџета за 1939/40 
год. износи 991,408.030.—    „ 
Према     томе     повећање     за 
1959/40 г. изпосп 52,209.216.—    „ 

У првом реду желим да дадем објаипвење o 
том na шта je све употребљепо ово повећање. 

Радн прегледпости изпећу та повећања према 
кредитима за личне, материјалпе и ванредпе 
расходе. 

ЛИЧНИ РАСХОДИ 
уиссспа су оиа noucliaiba: 

10     НОВИХ     ЧИНОВНИЧКИХ     Iipn- 
правника   са  сумои   .   .   • 

1 служитељ   чија  плата  mije 
достајала      
рарпих      

18 нопих дневничара и хоно- 
2 нова чиновника за Рачупо- 
иодстно      

Разлмка премадих сума у бу- 
унапређења  

У Глапн XXXVII — Мнпистар- 
cnio 

џету 1938(39 na платама н за 
(парт. 198—202) 

160.200 

20.610 
180.000 

33.940 

1,487.576 
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Поисћање код благодејања за 
пове стипендисте (Турска и 
Немачка)       

У Глави XXXVIII — Академнје 
наука (парт. 220—221): 

Контрактуални лпректор за 
нову Академију у Љубља- 
iui    . 

Додатак na скупоћу за адми- 
нистратиииог сскрстара А- 
кадсмнје у [^еограду пове- 
lian   je   прсма   потреби   са   . 

У Глави XL — Архиве 
(парт. 233—234): 

I   чиновнички  приправник  за 
Архиву у Загребу и 1 чи- 
новнички приправник за Ар. 
хиву  у  Новом  Саду   .   .   . 

У Главн  XLI — МузеЈи 
(парт.   237—239): 

За   унапређеша,   за   недостат- 
не принадлежности v буџе- 
ту   1938'39-г.   и  за   додатак 
на   скупоћу      

У Глави XLII — СпециЈални 
иаучпи заводи (парт. 246—248): 
За I повог чиновничкрг при- 

прћвника у Геолошком пп- 
ституту у Бсограду и 1 ип- 
Bdr чипопинчког приправ- 
ника у Мстсоролошкој OII- 
серваторији у Београду, за 
унапрећења   и   додатак   на 
скупоћу          

За I лаборапта и 1 служите- 
ља у Океамографском mi- 
ституту у Сплиту, за 1 слу- 
житеља у Астрономско.ј nn- 
серваторији у Всограду и I 
дневничара секретара за Ор- 
нитолошку опсерваторију у 
Љубл.апи   

У   Глави   XLIII   —   Универзи- 
тети  (парт.  261—263): 

1   нови универзитетски инже- 
њср V гр.  у  Београду   .   . 

1 нопн библнотскар Vili гр, sa 
Прапин  факултету Београду 

1 нови ванредни професор IV 
гр. за Ветеринарсми факул- 
тет   у   Бсогралу     

1 иовн управник огледног до- 
бра „Станчнћ у Загребу IV 
ГРУПе     

1 новн пристам огледног дп- 
бра „Станчић" у Загребу VII 
групе      

3 нова асистсмта приправкика 
■од VIII гр. (2 за Технички 
Факултет и 1 за Медицински 
факултет у Београду) .    .    . 

3 лова аснстеита прнпрапиика 
од VIII гр. за BcTcpiuiapcKH 
факултет у Београду .   .   . 

1 попичиноппички приправник 
за Техпичкп факултет у За- 
гребу    

3 нова чипопиичка припраиип- 
ка за Универзитст у ЈБу- 
бљани  

За извршеиа vnanpeheiha no 
групама и за лоспелу испла- 
ту пернодских попншнца .    . 

За разликт na припадлокно- 
стн ко je су у буџету за 
1938 39  гол.  недостајале  . 

За yiianpct)Cibc и периодске 
повишице званичника .   .   . 

За   yiiaiipel)cn>e    н    псрнодскс 
повишице служитеља .   .   . 

За додатак на скупоћу за ра- 
зврстано       особље       према 
стварној потрсби     .   .   . 

illUHK) 

24.000 

1.560 

24.553 

294.847 

138.430 

61.031 

27.000 

22,800 

■M.010 

44.040 

16.920 

27.450 

27.450 

IS. 300 

30.000 

936.171 

1,729.860' 

20.068 

30.260 

170.140 

За   1   лектора  за  епглсскн јс- 
зик   у  Београду     

1,978.386 За 6 НОВИХ служитеља днев- 
ничара за пстерипарске кли- 
мике   у   Београду     .... 

За 2 нова служитеља за Прап- 
ни факултет у Београду .    . 

За 3 нова ложача (новс згра- 
де Правног факултета, Де- 
чије клинике и Машинске 
лабораторпје у Бсограду)   . 

25.560     ^а 3 нова механичара за Ма- 
шипску лабораторију у Бео- 
граду          

За 6 пових дневничара служи- 
теЛЈа    за     огледпо     добро 
„Станчић" у Загребу .    .   . 

За недовољне кредите no бу- 
24.553 џету   1933 39  r.  за   коитрак- 

туално особл>е сних универ- 
зитета   и   факултита   .     .    . 

У Глави  XLIV —  Екопомско- 
комерцијалне   внсоке   школе 

(парт.   275—277): 
294.847      1   рсдовни 'Профссор, 2 доцси- 

та, 1 acncTciiT дневничар, као 
иова постављења у Београду 

Иедонол.но предвиђени криди- 
ти за приналлежности у бу- 
џсту  193839  г.  (за сва noua 
лица   биле    су    предвиђене 
принадлежности само за по- 
ла   године)  

За yiianpcl)ejiia у групама и 
периодске   поиишицс   . 

У Главн XLV — Уметинчке 
школе  (парт.  282—284): 

У Умстннчкој академији у 
Београду 1 иапредпн профе- 
сор n l учитељ, 1 чиновнич- 
Kii приправник, 2 дневнича- 
ра лаборанта, 1 дневничар 

199.461 служнтељ; у Школн за при- 
- меп.ену уметност у Бсогра- 
ду 2 дневиичара служитсл>а; 
у Музичкој академији у Бео- 

. граду 1 редовии, 1 ван- 
редпи професор, 1 чи- 
иовпички приправник; у 
Средњој музичкој школи у 
Београду 1 профссор; у 
Уметпнчкој академнји у 
Загребу 1 адиинистративни 
директор; у Конзерваторн- 
јуму у Љубљанн 1 суплент 
H 1 служнтсљ; cea нова no- 
стављења   за   6   мссеци   са 
сумом   од     

IIoBehaiba прппадлежпости за 
превођење npeua повој У- 
редби o уметничкпм школа- 
иа  за  целу  зе.\1л.у  .... 

Разлика принадлежиостп пре- 
ма буџету за 193839 год. у 
ком су плате за нова места 
биле унесене еа.мо за 5 ме- 
сеци  

У Глави XLVI — Више педа- 
гошке школе  (парт. 287—289): 
1  нови вамредни  професор за 
Вишу   педагошку   школу  у 
Београду    и     l    служнтељ 

штчпр    за    Всжбаоницу 
liiinie   педагошке   школе   у 
Београду   

За разлику припадлсжиости 
преиа буџету 1938/39, којс 
су биле за ионе службснике 
Biiinc педагошке школе у 
Бсограду предпииспс само 
за   пола   године     

За   унапређеша     

30.000 

32.000 

20.000 

30.000 

30.000 

72.000 

274.329 3,636.828 

l.i:),im 

100.087 

101.696 335,223 

225,940 

1,095.520 

256.058 1,577.518 

42.540 

101.712 
3,190 147.442 
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910.000 

861.015 

050.407 
4.167.114 

0,Г)Х!1.И)6 

1,323.782 

311.244 

471.600 

105.115 

1,440.655 
2.017.370 

410.905 

2,691.840 

5,564.520 

5,265.464 

311.244 

У  Глави  XLVII1 — Католнчка 
семепншта   и  богословије 

(парт. 292—293): 
За    l   служитеља   дневничара 

и личне додатке  __*МИ 40.414 
У Глави LI — Средша настава 

(парт. 299-301): 
За ilOO нових постављеља за 7 
месеци   

За разлнку привадлежности за 
150   прнпрашшка   ИЗ   иуџсга 
1938/39,  које су биле пред- 
uHljeiit: само за 7 месеци .    . 

■-ja цедииољпо предвиђене при- 
надлежности приаравницима 
по   буџету   1938/39   .     .    . 

За   изиршена  улапређвња .   . 
Сисча 

Ати je у onoj Глави истодобпо 
извршено смањење кредита 
за   нзвесне врсте прииадлс- 
сти   у  суми  од  

так,о да остаје укупно повећа- 
ше на личним расходима у 
у   Глави — Срадња иастава 
у   Главп   LII  —  Учнтељске 
школе  (парт. 313—315): 

За   изнршсна унапређеља  .    . 

у   Глави  LIH — Гра1)анске 
школе  (парт.  320—322): 

За 50 иоинх постављења .   .   . 
За   повећаље принадлежности 
приправницима  

За нзиршепа унапређења и ne- 
риодске   поиишицс  .... 

Свсга 
AiH    како   се   извесне   врсте 
прииадлсжности   прсма   ре- 
ainoj  потреби смашују са . 

ocr'ajc    стварно   повепање   у 
овој   Главн  
у  Главн LIV — Народне 
школе  (парт. 324—325a): 

Разлнка    припадлежиости  _за 
500 учитеља за којс je у бу- 
џету   1938/39  г. био одобреп 
кредит за 7 месеци .... 

За   750   иовнх   учител.а-чнпон- 
иичких   приправника   за   7 
иесеци  

За     изиршеиа    yHaiipel)eiLa    у 
1938/39   год.,   за   периодске 
цоиишице,  за yiia:ipd)Uiba у 
групама   и   периодске   пони- 
шнце у  1939/40 г., за додат- 
ке    лнчне   и   ПОроДИЧНе,    за 
стаиарииу учитеља на раду 
у Мниистарстпу просвете . . 14,804.922 23,061.282 
У   Глави  LV  — ДомаКичке 
школе и течајевн и народно 

просвећивање 
(парт. 32^—330): 

За   10 нових учител.ица .   .   . 67.900 
За  уиапређења у груиама .    . 30.110 
За периодске пивишице .   .   . 31.680 
За иедонољне принадлежности 

чшшвничких приправника у 
буџету  1938/39 год  54.809 

За    недовољне   прииадлежно- 
сти  рвзврстаног  особља  no 
Оуџету   1938/39        70.599 

За личне н породнчие додатке 71.965 
За стаиарину 2 учнтсљица до- 
дељсиих   na   рад  Мииистар. 
npocuerc   9.600 

За   nouehaibe  иаграде диевин- 
чарима  '. 7.318 343.981 

У Глави LVI — ООласиа на- 
родна позорншта (парт. 339): 
За   уиапређеља         20.850 20.850 

1,606.465 

У Глави LVIl — Народпо no- 
зориште у Београду (парт. 

341—342): 
Унапре1)еље разврстаног особ- 
ља   

Повећање државне субвен- 
ције за коитрактуалио и хо- 
порарпо особље, јер je про- 
шнрсп оркестар и хор за 
53   нова   члапа  

У Глави LV1II — Народно ка- 
залиште у Загребу (иартнјс 

344—345): 
За yiiaiipel)eiba разврстаног 

особља и додатак na ску- 
поћу     t      

Повећање државне субвепци- 
је за контрактуално и хо- 
порарио   особље      .... 

У Главн LIX — Народио гле- 
далмшче у Љубљаин (парт. 

347—348): 
За унапређења разврстапог 

особља и додатке   .... 
rioBchaibc државне субвенци- 

је за коптрактуалио и хо- 
порарио   особље      .... 

У Главн l.X — Државна штам- 
парнја у Београду (парт. 350): 
За пова постављења, и то: 1 
iioMohiiit уредник „Службе- 
пих новииа" V rp. и 9 чи- 
повпичких   приправника  од 
х п ix групе   

За унапређења и иериодске 
повишице,  као  и додатке . 

Cua  лична  пове^аша 

8.710 

1.266.819 1,275.529 

234.414 

466.819 

69.490 

491.544 

701.233 

561.034 

165.420 

168.628 334.048 

41.741.362 

МАТЕРИЈАЛНИ РАСХОДИ 
У Глави XXXVII — Министар- 
ство просвсте (парт. 203—214): 
За   повеКање   путних   тро- 
шкова за инспекције, за у- 
правне трошкове, sa желез- 
ппчке   карте   и   кирију     .    . 

У Глави XXXVIII — АкадемиЈе 
наука (парт. 222): 

За управне  трошкове   иовоо- 
сновапс  АкадемиЈе у Љуб- 
љани  
У   глави  XL1 — МузеЈи 

(парт.  240—241): 
За  управне  трошкове    .    .    . 

У   глави   XLII  —  Специјални 
иаучни  заводи 

(парт.  249—250): 
За   управне   трошкове   .   .   . 23.300 
У   главн   XLIII   —   Универзи- 

тетн   (парт.   264—268): 
За управпе трошкове Универ- 

зитета    у    Београду    (пове 
зграде   Правиог   факултета. 
Дечије   клинике   и   Машин- 
ске   лабораторије,   које    lie 
one   године   отиочети   рад, 

. за огрев, осветљсње и воду) 1,100.000 
За управие трошкове Уннвер- 
зитета    у    Загребу    (огрев. 
осветљење    и   нода)    .    .    . 200.000 

Управни трошкови за Упивер- 
знтет   у   Љубљаии   (огрев. 
осветљење и вода) .... 100.000 

Путпн      трошкови     Београд, 
Скопље и  Суботица    .    .   . 8.000 

Понећање  за  спабдевање  ин- 
ститута и завода Уииверзн- 
тета   у   Београду    .... 1,541.966 

За   издржаваље   болесника   у 
клиникама  240.000 

452.000 

51,000 

103.320 
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За уређеље и снабдевање 
огледног добра „Станчић" 
у Загребу     

За    Универзитетску    библио- 
теку  у  Љуиљппн    .... 

У  Глави  XLIV — Ексиомско- 
комерцмја.тц  високе   школе 

(парт.   ^78—280); 
За управке трошкове н кирију 
У Глави XLV — Уметинчке 

школе   (парт.   285): 
За управне трошкове .... 
У Глави LI — Средња настава 

(парт.  3U2—308): 
За управне трошкове средњих 
школа  у  Београду  .... 
У  Главн  LI1  —  Учитељске 
школе   (;ia|iT.  31G—317): 

За  огрев,   осветЛЈвње  и  воду 
У Глави Lili — Грађанске 

школе  (парт.  323): 
За селидбене трошкоие .   .   . 

У Главн LIV — Народне 
школе  (парт.  326): 

За селидбене трошкове .    .   . 
У   Гланн  LV  — Дома^ичке 

iпi,(i.к-   и  течајевн  и  народно 
npocDcliMBaibe 

(парт. 331—332): 
За     издржавање    Учителјске 
доиаћичке  школе у Прику- 
плју,   за   издржавак>е   стал- 
них      доиаћичких      школа 
(предвнђене   нове),   за  ио- 
кретш; течајеве за доиаћице 
и 'iiouc  тсчајеие  за  домаћи- 
це,за инвентаре домаћичких 
течајева,    за    надзор    над 
школаиа и течајевкма и за 
седидбене   трошкове  .    .   . 

У    Глави    LX1    —    Држапиа 
штаммармја  у   СараЈеву 

(парт.   365—368); 
За набавку  иатеријала  .   .   • 

Свега 

ВАНРЕДНИ  РАСХОДИ 
У Главн XXXVII — Миннстар- 

ство   (парт.   215—21Уи): 
За   111    иеђулародни   Kioiirpe.c 
иатеиатичара  

За Конгрес слависта .... 
У Глави XXXVIII — Акаде- 
мије иаука Cnupr. 223—2296); 
lloMuh за уре1}ен>е Акадеиије 

у   Љуил.апн  
Члаиарипа   Међународном   о- 
фису за хемију у Паризу   . 

У  Глави  XLll — СлециЈални 
паучии заводи 

(парт.  251—260): 
За Кондаков ннститут (за ви- 
зантологију   и  археологију) 

За   оправку   призеиних   про- 
сторија Геофизичког заиода 
у   Загребу      

Свега 
Од  rora треба одбти IIUMOII 
Друштну    за   хуманнстичке 
iie;;t;  

У   Глави   XLIII   —   Упиверзи- 
тети  (парт, 269—274): 

За  Универзитет  у   Београду! 
Homi   зајам   за   Правни   фа- 
култет —■ ануитет   .... 

Ануитет   за    ноии    зајаи   за 
Машипску лабораторију .   . 

Ануитет    за    imun    зајам    за 
Дечију клинику  

Ануитет за  зајам  за  Гилеко- 
в«неролошку   клинику 

Ануитет за зајам за Завод за 
ii3y4auaibe и лечење рака   . 

71.770 

5.440 3,267.176 

110.347 

108.590 

400.000 

35.500 

10.000 

200.000 

225.000 

_ 165.699 

5,151.932 

200.000 
200.000 

100.000 

19.800 

400.000 

119.800 

110.000 

_15.000 
125.000 

— 100.000 

533.100 

426.480 

419.880 

852.960 

426.480 

25.000 

Ануитет  за  за.јам  за  академ- 
скс трпезе  426.480 

3,938.340 
Од   опога   треба   одбитм   за 

грошкове    адаптације     llu- 
фективне клинике, јер нише 
иијс потребно —        154.600 

Остаје повећање 3.783.740 
За  Унииерзитет  у  Загребу: 
Повећање   ануитета   за   зајам 

за подизање потребних згра- 
да   Уиниерзитста     .... 291.200 

За  Универзитет  у  Љубљани: 
Ануитет    за    noim    зајам    за 
Универзитетску   библиотеку 586.420 

Ануитет   за   зајам   за   Машии- 
ски  институт  852.960 

Повећање ануитета за Хемиј- 
ски инсштут  1.000 

Свега 1,110.380 
Од тога треба одбити за уре- 

ђење Хидротсхмичког лабо- 
раторија,  јер  iiiiuic  ннјс  по- 
требно  50.000 

Остаје  nouchaibu 1,390.380 
Дакле  свега  за  уннверзитете 
аовеКање  5.465.320 

У   Глави   LV   —   Домаћичке 
школе  и  течаЈеви  и  народно 

просвећивање 
(парт.  333- 338в)! 

За  мабавку  страних   и  доиа- 
Ких   публикација   »   »арод- 
иом просвећивању   .... 5.000 

Субвенција    „Вуковсј    ааду- 
жбини"  25.000 

За  чуваље   и   одржавање  Ву- 
коиа  дома   културе   у  Лоз. 
пици   ii   Вукони   ку1и;  у   Тр- 
шићу  lo.ooo 

За  набавку   иоиулариих   фил- 
мова  50.000 90.000 

Свега   поисКање  6.100.120 
Од  овога  треба   одбити: 

Код Архниа за уређење стал- 
ие изложбс Држаине архиве 
у   Дубровнику — 10.000 

Код    Музеја    за    пресељење 
Етпографског музеја у Бео- 
граду - 2.000 

Код Средње наставе бршие сс 
за уређење 1 иушке гимна- 
зије у  Бсограду сума  од        —        615.298 

Сиањује  сс  сума за оправкс 
и  кречење средњотколских 
зграда у  Београду    .    ...   — _    90.000 

Свега 705.298 
a повсКаиа  се  ануитет  за  за- 

јам аа VI иушку гимназију 
у  Београду  за +     _ЗЗЛО0 

Остаје   смаљеше    —        672.198 
Код   Народннх   школа   брише 

сс допринос  Држав,   школ- 
ском   фоиду —        100.000 

Свега   сиањење —        784.198 
Остајс  дакле   повећање   »ан- 
редних  расхода:  ■ I       5,315.922 

Према томе повећани су: 
лични расходи за  41,741.362.— дин. 

)материјални  расходи  за  .    .    . 5,151.932.— дин. 
ванредии   расходи   за  .    .    . 5,315.922.— дин. 

Укугшо  noBehaibe    52,209.210.— дин. 

Како се види из овог прегледа, највећи део 
повећања, 8/10 од цслокупнога, употребљен je за 
noBeliaibe личних расхода. У првои реду предви- 
1)ено je 1070 нових постављеша, од којих 750 но- 
вих учитеља за народне школе, 100 нових супле- 
ната за средње школе и 50 нових наставннка за 
грађанске школе. To чини свега 900 нових постав- 
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љења, док остатак од 170 отпада на све друге 
установе у рссору Мнннстарства просвете, које су 
ммогобројне. Ту долазе у обаир устаноио које су 
недавно основане као Уметничка академија и 
Средша умстиичка школа, Музичка академија и 
Сред11>а музичка школа, Ветеринарски факултет и 
Економско-комерцијалпа висока ткола у Београ- 
iv; загим установе које су у последње време реор- 
гакизоване нли се усавршавју као више педагошке 
пгколе и Народно позориште у Београду, затим 
\-станове које услед свога развоја захтсвају ипак, 
ма и незнатна iiOBehaiba у лерсоналу, као само Ми- 
нистарство, које je новом Уредбом o организацији 
добило пет оделЈе11>а н Универзитет, који идућег 
тета добија нове зграде за Правии факултет и Ма- 
шинску лабораторију. 

Можда he вам изгледати нешто необично ла 
оволико детаљно објашњавам уопште ово повс- 
hnibe, a напосе повсћање лнчних рдсхода, алн 
имам' пред очима чести приговор name јавиостп. 
Тврт.и се да имамо вслнки број чиновника. Но тај 
ггриговор треба анализирати. У ресору Минпстар- 
сгва просвсте има према другим министарствим i 
велик број чиновника, 39.257 лпца no буџету за 
1938'39 г. Али то нс значи да их je превнше. Шгл 
више, њих Ie лремвло, u тп треба да се подвуче. 
Њихов број ne може остати из гоцпнс у годииу 
lični, чего on мора бптп cne nehu. Мпоге школе 
без учитеља и многе струке без професора o томс 
иајбол.с сведоче. Иако то ие вреди баш за сваку 
поједину установу у ресору Министарства про- 
свете. вреди за највећи број њих. 

Мииистарство просвете 
По висини расхода, no броју лица, као и no 

природном реду требало би најпре говорити o на- 
родним школама. Међутим, из тсхничких разлога 
морам иајпре pelin нешто o глави — Министар- 
ство просветс. Кредити у овој глави смаи.сни су у 
Предлогу буџета за 1939/40 годину за приличио 
велику суму од округло 23 милиона динара. Ме- 
hVTHMj то пије смањење буџета, него су извеони 
кредитн пренс^ни у главу — Мародне школе где 
се види цифарско пове11ан>е од скоро 48 милиона. 
глава — Мипистарство просвете повеКана je ствар- 
но за 1.978.000 дипара, a глава —■ Народне школе 
за 23,000.000 динара, како сам изнео мало пре у 
деталл10М прегледу noBeiiaii.a. 1-1з главе — Мини- 
старство просвете пренети су у главу — Народне 
школе кредити који се односе ina школске надзор- 
иике и школске референте код надзорпика, како 
лични тако и материјални, na и један део дода- 
така личних и породичних,. који се односе na 
особље у глави — Народне школе. Матери- 
јални расход у глави — Министарство npo- 
свете морали су бнти noBeliann за 452.000 динара, 
јер услед пове оргапизације стручног сталног над- 
зора у рредњим школама досадашњи кредити нису 
били довол>ни, a услед разгранатости посла и nc- 
мања довољних просторија у јсдпој згради псдо- 
стају ии кредити за управне трошкове. 

Чланом 22 Уредбе o уређењу Министарства 
просвете од 31 марта 1937 године предвиђени су 
уз адмппистративне и наставпи инспектори. На- 
ставних ипспектора има данас 11; no струкама 
овако су распоређени за: 

1) Српскохрватски језик са књил<евно1ићу 
2) Немачкн језик 

3) Француски језик 
4) Латипски и грчки језик 
5) Историју, општу n пародну 
6) Геогр1афију 
7) Природпе науке 
8) Физику 
9) Математику 

10) 
11) Цртање и уметност. 
Сталног надзора у средњим гра!)апским и учи- 

гел.ским школама није досада било. Једини падзор 
у овим школама вршио je министар просвете npe- 
ко својих изасланика на крају школске године п 
то готово искључиво ради претседавања на вишсм 
течајпом испиту у гимпазијама, na завршном iicini- 
ту у грађанским школама и учител>ском диплом- 
ском испиту у учитељским школама. 

Оваквом пбдзору крајем школске годипе било 
je доста лриговора, a нар|Очито je истицапо да je 
много потребнија noMoh инструктивна у току го- 
дине, више него инспекциопа крајем године. 

Сталном ипспекцпјом и паставпим ипспскто- 
рима хтело се постићи ово: 

1) да се наставницима, парочито оним најмла- 
hitM, даде најпужнија помоћ у педагошко-метод- 
ском погледу, a и у самој струци, пошто директо- 
ри и воред најболЈе воље не могу ту помоћ ука- 
зати у свима струкама, већ само у својој; 

2) да се код средњошколских паставпика раз- 
вије интерес за васпитна и педагошка питања no- 
ред чпсто стручпих и да се постепено ствара и код 
nac методика средњошколских предмета, које 
уопште пемамо; 

3) да се no иогућству уједначи настава и мс- 
тода рада у целој земл)и у свима школама; 

4) да се na основу стручиог надзора даду еле- 
менти за оцењиваље наставпика, a према Прави- 
лима за оцењивање. 

У години 1938 наставни ппспектори су почели 
вршити своју дужност, na тако Beli сада има 2109 
наставпичкпх листова у којима су убележепи no- 
даци o целокупном раду паставника. 

У смислу одредбе § 38 тач. 3 ст. 3 Финансиског 
закона за 1938/39 годипу мипистар просвете у са- 
гласности са министром фипапспја допсо je 21 
амрпла 1938 године решење, да наставни инспек- 
тори за сталап, рсдовап прсглед рада у грађан- 
оким, средњим и учптсл.ским школама прпмају na- 
ушални додатак за свако полу^одиште no 12.000 
динарл, с тим да су обавсзни вровести na путу ван 
Беопрада најмање 70 дапа у сваком полугодишту 
n ирегледати све школс које мипистар одрсди. 

У ову сврху потребно je да се обезбеде до- 
вол>пи кредити и зато je предложено повећање од 
300.000 дннара. 

Ванредни су расходи повећани за 400.000 ди- 
нара и то: за III међународни копгрес математи- 
чара, који ће се ове годипе одржати у Београду, 
200.000 дннара, a исто тако n за Конгрес слависта, 
којн he се одржати 1939 године у Бсограду, 
200.000 динара. Ми смо дали ту обавезу још ра- 
нијс и моралпа je дужност да je испунимо. Me- 
ђутим, у нашем je интересу да одржавамо култур- 
не везе са пријатсл.ским ипостранством и да ни у 
том погледу ne будемо задњи no реду. 

У овој су глави предви1)ени уопште кредити 
за одржавање културних веза са ипострапством, 
na je Мипистарство   просвете и ове годипе   дало 

39 
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извесне noMohii нашим научним радницима који су 
као делегати наших научних ниституцнја и уии- 
нерзитета суделовали na размим когресима у нно- 
праиству, одржавшн највеКим делом и предавања, 
тако да се у иностранству све више афирмирамо и 
у том погледу. 

Сем тога, предвиђени су у овој глави и кре- 
днти, иако у скромном износу, за помагање умет- 
иости и уметника, na су na пр. и ове годике от- 
купљиване слике са изложои које су наши умет- 
ници приређивали и даване помоћи тамо где су 
оне биле најпотребније. 

Народне школе 

Почетком школске годипе 1938/39 ми cvm 
нмали 8727 основних школа са 25.754 одел>е11>а n 
426 забавишта са 582 одељења. Број деце у осноп- 
ним школама био je нстодобпо 1,473.790, a у за- 
бавииггима 29.374. Број наставника био je у оснои- 
ним школама 31.5981) (мушких 17.307, жеиских 
14.286). У тај број урачунати су н вероучител.и. 
У забавиштима je у исто време био број настаи- 

■ница 549. 
У овој буџетској години отворено je нових 

школа 165 са 1022 одељења. Требало би дакле око 
1000 новнх гшстављења за нова одел^ња док се 
Предлогом буџета тражн 750. Тражи се мањи број, 
Јер се с једне стране мора водитн рачуна o финан- 
сијској могућностн земље н не допуштати да дру- 
re устапове пропадају, a с друге стране n школа 
je жив организам, који je подвржен про-менамп. 
Постоје законскн прописи, колико je ученика ио- 
требно да се отвори оделзеше, и кад се наАазЧмо 
у оваквим приликама. ми можемо пзвссна одс.

;
1ј;- 

ња, у којима број деце спадне знатно испод за- 
конског минимума, затворити н децу упутлти у 
друга одел^ења исте школе или најближе СЈ'Ссдне 
школе и тако вршити уштеду на персоналу. Тп 
се и радн кад иаступи потрсба, na ћемо тако, уве- 
pen сам, изаћи и ове године са досадашњпм и во- 
вим броје.м наставника. Признајем да сс можо до- 
годити случај да негде остану и школа n деца 
извесно време бсз учитеља. Алн то су изузеци, 
који he се дога1)ати можда увек, докле год не би 
моглн нмати известан број учитеља у резерви. Мс- 
ђутим, не треба ннкако сметпуги с ума да у једиом 
кадру од 30.000 лица, од којнх je скоро половина 
жепа, има увск приличан проценат обоЛ)е1иа, na и 
умнрања и пепзиописап.а, и услед тога лако на- 
стају случајеви да понеко одел.ење или школа 
остапе јсдпо преме непопуњена. 

Разумс се да овим предлогом за 750 пових 
учител.а није решеп проблем иароднпх школа у 
нас, a не би био решен пн онда, да смо могли пред- 
виде™ н Boiiii opol. Узимамо да у нашој земл>н 
има 11 ",', деце од укуппог броја становнипггва, 
која су обавезна на похађање основне шхоле. Узи- 
Majvlui округло, да je дапас број становништва 
15,000.000, слади да би у основној школн требало 
бити 1,650.000 децс. Међутим ЊИХ je 1,473.790, из 
чвга излази да 'их није у школн окп 180.000. Pa- 
чуипјуКи na свако одел.ење 60 ученика, што je и 
превише, требало би нових 3000 одел.ења, односно 
3000 нових школа, јер свакако највећи део one 
деце, ако не и  сва, живе  no селпма која пемач' 

') Гледај таиелу na крају. 

школе. A ако узмемо да за изградљу једне ова- 
мве niKo.ic греба око 120.000 динара поред пародне 
снаге,   требало   би   за   изградњу   свих  тих   новнх 
школа округло око 360,000.000 дипара. Иако je овз 
апроксимативан рачун,  ои никако mije  нереалан, 
јер смо за базу узели  обавезу деце за инжу  на- 
родпу школу. Кад би  узели у обзпр и то да су 
наша деца обавезпа no закону на 8-годншње ос- 
HOBiio  школовање,  опда  би ова свота била већд, 
јер  бн  nocrojehe зграде требало  и  прошпривати. 

У  овом дому било je прпгодом буџетске де- 
бате o овом говора n upe 2 године, и тада je ре- 
чено да he се o том витању повести озбиљног ра- 
чуна. И заиста, Краљевска влада решила je у јулу 
1938 годипе, да одобрава без 6%  државног зајма 
од 4 милијарде динара за јавне радове и земаљску 
одбрапу   б-годпшњп   програ.м   пајхитннјих   јавних 
грађевина у износу од 283,750.000 динара, који je 
обухвагио из подручног ми ресора изме1)у  оста- 
лог  и  noMoli  сеоским  општипама за  гра1)ење  на- 
роднпх   школа у  пзносу   од  20,000.000 дпнара.  У 
септембру   1938  годипе   Краљевска  влада  je  одо- 
брила ii3 I транше б% државног зајма утрошак за 
iio.Molin за гра1)ење иародних школа од 4,750.000.— 
дииара, које су већ подел.ене. 

11a овај начин пр^ступило се решавању овог 
најважннјег rinraiBa у ресору Минпстарства про- 
свете. 

Још je једно врло важно питање, које je код 
пародипх школа потпупо дозрело за решавање, 
a то je ynanpeljeibe учнтеља no групама и псплата 
псрнодских повншица. Ilaiuii учител>и, којп често 
под тешким условима савесно врше своје дужно- 
сти, треба да буду -за спој труд и награђени, ко- 
лико то допуштају фппапсиске могуКпости зем- 
ље. Нагомилало се у Мипнстарству просвете пре- 
ко 8000 молби учитеља који су испупили услове 
за унапре^ење у впшс групе у задње 4 године. 
Овим предлогом буџета омогу11ава се да се из- 
врше и та уналре^ења, где ne постоје закопске 
n.iii дисцнплипске препреке. 

AKO имамо у виду да je требало предвидети 
у овом Предлогу буџета разлпку припадлежпостп 
за поставље1ва 500 учптел.а, која су у буџету за 
1938,39 год. одобрена као нова постављења и за 
која je тамо био одобрен креднт само за 7 Me- 
cenu, na сада прнпа-длежпости за новпх 750 пред- 
ложеннх опет за 7 месеци, и унапређења у групи 
и периодске повишице, што чипи резултат од 
округло 23,000.000 динара, онда, мислим, да je до- 
вољно оправдано, зашто je највећи део повећања 
отпао баш na народпе школе. 

Има још једап проблем, досада перешен, који 
дубоко засеца у суштину пародпе школе, a то je 
питање уџбепика државног издања. Иако су се по- 
јавпле пзвеспе тешкоКе npn решавап>у овог пита- 
ња, ono nuje одложепо, пего се на њему и даље 
ради. 

Грађанске школе 

Kao mro je udi позпато, педавно je 'измењен 
план и програм за гра1)анске школе, тако да да- 
nac нмамо 3 типа: трговачки, пољопрпвредии и 
запатско-индустријски. Такав програм je дат гра- 
liancKHM школама да би one што више задовол>иле 
пракгпчну потребу н оспособљавале нашу омла- 
дипу за практпчап жпвот, и тако припомогле да 
се смаши број 1)ака у гимназијама. Ради бољег на- 
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претка овнх школа Министарспк) просвете je na- 
ралелно реорганизоиало и витие педагошке шко- 
ле. v којн.ма сада постоји посебан отсек за cnpc- 
мање иаставника прађаиских школа. 

Даиас je број тра^анских школа 235 (од чега 
204 државне). Задње године попсо се број грађан- 
ских школа за 9, a број одељења за 59. Број 1)ака 
мзиоси сада 44.001, што значи ,да се број t)ai<a 
задње године попео за 3103. Свс ono jacuo показујс 
да се грађаноке школе лепо развнјају, да су стекле 
симпатије   гра1)анства,   дакле  оправдале  свој  за- 
датак. 

У тшгледу броја паставмика no грађганским 
школама стање није задовољавајуће, У тим шко- 
■la.Ma раде, поред редовипх иаставника, 122 хоно- 
рарна наставиика и 345 учител.а народних школа, 
од којих 175 имају редовне учителЈСке квалифика- 
ције, док осталих 170 имају факултетску спрему 
или вишу псдагошку школу. Кад би се могло да 
се ови хонорарни иаставпици и учитељи са квали- 
Љикацијама поставе за наставпике грађанских 
школа, a учитељи без квалифнкација са грађанске 
школе' уклоие, требало би 467 новнх буиетских 
места. 

To je, међутим, пемогуКе извршити у једној 
буиетској години, јер би фанаисискн е(|)екат био 
превелик. Било je могуКе да се предвиди 50 пових 
места за грађанске школе. Укупно повећање личних 
пасхода у глави — Гра^апскс школе износи за 
нова постављења и потребна унапређења 1,600.465 
линара. 

Док се питање иаставпнка у гра^анскнм шко- 
лама прнвре.мено решава иа тај пачип што се те 
школе испомажу у педостатку редовиих пастав- 
иика хонорариим наставницима и учитељима, ма- 
теријално издржавање грађанских школа je теже. 
Грађанске школе издржавају се na терет односних 
општима. Према типовима ових школа видн се 
јасно да су њима потребна разна учила и друга 
соедстна за наставу. Требало бн да то пабављају 
општине, али оне у мпого случајева ne могу то 
чииити у довољној мери. 

И то je један од проблсма, o којима je било 
речи на почетку овог експозеа. Ако поставимо пи- 
тање, да ли je у неком месту корнсиија непотпуна 
гимназија (са 4 разреда) или гра^анска школа, 
оида je, имајући у виду све наше прилике, одговор 
јасаи. Било je у нас места која су имала добру гра- 
"|)анску школу, али су успела да je претворе у пш- 
назију; роднтељи су сматралн да им je гимназија 
подеспија, бнло с тога што he деца после моћи 
прећи у вишу гимпазију, било стога што су сс 
иадали, често и с успехом, да he испословати пре- 
тварање ниже гимназије у потпуну; Сматрали су 
да им je погоднија гимназија, јер, no иеком нама 
својственом уображељу, мислили су и мисле да je 
иајбол>е да им деца сврше гимпазију како би по- 
сле могла на уннверзитет и у државпу службу. Мс- 
^утим мали трговци, запатлнје н пол.опрнвредници, 
уколикп не би ишли na специјалпе стручпе школе, 
имају довол»но потребне наобразбе кад сврше 
баш гра^аиску школу дотичпог типа. Како ме1)у- 
тим гимназија даје општу наобразбу, a не прак- 
тичну, са свршеном гимпазијом више нити имају 
no.i.e нити осећају способностн за практичне по- 
зиве, иего иду даље na упиверзптет и свршпвши 
ibera траже највећим дслом државпу службу. 

Кад расмотримо територнјалпу поделу rpa- 
ђанских школа, запажамо да их je највећи број у 

Дравској и Савској бановини, у свакој no 50, a naj- 
мање у Моравској (5), Вардарској (11), Врбаској 
(17) n Зетској (17). 'По броју ученика пајбоље 
стоји Савскабановина (10.584), паДравска (10.403), 
Дупавска (8.905), док све друге бановнпе далеко 
заостају; најмање има Моравска (644), Вардарска 
(788), Зетска (1.304), Врбаска (1.900). Ова појава 
има своје објашњење. У крајевима који су били у 
саставу бивше Аустро-Угарске монархије посто- 
јалс су и онда грађанске школе и one су се тамо 
афирмирале, У осталим крајевима one су повијег 
датума и ту се још нису погпупо одомаКнле. 

Дапаппие iii)e,\ie гражи од сваког поједипца, ма 
KOJU nocao on радпо, да буде mro imcMennjn, да се 
вулгарно изразпмо, a скоро за све н практичну 
образовапост, a не само теоретску. У многим упо- 
слењима где се не тражи нека нарочита спрема, 
данас се join трпе лица са обичном писменошћу, 
ij. ca свршеном основном школом или којим раз- 
редом гимназије. Али није далеко време кад he се 
морати н за таква запослења тражити пешто више, 
н то je спрсма која о-дговара спреми свршене гра- 
ђанске школе. 

MnmicrapcTuo просвете, имајући све ово пред 
очима, мора водити рачупа o овој врсти школа, 
и како je ово у својој суштини доста хитно и 
важно питање, радо he примити сваку добру 
сугестију. 

Средње школе 

Прелазећи na средње школе, мирам одмах 
ПОФСетити na два углашш.м различита мншљења o 
пптању средших школа код nac. Док једпп засгу- 
пају стаповпште, да не греба сгављатн препреке 
шиарању средњпх школа, други мксле да број 
средњих школа треба огра^ичити. Ме1)у™м, ово 
питање није ни тако једноставпо, као што с друге 
črpane, кад се уважс nainc прплнке, nnje пи ne- 
рсшиво. 

Задаггак je средње школе васпитно-паучпп: 
складно развијање душевпнх, у.мних и моралппх 
способносги ученика, пациопално васпитање и ос- 
пособЛЈавапЈе за спецпјалпе сгуднје na впсокнм 
школама и упиверзитетима. 

Међушм, захваљују11П околпостп да je сред- 
К>а школа у нас, у педостатку стручних школа, 
била готово једппа школа вишег рапга n дуго баш 
ona регрутовала чиновнички кадар земље, она je 
у свестн родитеља постала najcnrvpnnjii пут за 
збрињавање дечије будуј^носги. 

ОвакчиЈ   схватање   средше   школе   нанело   je 
n,oj najBehe штете. Због спорог развијап.а сред- 
њих стручпих школа и гра1)апских школа n врло 
тешког навикавања роднтеља на њнх, преплавл>е- 
na je cpe.'niia школа Hccpa;niepno велпки.м бројем 
учепнка, којп, кад једпом у њу уђу, упру све спле, 
заједно са родител>има, да кроз њу целу и прођу. 
I Ipn lo.Me обичпо долази m непоимање, да су за 
напредовање у средњој тколн потребне парочите 
способности, којп.ма вслпки број учепика ne pa- 
сполаже. Овакпе прилике имају своје послсднце у 
томе IIITO нз средп^е школе излазе често псфор- 
мпрапе, педовољко спремнс n песолидпе лпчности, 
које улазе у јанпи жпвот n државпе послове. 

Тако се претсран прилив учепика у средње 
школе ппкако ne смањује. У овој школској годппи 

39» 
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он се опет повисио према прошлој, јер, док je у 
прошлој годпии noBehaibe, броја ученика према 
претирошлој години износило 8.500 ученика, у овој 
годнии то повећање према прошлој години из- 
носи 9.729 ученика. Ово je значило отвараН)е око 
200 нових одељења, и према томе потребу постав- 
љања око 300 нових наставника. У исто време про- 
сгоријо за нова одељења било je потребно наКи, 
a то je прептоставило отварање нових гимназија 
и подизање нових зграда. 

Сасвим je разумљиво, да се ннје могло на- 
даги да he се ;IO1IH до потреоиих кредита за задо- 
вољење стварних потреба, na се морало прибећн 
други.м мерама. Маиме, морао се повећати број 
учепика у разредима и број часова наставницима, 
морале су се за учионпцс узимати и просторпје 
које за то иису биле намешене и уводити свуда 
полудневна настава место целодиевие, тако да су 
једна одељења радила само пре, a друга само no 
подне. 

Од тога CHICT трпи настава и днсциплипа, и 
хигијена, и ученици, и пастанппцп. 

C ови.м велиним бројем и непрестазтм вели- 
мим приливом ученика у вези je ne само подизање 
потребних зграда него и снабдевање школа неои- 
ходпим учплима, сузбцјање ваншколских утицаја 
na учепике, реформа школског програма. Čnc ово 
чики велике сметње правилном развоју и солид- 
ном раду средње школе. 

Кад се повртно гледа, заиста не бп бпло при- 
говора оно.м .\niiii.;r.L'ii.y, да не треба ограппчанатп 
средњу школу. Идеално би било, кад би што Bclni 
број name омладине могао да сврши средњу шко- 
лу, јер би стекао лепо oiiune образовање. Али na- 
craje питање, да ли се може од ге образованости 
живетн. У нашим се приликама, у ислпкој nclmim 
случајева, ne може, него свршсип гпмпазпјалци 
иду на високе школе да би стекли пуне квалифи- 
Kjuuije за разне државне службе. Ту опет зло про- 
лазе, било зато што нису солидно припремл.спи 
за впсоке студнје, било заго што свршпвшн исте 
ne могу да добију адекваптпо упослење. 

Из те ситуације један je излаз, стварање мо- 
гућнрсти да деца могу да иду у друге cpeд^be стру- 
чне, грађанске и сличне школе, a гимназија да се 
формнра онако како би могла у потпуности да из- 
иршп свој задатак. 

Број гнмпазнја je даиас следећи: 
држаттх: потпуних 129 (20 жепскпх, 29 му- 

шких, 80 мешовитих), непотпуних 44 (4 женске и 
40 мешовитих); свега 173; 

самоуправиих: 13 (1 женска и 12 мешови- 
тих); 

приватних: 19 (4 женске, 13 мушких, 2 ме- 
шовите). 

Свега гимпазија 205. 
У буџетској 1938'39 годиии претворено je у 

пофпуне 6'иепотпуних гимназија, отворено je но- 
вих 6 непотпуних државмих n 3 самоуправне (V 
n VI разред). 

Бројно стање учеиика у свима гимназијама \ 
овој години je следеће: 

мушкпх 83,346 
жепскпх 44.160 

Свега 127.506 

Број наставника у гимпазијаиа данас je 53851). 

•) Гледај табелу  na  крају. 

Ради иормалпог односа изме1)у броја одељеља 
и броја потребпих паставпика требало би 500 нр- 
вих суплепата за научне предмете и 150 нових на- 
ставпика за вештипе. Тако би се растеретили na- 
ставпицн од велнког броја прекобројних часова, 
сви би предмстп били стручио заступљени и одр- 
жавала би се редовпа настава из вештина, која je 
сада у највећем броју гимназија незаступљепа. 
Уједно би тако било углавном и решеио питање 
запослења незапослених дипломираних студепата 
филозофије, који чекају места каткад и no више 
од четири годипс. 1-Бнхових молбн за постављење 
нма данас у Министарству просвете 960 за научне 
предмете и 141 за вешти}1е. 

Оволики број повпх постављења међутим није 
могао npohu, него je у Предлогу буџета унето 100 
нових поставлЈења опет ради тога да се не оштете 
друге устапове у свом развоју и раду. 

Kao једап успех треба истакпути да je у току 
буџетске 1938/39 годипе унапређено 1080 пастав- 
ника гимназије, тако да су са незнатним изузетком 
обухваћени сви паставници средњих школа који су 
испунили услове за унапре1)ење. 

Садашњи 'Предлог буџета предви1)а за средње 
школе у лнуппм расходима повећање од 5,265.464 
динара за 100 кових поставл^ења (за 7 месеци) n 
за унапређења извршена у овој годипи, као и за 
ona која lie се изнршити у 1939,40 годипи. 

Код материјалппх расхода предви^а се за 
средње школе у Београду повећање од 400.000 
динара. 

Финансијским законом за 1938 39 годину до- 
био je министар просвете овлашиење, да no одо- 
брењу Мипистарског савета може закл>учити код 
Државне хипотекарпе банке зајам у суми од 
5,000.000 динара за подизање и уиутрашње \ iicljeibe 
нове зграде за једну државпу мушку гимназију у 
Београду. Планови су за ову зграду готови и већ 
je лицитација одржана, na he се ca градњом ускоро 
почети, и то na Смедеревском Ђерму (VI мушка 
гимназија). 

Ha територији Упране града Београда no- 
стојп даиас укупно 20 средших школа. Од њих je 
15 у државним зградама, a за 5 се узимају под за- 
куп приватпе зградс и плаћа годпшња кирија од 
1,491.600 динара. Од 15 државних зграда за 
средње школе само 4 одговарају потребама, a оста- 
лпх 11 су недовољне. 

Зградс на подручју банских управа подижу се 
из баповинских буџета и све банске управе у овом 
правцу улажу знатне напоре, na се и ту прилике 
смештаја школа постепено поправл>ају. 

И у логледу територијалне расподеле гимна- 
зија вредпо јс.пстакпути да постоје велике раз- 
ликс међу појединнм крајевима. Највише гимма- 
зија пма Савска бановина (40), na Дупавска (30), 
a најмање Врбаска (6) и Приморска (13). По броЈЈ 
учепика на првом je месту Саиска са 24.294 уче- 
ипка, na Дунавска са 18^554, a на задњем месту Вр- 
баска са 3.005 и Приморска са 6.374 ученика. 

По број\ становника стоји ствар овако: у Зет- 
скиј бановини долазе 1 школа на 46.249 становни- 
ка, у Дравској na 63.566, у Савској на 67.579, у При- 
морској na ()!).292, у Вардарској na 75.009, у Дупав- 
ској na 79.583, у Моравској на 84.478, у Дрипској 
na  102.058, a у Врбаокој na 172.727. 

По броју км2 долази 1 школа у Дравској ба- 
повппи 898 км2, у Савској na 974 км2, у Дунавској 
na 1049 км2, у Зетској na 1514 км*, у Моравској на 
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1519 км2, у Вардарској на 1780 км2, у Дринској на 
1838 км2, a у Врбаској на 3513 KM*. 

Највише, дакле, становннка долазн na 1 гнм- 
иазију у Врбаској и Дринској банонини, a најмање 
у Зетској, na одмах иза тога у Драиској, Савској н 
Приморској. 

Од Vjc.intbeiba до данас подигнуто je најпише 
гимназиских зграда у Савској бановини (10, na у 
дуиавској (9), Зетокој (8), Моравској (8) и Вардар- 
ској (8), a најмање у Дравској (1), Врбаској (1), 
Приморској (4) и Дрииској (4). 

И ове констатације говоре у прилог устапов- 
љаваша једног лросветпог програма, који би во- 
дио рачуна како o крајевима који су натцреднији, 
тако  и  o онима који су LViaibe више заостали. 

Ha крају треба истакнути joni једну врло 
важну чињеницу. Не ради се o квантитсту, него 
o квалитету. Ледну средњу школу ne чини само 
5рој учеиика и зграда, него и зграда треба да 
одговара свпма потребама школе, да je погпупо 
снабдевсна свима паставним училима « помага- 
чима и да има довољан број квалификопппих иа- 
ставника. Отварати, дакле, нову гимпазију док 
остале нису потпуно спабдевепе, и не моћи je спаб- 
^ети како то данас наставне потребе захтевају, lit 
можс долети пикакве користп ни опима који такпу 
школу свршавају, ни пароду и држави као целини. 

Учитељске школе 
Spoj учитеЛЈСКИх школа je следећи: државних 

29  (2 женоке, 4 мушке н 23 мсшовитс); приватпих 
5 (5 женских). Укуппо 34 школе са 131 o.icJbeibe. 

Број ученика у учитељоким школама je: 
мушких 2.393 
женских   1-492 

Укупно    3.885 

Број наставника je 4961). 
По територијалиој подели има највише учи- 

телзских школа Савска бановина (8), Дунавска (5), 
Дравска (4), Моравска (4), a најмање Врбаска (1), 
Вардарска (1), Приморска (2), Зетска (3). 

По броју ученика на прпом je месту баиовина 
Савска (730), Дуиавска (611), Моравска (549), a на 
последњсм месту су Врбаока (119) и Зетска  (215). 

Учител>ске школе су у знагно бол>ем положају 
од гимназија. One cv углавном све спабдевепе no- 
трсбпим зградама и свпм осталпм, a v и>има нма 
и потребап број наставпог особл>а. Уз ово, обу- 
ставл>а11.см vmica у п.ихове прве разреле у nper- 
ходним годппама и опраничавањем тога уписа у 
нарсдппм годинама створеп je услов за нормалаи 
однос између броја кандидата који ове пжоле cnp- 
шавају и потребе за п.пма, као и буџетских могућ- 
ности за поставл>енЈе тих иаставпика. 

Продужењем устанотљене контроле н дирн- 
гоиаи.см овога односа од стране Министарстпа 
просвете. on he се и убудуће очуватп. 

Kao m код пимназија, предвиђвна су и овде 
изпесиа повећаи.а личких и материјамнпх расхода, 
icoja tie Molili задовол>пти са.дап>е потребе. 

Субвенције за вероисповестн 
Стална родишнуа ггомоћ Српској пршослашној 

upKiin  од 7,600.000 дипара остала je непромеп.епа. 
Исго тако остао je непромеп.ен и износ од ди- 

napa  5,713.726 којп   примају като.тици.  Један дсо 

') Гледај табелу na крају. 

отпада na плаћање 35 наставппка и службеника 
католичких богословија и гимпазпја (1,213.726 ди- 
нара), a осгатак од 4,500.000 дипара je државпп 
допрппос за школовапЈС свештеничког подмлатка 
оба реда. 

Повећање je 40.414 дан. у личпим расходима. 
За муслимапе остаје лосадпп.и изпоси од ди- 

нара 3,471.633. Taj износ се троши na исламске тсо- 
лошке пЈколе: Bnniv ислаиску шеријатокотеоло- 
niKV школу и ПЈернјатску гимпазнју у Сарајеву. 
Пелику медресу Краља Александра I у Скопљу - 
na  лпчпс  и материјалпе расходе. 

Старокатолици примају годишњу помоћ за 
ткпловање   светтеиичког  'подмладка' 40.000   дин. 

Трсба нстакнутн да je Крал.евска влада из 6",; 
државног зајма за јавпе радове и зсмаљску од- 
брану одобрила, нзНранше, за зграду за Шернјат- 
јагску шмолу у Сарајеву 2,000.000 дипара. Програм 
за ову зграду je добијен и сада се ii3pa!)yjy пла- 
пови да би се ускоро могло почеги са грађењем 

Више педагошке пгиоле 
O овим школама било je већ говора код гра- 

ђаниоих школа. One су сада оргаппзопапе тако да 
имају 3 отсека: отсек за спремап.с каставног особ- 
л.а грађанамих ппсола, отсек за свремаље школ- 
скпх надзорпика и отсек за спремаље паставника 
за дефектну децу. One пмају свој резо« д'етр у 
првом рсду ради тога што спремају паставпикс за 
гоађанске шкое, чију важност данас св^и знамо. 
Исто тако важпа им je и задаћа спремагње IIIKOI- 
ских надзориима и иаставпика за дефектпу депу. 

За овс школе je прелвп1јСпо noBchaibc од ди- 
napa 147.442 за личне расходе, који су условљспп 
реоргапизадијом виших педагошких школа. 

Једани педостатак je пмала Riinia педагошка 
школа у Београду, јер пема своје зграде, na je 
CTCinibciia у приватиој згради и тиме скучепа у 
свом раду. И овде je Крал>евска влада, ценећи зиа- 
чај ове школе, изишла у сусрет и из I трапше 6% 
државпог зајма одобрила за градњу зграде своту 
од 2,000.000 дппара. Ова he зграда бпти подпгнута 
тако да ће се у n>oj сместити Виша педагошка 
школа и Грађанска школа, na he Општина прада 
Бсограда скосити део трошкова, колико отпада 
на Грађанску школу, a држава колпко отпада на 
Rninv ■педагошку школу. Зграда he се грашиши у 
Милоша Великог улици, код „Мпстара" (угао Ми- 
лоша Великог и улица Фрашпе д'Епереа). Планови 
су израђени. 

Уннверзнтети 
Уппверзитет v Београду  има ове  факултете: 

Правни са 4.000 студената 
Филоаофски ,, 1.102       ,, 
Медиципски ,, 1.152 
Техиичкп ,, 1.444         ,, 
Богословски ,,       343         ,, 
Полоопривредпо-тумарски „       586         „ 
Ветерипарски „       328         ,, 

Свега    8.955 студепата 

илн BI!me од 1937/38 годнпе за 662 
Упиверзптет у Загребу: 

Правпи са 1.132 студената 
Фплозофскп „ 1.258        „ 
Медицински „       921 
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Технички 
Богословаси 
Пољоприврсдно-шумарскп 
Ветермнарски 

са 776 студената 
'» 300 
»» 593 
ft 404 

или вишс од 1937 38 год. за 
Уннверзитст 
Правни 
Филозофаш 
Медицииски 
Технички 
Богословскн 

у ЉублЈанн: 

Свсга    5.384 студснага 

173 студената 

са 678 студената 
,. 420      '  .. 
,. 172 
„ 500 
.. 195        „ 

Свега 1.965 студеиата 

или више од 1937/38 год. за 
Фнлозофски (})акултст у Скоплзу 
или више од  1937/38 год. за 
Правии факултет у Суботици 
или мање од 1937 38 год. за 

92 
164 

8 
501 студената 

—24      '  „ 

Број свих студепата износи ове године 16.969, 
док je i93738 год. био 16.058. Дакле број студс- 
ната онс го-дине порастап je за 911  студспата. 
Број мушкараца je  1937 38 год. 12.942 
Сада je 13.546 
Дакле, порастао за 605 
Број женских био je 1937/38 год. 3,116 
Сада je 3.422 
дакле порастао за 306 

Извесна повсћања личних расхода била су не- 
опходно пптребна, углавмом за устаиове које cv 
иовс и у развијању, односно за попуњавање пра- 
знииа. Тако у Београдуjeуразвијању Ветеринарсхи 
факултет, у Загребу огледно добро „Станчић"; у 
Београду hc ове године ући у употребу иове зграде 
Праииог факултета и Машинске лабораторнје. 

C овим су у вези и извесна повећања за мате- 
ријалне расходе. Добијањем нових зграда Правног 
факултета, Дечије клинике и Машинске лаборато- 
рије у Београду повећавају се и управни трошкови 
(огрев, освстл.ењеХ ;) они иису пи досада били 
довол>ни, иего се увек накнаднр тражило повећање. 
Г тих разлога повећани су и кредити за те тро- 
шкове у Загребу и Љубљани, Исто тако повећани 
су и кредити за издржавање болес!1ика у клини- 
кама и за оглсдно добро „Станчић" у Загребу. 

Спабдевап.е завода и института универзитет- 
ских у задн.е време ради буџетохих недостатака 
било je слабо, na су миоги заводи и институти 
пстајали недовољно снабдевени, иарочито потреб- 
ним инвентаром и справама. Да се то стање бар 
донекле поправи, предложено je овс године исвс- 
оно повећање и за те сврхе. 

Код иаиредннх расхода морали су бити vno- 
сенн у буџет за 1939/40 годину ануитети за иове 
зајмове, за које je лато овлашћење у Фннансиј- 
ском закопу 1938/39 године. To cv ануитети: у Бсо- 
граду за довршење зграде Дечје клинике, довр- 
iiicibe н уреНење зграде Правног факултета, довр- 
men.e и уреНење зграде Машинске лабораторије, за 
подизање и уређење зграде Гииеколошко-акушр- 
ске клинике, Дермато-венеролотке клинике, За- 
вода за изучаван.с и лечеље рака; у Загрсбу no- 
већање ануитета за подизање потребннх зграда 
уииверзитета; у Љубл.аии: за довршење и уре- 
l)t.4i,r Упиверзитетске бнблиотеке, за грађење м 
\pcl)Cii.e Машинског института, те за изградњу и 

уре1)ење академских трпеза у Београду, Загребу и 
ЈБубл.а1111.  Сва та  повећања  изиосе 5,465.320 дин. 

Ha тај начин омогућено je, те се сада у Бео- 
граду Дечија клнмнка и зграда Правпог факултета 
довршавају; Машииска лабораторија je довршена, 
сем ограде; Универзнтетска библнотека.у ЈБубља- 
ни се довршава. Плаиови за Гинеколошко-акушер- 
ску клинику у Београду су наодобрењу, a исто тако 
и за Дермато-веиеролошку клинику у Београду, a 
исто тако и за Завод за изучавање и лечење рака. 
Плаиови за Машинску лабораторију Тсхпичког 
факултета у Љубл>ани су готови, лицитација извр- 
шена и зграда je у градњи. Што се тиче академ- 
ских трпеза, плаиови су за Трпезу у Београду из- 
рађени н адобрени и лицитација je већ извршена, 
na ће се ускоро почети са гради.ом (Гарашаниноеа 
улица бр. 18). Сад долазе на ред Загреб и 
Љубл.ана. 

Иако овим још нису задовол>ене свс потрсбе 
маших универвитета, учињен je ипак знатан корак 
у овом Пјравцу на корист тих установа. 

Треба истакнути, да je у току ове годинс до- 
несвна «ова Уредба o правним факултетима, којом 
су изједначени настава и испити на свима пранним 
факултетима. У завршиом je стадију и рад «а 
Уредби o филозофским и пол.опривредно-шумар- 
ским факултетима. 

Економсно-комериијалне високе школе 
Екоиомско-комерцијалиа висока школа у Бео- 

граду има данас 390 студената, a у Загребу има 
595 студената, док je 1937 38 године било je у Бео- 
граду-250, a у Загребу 518 студената, што значп 
да je број студената на Економско-комерцијалној 
високој школи у Београду порастао ове године за 
148, a у Загребу за 77 студсната. 

Школа у Београду je нова и она je још у ра- 
звоју, na су потребна повећања к&ко за личпе тако 
и за материјалне расходс. Обезбеђујући најпо- 
требпија пова поставл>ења за Школу у Београду. 
као и упапређења n матернјалпе расходе за ове 
школс,  та   повећап.а   пзносе  округло   435.000  дин. 

Уметничке школе 
За образовапзе и васпитање нашег уметничког 

подмлатка отворене су, npe две године, у Београ- 
ду четири нове школе, и то: Уметничка академија, 
Школа за при/мењену уметпост, Музичка акале- 
мија и Срели.а музичка школа. Било je Beh Kp^alibe 
врсме да се и у овом правцу пође папред. За 
даљње развијање ових школа потребна су ове го- 
дине извесна ■повеКан.а. Како je меНутим пастала 
и потреба да се рсорганнзују н такве школе које 
постоје од раније у Загребу и ЈБублЈани, добио je 
Мипистар просвете овлашћењс у Финансијском за- 
кону за 1938/39 годину да пропише Уредбу са за- 
копском снагом n уметиичким школама, KOJO'M се 
imajv предвидети организација и сви одпоси умет- 
ничких школа у целој Kpa.i>omnin. као и квалифи- 
кације, .'.иаи.а и распоред звап.а свих службеппка 
ових ткола. Исто тако je Финансијским законом 
за 1938/39 годину дато овлашћење Мипистру про- 
светс да пропшпе Уредбу n Уметпичком савету. Te 
две урсдбе су иарађене и онс се налазе пред Ми- 
пистарским саветом. 

Према прописима те Уредбе потребла су из- 
весна ппвећап.а личних расхода и за школе у За- 
грсбу и Лзубљани, 
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Народна позоришта 
Народна позоришта нису само места за за- 

баве, како се то често вулгарно каже. To су сми- 
нентно просветне и уметиичке установе које, ДО- 
6pio организоване, врше важан угнцај на посе- 
тиоце. Me треба ништа друго, него да потсетим 
само иа оне позоритнс трупе Koje су некада у не- 
ослобо1)еним крајевнма својим националним penep- 
тоаром држале будном и петстрскавале нашу на- 
ционалну идеју. Ta су врсмепа прошла, али 3a;iatia 
позорншта, да образујс народне масе у просвет- 
ном и уметничко.м правцу, остала je и даље. 

Међутим, позоришта се боре данас са великим 
тешкоћама. Желећи да буду na достојној уметиич- 
кој виснни, ona требају средстава. 1 Inuo доба ДО- 
нело je филм, који je широкпм масама приступач- 
нији, a с друге стране on често голица разне ин- 
стинкте и пориве, скривене у човековој души. 
Филм има ШОЈИХ заолуга и вредности, али има и 
штетних утицаја. Против тих утицаја ne лшже се 
борити само онемогућавањем неподесних филмо- 
ва него и подупирањвм лспе позорптпе уметно- 
сти, домаће и стране. 

Треба помагати сва паша позоришта, али се 
не сме сметнути с ума да и престоничко позориште 
мора бити на доличној виснни, нс само с разлога 
малопре иаведених, него н из разлога нашег на- 
родног и лржавног престижа и репрезеитациј^. 
Колико више вредимо, толико ћемо бити н више 
цењени и уважени. Не цепи се једна земља и je- 
дан народ само no доброј државној управи, no 
солидности рада у трговини, индустрији, пољопрн- 
вреди, нсго и no раду на науци и уметности. 

'водс11И o том рачупа упесепо je у програм 
јавних гра1)евина и подизање Oiiep.e у Београду и 
одобрено из I трапше 6% државног зајма изпос 
од 5,000.000 динара за почетак радова. У Мипи- 
старству просвете израђен je програм за расппси- 
ваше интсрпациопалпог конкурса, a исто тако у 
решавању je n одре1)ење места на којем се имл 
подићи та рспрезентатнппа зграда. 

У вези je с тим и потреба да се још право- 
времено организује и спре.ми потребан персоиал, 
јер то захтева и времена. Тако je Крал.евска владл 
одг)брила из резервпих кредита потребпу суму 
(1,000.000) да се ангажује нов персонал за хор и 
оркестар, a ради тога je и у Предлог буџета ушло 
потребно nonelian.e за Позориште у Београду. 

Како се, међутрм, у Загребу и Љубл.а11и"позо- 
ришта боре такође са потешкоћама, предложепа 
су и за њих извесна пове1\ања, која би, бар углав- 
ном, ублажила садап.е ометње уметничко.м раДу. 
Тако    за    Казалиште   у   Загребу 

укупно повећаље износи   .    . 
Од  тога  су повећани  кредити за 

принадлежпости  разврстаном 
особљу  са  сумом  од   .   .   . 
a ca остатком од  
повећаип су кредити за кон- 
трактуално особље. 

За Гледалишче у Љубљани укупно 
повеКање   износи дин. 561.034 

Од  тога су повећани кредити за 
принадлежности   разврстаног 
особља са сумом од .    .    .    . 
a ca остатком од  

'повећани су кредити за кон- 
трактуално особље. 

дин. 701.233.— 

234.414.- 
466.819. 

69.490.— 
491.544.— 

Водећи рачуна o свима овим проблемнма, Ми- 
ннстарство просвете je још предложило за Фипаи- 
сијски закоп за 1939/40 годину оплашћење да се 
донесе Уредба са законском снагом o уређењу 
позоришта; јер je данашња »eh застарела и не од- 
говара потребама. 
Лкадеми.је каука и специјални иаучнп заводи 
Финансијским законом за 1938/39 годину био 

je овлашћен Мипистар просвете да проппшо 
Уредбу са законском снагом o оснивашу и уређењу 
Академије знаности и уметности у Љубљани. Ова 
je Уредба допесена, и Академија у Љубљани сту- 
пила je у живот. 

Оснивап.е ове нове Академије изазвало je и 
потребно повећање личппх и материјалних расхо- 
да, које у свему са осталим незнатним повећањима 
за друге две академије износи округло 200.000.-- 
динара. 

Специјални научпи заводи, који раде било 
самостално било у вези са академијама и универ- 
зитетима, јесу: 

1) Централни геолошки ипститут КралЈСвнт- 
Југославије у Београду, 

2) Океанографски институт КраЛ)еви11е Југо- 
славије у Сплиту, 

3) Геофнзички завод у Загребу, 
4) Астрономска опсерваторија у Београду, 
5) Сеизмолошки завод у Београд, 
6) Метеоролошка   опсерваторија  у Београду, 
7) Ор.ннтолошка опсерваторија у Љубљани. 
Сви ови наши научни заводи   раде   предано 

на научном пољу и истодобно служе највитални- 
јим интереспма земље. Наша je задаћа да им raj 
рад што више омогућујемо. 

И ту je Краљевска илада ластојала да помогне 
у грапицама могућностн и одобрила пз I транше 
6% државпог зајма износ од 2.000.000 динара за 
довршење Океапографског института у Сплиту, 
како би сс тај завод, који служи нашим интерс- 
снма на мору a уједно je постао нарочито запа- 
жен у страном свету, што пре потпуно оспособио 
за рад. 

Средства Koja се траже за издржавање и рад 
ових устапоза нмају и имаће све више корисног 
ес^екта у економском подизању наше землзе. Гео- 
лошки институт својим нспитивањнма помаже 
паше рударство, Океапографски институт наше 
поморство, a и остали заводи, уз своју научну 
вредност, имају и практичну. Свн нас међутим 
добро репрезентују пред иностранством. 

Скупоцени апаратн и инвентар којима овн за- 
води располажу претстав.г.ају огромну вредносг, и 
била би иеопростива грешка да се о«и »е одржа- 
uajv и услед иебриге yiii")iiaiiiliyjy. 

Треба иматн на уму да особље ових завода 
у великој већини нема одређеннх часова рада, 
него сс ради према потреби, и даљу и iroliv, na 
великој Hp\liiiiiii, као и на цичи зимн. Некн од 
њнх, редовио (или кад потреба захтева, веру се no 
странпутпцама, пеишце, ne no асфалтирапим плоч- 
ницнма, :излажу се невремену na копну n мору, a 
да за то немају пеку већу отштету од других, 
који своје послове обавлЈају возећи се возом или 
лругим удопним иревозпим средствима. Геофи- 
зичка и астрономска мерења врше се стално, дању 
и поћу, у свако доба годнне. Треба се сетиги само 
naine Астрономске опсерваторије, која je ван гра- 
да, a персонал који у њој ради мора да радн и ноћу. 
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Св'Има тим потребама овим Прсд.ии-ом uvi.iera 
joni се иије сгигло удовољЈти, Повећања tooja су 
г.е моглп уиети одиасе се na рсдовне личне при- 
надлежности и незнатан број кових постављеп.а 
tt'OMohmor особља. 

Незнагва су и повећања код ма/твријајлних 
расхода, као и код ваиредних, где je брисана rio- 
Moh Друштву за хуманисгичке веде, али je унесе- 
на као ноиа помоћ за Кондакрв иногитут (за вн- 
заштологлју и  археологнју). 

Министарство просвете исцрлљују^и све мо- 
rvliiidCTii којс му стоје на расположењу води не- 
ирестаио рачуиа o потреоама и ових установа, па 
има v пројекту да учипи све прегприпреме које 
су иужне за регулисаи>е рада ових усганова путем 
закскна или уредбе. 

Библиотеке и архиве 

Код библиотека важна je промена ове године 
у TOM што су кредити за Државну библиотеку у 
Љубл3ани пренети из буџетске главе — Библио- 
теке у буџетску главу — Универзитети. O згради 
било je говора код универзнтета. — Зграда Наро- 
дие библнотске у Београду не одговара својој 
сврси. Ta Библиотека има сада иреко 300.000 књи- 
га и масописа, 20.000 комплета иовина, a прима 
падишње као обавезне примерке no Закону o 
штампи око 4.000 књига и 1.500 комплета новмна 
и часописа. Зграда je недовољна да би се уредио 
могао у ihoj сместити оволнки број пггампапих 
ствари. a камо ли да може правилио функциоп;!- 
сати и према својој намепи стајати иа расположе- 
ii.\' imipoj публици. 

Али, како се внди из целог оног излагања, 
многе су jom потребе у ресору Министарства про- 
свете, ira je тако n ова засада морала бити одло- 
жена. 

Велика смегња раду библиотека je и у гоме 
што иема једннствепог закопа o уређенју и раду 
библпогека, јер еу садашши закоиски прописн за- 
старелн. Будући да су извршене претприпреме, 
предлаже се Финансиским законом за 1939/40 го- 
.IIIII\- овлашћен>е за доиошење Уредбе са закон- 
ском снагом o библиотекама. 

Код архива »редложено je извесно повећаље 
у личним расходима. Како и ове установе раде no 
застарелигм и несавременим проииаима, тражепо 
je такође двлашћење да се доиесе иова Уредба са 
законском снаго.м  o архивама. 

Музеји 
1 la територији Краљевине посгоји 17 дрн<а>в- 

ипх музеја: 4 у Београду, 7 у Загребу, 2 у Љубља- 
mi и no један у Скопљу, Сарајеву, Сплиту и на 
Цетињу. 

За све ове музеје предложепо je скромно no- 
Behaibe у личним и матерпјалним расходима. 

Нарочпто се истиче Музеј Кнеза Павла у Бео- 
ГЈЈаду, који no свом смештају и уре1)ењу достојпо 
репрезептује namv зсмл.у. Његове збпрке, као и 
приредбе изложаба, запажене су у целој нашој 
јавностп н број његсвих посепилаца стално ра- 
СТ€, a mro je парочито радосна појава, регрутују 
сс његови посетноци n из пајспромшнијих rpa- 
1)анских кругова. 

У циљу потпомагања дал>ег разви^ања и на- 
претка ових установа Крал>евска влада одобрила 
je зајам за подизање и уређење зграде Етнограф- 
ског музеја у Београду. Његове су просторије би- 
ле толнко недоволзне да се ни једпа трећина обје- 
ката mije могла пзложити. 

Подизањем пове зграде, које he почети ускоро, 
омогућиће се ne само да се досадање збирке, које 
су биле неприступачне јавности, изложе и распо- 
реде, nero n да се попуне новим набавкама и уреде 
na  модерап,  савремеп  пачпп 

Музеј Јужне Србије у С1<опл>у развио се у 
репрезентативни културпо-паучни институт na na- 
шем Југу, a поред тога има и великн национално- 
полпгпчкп зпачај. И шегов рад и просперитет паи- 
лази иа запреке у пеподесности и недостатку про- 
сторнја. Он једва успева да изложи једап мањи део 
својих збирки пајдрагпцепијих објеката, док се 
осталн материјал држи неискоришћен no магаци- 
ипма. He греба парочпто истицати од колике je 
то mrere no nam културпп и политички nnrepec. 
Због свега овога, и да би се na једап видан и 
ipajan mmmi обележила прослава 25-годишњице 
ослобођења Скопл.а n Јужне Србије, решила je 
Краљевска влада да из 6% државног зајма од 4 
милијарде дппара за jaune радове и земалЈСку од- 
брану унрсги, у б-годппш.п програм најхитнијих 
јавпих грађевина, n зграду за Музеј Јужне Србије 
у Скопљу у износу од 5,000.000 дппара. 

И закопскп npoiiHcn o ypel)eihy и раду музеја, 
уколико omi уолште постоје, застарели су и ne 
одговарају савременом стању. Из тих разлога 
спремлЈепо je у Финансиском закону за 1939/40 
годину овлаш11ење за допошење Уредбе o музеји- 
ма, a у вези с тим и за допошење Уредбе o чувању 
старппа. 

Народно просвећивање 
Миннстарство просвете, водећн рачупа o npo- 

свећености народа има и задатак да се, мимо шко- 
ла и других устапова, брине и за one који стицајем 
прилика пису добили ни најосновнију писменост 
ii.in су у њој заостали. Тако ono одржава аналфа- 
бетске течајсве за одрасле апалфабете, одржава 
школе и течајеве у првом реду за сеоске домаћице, 
помаже народпе књижнице и чигаопице. У ту свр- 
ху je Мппистарство просвете недавно оргапизо- 
вало посебно Одељење за пародно ^просвеКивање 
и донело Уредбу o организацијн домаћичких шко- 
ла и течајева. Kao једна од зпачајпих устаиова je 
ковоорганизована Учитељска домаћичка школа у 
Прокупљу, која сада отпочиње рад у својој згради 
еа својпм земљиштем. У moj he се спремати пове 
учитељице за рад у школама и течајевима за до- 
маћице. 

Да би се тај рад могао боље развијати, пред- 
виђају се у овом Предлогу буџета извесна пове- 
ћап.а, као за повнх 10 учитељица, за упапређење 
садапЈИх, за издржавање Учитељске домаћичке 
школе, за повећање броја домаћичких течајева, 
као И за пове течајевс за сеоске домаћице, за об- 
нову ипвептара за течајеве, sa пабавку књига и 
часописа, за вршење надзора над школама н те- 
чајевима. У ванредним расходима предложена je 
noMoh Вуковој задужбипп, noMoli за чување и одр- 
жавање Вуковог дома културе у Лозпици и Вукове 
обповл.епе куће у Тршићу, те кредит за пабанку 
популарпих филмова. 
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Свс    овс    потребс   за    Београд   нзносе    око 
123,850.000 динара, или округло 125,000.000 дин. 

- Ова повећања, иако ne нзносе велику суму, 
омогућиће да се проширл рад na иародпом про- 
свећивању. 

ЦенеНи иажпост домаћичких школа n течаје- 
ва, Министарство просвете има намеру да сваке 
годиие омогући отварање no које сталне дома- 
Кичке школе, првенствено у крајввима који су у 
том правцу најпотребнији. Тако има na уму да 
већ иду^е године подигне бар 2 мове домаћичке 
школе и зато предви1)а повећан.е крсдита за издр- 
жаваше таквих школа. 

Државне штампарије 
Код државних штампарија нема парочитих 

промена у буџетском погледу, сем извеспих пове- 
haiba у личннм расходима, да би се рад тих уста- 
нова,   које доносе прнходе, могао што боље раз- 
вијати. 

Како je нова зграда Државне штампариЈе у 
\Београду у градп.н, одобрено je да се из 1 транше 
69' државног зајма даде за исту 5,000.000 динара 
rv сврху довршења. Зграда je под кровом, a сада 
се врше унутрашн.и уре1)аји, али he требати још 
средстава за набавку и инсталацију нових маши- 
нерија. 

Државне штампарије у beoi-раду и СараЈеву 
паде још увек мо старнм прописима, na je зато и 
било дато овлашћење министру просвете у Финан- 
сиском закопу за 1938 39 годину да пропншс 
Уредбу o уређењу државпих штампарнја, која je 
HspabeHa. 

Закључак 
Објаснивши овако стање просвете и npocBeT-1 

иих установа у земљи, као и повеКања крелита 
предложена овим Предлогом буџета, морам папо- 
менути да тиме још није дата потпуна слика. 

У  Београду постоје ове потребе: 
1 ) Мипистарство просветс, као цептрала, сме- 

штено je дапас у шеа- зграда, од којих су 3 др- 
жавне, a 3 приватпе. За кирије у прнватпим згра- 
дама плаћа се преко 600.000 динара годишње. У 
једној згради je Кабинет Министра, помоћник и 
Опште одељен>е са Главипм просветннм саветом, 
У ДРУгоЈ je-Рачуноводство и Уметнички отсек, у 
rpelioj Одељење за средње школе и ОдељеП)е за 
иародио просвећивање, у четвртој Одељење за na- 
родне школе, у петој Задужбински и Технички 
отсек, у шестој Наставпо одељење. Све те просто- 
рије 'c једне стране не задовол>авају, a с друге 
стране (иихова раштрканост омета рад. 

Ради тога потребно je да се за Мипистарство 
просвете сагради пова зграда, која бн могла удо- 
\вол>ити свима потребама. 

Трошкови би изпоснли око 20,000.000 ДИН. 
2) Зграда Државпе штампарије која се сада 

довршава треба да се спабде потребпим ннстала- 
цијама и потребним економским зградама, као и 
иовим машинама. Ови би трошкови изиосили око 
25,000.000 дииара. 

3) За довршење зграде за VI мушку гимнази- 
Цу закључени зајам од 5,000.(Х)0 динара није дово- 
л>аи. За инсталацију централнрг грејања, електри- 
ке, водовода, канализације, намештаја и др. тре- 
бало  би још 2,000.000 дипара. 

4) За зграду Машипске лабораторије Технич- 
ког  факултета, која je довршепа, потребио je из- 

iupmirrn набавку машина и намештаја. За ту сврху 
треба 4,200.000 динара. 

5) Економско-комерцијална висока школа не- 
ма своје зграде. Ona се засада налази у приватној 
згради, алн за њено пормално (j)ynKun()nHcaibe 
потребна je посебпа зграда. Трошкови би нзно- 
сили око 6,000.000 дппара. 

6) Уметпичка академпја n Школа за приме- 
њсну уметност смештепе су у приватним зградама 
које ne одговарају потребама. За нову зграду тре- 
ба око 6,000.000 динара. 

7) Музичка академија и Средња музичка шко- 
ла смештене су у згради „Мањежа", односно у 
старим просторијама где je pannje била смештена 
Пародна скушптина. По пројекту ова се зграда 
■има срушити, уколико he се ту градити Опсра. 
Потребпа je сума око 6,000.000 динара. 

8) O зградн Народне библиотеке било je већ 
говора у експозеу. Зграда je стара и трошна, мага- 
цини влажпи, просторије уоппгге недовол>не. По- 
требно je за нову зграду око 6,000.000 динара. 

9) Сваке године се у Београду отвара око 30 
нооих одељења у гимназијама. Да бн се добиле 
прикладне просторије потребно je већ сада поди- 
ћи две гнмпазијске зграде (за V и VII мушку ги.м- 
назију иа Сењаку и Неимару). Потребно je око 
10,000.000 дннара." 

10) Београд нема средпЈОшколског игралиигга, 
нако има велнк број средњих школа и велик број 
сред1вошколс1<е омладине. Потребно je око динара 
1,500.000. 

1 1) Хируршка клиника Медицинског (|)акул- 
тета има неподесне просторије. Потребна je мо- 
дерпа зграда. У ту спрху треба око 8,000.000 дин. 

12) Новоосиоваии Ветерннарски факултет \ 
Београду «ема још својих зграда. Правилио фувк- 
ционисање факултета без потребних зграда за 
нпституте, клнпике и др. ne да се замислити. По- 
требно je око 8,000.000 динара. 

13) За Фармаколошки институт, који je no- 
требан ne само за иаставу него и ради земал.скс 
одбране, потребпо je 5,000.000 динара. 

14) Завод за физикалну хемију треба такође 
из истих разлога своју зграду. Зато je потребпо 
око 2 милиопа динара. 

15) За дозп1)Ивање и упутрашње уређење Хе- 
мнског нпститута, који je сада смештен у згради 
Хистолошког пнститута, a служио би за Ветерн- 
иарскп и Медпципскн факултет и Фаромацеутски 
отсек, требало би око 4,000.000 динара. 

16) ПоЛ)Опривредни факултет треба потребне 
зграде за смештај живог ннвентара, у изпосу (жо 
3,000.000 дппара.' 

17) Богословски факултет се данас палази у 
слабим и (Недовол/ним просторнјама. За пову агра- 
ду и упутрашње уре1)ење треба око 6,000.000 дин. 

18) Метеоролошка опсерваторија je заклоњена 
iioiiOM зградом Дечије клинике, a jom више lie je 
заклонити пове зграде Медиципског факултета и 
Дерматолошке клинике; то ће сметати осматран>и- 
ма која се у Олсерваторпјн врше. Потребпо je OKO 
1,000.000 динара. 

19) Астропомска опсерваторија je ван вароши. 
Особље које тамо ради и ноћу не може у близини 
nalili стапове, јер нх пс.ма, a сем тога невремо и 
слаб приступ онемогућавају прнлаз. За зграде за 
стаповање, које би се изградиле на самом земл.н- 
шту Опсерваторнје, треба око 350.000 дннара. 

40 
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У Загребу иостоје ове попребе: 
1)Етиогр;и1)ски музеј смештсн je у згради За- 

натске коморе, где je окучен тако да може изло- 
житн само један маљи део нипентарских предмета 
Сем тога, Занатска комора л<ели ту зграду лро- 
дати, na 6и МузеЈ морао тражити друге просто- 
рнје, ;које je тешко наћи. Потребно je за ту зграду 
и ypel)eibe око 7,500.000 динара. 

2) Економско-комерциЈална висока школа са 
библнотеком нема подесиих и доиол.них просто- 
рија. Потребио je 8,000.000 динара. 

3) Правни факултет треба нову зграду. За то 
je лотребно око 6,000.000 динара. 

4) Неуролошко-психијатриска и Очна клиии- 
ка Медицнпског факултета смештене су у згради 
Градског шоглаварства, која 1није доволлна, a и 
Град треба ту зграду за своје потребе. Подизање 
и уређење нове аграде стајало би око 7,000.000 
динара. 

5) За уређење огледаог добра „СтанчиЉ" Ве- 
теринарског факултета, које je добро добио Уии- 
иерзитет од Крал.евске банске упраие у Загребу, 
треба око 2,000.000 динара. 

6) За унутрашње ypel)eihe нове зграде Техпич- 
ког факултета треба око 2,000.000 динара. 

7) За довршењс II iiiimi.i.ona 1 lo.honpiiBpc'Uio- 
шумарског (|)акултета у „Макеимиру" и за нз- 
ррадњу III павиљона истог Факултета треба око 
7,000.000 динара. 

За Загреб свега треба 39,900.000 или округло 
40,000.000 динара. 

У ЉублЈани -постоје ове потребе: 
1) За подизање и унутрашше уређење нове 

зграде Пр1иродословиог института Универзитета 
треба 5,500.000 динара. 

2) Зграда Анатомског института, подигнута 
још 1923 године, остала je недоершена и без ин- 
сталација. За дограђивање н унутрашње уре1)ење 
треба 550.000 дннара. 

3) Рударски институт смештет je у згради 
која je  својина Народног  инвалидског фонда. У 

ту je зграду у току годша инвестирано око 
1,500.000 динара. Како би се Рударски инститјп 
морао иселити, a зграда може да се откупи за 
700.000 дипара, бол.е je то учинити, него градити 
другу зграду. Иотребно je 700.000 динара. 

Дакле за Љубљану треба 6,750.000, или окру- 
гло 7,000.000 дшшра. 

Према томе, за најпрече потребе oico изград- 
ње, довршења и уређења зграда треба ико 
172,000.000 динара. 

Kao што рекох, ово су најпрече потребе, да- 
кле не све, али и овим пајпречим се не може од- 
мах удовољити ,него се мора иостепепо и план- 
сми, алм у што краће време, омогућити извршење 
и оних зах1ч:ва. 

Када сам, у почетку овог експозеа, говорпо 
o просветном прогЈШму нмао сам лш уму и ове 
потребе, које сам сад нзнео. Број њихов и фипап- 
сиска средства за њихово решавање такође јасно 
тжазују како je добро проучен н угврђен „про- 
светни програм" и оправдан IH хитан. 

Осврћући се коиачио na све mro сам овде 
изиео, смат]>ам да сам доволлго jacno приказао 
стање у коме се налазн onaj реоор. Мспобнтиа je 
чињеница: 1) да се буџет Министарства просвете 
у иогледу личних расхода мора непрестано пр-ве- 
Каваии; 2) да материјални расходи нису у односј 
према личним који on одговаралп потребама; 3) 
да су вапредни расходи за инвест-иције врло по- 
требпп; 4) да je noBeluiibe буџета, које се према 
дапашњим финансиским приликама могло пред- 
ложпти, раклтоређено најрационалније, тј. према 
момептаппм потребама, да се свима устапонама 
o.Morylvn даљи рад, и 5) да je врло потребно да се 
ШГГО npe усташо&и „просвегни програм", који ои 
свакамо олакшао и буџетирање свију установа 
Министарсгва иросвете. 

Ha основу свега џезш je част умолити вас, да 
овај и овакав Предлог буџета Министарства про- 
свете за 1939/40 годину пзволите у целостн при- 
мгигш. 
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Преглед noBehaiba и смањења no Предлогу буџета 
Мипистарства лросвете за 1939/40 год. 

I [редлог ОдоСремо 
1938/39 

Рпзлика 

Министарство    ро- 
спете: 

# 

лични 
матср. 
ванр. 

2l),7ti0.5t>l- 
4,772.631- 
2,319.880 — 

43,185.735-- 
5,820.631-- 
1,919.880- +- 

>2,425.174- 
1,048.000- 

400.000- 
27,853.072' 50,926.246-- -23,073.174-- 

Лкадсмпјс ииука: лични 
матер. 
ванр. 

106.482 — 
325.680-- 

1,065.020-— 

80.922- 
274.680- 
945.220- - 

+ 
+ 
4- 

25.560- 
51.000- 

119.800- 

1,497.182- 1,300.822- + l!Hi.3(i0- 

Гжблиотеке: jiiimin 
матер. 

588.045- 
213.I8II' 

930.087- 
284.360- 

— 342.042-- 
71.180- 

. 801.225-- 1,214.447-- — 418.222- 

Лрхпве: лични 
матср. 
памрсд. 

653.056-- 
154.490- 

628.503- 
154.490- 

10.000- 

+ 24.553-- 

10.000-- 
807.546- 792.993- + 14.553- 

Муаеји: лични 
матер. 
ванред, 

3,752.010-- 
1,615.908- 

80.000 

3,457.163-- 
1,512.588- 

82.000- 

+ 
+ 

294.847-- 
103.320- 

2.000- 
i ' 5,447.918-- 5,051.751 •— + 396.167- - 

Смсцмјалии маучип na 
водп: 

• лични 
матер. 
ванред. 

1,808.770-- 
1,069.719- 

299.000-— 

1,609.809-- 
1,046.419- 

L'TI.OOO 

4- 
+ 
-1- 

199.461-- 
23.300- 
25.000- 

3,177.489- 2,929.728- -1- 247.761- 

Универаптети: J1II41I1I 

матер. 
ванред. 

(il,504.565-- 
16,332.313-- 
15,905.040-- 

57,957.737-- 
12,993.957-- 
I0,43!t.720-— + 

3,636.828-- 
3,338.356-- 
5,465 320-- 

93,831.918-- 81,391.414- + 12,440.504- 

Ековоиско-коиерцијал- лични 
ne ВИСОКС школс:       матср. 

ванред, 

Уметнпчке школе: 

Вишс педагошке 
школе: 

Прамослаине 
богослоппјс: 

лмчии 
матер. 
нанрсд. 

лични 
матер. 

1ИЧМ11 

Католичка семеништа   личии 
и богослонпје: 

2,437.210-- 
8()5,000-- 

35.000- 

2,101.987-- 
694.653-- 
35.000-- 

+ 
+ 

335.223- 
110.347-- 

3,277.210- 2,831.640-- + 445.570- 

6,420.678 — 
2,06().700-- 

871.350- 

4,843.160- 
1,958.110--- 

871.350-— 

1 
-1- 

1,577.518- 
108.500- 

9,358.728-- 7,672.62()- + 1,686.108-- 

2,243.087-- 
297.600- 

2,095.645- - 
297.600- 

+ 14 7.442-- 

2,540.(i87-- 2,393.245- + 147.442•- 

7,600.000-- 7,600.000-- — 

7,600.000- 7,600.001)- — 

5,754.140-- 5,713.726- ! 40.414-- 
5,754.140-- 5,713.72(i- "I 40,414- 

)о- 
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Предлог 

Старокатолпчка бого-   лични 
cjioniija у Загрсбу: 

3,702.185-- 

■10,(1(10 

40.000- 

Одобрено 
1938/39 

Исламскс теолошке        лични        2,041.987— 2,081.465- 
школе: матер.       1,660.198-— 1,600.198- 

8,741.663-- 

40.0(И)- 

40.000- 

Разлика 

39.478-- 

89.47a- 

Среди.а пастапа: лични     128,154.145- 
матер.       (1,380.55(1-^ 
ванред.    4.768.100' 

1Н! »,.402.71'5- 

122^88.681- 
5,980.550 
5,440.298- 

5,265.464- 
400.000- 
672,198- 

134,309.520- I    4,998.266- 

Учитељске школе: лк-кт 18,491.774- 
матер. 1,394.512- 
ванред.       597.540 

20,483.826' 

18,180.530- 
1359.012 

597.540- 

4-      311.244- 
35 500- 

20,137.082--       +     346.744- 

Грађаиске школе: лични 
матер. 

40,667.000- 
100.000- 

37,867.235 
90.000- 

40,767.000-       87,457.235- 

f-   3,299.765-- 
10.000- 

+  8,809.765- 

Нај-одие школе; ЛИЧИИ 5()2,910.2I1- 
л\атер. 2,390.000-- 
ваиред.     3,000.000- 

5(18,300.211' 

516,654.656-- 
690.000 

3,100.000- 

520,444.656- 

-I- 46,255.555- 
4- 1.700.000- 
—     100.000- 

1 47,855.555- 

Домаћичке школе и те- лични        4,953.846-— 4,609.865 — 
чајевв ii пародно про- матер,      2,225.000— 2,000.000 — 
свећивање:                ванред.      883.000-— 793.000-— 

8,061.846-- 7,402.865-— 

Обласна народна по- 
воришта: 

Иар. позориште у  Вео- 
граду: 

Иар.   казалиште  у   За- 
гребу: 

Нар. гледалишче у 
/I>y6ji.aiiii: 

Држ, штампарија у 
Београду: 

ЛИЧНИ 297.000- 
памрод.     1,992.000- 

2,289.(100- 

.(ii'imi 

матер. 

лични 
матер. 

.11141111 

матер. 

личми 
матер. 
нанред. 

7,577.220- 
00.000 

7,637.220-—        6,361.691- 

276.150- 
J,992.000- 
2,268.150- 

6,301.691- 
60.000 

+     343.981 
-i-     225.000- 
4-       90.000-- 
4- 658.981- 

4- 20.850- 

"+ 20i8507 

4 1 275.529- 

4,999.229-- 
86.165-- 

4,297.99в-. 
86.165- 

5,085.394- 

8,922.264- 
31.182- 

3,953.446- 

2,641.584-- 
15,934.600- 
4,916.000- 

4,384.161- 

8,361.230-- 
31.182-- 

3,392.412-- 

2,307.536- 
15,934.(i()0- 
4,i)l 6.000- 

! 1,275.529-- 

+ 701.238- 

"+ 701.233-. 

-1- 501.034- 

4-      561.034' 

4-      334.048- 

23,402.184.-       23,158136--    + 334.048 

Држ. штампариЈа у 
СараЈсву: 

Иипестицнје: 

лични 
марер. 

97().8()8-— 
4,369.000- 

1,079.301'- 
4,208.801 — 4- 

102.493- - 
165.699- 

5,845.808 5,282.602' -t- ti3.206-- 

ванред. 1,000.000-- 1,000.000- — 
1,000.000-- 1,000.000 

УКУПНО V РЛЗДЕО: лкчни 891,391.672- 
матер. 62^84424* 
ванред.     37,731.930- 

849,650.310- 
57,132.496- 
32,416.008- 

I   41,741-362-- 
4-    5,151.932-- 
4-    5,315.922' 

991.408.030-    939.198-614--    4- 52,209.216- 
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Издаци за просвегу од 1920/21 год. до 1938/39 
no државном буџету: 

3> просиетну За mi ni) За средн.у ч Ва ucn. наста- За разис про- 
ад.мнн. и ин- настапу стр.  НАСтаву ву и irap. про- снетнс ннсти- Свега 
ституциЈе туциЈ« 

1920/21 Луџ. г. ()5,158.917- 48,22ti.857- 39,965.057- 251,490.856-- 27,417.372-85 432,258.559-85 
1921/22   „    „    (12-не) 85,158.917'- 48,226.857- 39,965.057-- 251,490,856- 27,417.372-85 432,258.559-85 
1922/23   „     „ 53,482,129- 40,568.185-80 77,444.241-75 258,601.905-20 30,664.520-80 460,950.932-56 
1923,24   „     „    (12-не) 53,482.129- 40,568.135-80 77,444.241-75 258,691.905-20 30,664.520-80 460,950.932-56 
1924/25    „     „ (i3,511.302- 83,335.205-68 88,629^24-87 2! 10,178.341-- 58,008.7091(1 579,262.942-65 
1925/2U   „     „    (12-iie) 03,511.302- 83,835565-68 88,629.824-87 2!К), 178.341 ••- 58,508.709 10 579,262.942-65 
1926/27   „    „ 57,452.901" 123,222.591-- 101,I08.1('8- 420,846.516-- 88,900.692-- 791,590.808-- 
1927/28    „     „ 17,957.611-- 87,464.430-- 120,168.742- 555,671.092-— 77,041.860- 858,303.735-  - 
1928/29   „     „ 35>136.205- 72,078.996' 184,883.821' 526,980.937-— 57,370.391-- 806,349.910-- 
1929/3(1   „     „ 21,972.!li;!l- 74,795.113 - 181,076.886- 543,810.486-- 37,892.042- 809,547.496-- 
1930/31    „     „ 37,311.439-- 83,073.803- - 104,539.870- 525,801.163-- 60,840.349- 872,166.734-- 
1931,32   „     „ 42486.136' 90,188 589 174,209.200- 524,925.885-— 62,767.566-— 895,077.376-- 
1932/33   „     „ 21,790.222- 77,!I79.74I- 129,122.503- 533,493.840-- 52,842.334-- 815,228.649- 
1(133,34    „     „ 18,678.124'- 71,167.099- 132,677.118' 514,455.425- 49,130.(!!)3-- 786,108.754-- 
1934,35   „     „ 10,263.557- 67,261.064' 157,758.104' 503,544.365-- 48,647.303- - 793,474.403-- 
1935/86   „     „ 31,850.255- 78,622.015- 189,352.871-- 527,522.765' 59,890.656- 880,238.592-~ 

Сма11,сио зп дотације у Глани 
„Мшм 13,587.428-- 

Укупно 866,651.164-- 
1936,37   „     „ 18,012.622-- 74,694.790- 189,410.084-- 501,561.670-- 54,283.249' 837,962.415-- 
1937/38   „     „ 17,772.347- 80,416.480  - 195,395.741-- 517,057.823-- 59,503.887- 870,746.278-- 
1938 39    „     „ 51,926.246'- 80,616.29!)- 208,999.235- 527,847.521-- 63,80il.513- 939,198.814-- 

Забавитта 
почстком тколскс 1938/39 годнме 

liAHOiiHHIi 

O 

fO O M, 

учемика 

ж. спега 

настанница 

сиига 

Дравска  

Савска      

Нрбаска     

Приморска   

Дринска  

Зетска   

Дунанска      

Моравска  

Вардарска    

Упраиа гр. Београда     ■  ■ 

Укупио 

51 

36 

8 

33 

21 

24 

172 

10 

34 

31 

74 

45 

8 

47 

28 

30 

239 

20 

43 

42 

1.130 

7! 13 

135 

944 

438 

631 

7.334 

420 

1.125 

1.012 

1.157 

1.113 

170 

1.083 

473 

(«3 

8.130 

447 

1.114 

1.056 

2.287 

1.906 

311 

2.027 

911 

1.294 

15.464 

867 

2.239 

2.068 

75 75 

45 45 

8 8 

47 47 

23 23 

35 35 

218 218 

18 18 

37 37 

43 43 

426 582 13.962     15.412 I  29.374 | 549 549 
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Осиовпе са вшшш   иародиим   школама 
почетком школске 1938/39 
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►' ч e u н K ;i 
јНастанника ca вероучн- 
тељима (сталних, химо- 
papmi.« и бссплатип.ч) 

M. Ж. Cll. M. Ж.          Cll. 

1 Дравска • 855; 
1 

3.98S 93.543 91 .'953 185.400 2.238 2.571 4.800 1.388 287 217 40 30 

o Савска    • • 1.81)4 5.177 147.707 184-560 282.327 3.184 3.143 6.327 1.427 522 140 55 45 

3 Врбаска  • ■ 502 98S 40.550 14.030 03.505 930 533 1.403 2.064 1.052 127 65 43 

-1 Приморска • 606 1.443 55.115 Mi.'iOl 01.500 1.183 834 2.017 1.480 024 151 63 45 

5 Дрннска  • ■ 725 1.052 «0.047 41.643 130.000 1.470 1.161 2.637 2.111 784 174 67 49 

(i Зетска ■  ■  • 820 1.669 57.700 82.820 80.529 1.509;     608 2.117 1.128 554 110 54 43 

7 Дунавска    • 1.186 4.802 145.852 137.340 283.1 OS 2.930   2.751 5,081 2.101 407 249 59 49 

8 Моравска   • I.Oiiii 2.524 91.107 78.105 11,(1.27: 1.693!   1.158 2.851 1.380 500 150 67 59 

9 Вардарска  ■ 1.070 2.00.4 93.550 59.718 153.208 1.839   1.054 2.898 1.472 005 143 50 53 

10 Упр. rp. lieorp IJU 53 014 12.520 11.377 23.0()( .425       473 793 5.504 475 451 39 80 

Укумно 8.727 25.754 835.775 638.015 1,473.790 ' 17.307 14.286 31.598 1.596 541 169 1    57 47 

Осиовие ca вишим пародиим школама 
преглед подиаања школских .мрада од Уједии.ења до 1-1Х-1938 г. 

baiioiilinc 

Број школских зграда подигнутих 

o 

^5 
еч ^ 

on*—    ~~ 

сч    со     -r    1C     -j    t-    00 
СЧ       Г^1       Г1       ^l       ^l      C^J      OI 
C-   , C5      O   , C^      O      C^   i 05 i i СЗ       OS 

IO  ,co 

Дравска • 

Савска • • 

Врбаска ■ 

Приморскл 

ДринСка ■ 

.'SercKa • • 

Дунавска 

Моравска 

Вардарска 

У. гр. Бео- 
грлда  •   ■ 

702   38 8 

1.404 110 13 
I 

18:5 85 8 

301   ' 

410 

321 

1.631 

536 

470 

21 

4 

38 5 

381  18 

74 

43 

70 

3 

8 

0   18 

21   m 

4 1 2 1 4 

10 14 10 14 Hi 

7 0 7 in 11 

7 7 4 11 7 

6 9 0 li 15 

25 27 81 30 57 

0 12 10 10 13 

24   2.s 81 30 45 

28 47 41 49 48 

  8 1   

8 

10 

18 

10   15 

24 

52 

10 

47 

48 

16 

33 

18 

69 

62 

1 

Укупно  16.25502, 89, 98117 154 152 181216 250,260 

12 

29 

13 

12 

31 

80 

24 

57 

67 

10 12 0 

49 10   41 

19 28  56 

12 23   11 

24 80 23 

33 23 20 

28 39 22 

54 46 40 

03 71 •12 

2 3 1 

1 

27 

41 

22 

12 

21 

18 

38 

19 

20   10 

15  2 

I9j 12 

15  20 

2    6 

3i 
21   27 

6 

7   6 

'S  " 
17, 20 

2     1 

1 

25 

4 

7 

14 

7 

8 

li 

6 

2 

91 

465 

307 

220 

305 

408 

31 

71 

747 

35 

891 

2 069 

525 

655 

783 

857 

2.017 

1.290 

1.302 

59 

282294 324 268 201209 210 125 135   85; 41 3.6« 110.448 
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Основие школе са вишим народним школама 
почетком школске 1938 39 г. 

319 

o БАНОВИНЕ 
Број 

становника 
Г.рој 

одељења 

Бро] 
становника 
na l одељ. 

Прсма броју станов. 
na 1 одел,. у дравско] 
бановини,треоалоби 
да остале бановнне 

имају одељења 

Колико би требало 
отворити још оде- 
љења no бановинама 
да  бп одговарало 
стаи.у у дравско] 

Оановини 

1 

2 

3 

4 

5 

(i 

7 

8 

9 

10 

Драпска 

Савска   • • 

Врбаска■  • 

Приморска 

JlpiiHCKa ■   • 

;-5етска   •  • 

Дунавска  ■ 

Моравска ■ 

Вардарска 

Управа гр. lit m рад ■i 

1 144.194 

2,703.163 

1,036.361 

1100.800 

1,530.807 

924.986 

2,387.495 

1.436.129 

1,575.185 

291.918 

3.98S 

5.177 

985 

1.443 

1.952 

LtiOIi 

4.802 

2.524 

2.603 

014 

287 

522 

1.052 

024 

784 

554 

;!)7 

509 

01)5 

475 

9.419 

3 611 

3.139 

5 334 

3.223 

8.819 

5.004 

5.488 

1 017 

4.242 

2.626 

1.090 

3.382 

1554 

3.517 

2.480 

2.885 

403 

Укупно . 13,930.918 25,754 541 44,554 22 785 

Број учеиика у вишим иародпим тколама почетком школске 1938/39 год. 

'о 1 разр. Biiiue 11 разр. пише III ра.чр. mniie IV p азр. liiiinu 
a. 
O 

Е 

a. 

Бановине 
нар. школе нар. школе иар. niKOJie на| i. школе 

У к у п u o 

муш. жеи. свега муш. жен. свега муш. жем. свега MVIII. жеп. свега 

i Дравска  • • 11.275 11,000 22.881 6.645 7.872 14.517 4.626 5.804 кмоп 2.687 3.503 0.250 25.233 28.905 54.138 

2 Сапска     •  • 2.974 2.801 5.835 703     539   1.242 47 11 58 8 12i     20 3.732  3.423 7.155 

3 Врбаска   •  • 6 4 10 4 3 7 — — — — — — 10 7 17 

4 Приморска • 4.553 3.039 7,592 2.772 1.072 4.444 173 05 238 — — — 7.498 4.776 12.274 

5 Дринска  • • 2С2 49    311 89       17 106 8 — 8 1 — 1 355 66 421 

(J Зетска • • • 521 460     981 400     291 691 9 1 10 — — — 930 752 1.682 

7 Дунавска 11.197 10.557 21,754 5.174 4.698  9,872 693 731 1.424 24 83 57 17.088 16.019 33.107 

8 Моракска    ■ 305 li!) 374 54 23       77 I 2 3 3 3 6 363 97 460 

!) Иардарска  • 326 59 385 108 9     117 — — — - — 434 68 502 

10 N'np, гр lieo- 
града      •   ■ 

i 

604     437 1.041 312     158     470 9 4        13 1 2 3 926 601 1.527 

Укупно ■ 32.023 29.141 01.164 16.261 15.282 31.543 M61 6.078 12.239 2.724 3.613 6.337 56.509 54.714 111.283 
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Грађапске шкоде  (држ. и прив.) 
иочетком школске 1938 39 годиие 

v 
a. 

1 б' P 0      i 
  

Б       p 0 i 

БАНОВИНА 
ткола ca £ 

OJ ч o 

гченик! i na ■^ O 

x a 
o_ 
X 

t* 

«    A 
1 o 

s 
x" 
v 

!- 
O 

X 

X 

X. v 
3* 

o 

X 

|3   - 
o: o      x 

Mig 
s i^ rj s K oa o i 

1 Драпска   ■   • •    42 8 50 284 4.855 5.733 10.588 210 260 470 22.8841   4.029 212 37 22 323 К.Ч- 

2 Савска •  • ■    44 6 50 294 6.020 4.383 10.403 254 320 474 54.063 9.194 208 35 18 779 KM- 

8 Врбаска   ■ ■     Ki 4 17 07 1.273 629 1.902 78 63 141 60.062 15.468 112 28 13 1.240 KM- 

■t Приморска ■    23 1 24 115 2.134 1.394 3.528 120 90 210 37.533 7.833 147 31 17 1.308 KM- 

S Дринска   • •    Г2\ 6 18 103 2.354 1.242 3.59(5 85 108 193 85 048 14.863 200 35 19 1.532 KM
2 

(i Зетска *) ■ •    13  2 15 58 1.041 414 1.455 58 44 102 01.666 6.166 97 25  14 2.019 KM- 

7 Дунавска • •    .41'  8 35 231 5.278 3.599 8.877 262 186 448 68.214 10.335 254 38  20 899 KM- 

H Л1ораиска 5 - 5 19 543 98 641 26 11 37 287.226 75.585 128 34   17 5.168 KM
2 

9 Вардарска Il!- 11 -44 631 184 815 44 86 80 143.199 32.639  74 19   10 3.999 KM
2 

KI Упр.гр. licorpa да     8 1 7 62 1.424 859 2.283 75 59 134 41.676   4.705 326 37   17 34 KM2 

Укупио •   201 3, 232 1.277 25.553 18.535 44.088 1.212 1.177 2.389 60.047 10.909 ISO 341 18 1.072 KM'- 

*) Недо ст ajy noj iai ii :( a дне noitooTKopone шкг .'le. 

Грађанске школе 
школске вграде 

o 
o. 

Vril'AlillA IIOJU'VH.IA 

lipoj  ШКОЛСКИХ 
зграда пбдигнутих 

до Ол У1едан>ев>а 
Уједињења   до '■^"'к- 

Свегв 

3 

1 

5 

6 

7 

8 

9 

ii) 

Дравска бановина • 

Савска „ 

Врбаска „ 

Приморска „ 

Лрммска „ 

Зетска „ 

Дунавска      „ 

Моравска     „ 

Вардарска 

Упр. гр. Београда • 

Укупно 

31 13 44 

34 16 50 

10 3 13 

25 5 30 

14 5 19 

11 6 17 

31 10 41 

4 2 6 

11 8 14 

5 1 6 

176 64 240 
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Грађанске тколе (држ. и прив.) 
почетком школске 1938/39 године 

— ^™ "" i 
  'тттт' 1 

'о 
O 

ir 
rt 
v 

a. 

1 

УПРАВНА 
ПОДРУЧЈА 

БРОЈ ШКОЛА Б P   O J     O   Д   E   Jb E   Ib A 1 
1 

X 

te 
1* в. п 

X       C, s 

3 

3= 

u r 

s p 
ca 
O u 

u 
| 
ž' 

X 

2 

X 

ca 
O 
3 v 

C 
4) 
ca 
0 

lipoj учеиика 
Бро] метавннха      1 

ca всроучител.нча 
хоиирар. квнтр. »тд. 

ca 

Е. 
с 

v 
a 
u 

M.           Ж. свега M. ж. свега 

Дравска бановина 42 8 50 5 13 32 50 74 104106 284 4.855 5.733 10.588 210 260 470 

2 Савска          „ 44 C 50 3 0 41 50 48 52,194 294 6.1)20 4.383 10.403 254 320 574 

3 Врбаска 13 4 17 1 5  11 17 9 20 38 67 1.273 629   1.902 78! 63 141 

4 Приморска   „ 23 1 24 1 2 21 24 lit 20, 76 115 2.1341   1.394   3.528 120ј 90 210 

5 Дринска 12 6 18 1 7 10 18 27 34 42 103 2.354 1.24?   3.596 85 108 193 

t> Зетска 13 2 15 1 3 11 15 7 12 39 58 1.041 414   1.455 58 44 102 

7 Дуиаиска 32 3 35 4 5 26 35 69 50 112 231 5.278 3.599   8.877 962 186 448 

8 Моравска     „ 5 — 5 — — 5 5 5 — 14 19 543 98J     641 26 11 37 

9 Вардарска    „ II — 11 — — 11 11 5 - 39 44 631 184      815 44 86 80 

10 Упр. града Београда (i l!   7 2 1 4 7 24!   8| 30 62 1.424 85»,   2.283 75: 5< 134 

Укупно   . 201 31 232 18 42 172 232 287 300 690 1.277 25.553 18.535 44.088 1.212J 1.177|  2.389 

Бројио стање (држ. и прив.) 
у грађанскнм школама на дап 18 јапуара 1939 годнис 

а 

Бановнне 

1 lipoj школа Вро] o.'ie; ,ења Број ђа <a H а c T а B м n ц n Додељ. 

■i с п Б. 
C 

2 
a 
U 

* 
o. 

d 
s 
a. ca 

U 
CL 

e 
a. 

u 
D 
ca 
U 

У државним У приватним ea           ta O    oo 
O X   1   S r 
^ n      a TI 
П.Н i  nt- г[о         u 

"   1 B Кв
ал

. 

Не
кв

, 

n 
U 

ej  1 
га 
Сб «   1 

m 

(U 
X 

ca 

Подр. Упрпве 
rp. Беогрпда 6 1 7 58 4 62 2.178 148 2.326 109     1 110 7 — 7 16 1 

Вардарска   •   • 11 - 11 44 44 788 788 57|     6 63 — — — 4 — 

Ирбаска   •   •   • 13 4 17 56 16 72 1.656 244 1.900 73      4 77 13 5 18 2 

Дравска   ■   ■  • 42 8 50 250 36 286 9.040 1.363 10.403 269    00 329 66 9 75 9 7 

Дринска • • • 18 0 19 81 24 105 3.092 483 3.575 95      7 102 30 7 37 1 — 

Дупавска     •   ■ 32 3 35 223 16 239 8.340 565 8.905 336    27 363 18 S 23 15 

Зетска •  ■  ■  . 15 2 17 51 8 59 1.188 116 1.304 63     5 68 9 4 13 8 - 

Морапска    •   ■ 5 — 5 19 — lil 644 — 644 35    ■ ■ 35 — — — 7 — 

Приморска 23 1 24 116 4 120 3.502 70 3.572 130    34 164 0 2 8 7 — 

Савска •   .   •   . 44 0 50 275 26 301 9.885 699 10.584 400    31 431 40 14 54 19      4 

Свега 204 31 235 1.173 134 1.307 40.313 3.688 44.001 1.567   175 
l 

1.742 189 46 235 88 12 

41 
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Бројпо стање 

Учитеља-дипломираних слушалаца nimie 
педагошке школе н учител.а-дипломи- 
раних студената филозофије na раду 

у грађанским школама 

Учнтеља    народних 
школа на раду у гра- 
ђанским школама 

Иодручји Управе града Гзеограда      7 

Иардарска бановина 

Врбаска 

Лраиска 

Лрииска 

Дунавска 

Зетска 

Моравска 

Приморска 

Санска 

4 

18 

27 

15 

48 

15 

4 

24 

18 

0 

4 

60 

7 

27 

5 

34 

31 

Cuera     •170 Свега 175 

Учитељске школе (држ. и прив.) 
почеткои ШКОЛСКО 1938,39 годиие 

o 
a, 
o 

ч 
0) 

O. 

Б A H 0 B Л 11 A 

B p o | учитељских школа Број n~« 
иас- 
(са 

-.poj 
•аиинка 
хонора- 

и 
id 
ft- 
с_ 
-! 

■e-S — 
X 
C-. 
- 

L 
v 
a 
u 

Sž 
3 
p; 

o 
o 
93 
i) 

m 
o u 

(D 
ca 
u 

d 

■J 

d. 
n 
Л 
■J u 

C. 

T 

Л 
•J 

d 
1/3 

'J 

<4 
u 
(U 
ca 
u 

одељења ро.м, коп- 
трактуал., 
верпучит. 

и ДР.) 

и. ж.јмеш.ј св. M.     1     Ж. св, м. ж. св. 

1 Драпска     •   • 2 — 2 4 — 2 2 4 — — 2 2 — 4 — 6 8 14 185 148 333 33 26 59 

2 Савска   •  ■ • 7 — 1 8 1 1 6 8 8 — 1 2 2 8 9 5 12 20 511 218 730 76 29 105 

3 Врбаска    ■ ■ 1 r- - 1 — - 1 1 — — — 1 - 1 - — 2 4 73 40 119 15 4 19 

4 Приморска   • 2 — - 2 - — 2 2 — — — 2 — 2 — — 8 8 135 94 229 20 3 23 

5 Дрииска     •   • а — 1 4 - 1 .4 4 - — 2 2 - '4 1 3 10 14 279 150 435 36 18 55 

6 Зетска    •   ■   • 3 — — 3 — — 3 3 1 1 — 1 - 3 — — 8 8 122 93 215 25 0 31 

7 Дунанска   •   • 4 — 1 5 — 2 3 5 — — — 3 •i 5 2 9 11 22 270 341 011 59 21 80 

S Моравска • •t — - 4 2 — 2 4 1 — 2 1 4 5 - 10 15 427 122 54!) 40 8 48 

9 Вардарска    • 1 — - 1 — - 1 1 — — — 1 1 9 9 182 122 304 14 7 21 

10 Упрапа града јиограда 2 — - 2 1 1 — 2 — — 2 — 2 7 4 — 11 209 151 360 31 24 55 

У купио. .. 29 — 5 34 I 7 23 34 ■1 2 5 17 
6 

34 2-1 27 80 131 2.393 1.492 3.885 349 147 496 
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vo 

Учитељске школе (држ. и прив.) 
мочстком школскс  Ш8/39 годиие 

Е a ii o в и н a 

Дранска  

Савска      

lipOacKa  

Ириморска   

Лринска  

Зетска   

Дупавска      

Моравска   •  

Вардарска  

Управа гр. Бсограда • 

Укупмо 

школа 

34 

одеље- 
ња 

14 

28 

4 

8 

14 

8 

22 

15 

g 

u 

131 

ученика 

м. 

185 

511 

73 

135 

279 

122 

270 

427 

182 

209 

ж. 

148 

219 

46 

94 

156 

93 

841 

122 

122 

151 

св. 

833 

730 

119 

229 

435 

215 

611 

549 

364 

360 

настаппнка 

м. 

2.393      1.492      3.885 

88 

76 

15 

20 

36 

25 

59 

40 

14 

31 

349 

26 

29 

4 

;) 

19 

6 

21 

8 

7 

24 

147 

Cl!. 

59 

105 

19 

28 

55 

81 

80 

48 

21 

55 

496 

Гимназије (држ., самоуправпе и др.) 
почетком  школске  1938/39 године 

■ 

o 
CL. o 
s 

a. 

Б P 0 j Б       p O j 

БАНОВИНА 
ca 
r; 
O 
iS g 

1 
S 

У i e u H K а свнх врста 
наставника |1 

U 
E _ 
tO 
i- a 
O K 

r ft 

«   . 
_ a 

S? 

i: si M. ж. CII. M. Ж. en. 

ст
ан
о 

на
 

1 
i 

уч
ен
н 

1  
 U

IK
i 

1 Дравска  18 302 8.341 4.606 12.947 416 118 534 03.566 3.789 719 43 24 898 KM« 

2 Савска ■  • • 4(1 602 15.006 9.288 24.294 720 379 1.099 67.579 4.490 607 40 22 974   „ 

3 ВрОаска   • 6 68 2.112 893 3.005 Sil 39 130 172.727 15.240 501 44 23 3.513   „ 

4 1 [риморска 18 161 4.547 1.827 (1.374 242 64 306 69.292 5.595 490 39 21 1.509   „ 

S Дринска • 15 278 8.496 3.864 12,360 301 176 477 102.058 5.506 824 44 30 1.838  „ 

G Зетска ■  ■ 20 241 7.680 2.173 9.853 295 90 385 46.249 3.838 492 41 25 1.514   „ 

7 Дунавска 30 468 11.726 6.828 18.554 480 340 §20 79.583 5.156 618 40 23 1.049  „ 

8 Моравска 17 263 7.576 3.303 10.879 243 m 437 84.478 5.41 i( 640 41 25 1.519  „ 

9 Вардарска 21 275 7.769 8.5SS 11.324 204 187 451 75.009 5.727 539 41 25 1.780   „ 

10 Управа гр. I >еограда 21 415 10.093 7.823 17.916 365 381!   746 | 13.892!     730 853 43 24 11,5 

Укуг m 0 201 3.068 83.346 44.160 127.506 3.417 1.968 5.385 69.308 |   4.541 | 634 42 24 1,237 KM
1 

41 



324 Vili   РЕДОВНИ   САСТАИАК   -   6   МАРТЛ   1939 

Гимназије (држ., самоуправие и др.) 
почетком  школскс  1938/39  годннс 

o 
a o 

s ч u а. 

БА110В1111А 

lil'OJ  ГИЛШАНП. Л 

Број одељеља и ка 

^*^^ 
l 

Др
ж
ав
не
 

Са
мо
уп
р.

 a. 
- 

01 
X 

ca ;    L. 
=      4) = s 

<u 
H 
s 
ca 
o 
3 
GJ 
5= св

ег
а 

ca
 1
 
ра

зр
. 

1Л 

C 

CD 

s 

00 

S 
cu 
u 

Ш 
U 

Број уче! 

DpO]    MilCIclli. 
са  вероучпт. 
хон. контрак. 

и др. 
t 

м.     ж. |меш. Cll. и,         ж. CBCia м.   1   ж. с. 

i Дравска • 14 2 1 1 18   1 3 i- 4 - 2 11 18 1501 81     71 .402 8.841 4.606 12.047 416   118   534 

2 Савска 36 - 1 S 40 II) 7 23 40   1 — 8 — - — 31 40 239 143 220 602 15.006 9.288 24.294 7203.791 1.099 

3 Прмморскп 7 — 3 3 13 8 1 I 13- 2 3 - — — 8 13 91 28 42 161 4.547 1.827 6.374 242 64 306 

■l Врбаска  • 6 - - — 6 — 1 5 6- 
l - 2 — — — B 0 28 10 30 68 2.112 893 3.005 91 39 130 

S Зетска •  • 18 1 1 — 20 1 - 19 20 — 1 - li» - - 1 8 20 88 5 148 241 7.680 2.173 9.853 205 90 385 

(i Дринска   ■ 12 — 2 1 15 5 1 9 15 1 — - 2 — - — 12 15 148 63 67 278 8.496 3.864 12.360 301 176 477 

7 Моравска 13 4 — — 17 1 1 15 17 — — - 8 - — — 9 17 132 36!   »s 263 7.576 3.303 10!879 243 194 437 

K Дуиавска 27 3 — - 30 G 4 20 30 1 — 7 — 1 1 20 30 176 84 193 463 11.726 6.828 18.554 480 340 820 

9 
in 

Вардарска 
Уирапа rp. 
Београда 

18 

1!) 

3 

2 

— 

2 

21 

21 

2 

Id 

1 

7 

18 

4 

21 

21 

— — 2 8 

2 1 

— 

1 

11 

17 

21 

21 

126 

232 

43 

175 

106 

8 

275 

415 

7.769 

10.093 

3.555 

7.823 

11.324 

17.916 

264 

325 

187 

381 

451 

746 

Укупно 170 [i 8 10 201 4-1 2(i 131 201 3 5 2 54 1 3 3 130 201 1,410678 980 3.068 83.346 44.160jl27.506 3.417|l.968'5.385| 

Гимпазије 

o 
D. 

II      0      В      II      M 

Дравска    

Савска   

Врбаска    

Приморска   

Дрпнска     

Зетска   

Дуиавска  

Моравска  

Вардарска »•  

Упрапа гр.  Веограда  

Укупно 

Врој гимназијских зграда полигнутих 

до 
Уједим.ења 

од 
Ујсдн1).ен.а 
до краја 1!Ш 

16 

33 

5 

8 

15 

18 

20 

7 

9 

7 

1 

IO 

1 

4 

4 

8 

9 

8 

8 

9 

Свега 

17 

43 

6 

12 

19 

26 

29 

15 

17 

16 

138 62 200 
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Високе школе 
Врој студената na иисокпи школама 

I   семестар   школске   1938/31»  год. 
^ш^шш milili т^ттт 

o 
o. o 

t-( 

C 

1 

2 

8 

4 

5 

ВИСОКЕ ШКОЛЕ 
Београд Загреб Љубл.ана Сарајево Укупно 

м. ж. св. м.    ж. Cll. м. Ж. св. м. ж. св. муш. жен. свега 

Економско-комерцијална 
впсока школа  

Виша педагошка мжола • • 

Уметничка академија • ■ • 

Музичка академиЈа н конзер- 
наторијум     liiniiii течај   • 

Huma исламска шеријатско- 

312 

88 

34 

24 

88 

76 

10 

28 

ЗУ8 

144 

44 

52 

450 

45 

52 

39 

145 

70 

18 

31 

595 

115 

70 

71) 

— 

18 18 31 

85 

— 

35 

762 

113 

88 

81 

35 

231 

140 

28 

72 

993 

259 

114 

153 

35 
i 

Укупно   438 200 638 586 264 850 18 13 !з1 35 35 1.077 477 1.554 

Високе школе 
Број паставпика п noMoliiior мастаимог особља 

I с е м е с т a p   ш K o л с к е   1938/89 г o д и н е 

Високе niKo.'ie 
Београд 

ж.     св. 

Загрсб 

м.    ж.     св 

Љубљана 

м.    ж.    св 

Сарајепо 

м.     ж.    св. 

УКУППО 

м.   I  ж.   I   свега 

Економско-комерци- 
јалма висо.ка школа 
Виша педагошка 
школа      

Уметнпчка академија 

Музичка академија и 
коизерваторијум — 
ВИШИ течај    .... 

Huma исламска шери- 
јатско-теолот. школа 

25 

55 

10 

26 

57 

10 

20 

43 

86 

15 

Укупио 105        8    113 101 

43 

38 

16 

3    104 10 1(1 

68 

ili 

25 

216 

69 

95 

26 

27 

10 

11 227 

lipoj наставника na Конзерваторијуму у Љубл^ми урачумат je у наставнике средњег и пмжег 
течаја исте школе. 
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Упиверзитети 
Број студсиата no факултетниа 

I   семестар  школске   1038/39 год. 

o 
a. 

O 
= 
i 
O) 
a. 

ФЛКУЛТЕТИ 
Београд Зпгреб Пзубљана Скопље Суботица 

Укупио   no 
факултетима 

.«. ж. Cli. м. ж. св. м. ж. Cli. м. Ж. св. м. ж. Cli. муш.   жен. сиега 

Филозофски 405 697 1.102 575 683 1.258 222 198 420 92 72 164 — — — 1.294 1.650 2.944 

•> Правни   •  • 3.550 450 4.000 955 177 1.132 572 100 078 — - — 443 58 501 5.520 791 6.311 

3 Медицински 846 306 1.152 730 191 921 132 10 172 — — — — — — 1.708 537 2.245 

4 Технички    •   ■ 1.314 180 1.444 724 52 776 474 26 500 -- — — — — — 2.512 208 2.720 

5 Богословски 310 33 343 300 300 195 — 195 — — - — — 805 33 838 

ti Пољ. шумар. 495 91 580 492 101 593 — — — — — -- — — 987 192 1.179 

7 Ветерпиарски 321 7 328 -100 4 ■101 — — — — — — — — 721 11 732 

Укупио 7.241 1.714 8.955 4.176 1.208 5.384 1.595 37(ijl.965 92 ,   72 164 443 5^ 501 13.547 3.422 16.969 

Уииверзитети 
Врој настаппнка и иаставног noMoliiior особлла 

I  семестар  школске  1938/39 год. 

ФЛКУЛ- 
TliTll 

Београд 

Бро] 
наставн. 

м.    ж.  сп. 

Број 
асистсм. 

Загрсб 

Број 
наставн, 

И.     Ж.   011, 

Прој 
асистем. 

м.   ж. cn 

Љубл.ана 

Број 
наставн. 

м.   ж. св. 

Бро] 
асист. 

м. ж, g 

Скопље 

Број 
наст. 

м. ж. S 

Бро] 
асист. 

м. ж. g 

СуГштииа 

Бро] 
наст. 

Број 
асист. 

м. ж. 5 

У к у п n o 

БроЈ 
наставн. 

М,      Ж.    CM. 

Број 
асистен, 

,Ч.     Ж.   CR. 

ФИЛО- 
вофски 

Правни 

Медн- 
цвнски 

Технички 

Бого- 
словски 

IlO/bOIip. 
тумарск-и 

Ветерв- 
иарски 

75 2 

33 — 

Iti — 

65 -" 

11 — 

31 r 
12 

77 

33 

46 

65 

14 

81 

121 

23 

7 

49 

49 

3 

29 

3 

31 

7 

64 

.Sli 

3 

29 

65 

20 

11 

67 

25 

ЗП 

IS 18 

18 

56 

31 

12 

18 

5(1 

25 

12 

54 

21 

LM 20 6   I 

15 15 

201 

93 

98 

185 

60 

7(1 

30 

212 

93 

99 

8li 

tiO 

7li 

30 

50 

7 

102 

102 

3 

40 

21 

63 

7 

122 

104 

3 

41 

23 

Укупно 2761 2 278 163126 180 274   1 275 12510 135 155   716231   1 32 20 20 6   1   7 15-15 740 10;750 325138 363 
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БРОЈНО СТАЊЕ ОСОБЉА 
у   основним, грађанским,  учител.ским и  средњим 

школама 
Овде се показује бројно сгаше особља у др- 

жавким школама према буџету. У «еким школа- 
ма има jom и лица, која хонорарно предају. Тако 
се објаппвава разлика изме1)у бројева овде наве- 
дених и оиих наведених у предњим табелама и у 
тексту. 

П P Е Г Л Е Д 

бројног стаља према предлогу буџета за 1939/40 
годппу 

a) Народие школе 
Школсмих надзориика  302 
Школских   секретара  181 
Вероучитеља  328 
Забавиља  ^ 
Управи'ГСЛ)а,   учител.а-иа  z/.l/o 

Свега 28.479 
Днспиичара m коитракт. учитеља    .    . _       Л)Л 
Укупио 28.622 

б) Иародио просвећппаље 
В. Д- директора  1 
Оуплента      5 

У1травител>ица-уч11тел>ица  199 

Свега  205 

Дневничара _       3 

Укупио '      208 

Бројио стањс особља у државипм грађаискпм 
школама 

a)   Ч и п o в н и ц и : 
Цасташгици         1138 

б)   Чи HioB« и ч к и   и p ii u p a и н и u и : 
Настаниици  264 

в) K o н т p a кту a л н и : 
l (аставници  18 

г) Разврстани слунштељи    .... 13 

Spojno стање особља у држашпт средњим 
тколама 

a) Ч и и o в н и u и : 
Директори  i l^2 

Професори  2709 
Учнтељи BLMiiTHna  -82 
Предметнн учитељи  7 
Остали   наспавиици  4 
Школски лекари  6 
Секретари  39 
Екопоми _ _Ј 
Свега       3.210 

б)   Ч и и o ii н и ч к и   п p и u p a и H ii ц ii : 
Суплсити  872 
Привр. учитељи вештина  86 
Секрегари  8 
Школски лекари  '1 
Свега  9'0 

Контрактуалии   90 
г)  Званичипци  1 

д) C л у ж и т с љ и : 
Разврстаии  183 
Дневничари  298 
Свега  481 

Opojno   стање   особл>а   у   држаииим   учитељскчм 
писолама 

a)   Ч н н o в и и ц и : 
Директори        27 
Наставиици  409 
Лекари         1 
Секрстари        9 
Екопоми      3 
Свега >.  449 

б)   Ч и и o в и н ч к и  п p и п p a в н и ц и : 
Наставпици  5 
Лекари    1 
Секретари    2 
Екопоми  1 
Свега  9 

в) Контрактуални        3 

д)   C л у ж и т е љ и : 
Разврстаии  34 
Дневиичари  45 
Свега  79 

ДРЖАВНЕ  ГРАЂАНСКЕ  ШКОЛЕ 
У КРАЉЕВИНИ ЈУГОСЛАВИЛИ 

школске 1938,39 године 
(Стаље у фебруару 1939) 
1) Дравска баиовипа: 

1. Брежице Мешовита грађапска школа 
2. Цел>е Мушка грађанска школа 
3. Цел^е Жеиска гра1)анска школа 
4. Црномељ Мешовита грајјаиска школа 
5. Дољна Лендава Мешовнта rpai). школа 
6. Јесеницс Мешовита грађапска школа 
7. Кршко Мешовита грађанска школа 
8. Литија Мешовита грађанска школа 
9. Л^убл.аиа 1 мушка грађанска школа 

10. ./ђубљапа II мушка  грађанска школа 
11. Јђубљана I женска  грађанска школа 
12. Љубљана II женска грађанска школа 
13. Љубљана 1 мешовита гра1>аиска школа 
14. Лзубл.аиа II мешовита грађанска школа 
15. Љубљана III мешовита грађанска школа 
16. Љутомер Мешовита гра^анска школа 
17. Марнбор I мушка   гра^анска   школа 
18. Марибор II мушка  грађанска школа 
19. Марибор 1 жеиска грађанока школа 
20. Марибор II жеиска   грађанска  школа 
21. Межнце Мешовита грађанска школа 
22. Ново Место Мешовита грађанска школа 
23. Ормож Мепшвита  грађанска школа 
24. Пту! Мешовита граћанока школа 
25. Ракек Мешовита грађанска школа 
26. Рибница Мешовита грађанока школа 
27. Сеиово Мешовита грађанска школа 
28. Св. Лснарт Мешовита грађанска школа 
29. Слов. Бистрица Мсшовита грађ, школа 
30. Словењградец Мешовита грађанска школа 
31. Шкофја Лока Мешовита грађанска школа 
32. Шоштањ Мешовита  грађанска  школа 
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33. Шт. Вид Мешовита грађаадска школа 
34. Трбовље Мешовита грађанска 1ш<ола 
35. Тржич  Мешопита ирађанска   школа 
36. Војиик  Мсшопига  грађанска  школа 
37. Загорје н. Сави Мешоаита грађ. школа 
38. Жалец Мешовита грађанска школа 
39. Kpaib Мешонита  грађанска  школа 
40. Домжале Грађаиска школа 
41. Гор.  Радгона  Мешовита   грађанска   пшола 
42. Слов. Кошице Мешопита  грађамска ижола 

2) Савска бановина: 
1. Бакар Мешовита грађанска школа 
2. Башка Мешовита грађашска школа 
3. Вараждин  Мешовита  грађанска  школа 
4. Винковцм   Мешопита   гра1)аиска  школа 
5. Вирјс  Мешовита  грађанска  школа 
6; ГосгтиИ Мешовита прађанска школа 
7. Грачац Мешовита прађаеска школа 
8. Грубишно Поље Мешовита rpal). школа 
9. Делнице  Мешовита   прађанска   школа 

10. Дон.и Михољац Мсшовита грађ. школа 
11. Ђаково  Мсшовита  грађамска   школа 
12. Ђур^свац Мешовнта грађанска школа 
13. Жупап.а ААешовита грађанска школа 
14. Загрсб I мушка ррађанска ижола 
15. Загрсб 1   женска  гра^апска  школа 
16. Загреб II   женска   rpal)aiicKa   школа 
17. Загреб II  мушка  фађанска  школа 
18. Загреб I  мешовита   гра^анска  школа 
19. Загрсб II  мешовита  грађанока школа 
20. Загрсб III   мспшвита  грађанска   школа 
21. Загреб-вежбаоница   Гра1)анскс   школе 
22. Ивањић  Град Метовита  гра1>анска  школа 
23. Карловац Мешоиита  rpaljancKa  школа 
24. Кастав Мешпиита гра1)анска школа 
25. Костајннца  Мешовита  грађанска школа 
26. Крал>евица  Мсшовнта  rpaljaucKa школа 
27. Крапина  Мспкшита   прађанска   школа 
28. Кутина Мешовнта грађанска ткола 
29. Лудбрег  Метовита  гра1)анска  школа 
30. Нашице Мешовита грађапска ткола 
31. Попн Винодол Мешовита прађанска школа 
32. Осијек Меишвита  гра1)писка  ткола 
33. Пакрац  Метовита   грађанска   школа 
34. Паг Мсшовита грађппска школа 
35. Платки Метопта гра1)анска ткола 
36. Подравска Слатииа Мешовита грађ. школа 
37. Славонски Брод Мешовнта грађ. школа 
38. Слуњ Мешовита грађанока школа 
39. Српске  Моравицс  Мешовита   rpal).   школа 
40. Сушак Мешовита грађанока  школа 
41. Сушине  ЂурГјСиовац   Memon.  грађ.   школа 
42. Хрел>ии  Мешовита   прађанска  школа 
43. Црлквеница   Мешовита   прађанска   школа 
44. Чаковсц Мсптвнта грађанска школа 

3) Прпмпрска баиовина: 
1. Бенковац Мотовита прађаноса  школа 
2. Блато Мешовнта  грађанска  школа 
3. Бугојно Мешовита  грађанска  школа 
4. Вела Лука Мешовита  гра^анска школа 
5. Вис Мсшовита грађанска школа 
6. Вргорац   Мстпвига   гра^аиска   школа 
7. Дрниш Мсшовита грађанска школа 
8. Имотски  Метовита  грађанска школа 
9. Јслса  Мсшовита   грађанска  школа 

10. 
U. 
12. 
13. 
14. 
15. 
16. 
17. 
18. 
19. 
20. 
21. 
22. 
23. 

Комижа Мешовита  грађанска школа 
Коњиц Мсшовита грађанска  школа 
Корчула Мешовита гра1)анска школа 
Ливно Мотовита грађапска  ткола 
Макарска Мепшвита грађанска  школа 
MiTK-oBiili Мешовита грађанска школа 
Мостар  Мсшовита   прађанска  школа 
CII.IHT Женока грађанска школа 
Стари Град Мешовита грађанска школа 
Столац Мсшовита грађанска  школа 
Супстар Мешовита грађанска школа 
Трогир Мсшовита грађанска школа 
Хвар Мешовита грађанска школа 
Шибеник Мешовита грађанска школа 

4) Врбаска баиотта: 
1. Bafba Лука Мушка граНапска школа 
2. Baiha Лука Жснска прађанска школл 
3. Бос. Дубица Мстовита фађанока школа 
4. Бос.  Нови  Мсшовита грађанска  школа 
5. Boe. Петровац Мсшовита грађалска школа 
6. Гламоч  Мешовита  грађанска  школт 
7. Градачац Мешовита грађанска школа 
8. Дервента Мешовнта грађанска школа 
9. Добој Мешовита грађанска школа 

10. Дрвар Меишвнта грађакска школа 
11. Мркоњић Град Мешовита rpal). школа 
12. Сански Мост Мешовита гра^анска школа 
13. Цазин Мешовнтаг рађанска школп 

3) Зетска бапоппиа: 
1. Вилеће  Мевшвита  грађанска   школа 
2. Вулва Мстгжита  грађанска школа 
3. Гацко MeinoBina грађанска школа 
4. Дубровиик Мушка грађанска школа 
5. Дубровник >Кенска грађанска шкпла 
6. Ђаковица Мсшовита грађанска школа 
7. Невесиње Мешовита грађанска школа 
8. Оребић Мешоеита грађанска школа 
9. Плав Мсшовита грађанска школа 

10. Рисан Мсшовита грађаиска школа 
11. Сјсиица  Мешовита грађанска   школа 
12. Тиват Мешовита гра1")анска школа 
13. Улцињ Мсшовита грађанска школа 
14. Фоча Мешовита фађанска школа 
15. Александровград Мешпвита rpal).  школа 

6) Дрииска баноппна: 
1. Брчко Мсшовнта грађанска школа 
2. Bapem Мешовита грађанскашкола 
3. Вал>ево Мешовнта грађанска школа 
4. Звориик Мешовнта  грађанска школа 
5. Зеница Мешовита прађанск^ ткола 
6. Ивап>ица Мстовита   грађаиска  шкпла 
7. Пожега-ужичка Мешовита rpal). школа 
8. Рогатица Мсшовита грађанска школа 
9. Сарајево Мушка грађанска ткола 

10. Сарајсво Жсиска rpahaircKa ткола 
11. Травтшк Метовита грађанска школа 
12. Тузла Мсшовита грађанска  ткола 
13. Бајина Ватта Мсшовита грађанска школа 

7) Мпрапска банопппа: 
1. Влаце Мешовита грађаиска школа 
2. Цариброд Мешовита  грађанска  школа 
3. Трстеиик Мепшвнта грађанска  школа 
4. Нити Мсшовита гра1)анска школа 
5. Салаш Мешовита грађанска  ткола 
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8) Дупаиска баиошти: 
1. Ада Мешовита прађанока шкшш 
2. Апатин Мешоиита гра^анска шкила 
3. Бачка Иаланка Мсшовнга грађанска школа 
4. Бачка Тоиола Мешовнта гра^анска школа 
5. Бела Црква Мсшоиита гра1)анска школа 
(ј. 13ел. Кикнида Мешииита rpaljaiicKa  шкила 
7. Вршац Мешовита гра1>анска школа 
8. Илок Мсшовнга прађанака школа 
У. Јаша TOMHh Мешовита rpal)anci<a школа 

1U. Крагујевац мешовита грађанска школа 
li. Ковии Мешовита грађанска школа 
12. Кула Мешовита гра^анска шкила 
13. Младшовац Мсшивита грађшска школа 

•      14. Мол Мешовита гра1)анска школа 
15. Нови Бечеј Мсшовита гра1)анска школа 
16. Нови Сад-Мушка rpaljaiicKa школа 
17. Нови Сад Женска гра1)анска школа 
18. Оџаци Мешовита гра1)анска шкила 
19. Петровград Мушка грађшска школа 
2U. IIcrpoBipa;; Жснска  грађанска  школа 
21. Сомбор Мушка прађанска школа 
22. Сомбар Жснска ррађаиска школа 
23. Србобраи Мешовита прађанска  школа 
24. Стапар  Мешовнга грађанска школа 
25. Сгари Врбас Мешовита гра^аиска школа 
26. Стара Кашижа Мешовита грађанска школа 
27. Стари   Снвац  Мсшивита   грађанска   школа 
28. Стара  Пазова Мешовита ррађаиска школа 
2У. Суботица Женска грађаиска школа 
30. Суботица Мушка rpaljaHCKa шкила 
31. Тител Мешовнта гра^анска школа 
32. Шид Мешовита грађанска школа 
Напомена.   Неслагање   са   табелом   напред  je   услед 

тога    што   Статистички  отсек  није   имао .noAaTaK  o  uouo- 
oTBo'peiioj школн у Ваљеиу. 

9) Вардирска баиоиииа: 

1. Бериво Мешовита  грађанска школа 
2. Босиљград  Мешовита  rpaijaHCKa  школа 
3. Власотинце Мешовита грађанска школа 
4. Гњилане Мешовита  грађанака  школа 
5. Гостивар Мешовнта гра1)анска школа 
6. Дебар Мешовита грађанска школа 
7. Кочане Мешовита ррађшска  школа 
8. Кратово   Мешовига   грађаиока   школа 
9. Радовиште Мешовита гра1)анс1<а школа 

10. Peca« Мешивнга гра1)анска школа 
11. Урошевац  Мсшовнта  гра^анска  школа 

10) Подручје Управе града Београда: 
1. Беопрад Мвшов. грађ. школа „Kp. Петра U" 
2. Београд A\eui. грађ. школа „Никола Тесла" 
3. Београд Мушка вежбаоница Б. п. школа 
4. Земун Мешовита  гра1)аиска шкила 
5. Пшчево Мушка грађанска  школа 
6. Ианчево Женска грађанска школа 
Укупно у државиим грађанскм школама: 
одељења: 1173 
ученика:  42.001,  и  то:  мушких: 26.675, 

жеиских: 15.326 

Приватие: 
1. Београд Приватна иемачка  rpal;.  школа 
2. Брчко Приватна жснока ррађаиока школа 
3. Беочин Приватна жеиока грађанска ижола 
4. Бања Лука Прнвагна женска прађ. школа 
5. Бања Лука Прив. Иазарет. жен. прађ. школа 
6. Вихаћ Upnu. Назарет. жси. грађ. школа 
7. Вараждии  Ирнватна  Жеиска  грађ.  школа 
8. Ђаково Приватна Женска грађанска школа 
9. Загреб Мешовита грађанска школа 

10. Загреб с, м. женска грађанска школа 
11. Сомбор Мешовита немачка грађ. школа 
12. Славонска Пожега Мешивита грађ. школа 
13. Цел.с Жеиска прађаиска школа 
14. Кочевје Женока грађанска школа 
15. Љубљана Лихтеитурн школа 
16. Љубљана  Уршул.  школа 
17. Марибор Женска грађанска школа 
18. Мекиње Жеиска грађаиока школа 
19. Шмихељ Жеиска  грађаиска  школа 
20. Шкофја Лока Грађзнока школа 
21. Сарајево Приватна жеиска прађ. школа 
22. Сарајево Св. Јосипа ipaljaircKa школа 
23. Травник Приватна женска грађ. школа 
24. Зеница Прнватна  гра1)анска школа 
25. Тузла Ириватии ррађанска школа 
26. Суботица Приватна гра1)анска школа 
27. Нови Врбас Прнватна гра^анска школа 
28. Јајце  Прнватна грађанска школа 
29. Дубровник  Приватна гра^анска школа 
30. Херцегнови Приватна гра^ашска школа 
31. Корчула Приватиа прађанока школа 

42 
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Државне учитељске школе 
(Ciaibc у фебруару  1939) 

C оде- 
Jbeiba 

уче- 
ника 

раз- 
реда i! P И M Е Д Б Л 

1 
i 2 

1) Дравска   банска   уирава 
Љубљана 
Марибор   

Свега . , 
2) Савска   банска   управа 
ГоспиК 
Загреб 
Карловац 
Осијек 
Пакрац 
Петриље 
Чакопац   

Свега . . 

3)  ВрОаска Оаиска управа 
Вања Лука   

Свега . . 

4) Приморска  банска  управа 
Мостар 
Шибеник 

Спега . . 

5) Дринска   банска   уирава 
Сарајево 
Ужпце 
Шабац   

Спега . 

6) Зетска   банска   управа 
Дубровинк 
Цетнње 
Херцегнови 

Свега . . 

7)   Дуиавска  баиска   упраМ 
Вршац 
Крагујевац  — жеаска 
lloun Сад    - жепска 
Спмбор 

Свега . . 

8) Моравска  банска  уирава 
Алекишац 
Јагодина мушка 
I leroTUH 
11U|MII   

Свега . . 

9) Вђрдарска  баиска управа 
Скопље 

Свега . 

10) Vupana i рада Веограда 
Београд иушка 
Веоград    -  женска 

Свега . 

126 
122 

22 

L'48 

102 
185 
30 

125 
31 
32 

151 

1, 2 u 4 
4 
1 
4 

1 
I 

G5G i 

123 

123 

113 
125 

8      238 

125 
125 
159 

40U 

54 
129 
32 

18 

»15 

103 
143 
107 
113 

526 

147 
198 
142 
70 i 

557 

305 
305 

210 
152 

11 3»)8 

УКУПНО 
29 школа 

114 одељења 
3645 учепика  (1282  жен 

Привагмс    Учитељске   школе 
Загреб — С.  с.   милосрдн. 
Сарајево — Св. Јосипа 
Љубљана  —  „Уршулинки" 
Мприбор — „Школ. сестара" 
11. Врбас — иемачка 

<eF .  2363 муш.) 

4 4 
3 3 
3 1,2 и 4 
8 8 
4 106 4 
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Државне средње школе 
(стаље  у   (1)сбруару  1939) 

УПРАВЛ  ГРЛДЛ  БЕОГРЛДЛ 

o 
ПЗ 

n 'o 
a. « 

(d 
■f o 

r-! 
OJ 

Потпунс 4) 

4) 

O a. 

Непотпуне 
s 

g; 

OJ 

OJ 

0 

Примедба 

1 Београд      1 м. реална 842 19 I Београд   Нсиотп.   ж. 801 10 

.4 

4 
III ., 

IV „ 

1308 

1092 
782 

32 

24 
18 

2 Земун Непотп, и. 787 17 

5 

б 

V „ 

VI „ 

719 

1814 

10 

28 

7 VII „       „ 1040  2.'i 

8 Vili „ С05 12 

!l ,.         M. Kp. Алек. 1 314 8 

10 „        Реалка 603 15 

11 • „        i  ж.  реална 1230 28 

12 Београл Ж.  Kp. Марнје 1392 31 

18 ,,         111   ж.   рсална 923 20 

14 IV   ж.       „ 803 19 

15 V   ж.        „ 547 12 

it; Земуп  Мушка   реална 666 17 

17 Панчеио  Мушкареалиа 800 21 

18 Бсоград  VI  жен. 994 22 

Свсга . . 10034 365 Свега . . 1648 88 

УКУПНО: 
18 потпуиих школа 
2 непотпуие школе 

398 одсљеи.а 
17682 ученика, 

Напомена: Неслагање са табелаиа на стр. 66 н 07 je услед тога што Статистички 
отсек, који je радно те табслс, mije добно извештај o отварању VI жснске потмуне гимназије 
иотсчком 1938/39 годинс, док je с друге стране у број гимиазија урачупао двс приватне среди.с 
школе 

ДРАВСКА БАНСКА УПРАВА 

'o' та n П! 

Pf a a a. ГЗ £ 
o Потпуие ^ o Непотпупс •£ OJ ПримедПа 
Ч <и rf (U 
O) л- a> « a >1 o D, >. O 

i Класична — Љубљаиа 1222i 27 1 Meui. — Марибор 589; 13 

3 
I реална — Љубљапа 
II реал.   —   Љубљаиа 

1408ј 32 
1119  20 

4 III   рсал.  —  Љубљаиа 1573  34 / 
5 Класична — Марнбор 845  20 
0 Реалка — Марибор 843 31 
7 Кочевје  —  рсалпа 210 6 
8 
9 

Крањ  —  реална 
Попп место — реалпа 

075 
478 

10 
12 

10 Птуј — рсалма 498, 12 
11 Цеље — реална 1258 30 
12 Mvp.  Собота  —  реал. 588 11 7 м 8 раз. само- 
13 Женска  - - Љубљана 5901 13 умр. 

Свега . . . 11812 270 Свега . . . 589 18 

УКУПМО: 
13 потпуних   школа 

1 непотпуна  школа 
283 одељења 

1I90I учепика 
42 
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САВСКА БАНСКА УПРАВА 

o га o rt 
a. « £ o. «       £ 
O 

ПОТПУЕ1С 
х o Непотпуш; -        v Примедба 

0) 
4) 
3- ri <u 

a. >, o a. >,    i o 

1 Бјеловар — реална 513 13 1 ГЛИНВ — рсална 331     9 
•> Брод — реална i )28 22 2 Дарувар — реална 280    8 
Ti Вараждин — реална 8VA 21 3 Корсница — реална 219     4 
■1 Вировитица    - реална 4()1   II 4 Крижевци  —  pea;iii:i 172    5 
s Вуковар — рса nm 473 12 5 Оточац —  рсалпа 179    4 
u Госпић  — реална !114 20 0 Огулии  —  реалиа 425 il 
7 Загреб —  I класична 072 18 7 Петрин.а ■— рсална 315 8 
K 
8 

Загреб      II класична 
Загреб   ■    I м. реална 

774 17 
7(18  17 

8 Грачац —  рсалиа 88 2 

10 Загреб       II и, реална 912 20 
11 Зпгрсб — III м. рсплп.т 1103.2t) 
12 Загреб — IV м. реална 708 10 
13 Загреб — 1 ж, рсалма 889 21 
14 Загрсб — 11 ж. реалиа 913 20 
15 Загреб — III ж. реалиа 935 20 
16 Карловац   —   рсалпа 734 20 
17 Коприппица — реална 403 13 
18 Крк  —  реалпа 347 11 
1!» II.  Градишка — реал. 078 18 
L'0 Осн.јск   —   м.   рсална 1009 25 
21 Осијск   —   ж.   реална 699 20 
'>'> Сл. Пожсга — реална 019 18 
28 Ceu. — реална 488 11 
24 Сисак — реална 740 19 
25 Сушак  —  муш,  реал. 599 21 
26 Сушак — жен.  рсал. 394 12 
27 Карлонац. — ж. реал. 453 12 
28 Загрсб V — ii. реал. 785   17 
29 BniiNOiiun   - -   рсалма 831 j 20 

Свега . . 20732 500 Свега . . 2009 4) 1 
УКУПНО: 

29 потпуних школа 
8 нспотпуних школа 

555 одељења 
22741 ученик 

Напомеса: Неслагање са табелаиа иа стр. 06 и 67 je услсл тога. што Статистички 
отсок  још  mije и.мао податак да je у Загребу отпорсна V  мушка  реалпа  гимиазнја 

ВАРДАРСКА   Г.АНСКА   УПРАВА 

o rt o rt 
D. rt c га     i £ 
O Потпунс ■4 o o Непотпуне =       1   iS Примедба 
п (U з- 

OJ v 3-         ^ 
CL >, O a. >,      o 

I Битољ — реална 1214   26 1 Велес 423,   9 V-Vlll самоупр. 
•> Врање — реална 897 j 22 '> Ђевђелија 152   4 
3 Лсскопац — реалпа 1129, 24 3 i |рилеп 405   8 V-VII самоулр. 
4 Призрен — реалиа 5081 15 4 Сурдулица 208   5 
5 Приштина  —  рсална 710  2С 5 Каввдар 109 4 
0 Скопље — 1 м. реална 1040  23 0 Струиица 195 5 нема подат. 
1 Скопљс — 11 м. реалиа 924   20 / Скопл.е   жен. 
8 Скопље — ж   реалиа 1282  30 8 Гњилане   жећ. ол 1939/40 iiiK. r. u Тетово — реалиа 404   11 <) Битол, нема подат. 

10 
11 

Охрид — реалпа 
IIITIIM — рсалпа 

429   12 
490   12 V 

12 Куианово -- реалва 372;    9 

' Свега . . 9405 224 Соега . . 1552 30 

УКУПНО: 
12 потпуиих гимназија 
9 нспотпуешх  гимназија 

260 одсљсља 
11017 ученика. 

Напомепа: Неслагашс са табслама на стр. 66 « 67 je услед тога што Стати- 
тистички отсек пнје нмао податке o повоотнорспмм средњим школаиа: Непотпупој 
школи у Скопљу, Битољу и Гњилану. 
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ВРБАСКА   БАНСКА  УПРАВА ' 

o 
D. 
O 

« 
Z. 

Потмунс 
OJ 

ч 
O 

'o 
o, 

a. 

Непотпуне 
a 

X 

>> 

18 

O 

Примедба 

1 
2 

3 

Бања Лука — реална 

ljiixali   —   рсалиа 
Прнјсдор — реална 

1028  23 

004! 13 

(iRfi; Ifi 

1 
2 

3 

ISan.a  Лука   жсп. 

IBoc. Градишка 

Дервента 

340 

219 

140 

8 

5 

3 

Свега . . 2298 52 Свега . . 705 16 

УКУПНОј 

3 потпуне школе 
3 пепотпунс школе 

68 одељсња 
3003 учсиика. 

ПРИМОРСКА БЛИСКА УПРАВА 

o 
o. 
o Потпумс s 

'o 
o. 

Псмотиупи Примедба 

a. 

£ 0) 
Ч 
O 

r-( 
(U 

O. 

■u 

O 

i Мостар — реална 1026 24 1 Кним 290 8 

2 Сињ —  реалиа 330 10 

3 Сплит — класичиа 787 18 

4 Сплит — муш. реална 1053! 26 

5 Сплит — жеи. реална (£4 20 

6 Шибеник — рсална 1086 25 

Свега . . 523« 123 Свега . . 290 8 

УКУПНО. 

6 потпупих  школа 
i непотпуна 

131 одељеша 
5526 ученика. 

ДРИНСКА БЛМСКА УПРАВЛ 

'o 
13 

o 
o. п 

ra 

o Потпупе •у. 
X 

v O Непотпуне Примсдба 
Ч О) 4) ti S       2 
О) :г З"       ■   _ 

CL O CL S,     o 

1 Бијељина      реална 551 14 1 Лозница — рсална 2аз 4 
2 Вал>ево       реална 1865 81 2 Брчко — реална 79 мостепено се в Сарајево   1  м.  реалиа 1188; 20 отв. од Грађ. 
4 Сарајено  1!  м. реалиа 1359 30 школе 
5 CapajcFio  ж.  реална 1443 31 
6 Тузла — рсална 710 17 
7 Ужицс  — реалпа 118126 
8 Чачак — реална 1503 31 
9 Шабац 1300 28 1 

Свега . ■ 10()(Н ;234 Свега . . 1     302 i 1 
УКУПНО; 

9 потпуннх школа 
2 пепотпуис  школе 

240 одељеи.а 
10968 ученпка 

Намомена:  Иеслагаље са табслама na стр. 66 n 07 |е услед тога, што je Статисгички 
отсек уисо и Шерпјатску гимиазнју у Сарајеву. 
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o 
a. 
v: 

ЗЕТСКЛ  БЛНСКА  УПРЛВЛ 

Потпуие 

Беране — реалпа 
Дубровник      реална 
Котор 
Никшић   - реална 
Плевл.е — реа.чна 
Подгорица    ■ реална 
UoTiiiiiC — реална 
IK-li     - реалиа 
Трсбмп.с — реалпа 

874' 
82f) 
505 
1077 
576 
1865 
926 
946 
566 

■2\ 
22 
18 
24 
15 
29 
20 
•t'> 

14 

7()t)l lH(t 

I lenoi пуне 

Бар 
Бијело Ползе 
Даи. Град 
Колашин 
Кос. Митровица 
11. Варош 
IIoiui Пазар 
Пријепољђ 
Херцегнови 

УКУПИО: 

9 потпуних школа 
0 непотлуних школа 

236 одсл.1'11,.1 

9979 ученика, 

ч 
cd i 
•Jć. v 

rO 

D" -i 
^t o 

220 7 
214 5 
519 10 
356 8 
274     7 
151      1 
225 0 
144 4 
21 (' 5 

Примедба 

V u VI самоупр, 

2318; 5ti| 

ЛУПЛВСКЛ   Г.АНСКА   УИРАВА 

o 
C 

a. 

1 loTiiyin" 

n 
CTJ -C 
u; <u 
Б 
V 
pr i >, o 

l (епотпунб 
<4 

4 •fi ^ (U 

s 
a> 

(9 

л O 

i јримедба 

3 

4 

5 

(i 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

Iti 

17 

18 

lil 

20 

21 

Бсла Црква — реална 
Петровград — реална 
В. Кикипда — реална 

Вршац — реална 
Крагујевац — 1 u. p. 

Крагујевац — 11 и, р. 

Крагујспац — >к.  р. 

Н, Сад — I и. реална 

Н. Сад — ж. рсалпа 

1 [етровац Бач. — реал. 

Пожарепац   —  реалпа 

Рума  — реалпа 

Смедерево — реална 

Ср. Митровица — реал. 

Сомбор  —  реална 

Ср. Карловци — реал. 

Старн Бечеј —" реалма 

Суботица -    иушка 

Суботица       женска 

Г. Милановац - - реал. 

Нови  Сад—U  м.  рсал 

387 10 

1005; 25 

802Ј 18 

969 23 

878 20 

7! H KS 

10801 2G 

710 17 

1073 

274 

815 

731 

824 

767 

829 

OiM) 

26 

9 

20 

18 

19 

17 

18 

580   14] 

1308 

500 

532 

040 

35 

18 

Арап^словац 

Вел. Градшите 

Паланка Смсдереиска 

Сеита 

Иппи  Врбас 

Белн Маиастпр 

485 

225 

400 

429 

150 

V pas. самоуир. 

V—VII самоулр. 

од 1939 40 шк. г. 

I Lncra . 11)200 394 Свега . 1095 17 

УКУПНО: 
21 потп. гииназија 
0 непотп. гииназија 

441 одсл1еља 
17961 учсиика. 



ПНПОГРЛФСКК  вк.шшиа-. 335 

МОРАВСКА ВЛПСКЛ УПРЛВЛ 

0 
Cm 

г; 
OJ 

а. 

Потпупе 
-0 

Ч r: 
<и 
t-i 
o 

o 
o. 

[-( 

OJ 
0, 

Непотпупе it 
аа 
P* 

tU 

£ 
OJ 

v 
s 

Примедба 

1 
■} 

3 
4 
5 
8 
7 
8 
i) 

ЗајеЧар - - реална 
Крушевац — реална 
Hum — мушка реалиа 
Миш - - женска реал. 
Неготип — реална 
Ппрот -- реална 
Ћупрмја -- реална 
Ирокуил.е — реална 
Књажеваи      реална 

918 
КШ 
1410 
785 
054 

1020 
586 
785 
666 

21   1 
.40   L' 
32  3 
19  4 
16  S 
23 
16 
11) 
lii 

Алсксииац 
Јагодипа 
Краљево 
Свилајнац 
Цприброд 

000 
494 
862 
В02 

82 

12 
12 
14 
8 
2 

V u VI самоуир. 

V u VIII самоупр. 

Свега . • 8202 Iil5 1 Спега . . 2140 48 

УКУПНО: 
9 мотиуннх школа 
5 непотпуних школа 

243 одељења 
10342 ученика. 

MaiioMCiia;   Псслагаи.е  са  табелама na стр.  lili и 67  je услед   гога што СтвТИСТИЧКИ 
отсск  mije  упео  поииотиореиу  гииназију  у  Цариороду. 



i 


